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ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ 

ΠΕΡΙΟΔΟΣ ΙΖ΄- ΣΥΝΟΔΟΣ Γ΄ 

ΔΙΑΡΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ  

 

ΠΡΑΚΤΙΚΟ 

 
Της Διαρκούς Επιτροπής Οικονομικών Υποθέσεων στo σχέδιο νόμου του 

Υπουργείου Οικονομικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισμού οικονομικού έτους 2018» 

 

ΠΡΟΣ ΤΗ ΒΟΥΛΗ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ 

 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονομικών Υποθέσεων συνήλθε στις 23, 27 και 28 Νοεμβρίου 

2017, σε τέσσερις συνεδριάσεις, υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής, κ. Μάκη 

Μπαλαούρα, με αντικείμενο την εξέταση του σχεδίου νόμου του Υπουργείου Οικονομικών 

«Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισμού οικονομικού έτους 2018». 

Στις συνεδριάσεις παρέστησαν ο Υπουργός Οικονομικών, κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, ο 

Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, κ. Γεώργιος Χουλιαράκης, η Υφυπουργός 

Οικονομικών, κυρία Κατερίνα Παπανάτσιου, καθώς και αρμόδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης έλαβαν το λόγο οι Γενικοί Εισηγητές*, ο κ. Δημήτρης Βέττας 

από τον Συνασπισμό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, ο κ. Νικόλαος-Γεώργιος Δένδιας από τη Νέα 

Δημοκρατία, ο κ. Ιωάννης Κουτσούκος από τη Δημοκρατική Συμπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο 

κ. Ηλίας Παναγιώταρος από τον Λαϊκό Σύνδεσμο-Χρυσή Αυγή, ο κ. Νικόλαος 

Καραθανασόπουλος από το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας, ο κ. Δημήτριος Καμμένος από 

τους Ανεξάρτητους Έλληνες - Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική Συμμαχία, ο κ. Γεώργιος 

Κατσιαντώνης από την Ένωση Κεντρώων και ο κ. Γεώργιος Μαυρωτάς από «ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ», 

και οι Ειδικοί Εισηγητές*, ο κ. Μάκης Μπαλαούρας, ο κ. Χρήστος Μπγιάλας, ο κ. Νίκος 

Συρμαλένιος και ο κ. Δημήτριος Μάρδας από τον Συνασπισμό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, ο κ. 

Χρήστος Μπουκώρος, ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος και η κυρία Φωτεινή Αραμπατζή από 

τη Νέα Δημοκρατία, ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης και ο κ. Ιωάννης Μανιάτης από τη 

Δημοκρατική Συμπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, ο κ. Ευάγγελος Καρακώστας από τον Λαϊκό 

Σύνδεσμο-Χρυσή Αυγή, ο κ. Αθανάσιος Βαρδαλής από το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας, ο 

κ. Κωνσταντίνος Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες - Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική 

Συμμαχία, ο κ. Δημήτριος Καβαδέλλας από την Ένωση Κεντρώων, ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης 

από «ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ» και ο κ. Νικόλαος Νικολόπουλος από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές. 

Επίσης, το λόγο έλαβαν οι Βουλευτές κ.κ. Θεοδώρα (Ντόρα) Μπακογιάννη, 

Κωνσταντίνος Χατζηδάκης, Χρήστος Σταϊκούρας, Σάκης Παπαδόπουλος, Γιώργος Δημαράς, 

Θεόδωρος Καράογλου, Ιωάννης Θεωνάς, Θεόδωρος Φορτσάκης, Ευαγγελία (Βάλια) 

Βαγιωνάκη, Χρήστος Αντωνίου, Αναστάσιος Πρατσόλης, Μαρία Θελερίτη, Ιωάννης Τραγάκης,  

Γιάννης Μιχελογιαννάκης και Χρήστος Μαντάς. 

 *  Οι Εισηγήσεις των αναφερόμενων Εισηγητών παρατίθενται στο τέλος του παρόντος 

Πρακτικού-Έκθεσης. 
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Ο παριστάμενος Υπουργός Οικονομικών, κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος, είπε, μεταξύ 

άλλων, τα εξής: 

 

«Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάμε τον Προϋπολογισμό. Ο Εισηγητής της Ν.Δ., 

μας κατηγόρησε για σουρεαλισμό και μαρξισμό. 

Δεν με «χαλάει» πολύ αυτό. Βρίσκω πολύ ενδιαφέροντα και τον σουρεαλισμό και 

ακόμη περισσότερο τον μαρξισμό. Πρέπει να σας πω, όμως, ότι στον σουρεαλισμό δεν 

μπορούμε να σας ανταγωνιστούμε. Θα μπορούσαμε να προσπαθήσουμε, αλλά δεν 

μπορούμε. 

Γίνεται μια ολόκληρη συζήτηση εδώ, λες και ο Προϋπολογισμός του 2018 ή 

οποιοσδήποτε προϋπολογισμός τα τελευταία χρόνια, γίνεται χωρίς περιορισμούς, ότι δεν 

υπάρχει Ε.Ε., δεν υπάρχει πρόγραμμα, δεν υπάρχουν συσχετισμοί δυνάμεων και ότι 

μπορούμε να κάνουμε ό,τι θέλουμε. Και εσείς θεωρείτε ότι δεν κάνουμε τα καλύτερα. 

Σε αυτόν τον κόσμο θεωρείτε ότι ζούμε; 

Το Κ.Κ.Ε παλεύει με το δικό του τρόπο, όχι πολύ αποτελεσματικά κατά τη δική μου 

άποψη, να αλλάξει τους συσχετισμούς. Εσείς όμως της Ν.Δ., τι ακριβώς μας λέτε; 

Λέτε μήπως ότι με αυταπάρνηση και ζήλο παλεύετε, εντός του Ευρωπαϊκού Λαϊκού 

Κόμματος, για να υπάρχει λιγότερη λιτότητα; 

Αυτό μας λέτε; 

Ότι αυτοί οι περιορισμοί είναι δικοί μας ή ότι εμείς τους επιλέξαμε; 

Αυτό μας λέτε; 

Ότι εσείς εφαρμόζατε σκληρή πολιτική στην οικονομία για να υπάρχει λιγότερη 

λιτότητα; 

Εγώ ξέρω ότι η γραμμή του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος, εκτός και αν έχετε 

ξεχωρίσει τη θέση σας, είναι ότι δεν πρέπει να μειωθεί η λιτότητα και να συνεχιστούν οι 

νεοφιλελεύθερες μεταρρυθμίσεις. 

Οπότε, μη μας λέτε ότι αυτός ο Προϋπολογισμός ότι είναι σκληρός 

ή είναι προϋπολογισμός της λιτότητας. 

Ακούστε στα νεοκλασικά οικονομικά, ο βασικός πυλώνας είναι το άτομο που 

μεγιστοποιεί τις καλύτερες προτιμήσεις του και κάνει τις επιλογές του με κάποιον 

εισοδηματικό περιορισμό. Για παράδειγμα, ο κ. Δένδιας, έχει 1000 ευρώ και πρέπει να 

αποφασίσει τι θα ξοδέψει για φαγητό, για το σπίτι και για διακοπές. Αυτή είναι η βασική 

μονάδα. Στα δημοσιονομικά είναι οι επιλογές που μπορείς να κάνεις μέσα από 

δημοσιονομικούς περιορισμούς. 

Υπάρχει, βέβαια η ιστορία, που λέει ότι πριν από πολλά χρόνια ο Aga Khan, ο 

δισεκατομμυριούχος πήγε στον Paul Samuelson, που όπως ξέρετε είναι ένας από τους 

πατέρες της νεοκλασικής σκέψης και τον ρώτησε, αν υπάρχουν οικονομικά χωρίς 

εισοδηματικούς περιορισμούς. 

Δεν είμαστε, όμως, Aga Khan. Έχουμε αυτούς τους συγκεκριμένους περιορισμούς. 

Έχουμε και άλλους περιορισμούς που δεν επιβάλλονται μόνο από την Ε.Ε., όπως είναι η 
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επιτήρηση, τα two pack και τα six pack. Έχουμε όμως και περιορισμούς που επιβάλλει το 

σύστημα, το οποίο οι δικές σας δυνάμεις έχουν χτίσει. Σας λέω, πάλι, ότι δε μου έχετε 

απαντήσει για τη φοροδιαφυγή που έχουμε όλα αυτά τα χρόνια και έχει βγει στην επιφάνεια. 

Είσαστε, δηλαδή, μπροστάρηδες στον αγώνα εναντίον της φοροδιαφυγής που είναι ένας 

μεγάλος περιορισμός για όλους τους προϋπολογισμούς, όλων των χωρών; 

Ξέρετε ότι ο Κύριός μας, μέσα στην Αγία Γραφή, είπε πολλά και σοβαρά πράγματα. 

Είπε για τη φτώχεια, την αγάπη, αλλά έκανε ένα πολύ μεγάλο λάθος. Είχε προβλέψει ότι είναι 

πιο εύκολο η καμήλα να περάσει από την τρύπα της βελόνας απ’ ότι ο πλούσιος να μπει στον 

παράδεισο.  

Δυστυχώς, όμως, εσείς τον διαψεύσατε, γιατί υπάρχει ο παράδεισος που είναι η Μάλτα, 

οι Μπαχάμες, οι Μπαρμπέιντος, οι Βερμούδες, η Αρούμπα, τα Νησιά Μάρσαλ, η Λαμπουάν, 

το Νησί Νέβις, η Δομίνικα και η Αγία Λουκία και διάλεξα μόνο αυτά που είναι Έλληνες 

γραμμένοι. Όταν συζητάμε για καμήλες και πλουσίους, στο δικό σας κόσμο με τους δικούς 

σας παραδείσους κερδίζουν οι πλούσιοι 7 – 1. Αυτός δεν είναι ένας περιορισμός; Διαψεύσατε 

ακόμα και τον Κύριό μας με επιτυχία κιόλας μέσα στην αγωνία σας να μην πληρώνουν οι 

πλούσιοι. Επομένως να συζητήσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά να τον συζητήσουμε με τους 

πραγματικούς όρους, με τις συνθήκες που υπάρχουν. 

Αρχίζω από το γεγονός ότι είναι ένας προϋπολογισμός δημοσιονομικής σταθερότητας. 

Μέσα σε αυτούς τους περιορισμούς έχουμε αξιοπιστία, γιατί για δύο και τρία 

χρόνια πετυχαίνουμε τους στόχους μας. Αυτό σημαίνει ότι μας έχει επιτρέψει να βγούμε στις 

αγορές. Βγήκαμε τον Ιούλιο. Βγαίνουμε αυτή τη στιγμή για την αναδιάρθρωση του χρέους 

μας, ενώ έχουν μειωθεί και οι αποδόσεις των ελληνικών ομολόγων. Όπως θα σας δείξω σε 

αυτόν τον πίνακα που θα καταθέσω στα πρακτικά, από τον Ιούλιο του 2015 φαίνεται η 

καθοδική πορεία των ομολόγων μας. Αλλά επειδή ξέρω ότι εδώ υπάρχουν πολλοί άνθρωποι 

που σέβονται πάρα πολύ την αραβική κουλτούρα και μερικοί άλλοι είναι θιασώτες των 

δελτίων του 8 του ΣΚΑΙ, έκανα κι ένα άλλο διάγραμμα που έχει ανοδική πορεία, γιατί έβαλα 

ανάποδα το 2017 και το 2015. Μπορείτε να διαλέξετε ποιο από τα δύο θέλετε. 

Άρα έχουμε μία επιστροφή στην ανάπτυξη. Εδώ δείχνω την πορεία της ανάπτυξης, 

χωρίς καν να βάλω την πρόβλεψη για το 2015. Πάλι υπάρχει το κατά ΣΚΑΙ διάγραμμα που 

δείχνει ότι μειώνεται η ανάπτυξη, γιατί έχουμε βάλει τους τελευταίους χρόνους στην αρχή και 

τους πρώτους χρόνους στο τέλος. Έχουμε μία αύξηση στην ανάπτυξη. Έχουμε μία αύξηση 

της απασχόλησης και μείωση της ανεργίας που φαίνεται εδώ, όπως υπάρχει και το 

διάγραμμα κατά ΣΚΑΙ. 

Τώρα, κύριε Δένδια, όταν μας λέτε ότι τον Οκτώβριο μειώθηκε κατά 82.000, 

πραγματικά θέλετε να κάνουμε σοβαρή συζήτηση; Δεν σας πέρασε από το μυαλό, όταν είδατε 

αυτόν τον αριθμό ότι ήταν εποχιακός τον Οκτώβρη; Και ότι και πέρυσι είχε μειωθεί κατά 

98.000; Γιατί έχει πέσει; Γιατί έχουμε ένα πολύ μεγάλο τουρισμό και φέτος έπεσε 

λίγο περισσότερο από πέρυσι, γιατί είχαμε ακόμα περισσότερους απασχολούμενους το 

καλοκαίρι. Είναι στατιστικές αυτές από Εισηγητή της ΝΔ; Είναι πραγματικό αυτό το στατιστικό 

που βρήκατε; Θεωρείτε ότι αυτό είναι πιο σημαντικό από το ότι μέχρι τα μέσα του Οκτώβρη 
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στο δεκάμηνο έχουμε την καλύτερη απόδοση στην αγορά απασχόλησης από το 2001; Αυτό 

είναι το πιο σημαντικό στοιχείο για να καταθέσουμε και να συζητήσουμε.  

Βεβαίως υπάρχει και αύξηση των εποχιακών θέσεων εργασίας. Αυτή, όμως, είναι μια 

τάση που - υποτίθεται ότι αυτοί που μιλούσαν για τόσα χρόνια περί ευελιξίας, τα εννοούσαν - 

ήταν μέσα στα προγράμματά σας, ήταν μέσα στο σχέδιό σας. Τι σας έπιασε τώρα και λέτε ότι 

δεν θέλετε θέσεις μερικής απασχόλησης; Τώρα γίνατε ξαφνικά υπέρμαχοι των μονίμων 

θέσεων; Δεν πείθετε τον κόσμο. 

Πάμε τώρα στο αν αυτός ο προϋπολογισμός έχει και στοιχεία δικαιοσύνης και 

υπερφορολόγησης. Καταθέτω στα πρακτικά άλλον έναν πίνακα που δείχνει 

πόσο είναι το βάρος εσόδων από έμμεσους και άμεσους φόρους και εισφορές στις χώρες της 

Ε.Ε. ως ποσοστό του ΑΕΠ. Η κόκκινη γραμμή είναι η Ελλάδα. Αμέσως δεξιά της Ελλάδας με 

λιγότερα φορολογικά βάρη είναι ο μέσος όρος της Ε.Ε. και αμέσως μετά είναι η Γερμανία. 

Είμαστε λίγο πάνω από το μέσο όρο. Άρα αυτό που λέτε εσείς ότι η υπερφορολόγηση είναι 

στο ζενίθ, ότι αποκλίνουμε τελείως από τα ευρωπαϊκά δεδομένα, δεν υπάρχει. Δεν υπάρχει 

κανένα τέτοιο στοιχείο.  

Βεβαίως υπάρχει πρόβλημα διάρθρωσης - και θα έρθω σε αυτό για το τι κάνουμε και 

πως το κάνουμε, αλλά μην παρουσιάζετε στον κόσμο ότι η Ελλάδα διαφέρει τόσο πολύ από 

τις άλλες χώρες. Κανονικά όποιος σας άκουγε, θα νόμιζε ότι η Ελλάδα δεν είναι καν μέσα στο 

διάγραμμα. Θα ήταν κάπου εδώ αριστερά, αλλά βλέπετε ότι είναι μέσα στο διάγραμμα και 

είναι μια χώρα, όπως η Ιταλία, η Αυστρία, η Δανία, το Βέλγιο, η Γαλλία που έχουν 

περισσότερα έσοδα ως ποσοστό του ΑΕΠ από τη φορολογία.  

Πάμε τώρα στη θέση της Αντιπολίτευσης που μας κατηγορεί ότι οι δαπάνες είναι 

μειωμένες κατά 1,5 δις και οι φόροι είναι αυξημένοι κατά 1 δις. Ας τα πάρουμε ένα-ένα. Η 

αύξηση στα έσοδα κατά 1 δις προέρχεται από μία αύξηση 456 εκατ. ευρώ στον φόρο 

εισοδήματος φυσικών προσώπων και 439 εκατ. στους φόρους κατανάλωσης. Η αύξηση στο 

φόρο εισοδήματος είναι 178 εκατ. από την αύξηση του ΑΕΠ. Φαντάζομαι ότι αυτό δεν σας 

πειράζει, γιατί είναι λογικό ότι όταν αυξάνεται το ΑΕΠ αυξάνονται και οι φόροι. Δεν είναι 

δηλαδή στην διακριτική ευχέρεια ότι αλλάξαμε κάποιον συντελεστή για αυτόν.  

Επίσης υπάρχει αύξηση 278 εκατ. από την εφαρμογή μέτρων, τα οποία 

όμως προέρχονται από το Airbnb. 48 εκατ. - φαντάζομαι ότι δεν είναι λάθος να φορολογούμε 

το Airbnb. Είμαι σίγουρος ότι θα το κάνατε και εσείς και δεν το λέω σαρκαστικά, το εννοώ. 41 

εκ. ευρώ από την κατάργηση της απαλλαγής 25% στους βουλευτές και τους δικαστικούς και 

που το ψηφίσανε όλες οι πλευρές της Βουλής.  

Επίσης 121 εκατ. είναι η έκπτωση φόρου για ιατρικές δαπάνες που είναι 

σοβαρό. Ακόμα 68 εκατ. είναι η κατάργηση της έκπτωσης 1,5% στους παρακρατούμενους 

φόρους. Αυτό ως βάρος, που το είπατε όλοι, ποτέ δεν εξηγήσατε, πόσο είναι; Ούτε 10 ευρώ 

το χρόνο. Είναι ένας καλός τρόπος να μαζέψεις πάρα πολλά από πολλούς και να φτάσεις τα 

60 εκατ.. Αυτή είναι η αύξηση από το φόρο εισοδήματος. Η αύξηση κατά 439 εκατ. στους 

φόρους κατανάλωσης, προέρχονται από την αποθεματικοποίηση των καπνικών προϊόντων. 

Δηλαδή ενώ για το 2017 είχαμε υπολογίσει τα καπνικά με το νέο ειδικό φόρο κατανάλωσης, 
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μέχρι τα μέσα της χρονιάς πωλούνταν προϊόντα με το παλιό, άρα για το 2018 που δεν θα 

συμβαίνει αυτό, αναμένουμε αυξημένα έσοδα. Άρα συνολικά από το σκέλος των εσόδων η 

μόνη ουσιαστική διαφορά - αν δέχεστε την φορολόγηση του Airbnb - για την αύξηση του 

εισοδήματος, είναι 189 εκατ. ευρώ, που είναι λίγο λιγότερο από το 1 δις. 

Πάμε στο σκέλος των δαπανών. Μιλάτε για μία μείωση 1,5 δις. Σας το είπε και ο 

Εισηγητής μας, το 1 επιπλέον δις του 2017 σε σχέση με το 2018 που φαίνεται στο σχετικό 

πίνακα, είναι το μέρισμα, εάν εξαιρέσουμε το κομμάτι της ΔΕΗ. Σε αυτό δεν μπορείτε να μας 

κατηγορείτε ότι είναι μείωση για το 2018. Μικρότερη κατά 370 εκατ. είναι η κρατική 

επιχορήγηση των νοσοκομείων, όμως αυτό δεν σημαίνει μείωση δαπάνης για την υγεία. Με 

δεδομένο το ταβάνι που υπάρχει - αν πάτε στη σελίδα 106 - τα ουσιαστικά έξοδα των 

νοσοκομείων, μείον τις εθνικολογιστικές, είναι ουσιαστικά τα ίδια. Μικρότερη είναι 214 εκατ. η 

επιχορήγηση του ΕΟΠΥΥ και εδώ δεν πρόκειται για διαφορά στις παροχές.      

Η όποια διαφορά στα έξοδα, όχι στα έσοδα, προκύπτει πάλι από το claw back, αλλά 

και τις εθνικοστολογιστικές, άρα είναι ουσιαστικά μεταφορά κόστους προς τους παρόχους. 

Αυτό το είπα για να γελάσουν λίγο και τα χείλη του κ. Καραθανασόπουλου, που θα είναι πολύ 

ευχαριστημένος με αυτά. Αντίθετα, αν προσέξετε, υπάρχει μια αύξηση 100.000.000 σε 

προγράμματα απασχόλησης. Υπάρχει μια αύξηση 70.000.000 στις δαπάνες προσωπικού των 

νοσοκομείων, αλλά και 260.000.000 από την επισκόπηση δαπανών για κοινωνικές δαπάνες, 

160.000.000 για τα επιδόματα οικογένειας, 50.000.000 για τα σχολικά γεύματα, 20.000.000 

για τους βρεφονηπιακούς. 

Τι μας προτείνετε εσείς να κάνουμε, μέσα σε αυτό το πλαίσιο; Μας λέει η Νέα 

Δημοκρατία ότι θα μείωνε τους μισθούς κατά 200.000.000 αντί για την αύξηση 521.000.000 

για το 2017. Κατ΄ αρχάς, το μεγαλύτερο μέρος αυτού είναι δημοσιονομικά ουδέτερο, είναι 

330.000.000 οι επιπλέον ασφαλιστικές εισφορές του Δημοσίου και άλλα 100.000.000 είναι 

από το γεγονός ότι συνταξιοδοτήθηκε λιγότερος κόσμος από το αναμενόμενο. 

Το 2018 φαίνεται μια αύξηση περίπου 300.000.000, που πάλι μέρος του είναι 

δημοσιονομικά ουδέτερο, λόγω του ότι πρόκειται για ασφαλιστικές εισφορές του Δημοσίου 

που μέχρι το 2021, σύμφωνα με το μεσοπρόθεσμο, θα είναι αυξημένα κατά 800.000.000. 

Άρα, η Ν.Δ θα μείωνε τους μισθούς κατά 200.000.000 συν 800.000.000, 1.000.000.000. Τι 

θέλετε να κάνει η Κυβέρνηση, τι θα κάνατε εσείς; Να απολύσετε περίπου 1 στους 10 

δημοσίους υπαλλήλους ή να μειώσετε περίπου 10% το μισθό κάθε δημόσιου υπαλλήλου; 

Αυτές είναι οι ερωτήσεις που σας βάζει ο κ. Βέττας και δεν απαντάτε. Γιατί λέτε ότι θα 

μειώσετε το κόστος του προσωπικού και έχετε αυτές τις επιλογές ή κόβετε ανθρώπους και 

είναι λιγότερο το προσωπικό στα νοσοκομεία, στα σχολεία, ή κόβετε οριζόντια με κάποιο άλλο 

τρόπο τους μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων. 

Μας λέει επιπλέον, η Νέα Δημοκρατία ότι θα μείωνε τις λειτουργικές δαπάνες κατά 

200.000.000, που εμείς τις αυξήσαμε το 2017 κατά 876.000.000. Τι είναι αυτά τα χρήματα; Τα 

360.000.000 είναι της ΔΕΗ από το μέρισμα που ψηφίσαμε. Παράλληλα θα έπρεπε να ξέρετε, 

ο κ. Σταϊκούρας λογικά θα το ξέρει, ότι κατά τη διάρκεια της χρονιάς το αποθεματικό 

μετατρέπεται σε λειτουργικές δαπάνες. Δηλαδή, εάν για παράδειγμα ένα νοσοκομείο ή ένα 
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σχολείο χρειαστούν επιπλέον καύσιμα και δεν επαρκούν οι σχετικοί προϋπολογισμοί τότε τα 

χρήματα βρίσκονται από το αποθεματικό και μετατρέπονται σε λειτουργικές δαπάνες. Αυτά τα 

χρήματα θα κόψετε και εάν όχι αυτά τι;  

Μας λέτε ότι θα κόβατε τις δαπάνες προμηθειών κάνοντας ΣΔΙΤ και outsourcing. Θα 

δίνατε δηλαδή δημόσιες υπηρεσίες στους εργολάβους - με τους οποίους, βεβαίως, έχετε καλή 

σχέση - αλλά έχετε μελετήσει τη σχετική βιβλιογραφία, πόσες πραγματικές οικονομίες γίνονται 

με αυτόν τον τρόπο; Μπορώ να σας δώσω μια βιβλιογραφία και να την κοιτάξετε από την 

εμπειρία των Βρετανών, αλλά και των άλλων, ότι αυτές είναι ψεύτικες οικονομίες, ότι δεν 

υπάρχουν τέτοιες οικονομίες; 

Θα μειώνατε τις μεταβιβάσεις σε λοιπούς φορείς, μας το είπε και ο κ. Δένδιας. Πείτε ότι 

κανένας από τους Οργανισμούς που κάναμε εμείς δεν είναι χρήσιμος, που δεν ισχύει - θα σας 

απαντήσουμε με παραδείγματα στην Ολομέλεια ποιοι από αυτούς τους φορείς είναι χρήσιμοι - 

αλλά εγώ σας λέω ότι είναι όλοι άχρηστοι. Πόσα είναι αυτά; 80.000.000. Ξέρετε, για ποια 

μεγέθη μιλάμε για το πρόγραμμά σας, όταν σοβαρά λέτε ότι θα μειώσετε τη φορολογία και 

αυτό θα είναι μεγάλη διαφορά; Φαντάζομαι ότι δεν μιλάμε για 80.000.000 και για 200.000.000. 

Εμείς έχουμε βάλει για παράδειγμα στο μεσοπρόθεσμο 3.500.000.000 και επιστρέφω 

στον κ. Κουτσούκο, που είπε σωστά γι’ αυτόν το λόγο, να αλλάξουμε τη διάρθρωση των 

εισοδημάτων. Εσείς που δεν θέλετε να αλλάξετε τη διάρθρωση και θέλετε να πάμε δεξιά του 

πίνακα, που σας έδειξα, αλλά να είμαστε από τις χώρες που έχουν χαμηλό εισόδημα με 

80.000.000 και 200.000.000 θα τα κάνετε; Αυτό είναι το επιχείρημά σας; 

Άρα, γιατί νευριάσατε με τον κ. Βέττα; Δεν μπορώ να το καταλάβω. Σας έκανε μια 

σοβαρή ερώτηση, όπως έκανα κι εγώ στον κ. Μητσοτάκη: Πείτε μας από πού θα βγουν αυτές 

οι οικονομίες. Για να είναι ρεαλιστικό και να έχει κάποιο αποτέλεσμα η μείωση της φορολογίας 

και να ελευθερώσει όλες τις δυνάμεις της χώρας, να μας πείτε από πού θα βγουν. Σ' αυτό δεν 

έχουμε κάποια απάντηση. 

Μας λέτε πάλι τα ίδια επιχειρήματα για τα 100 δις ευρώ. Τα έχετε πει περισσότερες 

φορές απ’ όσες συναντήσεις έκαναν τα στελέχη της Ν.Δ. με τον κ. Χριστοφοράκο, αλλά ας 

συνεχίσω για ν’ απαντήσω. 100 δις λέτε, 82 δις. Σας ξαναλέω το επιχείρημα και να έχω μία 

απάντηση σ’ αυτό: 56 δις ευρώ θα πάνε στην αναχρηματοδότηση του παλιού χρέους, αλλά 

θα πάνε και με χαμηλότερο επιτόκιο. Είναι αυτό μέρος των 86 δις, στο κόστος της 

Κυβέρνησης; Αυτό μας λέτε; Μπορώ να έχω ένα επιχείρημα ότι «όχι, δεν είναι για την 

αναχρηματοδότηση, αλλά είναι…»; 

Μας λέτε ότι άλλα 30 δις ευρώ. Αυτός ο αριθμός αλλάζει, είναι η διαφορά μεταξύ της 

πρόβλεψης και του τι έγινε. Σας λέω ότι αυτό δεν είναι σοβαρό! Μπορώ να κάνω το ίδιο κι 

εγώ και σας το είπα και στην Ολομέλεια ανάμεσα στο 2010 και το 2015 που βγαίνει ένας 

παρόμοιος σταθμός. Δεν το έχουμε κάνει. Αυτό δεν είναι σοβαρό επιχείρημα. Εάν θέλετε να 

είναι σοβαρό, κ. Δένδια, είναι σοβαρό και για το 2010-2015. Όση σοβαρότητα έχει το ένα έχει 

και το άλλο. Εγώ λέω να μην το κάνουμε αυτό. 

Τώρα, για το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και την Ν.Δ., γιατί δεχθήκαμε αυτούς τους μεγάλους στόχους. 

Πράγματι, είχατε συμφωνήσει στους πιο εξοντωτικούς στόχους, 3% για το 2015 αντί για 
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0,25%, 4,5% για το 2016 αντί για 0,5%, 4,5% για το 2017 αντί για 1,75%, 4,2% για το 2018 

αντί για 3,5%. Πόσες φορές χρειάζεται να τα πούμε αυτά τα επιχειρήματα; 

 Και στο κάτω κάτω, κ. Κουτσούκο, δεν μιλάω στην Ν.Δ. γι' αυτό, εάν όντως λέτε ότι 

πρέπει να αλλάξουμε τους συσχετισμούς και να μειώσουμε αυτούς τους στόχους, να ενωθείτε 

με τον βασικό κορμό της σοσιαλδημοκρατίας που, βασικά, έχει μάθει ότι πρέπει ν’ αλλάξει. 

Ποιος ήταν ο κορμός του τρίτου δρόμου; Ότι ο νεοφιλελευθερισμός είναι εδώ για πάντα, δεν θ’ 

αλλάξει ποτέ, άρα πρέπει να συμφιλιωθούμε μ’ αυτό και αυτό έχει φέρει την κατάρρευση της 

σοσιαλδημοκρατίας. Εγώ το βλέπω στις συζητήσεις με Ευρωπαίους σοσιαλδημοκράτες ότι 

όλο και περισσότερο το καταλαβαίνουν. Εγώ ξέρω ότι από τους 9 υποψηφίους σας (σ.σ στις 

εκλογές για επικεφαλής του νέου φορέα) μόνο ένας είπε ότι δε θα συνεργασθεί με τη Ν.Δ.! 

Μόνο ένας κατάλαβε ότι δεν υπάρχει έδαφος για την σοσιαλδημοκρατία, ότι χωρίς να 

αλλάξουν οι συσχετισμοί δεν έχουμε χώρο. Γιατί μας το λέτε; Εμείς θα αλλάξουμε τους 

συσχετισμούς; Τι κάνετε εσείς για να τους αλλάξετε; Δεν θέλω να συνεχίσω όλη αυτή τη 

συζήτηση για την υπεραπόδοση των δημοσιονομικών και από πού προήλθε, γιατί νομίζω θα 

μας κουράσει, τα είπαμε στην Ολομέλεια εξαντλητικά, είχαμε και μια Επιτροπή, είχαμε και την 

Ολομέλεια που τα συζητήσαμε όλα αυτά τα πράγματα. 

Είναι αυτός ο προϋπολογισμός δίκαιος; Αυτή είναι η ερώτηση. Δίκαιος με απόλυτο 

τρόπο δεν είναι αυτός ο προϋπολογισμός. Το αναγνωρίζουμε! Αλλά αναγνωρίζουμε επιπλέον 

και τελειώνω εκεί που άρχισα, ότι είναι ένας προϋπολογισμός μέσα στις συγκεκριμένες 

πολιτικοοικονομικές συνθήκες, παγκοσμίως και στην Ευρώπη και η ερώτηση είναι εάν είναι 

ένας προϋπολογισμός που προσπαθεί να αυξήσει τη δικαιοσύνη όσο μπορεί, που προσπαθεί 

να ανατρέψει άλλες πολιτικές που θα είχαν πολύ χειρότερη αναδιανομή για τους 

εργαζόμενους και τη μεσαία τάξη και εάν είναι ένας προϋπολογισμός που ανοίγει το δρόμο 

για να βγούμε από αυτά τα μνημόνια. Αυτό είναι το βασικό ερώτημα. 

Θα μπορούσαμε να πούμε, ότι επειδή είναι άδικος ο Προϋπολογισμός να μην τον 

ψηφίσουμε και εμείς, να πάμε σε εκλογές και να έρθει κάποιος συνασπισμός Ν.Δ. και 

ΠΑ.ΣΟ.Κ. ή κάποιος άλλος συνασπισμός Κομμάτων. 

Εμείς, αυτό, δεν το έχουμε επιλέξει. 

Εμείς έχουμε επιλέξει να παλέψουμε εντός αυτών των συγκεκριμένων συσχετισμών. 

Δεν βλέπω, να υπάρχει από την αριστερά μας κάποια καλύτερη στρατηγική για το πώς 

πάμε από το άλφα στο βήτα, από εδώ που είμαστε σε αυτό που θέλουμε. Και δεν είναι 

απάντηση ότι για να πας από το άλφα στο βήτα τι ωραία θα ήταν να είμαστε στο γάμα. Δεν 

είμαστε στο γάμα. Δεν είμαστε στο γάμα με άλλους συσχετισμούς. 

Ανοίγει μια συζήτηση στην Ευρώπη, στην οποία έχει συμβάλει ο ΣΥ.ΡΙΖ.Α. και η 

Κυβέρνησή μας. Το αναγνωρίζουν σχεδόν όλοι αυτό στις ομιλίες τους και είναι μια συζήτηση 

που ανοίγει τα βαθιά ζητήματα για τον Ευρωπαϊκό Προϋπολογισμό, για το εάν θα πρέπει να 

προωθηθεί ακόμη πιο γρήγορα η Τραπεζική Ένωση, για το εάν χρειάζεται να υπάρχει 

Υπουργός Οικονομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και για το αν χρειάζεται να υπάρχει 

Δημόσιο Ευρωπαϊκό Νομισματικό Ταμείο. 
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Ο ΣΥ.ΡΙΖ.Α. βάζει τη δική του σφραγίδα σε αυτή τη συζήτηση. Εμείς υποστηρίζουμε 

αλλαγές που εμβαθύνουν και αλλάζουν το μείγμα της πολιτικής, αλλά μόνο κάτω από 

αυξημένη λογοδοσία και δημοκρατική λογοδοσία, δηλαδή, τεχνική και δημοκρατική 

λογοδοσία. Βάζαμε τα θέματα στο ECOFIN και στο Eurogroup και το έθεσε και ο Αλέξης 

Τσίπρας στο Γκέτεμποργκ, όπου ο Αρχηγός σας είπε, τι κάνει στο Γκέτεμποργκ; 

Αυτό θα πείτε στις μεσαίες τάξεις και στους εργαζόμενους; 

Ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας δεν έπρεπε να πάει να συζητήσει για τον κοινωνικό 

πυλώνα της Ευρώπης; 

Μήπως δεν δίνετε τη δέουσα σημασία στον κοινωνικό πυλώνα; 

Ήταν τόσο άσχετο για το μέλλον της Ευρώπης, όταν έχουμε αυτές τις ανισότητες τα 

τελευταία 30 - 40 χρόνια, να πάει ο Πρωθυπουργός με όλους τους άλλους Πρωθυπουργούς 

και όλους τους άλλους Υπουργούς Εργασίας, για να συζητήσουν για τον κοινωνικό πυλώνα; 

Εκεί συζήτησαν για τους κοινωνικούς δείκτες, για να μην έχει η Ε.Ε. μόνον 

μακροοικονομικούς δείκτες; 

Εμείς προωθήσαμε εκεί, όχι μόνο να υπάρχουν κοινωνικοί δείκτες, αλλά να έχουν και 

δεσμευτικό χαρακτήρα, όπως έχουν και οι μακροοικονομικοί δείκτες. 

Εσείς πραγματικά θέλατε να μην είμαστε σε αυτή τη συζήτηση; 

Ήταν σοβαρή παρέμβαση του κ. Μητσοτάκη, να μην πάει ο Πρωθυπουργός σε αυτήν 

τη συζήτηση; Τι λέτε; Είναι δευτερεύουσας σημασίας; Είναι ένα θέμα που δεν μας ενδιαφέρει; 

Εγώ, πραγματικά, αυτό δεν το καταλαβαίνω. 

Αυτός ο Προϋπολογισμός, είναι όσο δίκαιος νομίζουμε εμείς ότι μας επιτρέπουν οι 

αντικειμενικές συνθήκες, μέσα στις οποίες ζούμε και που θέλουμε να αλλάξουμε. Εμείς 

έχουμε δείξει ότι προσπαθούμε να αλλάξουμε αυτές τις συνθήκες και εντός της Ελλάδας και 

εκτός της Ελλάδος.» 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(* Επισυνάπτονται 8 πίνακες που κατατέθηκαν από τον Υπουργό Οικονομικών, κ. 

Ευκλείδη Τσακαλώτο στη δεύτερη συνεδρίαση (23.11.2017) της Διαρκούς Επιτροπής 

Οικονομικών Υποθέσεων) 
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ΤοΙβΙ ς ο ν β Γ Π ΐ η β η Ι Γ β ν β η υ β Ϊ 5 Ϊ Μ Θ δ υ ι τ ι ο ί : 
59ΐθδ οί ΙΤΙ3ΙΪ<ΘΓ; ουΐρυί; (Ε5Α 95 - 0 0 0 ) 6 Ρ.11) 3ηοΙ ουίρυί- ίθΓ οννη 
Πη3ΐ υδθ (Ρ.12) 
+ ΡθγΓηβηίδ ίθΓ ΟΪΠΘΓ ηοη-ιτΐ3Γΐ<θΐ: ουίρυί (Ρ. 1 3 1 ) 
+ ΟΐήθΓ δυοδίάΐθδ οη ρΐΌοΊιοΙιΐοη ( ϋ . 3 9 ) , Γθθθίν3βΙθ 
+ Τ9ΧΘ5 οη ρΓΟοΙυοίΐοη 3ηά ίΓηροΓΐδ (0.2), Γ θ θ θ ί ν 3 β ΐ 6 

+ ΡΓορθΓίγ ΐηοοηΐθ (ΟΑ), Γθθθϊν3&Ιθ 
+ ΟυΓΓθηϊ ί9Χθ5 οη ΐηοοηηθ 3ηά ννβ3ΐί;η (0.5), Γθθθίν3βΙθ 
+ 5οοί9ΐ οοηίπϋυίΐοηδ ( ϋ . 6 1 ) , ΓθΟθίνθοΙθ 
+ ΟίηθΓ ουΓΓθηί ίχ3ηδί6Γ5 (0.7), Γθθθίν36Ιθ 
+ 03ρίΙ:3ΐ Ιτ3ηδίθΓδ (0.9), Γθθθίν3βΙθ 

Τοϊ3ΐ 9 β η β Γ 3 ΐ 9 θ ν β π Ί ΐ η β η 1 : β χ ρ β η ά ϋ υ Γ β ίδ ίηβ δυηη οί: 
Ιη1:θΓΓηθάί3ΐ:θ οοηδυιηρΐΐοη (Ρ.2) 
+ Οτοδδ 03ρί1:3ΐ ίοπτίδϋοη (Ρ.5) 
+ 0)ηιρθηδ3Γ;ίοη οί θηηρίογθθδ (0.1), ρ3γ3θΙθ 
+ ΟίήθΓ ί 3 Χ θ δ οη ρΓοάυοΙϊοη ( ϋ . 2 9 ) , ρ3γ3βΙθ 
+ δ υ ϋ δ ΐ ο ϋ θ δ ( 0 . 3 ) , ρ3γ3βΙθ 
+ ΡΓΟρθΓίγ ΐηΟΟΓΠΘ (ΟΑ), Ρ3γ30ΐθ 
+ Ουπβηϊ ΐ 3 Χ θ δ οη ΐηοοηηθ 3ηοϊ ννθ3ΐί:η (0.5), ρ3γ30ΐθ 
+ 5οοϊ3ΐ οθηείΐίδ οίήθΓ ϊ η 3 η δθθϊ3ΐ ί Γ 3 η δ ί θ Γ δ ϊη 1<ίηά (0.62), ρ3γ3θΙθ 
+ 5οοί3ΐ ΐΓ3η5ί€Γδ ϊη 1<ϊηά Γθΐ3£θά ίο θχρθηοϋΐυΓθ οη ρΓΟοΙυοΙδ 
δυρρϋθά Ιο ήουδθήοΐοΐδ νΐ3 ΓΠ3ΓΙ<Θ1: ρι-οάυοθΓδ ( ϋ . 6 3 1 1 + 
0.63121 + 0.63131), ρ3γ3ϋΙθ 
+ ΟίήθΓ ΟυΓΓΘΠΪ Ϊ Γ 3 η δ ί θ Γ 5 (0.7), ρ3γ3θΙθ 
+ Αάίυδϊηηθηΐ: ίοΓ £ηθ οη3ηςθ ΐη ίηβ ηθΐ βα,υϊΐγ οί ηουδθήοΐοΐδ οη 
ρεηδίοη ίυηάδ Γ θ δ θ Γ ν θ δ ( ϋ . 8 ) 
+ 03ρίΐ3ΐ ΓΤ3Πδί6Γδ (0.9), ρ3γ3θΙθ 
+ Αοα,υϊδϊίΐοηδ οί ηοη-ρι-οάυοεά ηοη-ίϊη3ηοΐ3ΐ 3δδθ£δ (Κ.2) 

Τοΐ3ΐ Ϊ3Χ βυτάβη ιηοΙυάίης ί ιηρυΙβά βοαβ Ι δβουπΐγ 
οοη ίπβυΐ ϊοηδ ΐδ ίηθ δυηη οί: 
ΙηαΊΓθοί ί 3 Χ θ δ 

+ ΟΪΓΘΟΙ: ί 3 Χ θ δ 

+ 03ρϊΐ:3ΐ ί3Χθδ 
+ 5οοϊ3ΐ δβουπίγ οοηΐιϊ&υίΐοηδ (3θ£υ3ΐ 3ηά ίιηρυΐθά) 
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Ο παριστάμενος Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών, κ. Γεώργιος 

Χουλιαράκης, είπε, μεταξύ άλλων, τα εξής: 

(* Η εισήγηση του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονομικών προκύπτει από τα πρακτικά της 

συνεδρίασης της Επιτροπής Οικονομικών Υποθέσεων την 27.11.2017) 

  

«ΜΑΚΗΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής 

Υπουργός Οικονομικών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΧΟΥΛΙΑΡΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονομικών): Κύριε Πρόεδρε, 

κυρίες και κύριοι βουλευτές, θα είμαι σύντομος, κυρίως, γιατί ο κ. Συρμαλένιος πήρε 

περισσότερο από το χρόνο που του είχε ανατεθεί. Νομίζω ότι ήδη έχουν συζητηθεί σχεδόν 

όλα και έχουμε καλή εικόνα των επιχειρημάτων και της Κυβέρνησης, αλλά και της 

Αξιωματικής Αντιπολίτευσης. 

Εγώ, θα ήθελα, να σταθώ σ’ ένα μόνο σημείο. Θα ήθελα, να σταθώ στην ανακοίνωση 

του Γραφείου Τύπου της Νέας Δημοκρατίας, που εκδόθηκε την Τετάρτη 22 Νοεμβρίου 2017, 

περίπου 24 ώρες μετά την επίσημη κατάθεση από εμένα του Προϋπολογισμού του Κράτους 

στον Πρόεδρο της Βουλής. 

Είναι αρκετές 24 ώρες για να μπορέσει η Αξιωματική Αντιπολίτευση να μελετήσει το 

σχέδιο του προϋπολογισμού, να το αξιολογήσει και να προετοιμασθεί με ψυχραιμία και 

σοβαρή τεκμηρίωση. Το δελτίο τύπου αυτό αποτυπώνει την άποψη της Νέας Δημοκρατίας για 

τον προϋπολογισμό 2018. Ας δούμε, λοιπόν, τι θα έκανε η Αξιωματική Αντιπολίτευση, όπως 

το αποτυπώνει η ίδια στο δελτίο τύπου. Πρώτα απ' όλα να πω πως μου έκανε πολύ άσχημη 

εντύπωση, κ. Δένδια, η γλώσσα της ανακοίνωσης.  

Είναι μια ανακοίνωση σε ύφος ιταμό, που σε εμένα τουλάχιστον θυμίζει περισσότερα 

«μάγκα του καφενείου», πάρα κόμμα Αξιωματικής Αντιπολίτευσης. Σταχυολογώ 2-3 

διατυπώσεις. Ξεκινάει η ανακοίνωση λέγοντας: «οι τυχοδιώκτες της Κυβέρνησης που 

πούλησαν ελπίδα με το πρόγραμμα της Θεσσαλονίκης, έχουν τώρα το θράσος να ρωτούν». 

Είναι πρωτόγνωρο. Δεν γνωρίζω τι συμβαίνει στο Γραφείο Τύπου της Νέας Δημοκρατίας το 

τελευταίο διάστημα, αλλά νομίζω ότι είναι ένα θέμα που θα πρέπει να δείτε και αν θέλουμε να 

κρατήσουμε την ποιότητα της συζήτησης σε ένα επίπεδο, ειδικά για θέματα τόσο σοβαρά όσο 

ο προϋπολογισμός. Προτείνω να διαβάσουν όλοι την ανακοίνωση αυτή, είναι χαρακτηριστική. 

Θα έλεγα ότι είναι εξίσου χαρακτηριστική και η ανακοίνωση του Γραφείου Τύπου της Νέας 

Δημοκρατίας για τον Πρόεδρο της Βουλής, που είναι ο τρίτος θεσμικός παράγοντας στη 

χώρας.  

Να περάσω, όμως, στην ουσία. Η Νέα Δημοκρατία δηλώνει - διαβάζω από την 

ανακοίνωση - πως «δεν θα είχαμε συμφωνήσει στους εξοντωτικούς στόχους πρωτογενών 

πλεονασμάτων ύψους 3,5% του Α.Ε.Π. μέχρι το 2022». Κάποιος κακεντρεχής θα μπορούσε 

να πει ότι πράγματι η Νέα Δημοκρατία έχει συνηθίσει να διαπραγματεύεται από 4% και πάνω, 

όμως εγώ δεν θα πω αυτό. Θα πω ότι είχατε ήδη συμφωνήσει - θα μιλήσω με τα δεδομένα - 

σε πολύ υψηλότερους στόχους πρωτογενών πλεονασμάτων, 4,5% και 4,2% μεσοπρόθεσμα. 

Θα έλεγα ότι είναι στόχοι που το οικονομικό επιτελείο της Κυβέρνησης 2012- 2014, τους 
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θεωρούσε εφικτούς, αρκεί να ανατρέξει κανείς σε δημοσιεύματα της εποχής. Δεν αξιολογώ, 

εάν ήταν ή εάν δεν ήταν εφικτοί.  

Μου κάνει εντύπωση η μεγάλη αντίφαση, σαν να είναι άλλο κόμμα, ενδεχόμενα και να 

είναι, όταν θεωρεί τον στόχο του 3,5% εξοντωτικά υψηλό και δεν λέει τίποτα για το 4,5% και 

το 4,2%. Εν πάση περιπτώσει, να μας εξηγήσει η Νέα Δημοκρατία, εάν είχε δίκιο το 

οικονομικό επιτελείο του 2012- 2014 ή εάν έχει δίκιο τώρα το Γραφείο Τύπου. Εάν το 3,5% 

είναι πράγματι υψηλό, που νομίζω ότι είναι ένα ερώτημα που αφορά τον ελληνικό λαό, ποιο 

στόχο θεωρείτε εσείς εφικτό; Πώς θα το διεκδικήσετε; Γιατί η πραγματικότητα είναι πως 

χαμηλότερα πλεονάσματα είτε θα θέσουν το χρέος σε μη βιώσιμη τροχιά είτε συνεπάγονται 

σημαντικά μεγαλύτερη αναδιάρθρωση του χρέους. Όπως ξέρετε, η αναδιάρθρωση του 

χρέους δεν είναι κάτι που κανείς μπορεί να αποφασίσει μονομερώς, εκτός εάν θέλει να πάει 

τη χώρα σε χρεοκοπία. Πρέπει να κάτσει να συζητήσει με τους άλλους 18 εταίρους στην 

ευρωζώνη και με τους τέσσερις θεσμούς.  

Η Κυβέρνηση θεωρεί ότι τα χαμηλότερα πλεονάσματα είναι επιθυμητά. Χαμηλότερα 

πλεονάσματα από το 3,5% είναι επιθυμητά. Η κυβέρνηση άλλωστε ήταν αυτή που το 

καλοκαίρι του 2015 μείωσε τους στόχους των πρωτογενών πλεονασμάτων, από 3% για το 

2015 σε -0,25%, από 4,5% το 2016 και το 2017, αντίστοιχα, σε 0,5% και 1,75% και από 4,2% 

το 2018 και μεσοπρόθεσμα σε 3,5%. Και πέτυχε σημαντική αναδιάρθρωση του χρέους, 

προκειμένου αυτά τα χαμηλότερα πρωτογενή πλεονάσματα να μην βάλουν σε κίνδυνο τη 

βιωσιμότητα του χρέους.  

Η Νέα Δημοκρατία πρέπει να εξηγήσει τι δημοσιονομική πολιτική θα ακολουθήσει, αν, η 

δική τους διαπραγμάτευση, για ακόμα χαμηλότερα πλεονάσματα, σε περίπτωση που οι ίδιοι 

ήταν στην κυβέρνηση βέβαια, δεν πετύχει. 

Πρώτον, δεν θα πιάσετε τους στόχους, οδηγώντας τη χώρα πάλι σε νέα προγράμματα; 

Δεύτερον, πώς θα προχωρήσετε σε μείωση της φορολογίας που υπόσχεστε; 

Περνάμε τώρα στο δεύτερο θέμα. Η ίδια η ανακοίνωση περιγράφει, πως η Νέα 

Δημοκρατία, θα μπορούσε να μειώσει τους φόρους, μειώνοντας ταυτόχρονα τις δαπάνες. 

Ακούστε δύο παραδείγματα, που είναι τα πιο ισχυρά παραδείγματα της ανακοίνωσης. Λέει, 

λοιπόν, το δελτίο τύπου: «Θα αλλάζαμε το μείγμα πολιτικής με μείωση φόρων και συμμάζεμα 

των δαπανών». Είπαμε, τα πλεονάσματα είναι ένα θέμα. Πρέπει να μας πουν τι θα κάνουν, 

πώς θα τα διαπραγματευτούν, πώς θα πετύχουν μεγαλύτερη αναδιάρθρωση του χρέους και, 

εάν δεν το πετύχουν, τι θα κάνουν; 

Πάμε τώρα στο μείγμα. «Ποιες δαπάνες θα μειώναμε;» ρωτάει ρητορικά η ανακοίνωση 

της Νέας Δημοκρατίας. «Για παράδειγμα», λέει: «θα μειώναμε με τις λειτουργικές δαπάνες, 

που αντί να μειωθούν κατά 200 εκατ. ευρώ, όπως εμείς προτείνουμε, αυξήθηκαν κατά 876 

εκατ. ευρώ. Επαναλαμβάνω το νούμερο, 876 εκατ. ευρώ μεταξύ 2016 και 2017. 

Πράγματι οι δαπάνες του 2017 ήταν κατά 876 εκατ. ευρώ μεγαλύτερες απ’ αυτές του 

2016. Για να δούμε ένα προς ένα τα νούμερα και πως φτάνουμε στα 876 εκατ. ευρώ. Και η 

ερώτηση προς τη Νέα Δημοκρατία είναι, ποια από αυτά τα νούμερα, θα είχε κόψει. 
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Πρώτον, το 2017 θα δώσουμε 360 εκατ. ευρώ για την κάλυψη του κόστους των 

υπηρεσιών κοινής ωφέλειας, στον τομέα της ηλεκτρικής ενέργειας. Δεν θα το εκτελούσατε; 

Δεύτερον, αυξήθηκαν οι δαπάνες για μεταναστευτικές ροές, για την προσφυγική κρίση 

δηλαδή, κατά 100 εκατ. ευρώ. Δεν θα το εκτελούσατε; 

Τρίτον, αυξήθηκαν κατά 50 εκατ. ευρώ περίπου οι επιδοτήσεις γεωργίας. Δεν θα το 

εκτελούσατε; 

Αυξήθηκαν, πολύ μικρότερα ποσά πια. Δαπάνες για εκτέλεση δικαστικών αποφάσεων 

26 εκατ. ευρώ, δαπάνες για αυξημένες αποδόσεις στην Ε.Ε., αντίστοιχα κατά 30 εκατ. ευρώ 

και οικονομική ενίσχυση των πολιτικών κομμάτων κατά 8 εκατ. ευρώ. Εν τέλει, οφειλές στα 

ΕΛΤΑ, κατά 11,5 εκατ. ευρώ. Αυτά είναι τα 876 εκατ. ευρώ, που μας κατηγορεί η Νέα 

Δημοκρατία, ως αυξημένες δαπάνες το 2017, σε σχέση με το 2018. Ποιες από αυτές τις 

δαπάνες θα κόβατε; 

Δεύτερον, λέτε ότι θα πετυχαίνατε περαιτέρω μείωση 200 εκατ. ευρώ. Πετύχαμε ήδη 

μείωση 300 εκατ. ευρώ. Κάναμε μια μεγάλη επισκόπηση των λειτουργικών δαπανών της 

γενικής κυβέρνησης. Ξεκίνησε το φθινόπωρο του 2016 και ολοκληρώθηκε το καλοκαίρι του 

2017, που απέδωσε περίπου 300 εκατ. ευρώ. Είναι ακριβώς, τα χρήματα που τώρα 

μπορούμε να δαπανήσουμε για ενίσχυση του κοινωνικού προϋπολογισμού, για οικογενειακά 

επιδόματα, για σχολικά γεύματα και για επέκταση της κάλυψης των βρεφονηπιακών 

σταθμών. 

Και να περάσω εν τέλει στη δεύτερη μεγάλη κατηγορία μείωσης δαπανών, που είναι οι 

δαπάνες μισθοδοσίας στο Δημόσιο. Λέει η ανακοίνωση: «Αντί να συγκρατηθούν κατά 300 

εκατ. ευρώ», όπως προτείνει η Νέα Δημοκρατία, «αυξήθηκε κατά 521 εκατ. ευρώ». Πράγματι, 

η δαπάνη το 2017, για μισθοδοσία στο Δημόσιο αυξήθηκε κατά 521 εκατ. ευρώ. Τα 404 εκατ. 

ευρώ από τα 521 εκατ. ευρώ, αφορούν την υλοποίηση της ασφαλιστικής μεταρρύθμισης. 

Γιατί, το κράτος ως εργοδότης, είναι υποχρεωμένο να καταβάλει και αυτό εργοδοτικές 

εισφορές, εάν θέλουμε το ασφαλιστικό σύστημα να είναι βιώσιμο. 404 εκατ. ευρώ, από τα 521 

εκατ. ευρώ, είναι αυξημένες εργοδοτικές εισφορές του Δημοσίου. Μας μένουν 100 εκατ. ευρώ. 

Μα, από το 2016 στο 2017, βελτιώθηκε και ευτυχώς, ο λόγος αποχωρήσεων-προσλήψεων 

από 1,5, που ίσχυε το 2016, πήγαμε στο 1,4 το 2017. 

Υπήρχε το περιθώριο, η μείωση - δεν μιλάμε για αύξηση- του αριθμού των μόνιμων 

υπαλλήλων του Δημοσίου, να είναι μικρότερη από αυτήν που ήταν το 2016. Τι από αυτά πάλι, 

δεν θα έκανε η Νέα Δημοκρατία; Εγώ δεν έχω καμιά αμφιβολία, ότι όλα τα σοβαρά στελέχη 

της Νέας Δημοκρατίας, αν εξετάσουν με προσοχή την ανακοίνωση αυτή, θα αναγνωρίσουν, 

ότι είναι λάθος και δεν θα έπρεπε να έχει βγει. Και δεν μου αρέσει τόσο για τις προτάσεις που 

καταθέτει. Με ανησυχεί για την προχειρότητα που έχει γραφτεί, με ανησυχεί για το γεγονός, 

ότι δεν έστειλαν μια επιστολή, ένα αίτημα στο Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, να ρωτήσουν 

αν τα μεγέθη αυτά αντιστοιχούν σε κάτι, αλλά βιάστηκαν να χαρακτηρίσουν την Κυβέρνηση, 

«τυχοδιώκτες που πούλησαν ελπίδα», για να μη διαβάσω παρακάτω. Μας κατηγορείτε ότι 

είμαστε τα καλά παιδιά της τρόικας; Είναι γλώσσα αυτή; Αυτό με ανησυχεί περισσότερο. Με 

ανησυχεί η προχειρότητα ενός κόμματος που θέλει κάποτε να αναλάβει κυβερνητική ευθύνη. 
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Θα περάσω τώρα στον προϋπολογισμό του 2018. Δεν έχω καμιά αμφιβολία, ότι ο 

προϋπολογισμός του 2018, προσδιορίζεται σε μεγάλο βαθμό από το οικονομικό περιβάλλον 

και τους δημοσιονομικούς περιορισμούς που αντιμετωπίζει η Ελληνική Δημοκρατία εδώ και 

μία δεκαετία. Πρέπει να θυμίσω κάτι που δεν ξέρω, γιατί διαρκώς ξεχνάμε. Οι περιορισμοί 

αυτοί απορρέουν από το γεγονός πως η χώρα το 2010 έφτασε στο χείλος της καταστροφής, 

στο χείλος της χρεωκοπίας και στην πόρτα εξόδου από το κοινό νόμισμα. Αυτή ήταν η 

πραγματικότητα και αυτή την πραγματικότητα προσπαθούμε να διορθώσουμε. Δεν υπάρχει 

άλλος τρόπος διόρθωσης από τη δημοσιονομική προσαρμογή. Δεν υπάρχει άλλος. 

Το 2018 όμως, είναι το τελευταίο έτος δημοσιονομικής προσαρμογής και η μεγάλη 

επιτυχία της Κυβέρνησης αυτής είναι ότι αφότου ανέλαβε το Υπουργείο Οικονομικών, έκανε 

τη δημοσιονομική προσαρμογή πολύ ηπιότερη απ’ ότι θα ήταν διαφορετικά, με τη μείωση των 

στόχων των πρωτογενών πλεονασμάτων. Το 2018, λοιπόν, το τελευταίο σκαλοπάτι 

προσαρμογής, πιάνουμε έναν πράγματι φιλόδοξο στόχο, αλλά ρεαλιστικό στόχο το 3,5% και 

από τη στιγμή που φτάνεις στο κατώφλι του 3,5%, η διατήρησή του για μερικά χρόνια 

εγκυμονεί κινδύνους. Θα ήταν καλό να ήταν χαμηλότερη, αλλά δεν συνεπάγεται επιπλέον 

λιτότητα. Δεν συνεπάγεται επιπλέον μέτρα. Για να είμαστε ειλικρινείς και ο προϋπολογισμός 

του 2018 δεν ενσωματώνει επιπλέον μέτρα. Πώς μας κατηγορούσαν αμέσως μετά το 

προσχέδιο; 

 Την ημέρα που κατέθεσα το προσχέδιο στον Πρόεδρο της Βουλής, άκουγα ότι είναι 

πλασματικό, ότι είναι εικονικό προσχέδιο και ότι το σχέδιο του προϋπολογισμού, θα 

ενσωματώνει επιπλέον δημοσιονομικά μέτρα 2,4 δις.. Δεν ενσωματώνει ούτε ένα επιπλέον. 

Ενσωματώνει προφανώς μέτρα που είχαν ήδη νομοθετηθεί το Μάιο του 2016 και αντίστοιχα 

το Μάιο του 2017, μια πολύ ηπιότερη, όμως, προσαρμογή που ολοκληρώνεται. Αυτό είναι 

καλό για όλους, δεν είναι μόνο καλό για την Κυβέρνηση. 

Δεύτερον, είναι ένας προϋπολογισμός που παρά το πραγματικά δυσμενές 

δημοσιονομικό περιβάλλον, μέσα στο οποίο εκτελείται, βρίσκει χώρο να ενισχύσει περαιτέρω 

τα προγράμματα κοινωνικής προστασίας και μάλιστα στοχευμένα. Είπα προχθές στη Βουλή 

στη συζήτηση για το μέρισμα, ότι το μέρισμα είναι πολύ καλό, είναι πολύ καλά σχεδιασμένο, 

είναι πολύ καλά στοχευμένο, αλλά δεν αποτελεί τη ναυαρχίδα της κοινωνικής πολιτικής της 

Κυβέρνησης. Δεν μπορεί να την αποτελεί, γιατί δεν είναι μόνιμο μέτρο, δεν είναι θεσμική τομή. 

Είναι, όμως, θεσμική τομή η υλοποίηση του κοινωνικού εισοδήματος αλληλεγγύης. 

 Άκουσα προχτές ένα στέλεχος της Νέας Δημοκρατίας από το βήμα της Επιτροπής, να 

με ενθαρρύνει να υλοποιήσουμε το κοινωνικό εισόδημα αλληλεγγύης. Μα το υλοποιούμε. Από 

την 1/1/2017 υλοποιείται πανεθνικά. Επίσης, ενισχύουμε περαιτέρω τα κοινωνικά 

προγράμματα, στοχευμένα και κυρίως με προτεραιότητα στην παιδική φτώχεια, ενισχύοντας 

τα οικογενειακά επιδόματα κατά επιπλέον 160 εκατ. ευρώ, τα προγράμματα για τα σχολικά 

γεύματα κατά επιπλέον 50 εκατ. ευρώ και αντίστοιχα την επέκταση κάλυψης βρεφονηπιακών 

σταθμών. 
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Άρα, είναι ένας δύσκολος προϋπολογισμός, αλλά ο τελευταίος της δημοσιονομικής 

προσαρμογής που συνεχίζει να υλοποιεί μια ήπια προσαρμογή σε σχέση με το παρελθόν και 

που προσπαθεί να είναι όσο πιο δίκαιος είναι δυνατόν. 

Τελειώνω λέγοντας, από το 2018 και μετά προτεραιότητα όλων πρέπει να είναι η 

μεταφορά του κέντρου βάρους από τα δημόσια οικονομικά στην πραγματική οικονομία, στον 

βαθμό που υλοποιηθούν οι προβλέψεις για την οικονομική μεγέθυνση των επόμενων ετών. 

Και εγώ δεν έχω κανένα λόγο να αμφιβάλλω, αν θα υλοποιηθούν, για πολλούς λόγους. 

Από το 2019 και μετά, θα δημιουργηθεί κρίσιμος δημοσιονομικός χώρος για σημαντική 

μείωση των φορολογικών βαρών, όπως αποτυπώνεται στο μεσοπρόθεσμο πρόγραμμα και 

όπως είναι η προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Ευχαριστώ.» 

 

Η παριστάμενη Υφυπουργός Οικονομικών, κυρία Κατερίνα Παπανάτσιου, είπε, 

μεταξύ άλλων, τα εξής: 

 

«Κυρίες και κύριοι βουλευτές, με την κατάθεση του Προϋπολογισμού του 2018 

τελειώνει για τη χώρα μας ο κύκλος των μνημονίων που κληρονομήσαμε από τη Νέα 

Δημοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Για τρίτη συνεχόμενη χρονιά καταφέραμε να πιάσουμε τους 

δημοσιονομικούς στόχους και φέτος δίνουμε, όπως και πέρυσι, το κοινωνικό μέρισμα στους 

πολίτες που το έχουν περισσότερο ανάγκη. Μάλιστα φέτος το παίρνουν περισσότεροι 

πολίτες, καθώς ήταν και μεγαλύτερο το ποσό και είχαμε το χρόνο να σχεδιάσουμε καλύτερα 

τη διανομή του. 

Η σημαντική υπέρβαση των στόχων που επιτεύχθηκε τα δύο προηγούμενα έτη, αλλά 

και εκείνη που αναμένεται για το τρέχον έτος (πλεόνασμα 2,4% έναντι στόχου 1,75% του 

ΑΕΠ) έχουν συμβάλλει στην αποκατάσταση της διεθνούς αξιοπιστίας στα ελληνικά δημόσια 

οικονομικά και έχουν δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για την επιστροφή της χώρας στις 

διεθνείς αγορές κεφαλαίων με τρόπο διατηρήσιμο.  

Για το 2018, το πρωτογενές πλεόνασμα προβλέπεται να διαμορφωθεί στο 3,8% του 

ΑΕΠ, ποσοστό που είναι συμβατό με τους στόχους του προγράμματος δημοσιονομικής 

προσαρμογής και παρέχει ένα σημαντικό περιθώριο ασφαλείας.  

Σε αντίθεση με τις κυβερνήσεις Νέας Δημοκρατίας και ΠΑΣΟΚ ξεπεράσαμε τις 

προβλέψεις και έχουμε υπέρβαση στο στόχο των εσόδων. Τόσο οι μακροοικονομικές 

επιδόσεις όσο και οι δημοσιονομικές επιδόσεις των προηγούμενων κυβερνήσεων ήταν 

συνεχώς κατώτερες από τις προβλέψεις των ιδίων και των θεσμών. Ήταν προβλέψεις χωρίς 

αντίκρισμα. Αντίθετα εμείς καταφέραμε να πιάσουμε ή να ξεπεράσουμε και στα δύο μέτωπα 

τους στόχους. 

H δημοσιονομική προσαρμογή των ετών 2015-18 συνοδεύτηκε από τη σταδιακή 

ενίσχυση της προστασίας των πιο ευάλωτων στρωμάτων με την πλήρη ανάπτυξη εργαλείων 

όπως το Κοινωνικό Εισόδημα Αλληλεγγύης, αλλά και παρεμβάσεων κοινωνικής πολιτικής 

στον κρίσιμο τομέα αντιμετώπισης της παιδικής φτώχειας.  



24 

Αυτή είναι η συντριπτική διαφορά μεταξύ της δικής μας πολιτικής και της πολιτικής της 

κυβέρνησης Σαμαρά – Βενιζέλου, της κυβέρνησης Νέας Δημοκρατίας-ΠΑΣΟΚ. Η 

αναπόφευκτη δημοσιονομική προσαρμογή επιβλήθηκε από τις αντικειμενικές συνθήκες, 

συνθήκες βεβαίως που είχαν δημιουργήσει παλιότερα το ίδιο το ΠΑΣΟΚ και η Νέα 

Δημοκρατία. Η Νέα Δημοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κακοδιαχειρίστηκαν τη χώρα για δεκαετίες και 

όταν οι αδιέξοδες πολιτικές τους προκάλεσαν την κρίση του 2009, συμπεριφέρθηκαν στους 

πολίτες αυτής της χώρας με ακόμη χειρότερο τρόπο. Πρώτα ενοχοποίησαν συλλογικά τους 

πολίτες με το διαβόητο σύνθημα «μαζί τα φάγαμε» και στη συνέχεια προσπάθησαν να 

διασώσουν τις ελίτ της χώρας εις βάρος των εργαζομένων και της μεσαίας τάξης για την 

οποία τώρα δήθεν κόπτονται.  

Τα δύο αυτά κόμματα επέβαλαν τη λιτότητα μονόπλευρα στα λαϊκά στρώματα και τους 

εργαζόμενους. Έβαλαν να πληρώσουν αυτοί που είχαν υποφέρει και στην περίοδο της 

ευημερίας. Αυτοί που έβλεπαν τότε τα εισοδήματά τους στάσιμα, τις τιμές σε όλα να 

ανεβαίνουν, την χλιδή να επιδεικνύεται προκλητικά. Αυτοί που άκουγαν ανάπτυξη και 

έβλεπαν ανεργία και αγριότητα στις εργασιακές σχέσεις ακόμη και πριν την κρίση. Η πολιτική 

του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δημοκρατίας στα καλά χρόνια για τα λαϊκά στρώματα σήμαινε την 

παροχή εορτοδανείων και διακοποδανείων για να αντικαταστήσουν την αγοραστική δύναμη 

που έχαναν από τις αποδοχές τους. Με τη μονόπλευρη λιτότητα που επέβαλαν όταν έφτασαν 

σε αδιέξοδο, φτωχοποίησαν εκατομμύρια Έλληνες. Προκάλεσαν ύφεση που έφτασε το 30% 

συνολικά και έφεραν την ανεργία πάνω από το 25%. Χάθηκε το 30% του ΑΕΠ της χώρας από 

το 2009 έως το 2014.  

Οι μακροοικονομικές επιδόσεις των μνημονίων του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δημοκρατίας 

ήταν καταστροφικές γιατί χτύπησαν τους εργαζόμενους την ώρα που οι ελίτ μετέφεραν τα 

κεφάλαιά τους στους φορολογικούς παραδείσους και άφησαν τα χρέη τους πίσω. Η 

οικονομική επιστήμη αναγνωρίζει σήμερα ότι οι ανισότητες βλάπτουν σοβαρά την ανάπτυξη. 

Ακόμη και το ίδιο το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο το έχει παραδεχτεί αυτό - έστω και κατόπιν 

εορτής. 

Οι επιλογές του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δημοκρατίας να επιβάλουν μονόπλευρη λιτότητα 

στους εργαζόμενους είχε ως συνέπεια να είναι η ύφεση στην οικονομία μεγαλύτερη από 

αυτήν που θα είχε μια πιο ισορροπημένη πολιτική.  

Αντίθετα η κυβέρνησή μας χάρη στη διαπραγμάτευση, που τόσο έχει λοιδορήσει η 

αντιπολίτευση, πέτυχε στόχους για χαμηλότερα πρωτογενή πλεονάσματα και έκανε 

νοικοκυρεμένους προϋπολογισμούς. Η κυβέρνηση Σαμαρά – Βενιζέλου είχε συμφωνήσει σε 

πλεονάσματα μέχρι και 4,5%! Παράλληλα η δική μας κυβέρνηση έκανε μια πιο δίκαιη διανομή 

των βαρών με σταδιακή ενίσχυση της προστασίας των πιο ευάλωτων στρωμάτων, που είχαν 

φτάσει πια στα όριά τους. Στα έτη που ακολουθούν, οι ρυθμοί οικονομικής ανάπτυξης που 

προβλέπει το Μεσοπρόθεσμο Πρόγραμμα Δημοσιονομικής Στρατηγικής 2018-21 είναι 

επαρκείς για να εξασφαλίζουν τον δημοσιονομικό χώρο ώστε να διευρυνθούν οι παρεμβάσεις 

ενίσχυσης της κοινωνικής προστασίας, αλλά και να εφαρμοστούν μειώσεις φορολογικών 

συντελεστών νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 
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Ειδικά για το έτος 2018, οι εξοικονομήσεις που προκύπτουν από την επιτυχημένη 

επισκόπηση των πρωτογενών λειτουργικών δαπανών, θα χρηματοδοτήσουν μια σειρά 

πρόσθετων δράσεων κοινωνικής προστασίας.  

Το κοινωνικό μέρισμα φέτος φτάνει το 1,4 δισ. ευρώ και μοιράζεται με τρεις τρόπους: 

720 εκατ. ευρώ είναι η ενίσχυση στα πιο αδύναμα νοικοκυριά, 360 εκατ. ευρώ καλύπτουν το 

κοινωνικό τιμολόγιο της ΔΕΗ και άλλα 315 εκατ. ευρώ είναι η επιστροφή της διαφοράς των 

εισφορών υγείας που κακώς κρατήθηκαν από τους συνταξιούχους σε προηγούμενα έτη.  

Η διανομή του κοινωνικού μερίσματος δεν θα ανακουφίσει μόνο αυτούς που έχουν 

σήμερα τα χαμηλότερα εισοδήματα. Θα λειτουργήσει πολλαπλασιαστικά, θα τονώσει τη 

ζήτηση και θα συμβάλει στην αναθέρμανση της αγοράς. Θα δουν οι επιχειρηματίες και οι 

επαγγελματίες αύξηση της ζήτησης και αύξηση των πωλήσεών τους. 

Σήμερα το κλίμα στις επιχειρήσεις έχει αρχίσει και αντιστρέφεται. Αυτήν την στιγμή 

υπάρχει ένα πολύ μεγάλο ποσοστό επιχειρήσεων που έχει αυξήσει τον κύκλο εργασιών και τα 

κέρδη του σε σχέση με τα προηγούμενα χρόνια. 

Η μακροοικονομική κατάσταση έχει βελτιωθεί σημαντικά. Φέτος η οικονομία θα 

αναπτυχθεί με ρυθμό λίγο κάτω από το 2% και του χρόνου πάνω από 2,5%. Δεν μας φτάνουν 

αυτοί οι ρυθμοί, θέλουμε υψηλότερους για να ανακτήσουμε το χρόνο που χάσαμε.  Οι νέοι δεν 

μπορούν να περιμένουν άλλο. Η ανεργία έχει επιτέλους πτωτική τάση, αλλά και πάλι εμείς 

βιαζόμαστε να πέσει ακόμη πιο γρήγορα. Δεν μας φτάνει.  

Στην εποχή της ευημερίας με δανεικά ο νεοφιλελευθερισμός επέβαλε το μοντέλο της 

«άνεργης ανάπτυξης», της ανάπτυξης χωρίς δημιουργία απασχόλησης στις εποχές που οι 

ρυθμοί ανάπτυξης ήταν υψηλοί. Έφερε ανάπτυξη με διάλυση των εργασιακών σχέσεων και 

ύφεση με το αποτελείωμά τους.  

Γι’ αυτό εμάς δεν μας αρκούν οι ρυθμοί ανάπτυξης από μόνοι τους. Θέλουμε ανάπτυξη 

με κοινωνικό αποτέλεσμα. Γιατί ανάπτυξη που δεν είναι δίκαιη, δεν είναι ανάπτυξη και δεν 

είναι βιώσιμη. Γι’ αυτό θέλουμε επενδύσεις και δίνουμε κίνητρα για αυτές, αλλά  προϋπόθεση 

είναι ο σεβασμός της εργασίας και των εργαζομένων και της νομοθεσίας για το περιβάλλον. 

Στα δυόμιση χρόνια της κυβέρνησής μας και παρά τα εμπόδια και τις τρικλοποδιές που 

αντιμετωπίσαμε είχαμε σημαντική επιτυχία στον αγώνα κατά της φοροδιαφυγής. Αυτό 

αποτυπώνεται ιδιαίτερα στα έσοδα από το ΦΠΑ που έφτασαν στο φετινό εννιάμηνο τα 11,63 

δισ. ευρώ από 9,69 δισ. ευρώ στο εννιάμηνο του 2015. Μέσα σε αυτά τα δύο χρόνια, χάρη 

στην πολιτική βούληση που επιδείξαμε με ελέγχους και την προώθηση των ηλεκτρονικών 

συναλλαγών τα έσοδα από το ΦΠΑ αυξήθηκαν κατά σχεδόν 2 δισ. ευρώ ή 20%. Το καλοκαίρι 

είχαμε 40.000 ελέγχους σε τουριστικές περιοχές έναντι 4.000 κατά μέσο όρο τα προηγούμενα 

χρόνια. Στο οκτάμηνο Ιανουάριος - Αύγουστος 2017 από τα ελεγκτικά κέντρα και τις ΔΟΥ 

διενεργήθηκαν 16.640 έλεγχοι και βεβαιώθηκαν φόροι, πρόστιμα και προσαυξήσεις ύψους 

2,6 δισ. ευρώ. Αντίστοιχα οι έλεγχοι στο σύνολο του 2016 βεβαίωσαν φόρους, πρόστιμα και 

προσαυξήσεις περίπου 3 δισ. ευρώ. Ανασυγκροτήσαμε το ΣΔΟΕ και ήδη καταγράφει 

αλλεπάλληλες σημαντικές επιτυχίες κατά του οικονομικού εγκλήματος.  
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Η θεαματική βελτίωση στα έσοδα από ΦΠΑ οφείλεται κατά το μεγαλύτερο μέρος στην 

αύξηση της συμμόρφωσης των επιχειρήσεων και των επαγγελματιών, και όχι στην αύξηση 

των φορολογικών συντελεστών όπως λανθασμένα και με σκοπιμότητα ισχυρίζεται η 

Αξιωματική Αντιπολίτευση.  Η Τράπεζα της Ελλάδος σε μελέτη που είχε δημοσιεύσει στο 

τέλος της περασμένης χρονιάς είχε αποφανθεί, χρησιμοποιώντας οικονομετρικές μεθόδους, 

ότι η αύξηση της χρήσης των καρτών πληρωμής βελτίωσε τα έσοδα ΦΠΑ κατά έως 900 εκατ. 

ευρώ έως το δεύτερο εξάμηνο της περυσινής χρονιάς.  

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να βλέπουμε όχι τόσο τον αριθμό και το ύψος των προστίμων 

που επιβάλλονται κατά τους ελέγχους, αλλά κυρίως τη βελτίωση της συμμόρφωσης των 

υπόχρεων. Και αυτό, όπως φαίνεται από το ΦΠΑ, έχει αυξηθεί πάρα πολύ.  

Άλλωστε η φοροδιαφυγή δεν είναι ένα νέο φαινόμενο που σχετίζεται με την κρίση, αλλά 

ένα διαρθρωτικό πρόβλημα της ελληνικής οικονομίας. Τα φορολογικά έσοδα ήταν διαχρονικά 

από πέντε έως και δέκα εκατοστιαίες μονάδες χαμηλότερα ως ποσοστό του ΑΕΠ σε σχέση με 

την υπόλοιπη Ευρώπη. Αυτό δεν οφείλεται στους φορολογικούς συντελεστές, οι οποίοι όχι 

απλώς δεν ήταν χαμηλοί, αλλά πάντα ήταν πολύ υψηλότεροι από αυτούς που θα έπρεπε να 

είναι, αλλά στη φοροδιαφυγή.  

Βεβαίως η φοροδιαφυγή δεν γίνεται από όλους αλλά από συγκεκριμένες τάξεις και 

επαγγελματικές ομάδες. Αυτές οι τάξεις δεν ήθελαν να πληρώνουν ούτε όταν ευημερούσαν, 

όταν είχαν μεγάλα κέρδη και εισοδήματα. Το είδαμε με τα Paradise Papers, το είδαμε με τα 

Panama Papers και όλες τις άλλες διεθνείς αποκαλύψεις των τελευταίων ετών. Και τελικά οι 

φόροι που δεν πληρώνονται από αυτούς που όφειλαν να τους πληρώσουν, δημιούργησαν το 

υπέρογκο χρέος και επιβαρύνουν τους έντιμους φορολογούμενους. Λέτε, συνάδελφοι της 

Νέας Δημοκρατίας, ότι θα μειώσετε τους φορολογικούς συντελεστές. Δεν απαντάτε όμως στο 

κρίσιμο ερώτημα, ερώτημα που έθεσε και ο Υπουργός Οικονομικών στην Επιτροπή, ποιες 

δαπάνες θα κόψετε για να το κάνετε αυτό; Θα κόψετε μισθούς και συντάξεις; Θα κόψετε από 

σχολεία και νοσοκομεία;  

Στο επίπεδο που έχουν περιοριστεί πλέον οι κρατικές δαπάνες, οι φορολογικοί 

συντελεστές μπορούν να περιοριστούν μόνο με την αύξηση της φορολογικής συμμόρφωσης, 

μόνο με τη μείωση της φοροδιαφυγής.  

Εμείς δουλεύουμε σε αυτήν την κατεύθυνση, όπως έδειξαν και τα στοιχεία για το ΦΠΑ 

που ανέφερα. Γι’ αυτό και μπορέσαμε στο πλαίσιο των αντιμέτρων που περιλαμβάνει η 

πρόσφατη συμφωνία, να προβλέψουμε και μείωση του φόρου των επιχειρηματικών κερδών 

από το 29% στο 26%. 

Αντίθετα κάποιοι στη Νέα Δημοκρατία βγαίνουν στα κανάλια και δηλώνουν ότι η 

φοροδιαφυγή δεν είναι ανήθικη, ενθαρρύνουν και ηρωοποιούν τη φοροδιαφυγή. Βλέπετε, το 

αφήγημα περί υπερφορολόγησης που χρησιμοποιεί η αντιπολίτευση επιχειρεί να αμνηστεύσει 

εκείνους που είχαν συνηθίσει να φοροδιαφεύγουν και πλέον δεν μπορούν να το κάνουν.  

Οι προβλέψεις για την ανάπτυξη στα επόμενα χρόνια σε συνδυασμό με τον περιορισμό 

της απόκρυψης εισοδημάτων και τη βελτίωση στο μηχανισμό συλλογής εσόδων δημιουργούν 

δημοσιονομικό χώρο για μείωση της φορολογίας. Ο προϋπολογισμός του 2018 ανοίγει το 
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δρόμο για τη δημιουργία αυτών των συνθηκών, όπως άλλωστε έχουν αποτυπωθεί και στο 

Μεσοπρόθεσμο.  

Θα αναφερθώ συνοπτικά και σε ένα άλλο μέρος του χαρτοφυλακίου μου που είναι η 

Δημόσια Περιουσία. Η Κυβέρνηση προωθεί σταθερά μία πολιτική ορθολογικής διαχείρισης και 

στοχευμένης αξιοποίησης της περιουσίας του Δημοσίου, η οποία μπορεί να εξασφαλίσει 

σημαντικά και σταθερά έσοδα για το Δημόσιο σε μακροχρόνια βάση, να μειώσει το ύψος του 

χρέους και να δημιουργήσει πρόσθετα αναπτυξιακά οφέλη. Η πολιτική αυτή έχει ως βασικούς 

άξονες την καταγραφή, την προστασία και την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας του 

Δημοσίου, καθώς και τον εκσυγχρονισμό και την απλοποίηση των διαδικασιών και του 

νομοθετικού πλαισίου. Στη Γενική Γραμματεία Δημόσιας Περιουσίας βρίσκονται σε εξέλιξη δύο 

έργα για την καταγραφή της Δημόσιας Περιουσίας: οι Ψηφιακές Υπηρεσίες Δημόσιας 

Περιουσίας και Εθνικών Κληροδοτημάτων (ΨΥΔΗΠΕΕΚ) και το Μητρώο Ακίνητης Περιουσίας 

(ΜΑΠ).  

Επιπλέον συνεχίζεται το 2018 η αξιοποίηση της ακίνητης κτηριακής περιουσίας του 

Δημοσίου και η ορθολογική διαχείριση των αναγκών στέγασης των υπηρεσιών και 

οργανισμών του, προς τον σκοπό δραστικής μείωσης των σχετικών λειτουργικών δαπανών.  

Ακόμη η Γενική Γραμματεία προωθεί παρεμβάσεις για μια σειρά από άλλα ζητήματα 

όπως είναι: Σχολάζουσες Κληρονομιές, Κληροδοτήματα, Αιγιαλοί και Παραλίες. Ειδικά για το 

τελευταίο είχαμε φέτος για πρώτη φορά την διενέργεια ηλεκτρονικών δημοπρασιών για την 

παραχώρηση απλής χρήσης αιγιαλού και παραλίας. Η διαδικασία αυτή έγινε για έναν μικρό 

αριθμό θέσεων αλλά θα επεκταθεί σταδιακά σε όλες τις δημοπρατούμενες θέσεις, καθώς και 

σε άλλα αντικείμενα προς δημοπρασία (π.χ. αμμοληψίες).  

Στόχος της κυβέρνησης είναι η επικαιροποίηση και η απλούστευση του νομοθετικού 

πλαισίου που διέπει τον Αιγιαλό – Παραλία με αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών. Θέλουμε 

αφενός να διασφαλίζεται η προστασία του Αιγιαλού και της Παραλίας και αφετέρου να 

προωθείται και να διευκολύνεται η αναπτυξιακή πολιτική της χώρας. 

Κλείνοντας  θα ξανατονίσω ότι με τον Προϋπολογισμό του 2018 τελειώνει ο κύκλος των 

μνημονίων που κληρονομήσαμε από τη Νέα Δημοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και παρά τον σκληρό 

πόλεμο που αντιμετωπίσαμε και αντιμετωπίζουμε, αποκαταστήσαμε τη διεθνή αξιοπιστία των 

δημοσίων οικονομικών της χώρας μας.  

Οι προβλέψεις για την ανάπτυξη στα επόμενα χρόνια σε συνδυασμό με τον περιορισμό 

της απόκρυψης εισοδημάτων και τη βελτίωση στο μηχανισμό συλλογής εσόδων δημιουργούν 

δημοσιονομικό χώρο για μείωση της φορολογίας. Ο προϋπολογισμός του 2018 ανοίγει το 

δρόμο για τη δημιουργία αυτών των συνθηκών, όπως άλλωστε έχουν αποτυπωθεί και στο 

Μεσοπρόθεσμο, ενώ με την χρηστή και αποτελεσματική διαχείριση του Δημόσιου Χρήματος, 

θα καταφέρουμε να καλύψουμε τις ανάγκες της κοινωνίας μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες 

δημοσιονομικές συνθήκες με παράλληλο σεβασμό των δικαιωμάτων και των επόμενων 

γενεών.» 
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ΕΚΘΕΣΗ 

 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονομικών Υποθέσεων, κατά την εξέταση του σχεδίου νόμου 

του Υπουργείου Οικονομικών «Κύρωση του Κρατικού Προϋπολογισμού οικονομικού έτους 

2018», αφού έλαβε υπόψη τις αγορεύσεις των Γενικών Εισηγητών, κ. Δημήτρη Βέττα από τον 

Συνασπισμό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Νικόλαου-Γεώργιου Δένδια από τη Νέα 

Δημοκρατία, κ. Ιωάννη Κουτσούκου από τη Δημοκρατική Συμπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, κ. 

Ηλία Παναγιώταρου από τον Λαϊκό Σύνδεσμο-Χρυσή Αυγή, κ. Νικόλαου Καραθανασόπουλου 

από το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας, κ. Δημήτριου Καμμένου από τους Ανεξάρτητους 

Έλληνες - Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική Συμμαχία, κ. Γεώργιου Κατσιαντώνη από την 

Ένωση Κεντρώων και κ. Γεώργιου Μαυρωτά από «ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ» και των Ειδικών Εισηγητών, 

κ. Μάκη Μπαλαούρα, κ. Χρήστου Μπγιάλα, κ. Νίκου Συρμαλένιου και κ. Δημήτριου Μάρδα 

από τον Συνασπισμό Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Χρήστου Μπουκώρου, κ. Απόστολου 

Βεσυρόπουλου και κυρίας Φωτεινής Αραμπατζή από τη Νέα Δημοκρατία, κ. Γεώργιου 

Αρβανιτίδη και κ. Ιωάννη Μανιάτη από τη Δημοκρατική Συμπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ, κ. 

Ευάγγελου Καρακώστα από τον Λαϊκό Σύνδεσμο-Χρυσή Αυγή, κ. Αθανάσιου Βαρδαλή από 

το Κομμουνιστικό Κόμμα Ελλάδας, κ. Κωνσταντίνου Κατσίκη από τους Ανεξάρτητους 

Έλληνες - Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική Συμμαχία, κ. Δημήτριου Καβαδέλλα από την 

Ένωση Κεντρώων, κ. Σπυρίδωνα Δανέλλη από «ΤΟ ΠΟΤΑΜΙ» και κ. Νικόλαου 

Νικολόπουλου από τους Ανεξάρτητους Βουλευτές, καθώς και των μελών της, προτείνει την 

αποδοχή, κατά πλειοψηφία, του παραπάνω σχεδίου νόμου κατ’ αρχήν, κατ’ άρθρο και στο 

σύνολό του και προτείνει την επιψήφισή του από την Ολομέλεια της Βουλής.   

 

Αθήνα, 29 Νοεμβρίου 2017 

 

 

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 

 

ΜΑΚΗΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ 
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Α. ΓΕΝΙΚΩΝ ΕΙΣΗΓΗΤΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ 

ΔΗΜΗΤΡΗ ΒΕΤΤΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΦΘΙΩΤΙΔΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ 
Δημήτρη Βέττα 
Βουλευτή Φθιώτιδας 
 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Είχαμε πριν από λίγο καιρό την ευκαιρία, όταν συζητούσαμε το προσχέδιο του 

Προϋπολογισμού να πούμε αρκετά πράγματα. Από εκείνο το προσχέδιο μέχρι το τελικό 

σχέδιο έχουν υπάρξει μερικές αλλαγές, τις οποίες θα αναφέρουμε κατά την διάρκεια της 

συζήτησης. Καταθέτουμε, λοιπόν, σήμερα και συζητάμε το τελικό σχέδιο του κρατικού 

προϋπολογισμού του έτους 2018, το οποίο αποτελεί συνέχεια τριών επιτυχημένων στην 

εκτέλεσή τους προϋπολογισμών, των ετών 2015, 2016 και 2017, οι οποίοι είναι αλήθεια ότι 

υλοποιήθηκαν μέσα σε εξαιρετικά δύσκολες, τόσο δημοσιονομικές όσο και κοινωνικές, 

συνθήκες και οι οποίοι επέτρεψαν όχι μόνο να μπουν τα δημόσια οικονομικά της χώρας σε 

μια σειρά, όχι να δημιουργήσουμε ένα αρκετά ικανοποιητικό, δεν λέω πως είναι εξαιρετικά 

υψηλό, αλλά ένα αρκετά ικανοποιητικό, σε σχέση με αυτό που βρήκαμε, όταν αναλάβαμε τη 

διακυβέρνηση της χώρας, κοινωνικό δείκτη προστασίας, αλλά και να αποκαταστήσουμε την 

αξιοπιστία της οικονομίας, η οποία επέδρασε θετικά στην εξέλιξη των επιτοκίων, καθώς όλοι 

ξέρουμε τα πολύ καλά αποτελέσματα που είχαμε κατά την έξοδο της χώρας στις αγορές 

χρήματος. 

Ο Προϋπολογισμός του ΄18, λοιπόν, έχει ως αφετηρία τον Προϋπολογισμό του 2017, ο 

οποίος, όπως προανέφερα, βρήκε μέσα σε αυτές τις πολύ δύσκολες συνθήκες το 

δημοσιονομικό χώρο να επιστρέψει στον ελληνικό λαό 720 εκατομμύρια ως κοινωνικό 

μέρισμα. Να επιστρέψει, δηλαδή, στους Έλληνες πολίτες ένα κομμάτι του κόπου τους και του 

ιδρώτα τους.  

Κατάφερε, επίσης, να επιστρέψει 315, περίπου, εκατομμύρια που αφορούν στις 

παράνομες παρακρατήσεις των εισφορών υγείας των συνταξιούχων, αλλά και 360 εκατ. για 

την κάλυψη του κόστους των Υπηρεσιών Κοινής Ωφέλειας. Ουσιαστικά, αυτό σημαίνει τη μη 

αύξηση του κόστους ενέργειας για τους Έλληνες πολίτες και ιδιαίτερα για εκείνους που 

βρίσκονται σε δυσχερή οικονομική κατάσταση. 

Θέλω να πω, ότι η επιστροφή των παράνομων παρακρατήσεων των εισφορών στους 

συνταξιούχους είναι μία καθαρή πολιτική απόφαση της Κυβέρνησης και νομίζω ότι οι όποιες 

προσπάθειες γίνονται τον τελευταίο καιρό να «παραχαραχθεί» η πραγματικότητα, δεν 

βρίσκουν ευήκοα ώτα. Αυτό δικαιούνται να το γνωρίζουν οι συνταξιούχοι για το ποιος 

προχώρησε σε αυτή τη σημαντική απόφαση. 

Λέω, λοιπόν, πάλι, ότι αυτός ο Προϋπολογισμός έχει ως αφετηρία έναν 

Προϋπολογισμό, κατά τη διάρκεια του οποίου μειώθηκε η παιδική φτώχεια κατά 1,4%. Θα το 

λέω συνέχεια αυτό. Θα το λέμε συνέχεια αυτό, γιατί είναι μία, εξαιρετικής σημασίας εξέλιξη. 

Όπως είπαμε όλοι μας, κατά τη συζήτηση του προσχεδίου του Προϋπολογισμού, η 

παιδική φτώχεια είναι αυτή που ορίζει, που καθορίζει, που προσδιορίζει το μέλλον των 
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παιδιών μας. Όντως, αυτός ο Προϋπολογισμός θέτει έναν πολύ υψηλό στόχο, αλλά 

ταυτόχρονα, βρίσκει ένα δημοσιονομικό χώρο για να προσθέσει στις νέες δαπάνες, επιπλέον, 

300 εκατομμύρια ευρώ για την καταπολέμηση της παιδικής φτώχειας, για την οποία θα 

ξαναμιλήσω στη συνέχεια. 

Επίσης, συζητάμε για έναν Προϋπολογισμό, ο οποίος δεν έχει νέα μέτρα, με την έννοια 

ότι κατά τη διάρκεια του έτους δεν νομοθετούνται νέα μέτρα. Έχουμε νομοθετήσει μέτρα, τα 

οποία θα αρχίσουν να υλοποιούνται από την 1/1/2018. Δεν περιλαμβάνονται, λοιπόν, κατά τη 

διάρκεια του έτους νομοθετήσεις νέων μέτρων. 

Θυμάστε πάρα πολύ καλά, ότι δύο - τρεις μήνες πριν, όταν καταθέσαμε και 

συζητούσαμε το προσχέδιο του Προϋπολογισμού υπήρχαν έντυπα, εφημερίδες και blogs που 

ισχυρίζονταν, ότι αυτό το προσχέδιο δεν μπορεί να υλοποιηθεί και ότι είναι ένας εικονικός 

Προϋπολογισμός. Ότι είναι ένα εικονικό προσχέδιο, το οποίο σύντομα θα αλλάξει, σύντομα 

θα αποσυρθεί και θα χρειαστούν, επιπροσθέτως 2,4 δισ. μέτρα για το 2018. Νομίζω πως 

κανένας σήμερα δεν βλέπει ούτε επιπρόσθετα μέτρα, ούτε μη υλοποίηση αυτού του 

προσχεδίου. 

Για μία ακόμη φορά επαναλαμβάνω, ότι είναι ένας Προϋπολογισμός χωρίς νέα μέτρα, 

πέρα από αυτά που έχουμε, ήδη, νομοθετήσει, ο οποίος στοχεύει σε δύο κατευθύνσεις: 

  

1. Να υλοποιήσει τον στόχο (πρωτογενές πλεόνασμα και ρυθμό ανάπτυξης το 2018) 

2. Να ολοκληρώσει τη δημοσιονομική προσαρμογή της χώρας.  

 

Το 2018 - και αυτό πρέπει να το γνωρίζει ο Έλληνας πολίτης και εμείς οφείλουμε να 

του το υπενθυμίζουμε - είναι η τελευταία χρονιά δημοσιονομικής προσαρμογής της χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούμε καθημερινά κριτικές. Άλλες καλοπροαίρετες, 

άλλες κακοπροαίρετες, άλλες στοιχειοθετημένες, άλλες χωρίς καμία τεκμηρίωση. Ακούμε από 

την Αξιωματική Αντιπολίτευση, αλλά και από μεγάλο κομμάτι της αντιπολίτευσης, ότι 

φορολογούμε σκληρά τη μεσαία τάξη και το μεσαίο χώρο και ότι εμείς είμαστε οι κακοί, ενώ 

αυτοί οι καλοί προτίθενται να μειώσουν τους φόρους και να λύσουν το πρόβλημα στη χώρα. 

Θυμόμαστε όλοι τις διακηρύξεις του κ. Μητσοτάκη στη Δ.Ε.Θ. το 2016, ο οποίος είχε 

καταθέσει ένα σημαντικό -για εκείνον- φάκελο μειώσεων των φόρων. Είχε πει, ότι θα μειώσει 

τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. κατά 30%, ότι θα μειώσει τον φόρο μερισμάτων από 15% σε 5%, ότι θα μειώσει 

τον φόρο των νομικών προσώπων, σε κάποιο βαθμό και τον φόρο εισοδήματος, τον Φ.Π.Α, 

όπως και τον φόρο των ενοικίων. Υπάρχει λόγος που τα επισημαίνω όλα αυτά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωματικής Αντιπολίτευσης, να ξέρετε ένα πράγμα. Όταν 

εσείς υπολογίζετε, την ίδια στιγμή υπολογίζουμε κι εμείς. Το σύνολο, λοιπόν, του πακέτου 

μείωσης των φόρων, που πρότεινε ο κ. Μητσοτάκης αγγίζει τα 4,2 δις. Αυτό κρύβει δύο 

πράγματα: ή έχουν σκοπό να προτείνουν στη χώρα ένα νέο πρόγραμμα προσαρμογής, ένα 

νέο Μνημόνιο, ιδιαίτερα την ώρα που η χώρα βρίσκει το δρόμο της, βγαίνει στις αγορές για να 

μπορέσει να ακολουθήσει μία αυτόνομη πορεία, ή πρέπει να μας αποδείξουν, να μας δείξουν 

και να μας καταθέσουν μία ισόποση μείωση δαπανών. 



33 

 

Εμείς προσπαθήσαμε σκληρά όλο αυτό τον καιρό, μέσω της επισκόπησης των 

πρωτογενών λειτουργικών δαπανών της γενικής κυβέρνησης. Συγκεντρώσαμε, με μεγάλη 

δυσκολία, το ποσό των 320 εκατομμυρίων, το οποίο είναι πλέον αποτυπωμένο στο τελικό 

σχέδιο του προϋπολογισμού. Δεν θέλει κάποιος να φανταστεί τι θα μπορούσε να συμβεί στη 

χώρα, εάν ο κ. Μητσοτάκης υλοποιούσε ένα πρόγραμμα μείωσης δαπανών ύψους 4,2 δις. 

Μια χώρα που έχει υποστεί από τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και της Ν.Δ. δημοσιονομικές 

προσαρμογές και μειώσεις δαπανών της τάξεως των περίπου 63-65 δισεκατομμυρίων, 

προτείνει στην χώρα μια ακόμα μείωση δαπανών 4,2 δις. Νομίζω ότι είναι ξεκάθαρο στον 

κόσμο που σκοπεύει να επιτεθεί ο κ. Μητσοτάκης, σκοπεύει να επιτεθεί στις συντάξεις -του 

είναι άλλωστε γνώριμο- σκοπεύει να επιτεθεί σε μισθούς -ακόμη πιο γνώριμο- σε κοινωνικά 

επιδόματα, σε δαπάνες παιδείας, υγείας και βεβαίως, στο αγαπημένο του σπορ, στις 

απολύσεις δημοσίων υπαλλήλων και στο κλείσιμο δομών. Αυτή τη φορά όμως νομίζω ότι δεν 

υπάρχει ούτε ο χρόνος, ούτε ο χώρος για να λιποτακτήσει η αξιωματική αντιπολίτευση, το λέω 

αυτό γιατί μάλλον αργεί ακόμη η εκλογή του Προέδρου της Δημοκρατίας.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, κατά την ψήφιση ή την καταψήφιση 

του νομοσχεδίου του κρατικού προϋπολογισμού του 2018, τον Δεκέμβριο, οφείλετε να 

καταθέσετε στη Βουλή, στην Ολομέλεια, έναν πλήρη φάκελο περικοπών δαπανών που θα 

αντιστοιχούν στις προτεινόμενες, από εσάς, μειώσεις φόρων. Το λέω αυτό, γιατί 35 χρόνια 

αυξήσατε τις δαπάνες, χαλάσατε πάρα πολύ χρήμα, το οποίο δεν έπιασε τόπο, έτσι νομίζω 

ότι σας είναι πολύ πιο εύκολο να μας ορίσετε ένα φάκελο που θα μας δείχνει, όχι σε εμάς 

αλλά στον ελληνικό λαό, που ακριβώς σκοπεύετε να χτυπήσετε, τι ακριβώς θα περικόψετε, 

ποιες δαπάνες θα μειώσετε. Καθημερινά ακούμε πολλά, είτε τα διαβάζουμε στις εφημερίδες, 

είτε τα ακούμε στις τηλεοράσεις, ακούμε ότι εμάς δεν μας ενδιαφέρει η ανάπτυξη, ότι δεν 

θέλουμε επενδύσεις, ότι δεν είμαστε ικανοί για αυτό, ότι δεν στοχεύουμε στην παραγωγή 

πλούτου για τη χώρα, αλλά ως κύριο μέλημά μας είναι μόνο η αναπαραγωγή και 

ανακατανομή της φτώχειας. Αυτό είναι το μεγάλο αφήγημα που προσπαθείτε να περάσετε 

στην κοινωνία.  

Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, θα θέλαμε να ξεκαθαρίσουμε τη θέση μας απέναντι σε 

αυτό, η χώρα έχει ένα εργαλείο που είναι ιδιαίτερα σημαντικό, τον κρατικό προϋπολογισμό. 

Σε αυτόν λοιπόν τον προϋπολογισμό πρέπει να ισορροπήσουν πολλαπλοί στόχοι. 

Σκοπός μας είναι να θέσουμε προτεραιότητες, προτεραιότητα στους στόχους, αλλά για να 

θέσεις προτεραιότητες σε στόχους πρέπει να έχεις πάνω απ' όλα υπευθυνότητα, αλλά και 

στρατηγική. Πρώτη μας προτεραιότητα ήταν η δημοσιονομική προσαρμογή να γίνει με τον πιο 

ήπιο τρόπο, χωρίς να μπούμε σε φαύλους κύκλους, χωρίς να δημιουργήσουμε ελλείμματα, 

χωρίς παραπάνω λιτότητα, η οποία σε κάθε περίπτωση θα υπονόμευε τη μελλοντική 

ανάπτυξη της οικονομίας μας. Γι' αυτό και όταν αναλάβαμε τη διακυβέρνηση της χώρας το 

πρώτο που κάναμε, το πρώτο που οφείλαμε να κάνουμε, ήταν να αντικαταστήσουμε τη 

σύμβαση χρηματοδοτικής διευκόλυνσης, στην οποία είχε δεσμευθεί η κυβέρνηση Σαμαρά-

Βενιζέλου και η οποία προέβλεπε πρωτογενή πλεονάσματα για τα έτη 2015, 2016 και 2017 

3%, 4,5%, 4,5% αντίστοιχα. 
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Ήταν η συμφωνία, ήταν η δέσμευση, η οποία οδηγούσε με σίγουρο τρόπο την ελληνική 

οικονομία στην απόλυτη καταστροφή. 

Φανταστείτε ότι κυρίως η Αξιωματική Αντιπολίτευση κατά τη διάρκεια του 2017 

αμφισβητούσε τη δυνατότητα της κυβέρνησης να υλοποιήσει τη δέσμευση της για 

πρωτογενές πλεόνασμα 1,75%. 

Αυτή την καταστροφική συμφωνία χρηματοδοτικής διευκόλυνσης αντικαταστήσαμε με 

τη δική μας συμφωνία, η οποία προέβλεπε πρωτογενή πλεονάσματα για τα έτη 2015,2016 

και 2017 -0,25%, +0,5%, 1,75% αντίστοιχα. 

Η δεύτερη μας προτεραιότητα ήταν να προσπαθήσουμε, με όσο πιο δίκαιο τρόπο 

γίνεται, να μοιράσουμε το βάρος αυτής της προσαρμογής. Το κοινωνικό εισόδημα 

αλληλεγγύης το 2017, το κοινωνικό μέρισμα, αλλά και τα κοινωνικά μέτρα φέτος δείχνουν 

πως κινούμαστε σ’ αυτή την κατεύθυνση. Προφανώς και δεν μπορούμε, αγαπητοί 

συνάδελφοι, να τα ικανοποιήσουμε όλα. Προφανώς και πρέπει να μοιράσουμε πράγματα, για 

να ισορροπούμε τους στόχους μας. Προφανώς δεν μπορούμε να ικανοποιούμε και τους 

στόχους των πλεονασμάτων και τη μείωση των φόρων, αλλά και την ενίσχυση της κοινωνικής 

προστασίας, είναι αλήθεια. Αυτές, όμως, ήταν οι επιλογές μας και αυτές τις προτεραιότητες 

θέσαμε. 

Έχοντας, λοιπόν, αυτά στο μυαλό μας και σεβόμενοι μια αρχή και μια στρατηγική ότι η 

χώρα βγαίνοντας από την κρίση, θα έχει βιώσιμη πορεία και δεν θα επιστρέψει στο παρελθόν 

- επειδή εμείς θα μοιράζαμε το καλοκαίρι του 2014 ένα δήθεν πλεόνασμα στον κόσμο, για να 

πάμε σε μερικούς μήνες σε εκλογές- διασφαλίσαμε μέσω του Μεσοπρόθεσμου 

Προγράμματος 2018 – 2021, την ομαλή μετάβαση της στο μέλλον 

Σημαντικό είναι στο σημείο αυτό να αναφερθούν οι σημαντικές φορολογικές 

ελαφρύνσεις στο φόρο εισοδήματος, στο φόρο επιχειρήσεων και στο φόρο περιουσίας, που 

αποτυπώσαμε στο Μεσοπρόθεσμο Πρόγραμμα 2018 – 2021. 

Βασικός, λοιπόν, στόχος, για να κλείσουμε τη συζήτηση γύρω από το θέμα αυτό, είναι 

να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη της οικονομίας και σε αυτό το πράγμα, ακριβώς, στοχεύει ο 

προϋπολογισμός. Θέλουμε να αποκατασταθεί η εμπιστοσύνη στην ελληνική οικονομία, να μη 

δημιουργούμε ελλείμματα, να δανείζεται η χώρα από τις αγορές, να φύγει η αβεβαιότητα και 

να προσελκύσουμε ιδιωτικές επενδύσεις. 

 Έτσι φάνηκε ότι συμβαίνει από το δεύτερο εξάμηνο του 2017, από το καλοκαίρι και 

μετά, έχουν εμφανιστεί θετικά δείγματα ανάκαμψης της οικονομίας και εκτιμούμε ότι αυτή η 

ανάκαμψη θα συνεχιστεί και το 2018. 

Είναι λοιπόν ένας έμμεσος τρόπος, με τον οποίο ο προϋπολογισμός, όταν υλοποιείται 

με σοβαρότητα και υπευθυνότητα, μπορεί να βοηθήσει την ανάπτυξη και την ανάταξη της 

οικονομικής δραστηριότητας. 

Ακούμε και άλλα πράγματα βεβαίως, ότι μειώσαμε τον κοινωνικό προϋπολογισμό 1,6 

δις ευρώ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν ισχύει κάτι τέτοιο. 
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Υπάρχει, όντως, μια διαφορά αποτυπωμένη στο σχέδιο του προϋπολογισμού. Υπάρχει 

μια διαφορά ανάμεσα στην πρόβλεψη για το 2018 και στην πρόβλεψη για το κλείσιμο του 

2017, η οποία οφείλεται σε δύο, κυρίως, λόγους. Πρώτα απ' όλα, οφείλεται στο κοινωνικό 

μέρισμα, ύψους 720 εκατομμυρίων και στην επιστροφή των εισφορών που είχαν παρανόμως 

παρακρατηθεί, ύψους 320 εκατομμυρίων. Αυτό μας κάνει 1,40 δισεκατομμύρια ευρώ. 

Αυτό, συνάδελφοι, δεν αποτυπώνεται στον προϋπολογισμό του 2018, όσο και να 

ψάξετε. Όσο και να ψάξετε όλες τις σελίδες του, δε θα το δείτε να αποτυπώνεται γιατί δεν 

αποτυπώνεται. Εσείς το θεωρείτε μείωση, αλλά δεν αποτυπώνεται. Δεν μπορεί κανείς στον 

προϋπολογισμό του 2018 να αποτυπώσει το κοινωνικό μέρισμα για το 2018, γιατί κανείς δεν 

γνωρίζει από τώρα το ύψος του. 

Νομίζω ότι το ποσό αυτό, των 1,40 δισεκατομμυρίων, καταρρίπτει πλήρως το 

επιχείρημά σας για τη μείωση του κοινωνικού προϋπολογισμού. Αν σας ενδιαφέρει, βέβαια, τι 

συμβαίνει με το υπόλοιπο κομμάτι, γιατί νομίζω ότι κάποιοι από τους συναδέλφους της 

Αντιπολίτευσης θα σταθούν και σ' αυτό, θα σας εξηγήσω αμέσως. 

Η διαφορά λοιπόν είναι 560 εκατομμύρια. 

Πώς καταμερίζεται το ποσό αυτό; 

Καταμερίζεται, πρώτον, στα 210 εκατομμύρια περίπου από τη μείωση της 

επιχορήγησης του ΕΟΠΥΥ. Αυτό οφείλεται, κυρίως, στο γεγονός ότι ο ΕΦΚΑ είναι, πλέον, 

πλεονασματικός και προσδοκούμε ότι θα συνεχίσει να είναι και να λειτουργεί έτσι. Θα μπορεί, 

δηλαδή, να αποπληρώνει τις υποχρεώσεις του προς τον ΕΟΠΥΥ και δε θα χρειάζεται 

ενίσχυση από τον κρατικό προϋπολογισμό. 

Υπολείπονται λοιπόν, 350 εκατομμύρια, που αντιστοιχούν στη μείωση της 

επιχορήγησης των νοσοκομείων. Από την Αντιπολίτευση βεβαίως θα ακούσουμε ότι 

μειώνεται η παροχή υπηρεσιών υγείας προς τους πολίτες. 

Ούτε αυτό όμως είναι έτσι, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Και δεν είναι έτσι 

γιατί αυτό οφείλεται, κυρίως, στην επέκταση του claw back και του rebate. Δεν πρόκειται, 

λοιπόν, για μείωση παροχών προς τους πολίτες αλλά για μεταφορά πόρων από τον ΕΟΠΥΥ 

προς τους παρόχους, τώρα πια, σε ένα μεγαλύτερο εύρος. 

Έρχομαι, λοιπόν, σε αυτό που έλεγα για την παιδική φτώχεια. Το λέω αυτό γιατί πρέπει 

να αναφερθεί το ποσό των 300 εκατομμυρίων, που προέκυψαν από την επισκόπηση των 

δαπανών. Αυτό το ποσό καταμερίζεται σε 160 εκατομμύρια περίπου, τα οποία θα ενισχύσουν 

τα οικογενειακά επιδόματα και κυρίως τις οικογένειες με ένα και δύο τέκνα, σε 50 εκατομμύρια 

που θα ενισχύσουν το πρόγραμμα των σχολικών γευμάτων, σε 50 εκατομμύρια που θα 

ενισχύσουν τη διεύρυνση του σχεδιασμού των βρεφονηπιακών σταθμών και σε 25 - 30 

εκατομμύρια που θα διατεθούν στην τριτοβάθμια εκπαίδευση. 

Βεβαίως, αυτά τα ποσά είναι καταχωρημένα ως γενική δαπάνη και δεν είναι 

καταχωρημένα στην κατηγορία του κρατικού προϋπολογισμού. Θα πιστωθούν, βεβαίως, στα 

Υπουργεία κατά τη διάρκεια του έτους και κυρίως στα Υπουργεία Εργασίας και Παιδείας. 

Το λέω αυτό, γιατί το πακέτο στήριξης των παιδιών, όπως προανέφερα, είναι η 

ιδεολογική μας ταυτότητα αλλά και η διαχωριστική μας γραμμή με τη Ν.Δ.. Το επισημαίνω 
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αυτό, γιατί υπάρχει πλήρης απουσία οποιασδήποτε αναφοράς, υψηλόβαθμων και μη 

στελεχών της Ν.Δ., για την αναγκαιότητα προστασίας της ζωής των παιδιών μας. 

Υπάρχει βέβαια αντίστοιχα και ο υπέρμετρος ζήλος της να μειωθεί κατά 30% ο ΕΝΦΙΑ, 

οριζόντια. 

Αυτό θα είχε ως αποτέλεσμα να ευνοηθούν μεγαλοϊδιοκτήτες ακινήτων σε βάρος των 

μικροϊδιοκτητών, γιατί, από όσα ξέρουμε και γνωρίζουμε, η μέση ελληνική οικογένεια έχει ένα 

σπίτι μέχρι 80 τετραγωνικά. 

Αυτή η διαχωριστική γραμμή, σ’ εμάς τουλάχιστον, δείχνει ότι είμαστε στο σωστό 

δρόμο. 

Νομίζω ότι επίσης ένα σημαντικό στοιχείο, το οποίο χρήζει επισήμανσης και θα το 

συζητήσουμε κατά τη διάρκεια της Επιτροπής, αλλά και στην Ολομέλεια, είναι η επιβάρυνση 

του δημόσιου χρέους. Όντως παρουσιάζεται μια επιβάρυνση του δημόσιου χρέους σε 

ονομαστικούς όρους, η οποία αγγίζει περίπου τα 13 δις ευρώ. 

Θέλω να είμαστε ξεκάθαροι στη θέση μας αυτή και να πούμε ότι, αυτό είναι μια 

συνειδητή επιλογή μας. Είναι μια συνειδητή επιλογή μας και το λέμε αυτό, γιατί θέλαμε να 

δημιουργήσουμε ένα «μαξιλάρι ασφαλείας», το οποίο θα στηρίζεται, από τη μια από τον ESM 

και από την άλλη από τις δικές μας εξόδους στις αγορές. 

Πληροφοριακά θα πω, ότι με περίπου 9 δις ευρώ θα συμμετέχει σε αυτό το ειδικό 

ταμείο ο ESM και με 6 δις ευρώ περίπου η χώρα μας, ποσό το οποίο ελπίζουμε ότι θα 

αντληθεί κατά τις εξόδους μας στις αγορές χρήματος το επόμενο χρονικό διάστημα. 

Λέμε λοιπόν, ότι αυτό είναι όντως μια συνειδητή επιλογή μας, καθώς έχουμε και το 

παράδειγμα της Ν.Δ., η οποία πραγματικά όταν ετοιμαζόταν για την έξοδο στις αγορές- 

καθώς το πρόγραμμα έληγε τον Φεβρουάριο του 2015- δεν είχε ούτε ένα ευρώ στο 

«μαξιλάρι». Ήθελε να προσπαθήσει να βγει στις αγορές χρήματος, χωρίς να έχει ένα ποσό 

ασφάλειας, το οποίο θα στήριζε την έξοδό αυτή. Θα μου πείτε βεβαίως, κατασπατάλησε 

προεκλογικά ό,τι είχε απομείνει ή ό,τι είχε μαζευτεί ως πλεόνασμα από τους κόπους του 

ελληνικού λαού, άφησε και 0,5 δις ευρώ ταμειακό έλλειμμα, έτσι ώστε να μην μπορούν να 

πληρωθούν μισθοί και συντάξεις, δεν δέχθηκε την πιστοληπτική γραμμή, έστειλε - ο θεός να 

το κάνει - ένα γράμμα με την ονομασία «e-mail Χαρδούβελη», το οποίο προφανώς ήταν ένα 

χαρτί χωρίς καμία αξία και το οποίο κανένας δεν θα δεχόταν και «βγήκε από την κυβέρνηση» 

και ούτε «γάτα ούτε ζημιά». 

Για μας λοιπόν -έχοντας στο μυαλό μας την καταστροφική διαχείριση της οικονομίας 

από την κυβέρνηση Σαμαρά-Βενιζέλου- είναι πάρα πολύ σημαντικό το δημόσιο χρέος να 

επιβαρυνθεί το πρώτο εξάμηνο του 2018, για να μπορέσουμε όπως σας είπα, να 

δημιουργήσουμε ένα «μαξιλάρι ασφαλείας» και για να μπορούμε απρόσκοπτα, 

αποφεύγοντας οποιουσδήποτε τριγμούς από κρίσεις, να βγούμε με ασφάλεια στις αγορές. 

Ένα θέμα, το οποίο επίσης νομίζω ότι πρέπει να τονίσω- νομίζω ότι θα τονιστεί από 

όλους σας- είναι και η υπέρβαση του στόχου, του 3,5% εννοώ. Υπάρχει πλέον πρόβλεψη για 

αποτέλεσμα της τάξης του 3,8%. Νομίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πάντα 

προβλέπεται μια απόκλιση, καθώς μιλάμε για πρόβλεψη και για να είμαστε απολύτως βέβαιοι 
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ότι θα πετύχουμε το στόχο μας, προβλέπουμε κάτι περισσότερο. Αυτό έγινε άλλωστε και στον 

Προϋπολογισμό του 2016 και στον Προϋπολογισμό του 2017. 

Το δεύτερο σημείο είναι ο ρυθμός της μεγέθυνσης, ο οποίος σε πραγματικούς όρους 

θα αγγίξει το 2,5% και η πρόβλεψη για αυτό το μέγεθος ανάπτυξης στηρίζεται: 

1. Στην αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 1% κατά το προσχέδιο - ίσως και λίγο 

περισσότερο, εξαιτίας της μείωσης της ανεργίας και της αύξησης της απασχόλησης,  

2. Στην αύξηση του ακαθάριστου σχηματισμού παγίου κεφαλαίου, εξαιτίας της 

βελτίωσης του επενδυτικού περιβάλλοντος, που οφείλεται στην ομαλή υλοποίηση των 

μεταρρυθμίσεων του προγράμματος, αλλά και εξαιτίας της αυξημένης ζήτησης και  

3. Στην βελτίωση του ελλείμματος στο ισοζύγιο αγαθών και υπηρεσιών, εξαιτίας των 

αυξήσεων στην εξαγωγική και εισαγωγική δραστηριότητα. 

Η υλοποίηση των προβλέψεων αυτών  προϋποθέτει: 

1. Την ομαλή συνέχεια του προγράμματος στήριξης από ESM έως την ολοκλήρωση του 

τον Αύγουστο του 2018. 

2. Την ομαλή επιστροφή στη χρηματοδότηση από τις διεθνείς αγορές. 

3. Την εφαρμογή των μεσοπρόθεσμων μέτρων για τη διασφάλιση της βιωσιμότητας του 

δημόσιου χρέους. 

4. Την ύπαρξη ήρεμου διεθνούς οικονομικού και γεωπολιτικού περιβάλλοντος σε σχέση 

με εκείνες του 2015. 

 

Για να συνοψίσουμε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είναι ένας εύκολος 

στόχος, είναι όμως ένας εφικτός στόχος, γιατί η οικονομία είναι συμπιεσμένη ήδη πάρα πολλά 

χρόνια. 

Η παραγωγική δυνατότητα της χώρας έχει μειωθεί κατά 10% περίπου σε σχέση με την 

κατάσταση, την οποία θα μπορούσε να βρισκόταν - εννοώ τα έτη προ κρίσης - αλλά και 

έχοντας πλέον εμπειρίες χωρών, οι οποίες ήταν σε προγράμματα προσαρμογής και ύφεση, 

νομίζω ότι μόνο αισιόδοξοι μπορούμε να είμαστε για την πορεία της χώρας στο μέλλον. 

Όσο το μακροοικονομικό περιβάλλον σταθεροποιείται και όσο εμπεδώνεται η άποψη, 

ότι η οικονομία αναπτύσσεται, τόσο τονώνεται η κατανάλωση και η επενδυτική 

δραστηριότητα, με βασικές όμως δύο προϋποθέσεις: 

 Την ολοκλήρωση του προγράμματος 

  Τις επιτυχείς εξόδους της χώρας μας στις αγορές χρήματος. 

Με αυτή λοιπόν την έννοια, ο στόχος είναι εφικτός και μπορεί να στηρίξει αυτόν τον 

Προϋπολογισμό. 

 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτιμώ πως αυτά είναι τα κύρια δημοσιονομικά στοιχεία 

του Προϋπολογισμού, οι στόχοι, τα οράματά του, αλλά και κάποιες από τις απαντήσεις που 

μπορούμε να δώσουμε εμείς- προφανώς θα υπάρξουν και άλλα ερωτήματα, τα οποία πρέπει 

να απαντηθούν-. 
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Ας ευχηθούμε, γιατί αυτό έχει περισσότερη σημασία για τον ελληνικό λαό, ότι του 

χρόνου τέτοιο καιρό θα σχεδιάζουμε και θα ψηφίζουμε έναν Προϋπολογισμό για την πατρίδας 

μας, που θα έχει βγει από το οικονομικό της πρόγραμμα και θα προχωρά σε μια αυτόνομη 

πορεία, στηριζόμενη πλέον στις δικές της δυνάμεις. 

 

 

     Δημήτρης Βέττας 

 

 

     Βουλευτής Φθιώτιδας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

ΝΙΚΟΛΑΟΥ-ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΔΕΝΔΙΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ΑΘΗΝΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή της Νέας Δημοκρατίας 
Νικόλαου-Γεώργιου Δένδια 
Βουλευτή Β΄ Αθηνών 
 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Η συζήτηση και ψήφιση του Προϋπολογισμού, όπως νομίζω συμφωνούμε όλοι, είναι η 

κορυφαία ετήσια κοινοβουλευτική διαδικασία, έχει την έννοια της συνολικής αντίληψης για το 

πού πάει η Κυβέρνηση τον τόπο. 

 

1) Τι πρέπει να είναι ένας Προϋπολογισμός, τι πρέπει να κάνει; Έχω την εντύπωση ότι 

πρέπει να κάνει τρία πράγματα και θα συμφωνήσουμε σε αυτό. 

1α) Να υπηρετεί τα δημόσια οικονομικά. 

1β) Να έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα. 

1γ) Να είναι αναδιανεμητικός, δηλαδή να υπηρετεί την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Λυπάμαι να πω, ότι αυτός ο Προϋπολογισμός δεν φαίνεται να υπηρετεί κανέναν από 

αυτούς τους τρεις στόχους. 

 

1α) Δημόσια οικονομικά. 

Ποιο είναι το κυβερνητικό όπλο, ποια είναι η κυβερνητική αντίληψη; Η εμμονή στην 

υπερφορολόγηση. Αυξάνει τα έσοδα η υπερφορολόγηση; Ανεξάρτητα εάν κανείς συμφωνεί ή 

δεν συμφωνεί, επιτυγχάνει το αποτέλεσμα;  

Εμείς, αυτό που βλέπουμε είναι τα έσοδα από άμεσους φόρους το 2017 μειωμένα κατά 

1,23 δισ. σε σχέση με το στόχο του αναθεωρημένου Μεσοπρόθεσμου.  

Τα καθαρά έσοδα στον τακτικό Προϋπολογισμό είναι κατά 2,95 δισ. χαμηλότερα από 

τις προβλέψεις του Μεσοπρόθεσμου.  

Παρά ταύτα, η Κυβέρνηση προφανώς δεν διαβάζει τους αριθμούς, όπως τους 

διαβάζουμε εμείς, συνεχίζει με την ίδια ακριβώς συνταγή. Πιστεύει ότι με την επιβολή νέων 

φόρων θα καταφέρει να ξεπεράσει τις εισπράξεις από άμεσους φόρους το 2018, κατά 478 

εκατ. ευρώ.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει πιθανότητα να ισορροπήσει και να ανακάμψει 

μια οικονομία, μ’ αυτόν τον τρόπο; 

Θα μου πείτε εσείς τι κάνατε, διότι επανειλημμένως εδώ προκαλούμεθα. Πρώτον, 

υπάρχει δείγμα γραφής. Τι έγινε το 2014, όταν σταθεροποιήθηκε η οικονομία; Μειώθηκε ο 

Φ.Π.Α στην εστίαση. Ναι ή όχι; Μειώθηκε, περαιτέρω, ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο 

πετρέλαιο θέρμανσης, μειώθηκαν οι ασφαλιστικές εισφορές, μειώθηκε η έκτακτη εισφορά 

αλληλεγγύης.  

Εσείς, μια μείωση σκοπεύετε να κάνετε, σαν παρακολούθημα του αφηγήματός σας, 

περί κανονικοποίησης, ομαλοποίησης, εξόδου από την κρίση; Γιατί, πρέπει να μας πείτε, πού 

ωφελείτε τους πολίτες, εκτός εάν αντιλαμβάνεστε τα δημόσια οικονομικά, ως «γονατίζω» τους 



41 

 

πάντες με φόρους, «παίρνω δέκα - γυρίζω ένα» και έτσι ευνοώ το κοινωνικό σύνολο. Δεν 

συμβαίνει αυτό. 

 

1β) Ο προϋπολογισμός δεν είναι αναπτυξιακός. 

 Ένας τέτοιος Προϋπολογισμός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να είναι 

αναπτυξιακός. Καταρχάς, επαναλαμβάνει μια συνταγή, που την είδαμε ήδη. Τι ανάπτυξη 

προβλέπατε για το 2007, με την ίδια συνταγή που ακολουθείτε, της αυξανόμενης 

υπερφορολόγησης; Προβλέπατε 2,7%. Τι προβλέπετε σήμερα, πού θα κλείσει; Στο 1,6%. 

Απόκλιση λίγο κάτω από 50%, κατά το μισό κάνατε λάθος. Η απόκλιση οδήγησε δε στην 

αναθεώρηση του Μεσοπρόθεσμου, με αποτέλεσμα να πάμε στον απίστευτα χαμηλό ρυθμό 

ανάπτυξης του +1%.  

Δεν νομίζω ότι υπάρχει άλλη χώρα στην Ευρώπη, που να βρίσκεται σε αυτό το 

επίπεδο, τουλάχιστον οι προηγμένες χώρες αναπτύσσονται ταχύτερα απ' ό,τι είχαν 

προβλέψει. Η Ελλάδα αναπτύσσεται πιο αργά και αργότερα από ό,τι είχε προβλεφθεί, αλλά 

εσείς, παρά ταύτα, δηλώνετε περήφανοι, το πρόσημο είναι θετικό. Ο κ. Πρωθυπουργός λέει, 

«Είμαι αθεράπευτα αισιόδοξος».  

Με τι κόστος;  

Οι αριθμοί που σας τσακίζουν και σας εκνευρίζουν: 

Τα 100 δισ. της υπερήφανης  διαπραγμάτευσης · τα 86 δισ. επιπλέον δανεισμός από 

το αχρείαστο Τρίτο Μνημόνιο · τα 43 δισ. λιγότερες καταθέσεις στις Τράπεζες · τα 30 δισ. 

λιγότερο πλούτο στα νοικοκυριά · τα 14,5 δισ. νέα μέτρα. 

Με υποθηκευμένη τη συνολική περιουσία της χώρας για 99 χρόνια, με υποθηκευμένο 

το μέλλον, την ελπίδα, από τι; Από την παντελή διαχειριστική σας ανικανότητα. Από την 

πλήρη έλλειψη επενδύσεων.  

Ανάπτυξη χωρίς επενδύσεις δεν γίνεται. Νομίζω ότι σιγά σιγά αρχίζετε να το 

καταλαβαίνετε. Πώς πήγαν οι επενδύσεις το 2017 με τη συνταγή σας; Από 9,1% που είχατε 

προβλέψει, πήγαν στο 5,1%, περίπου στο μισό. Η χώρα έχει ανάγκη από 120 

δισεκατομμύρια ευρώ επενδύσεις. Έχει υποστεί αποεπένδυση. Σε πόσες εκατονταετίες με το 

ρυθμό που γίνονται οι επενδύσεις επί των ημερών σας θα φτάσουμε σε αυτό τον αριθμό;  

Για να σας το πω λιανά, τι επενδύσεις φέρατε; Σας προκαλούν αλλεργία στην 

πραγματικότητα ακόμα και οι επενδύσεις που είχαν έρθει ήδη στην Ελλάδα. Για παράδειγμα 

το Ελληνικό. Ακόμα και σε αυτές δημιουργείτε τρόπους να σταματήσουν.  

Επίσης τι συμβαίνει στην ευρύτερη αγορά επί των ημερών σας; Έχουν κλείσει 77.357 

επιχειρήσεις (στοιχεία Διαγραφών ΓΕΜΗ).  

Μόλις 1 στις 10 επιχειρήσεις περιμένει βελτίωση (Δείκτες Οικονομικού Κλίματος / 

τελευταίο Δελτίο της ΓΣΕΒΕΕ / Αύγουστος 2017).  

Πόσες επιχειρήσεις σκέφτονται να επιχειρήσουν πιστεύοντας το όραμά σας για την 

οικονομική άνοιξη; 4,2% των επιχειρήσεων συνολικά.  

Ανεργία. Τεράστιο κεφάλαιο επιτυχίας μας λέτε. Μειώνετε την ανεργία. Εδώ υπάρχει 

ένα λογικό παράδοξο. Μετά από δύο χρόνια ύφεσης πώς μειώνεται η ανεργία; Έχουμε τέτοιο 
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προηγούμενο διεθνώς; Η οικονομία να πέφτει και η απασχόληση να ανεβαίνει; Γίνεται με ένα 

απλό τρόπο. Μειώνεται η πλήρης απασχόληση και αυξάνεται η μερική απασχόληση. Αυτό 

έχετε καταφέρει.  

Μετατρέπονται οι σχέσεις εργασίας, άρα μειώνονται αυτονόητα και δραματικά οι μισθοί. 

Το 2017 οι προσλήψεις μερικής και εκ περιτροπής απασχόλησης είναι περίπου το 60% των 

συνολικών προσλήψεων. Η δική σας γενιά των 360 ευρώ. Η πλήρης απασχόληση είναι στο 

40,6% (ροή προσλήψεων 1/1/2017-30/10/2017).  

Αν συνυπολογίσετε και τη φυγή εκτός Ελλάδος που συνεχίζεται, καταλαβαίνει κανείς 

πώς έρχονται οι όποιοι αριθμοί και υποστηρίζουν το αφήγημα της μείωσης της ανεργίας. Και 

πάλι όμως τον Οκτώβριο, όπως καλά ξέρετε, χάθηκαν 98.420 θέσεις εργασίας (στοιχεία 

ΕΡΓΑΝΗ).  

Κατά συνέπεια, ο προϋπολογισμός δεν είναι ωφέλιμος για τα δημόσια οικονομικά και 

επίσης δεν είναι αναπτυξιακός.  

 

1γ) Ο προϋπολογισμός δεν είναι αναδιανεμητικός. 

Για να δούμε το τρίτο, το ύπατο, το απόλυτο καταφύγιο, τον «Παρθενώνα» της 

Αριστεράς · είναι μήπως αναδιανεμητικός;  

Γιατί μας λέτε εδώ ότι κόπτεστε για τους φτωχούς, για τους οικονομικά αδύναμους, 

ισχυρίζεστε ότι μεν επιβαρύνατε, άλλος πιο ειλικρινής λέει άδικα, άλλος το μασάει και δεν λέει 

κάτι, τη μεσαία τάξη, αλλά πάντως όλοι συμφωνείτε ότι λειτουργήσατε υπέρ των οικονομικά 

αδυνάτων. Την πραγματικότητα την ξέρετε, δεν είναι αυτή, βεβαίως εξουθενώνετε την μεσαία 

τάξη, αλλά εξαθλιώνετε και τα χαμηλά εισοδήματα.  

Έμμεσοι φόροι: συν 1,23 δισ. το 2017 και μιλάτε για δίκαιη κατανομή των φορολογικών 

βαρών. Για να συνεννοηθούμε από πότε οι έμμεσοι φόροι είναι κοινωνικά δίκαιοι και δεν το 

ξέρει κανείς;  

Η πραγματικότητα ποια είναι; Η πραγματικότητα είναι ότι περιορίσατε δραματικά το 

διαθέσιμο εισόδημα όλων των πολιτών και άρα πολύ περισσότερο των αδύναμων, με τις 

αθρόες μετατάξεις, κατ’ αρχάς από τον χαμηλό στον υψηλό συντελεστή του ΦΠΑ, στο 24%. 

Το νοικοκυριό παλιά, από τα προϊόντα που κατανάλωνε, είχε 33,6% στον υψηλό συντελεστή 

τώρα αυτό έχει φτάσει κάτι λιγότερο από 70%, 62,4%. Ποιους επηρεάζει αυτή η μεταβολή; 

Τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Για να καταλάβουμε.   

Η μείωση του ΕΚΑΣ κατά 234 εκατ. €,  ποιους θα επηρεάσει, τους πλούσιους  ή τους   

φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η νέα μείωση κατά 50%  του επιδόματος θέρμανσης, τους 

πλούσιους ή τους  φτωχούς ; Θα σας διαμαρτυρηθεί κανένας εφοπλιστής γι' αυτό;   

Ποιους θα επηρεάσει η κατάργηση στην απαλλαγή των ιατρικών δαπανών - άλλα 121 

εκατομμύρια ευρώ- τους πλούσιους ή τους  φτωχούς;  Παρεμπιπτόντως θα βοηθήσει και τη 

φοροδιαφυγή. Ποιους θα επηρεάσει η μείωση κατά 350 εκατ. €  στην ιατροφαρμακευτική 

περίθαλψη, η μείωση του κοινωνικού προϋπολογισμού κατά 1,6 δισ., τους πλούσιους ή  τους 

φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσει η κατάργηση όλων των επιδομάτων στους δικαιούχους του 

κοινωνικού επιδόματος αλληλεγγύης, τους πλούσιους ή τους φτωχούς;  
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Ποιους θα επηρεάσει η κατάργηση των επιδομάτων ανεργίας για τους 

νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας, τους πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα 

επηρεάσει η κατάργηση των επιδομάτων φτώχειας και φυσικών καταστροφών, τους 

πλούσιους ή τους φτωχούς; Ποιους θα επηρεάσουν οι νέες μειώσεις, με την κατάργηση της 

έκπτωσης 1,5% στην παρακράτηση φόρου μισθωτών και συνταξιούχων,  τους πλούσιους ή 

τους φτωχούς;  

Οι ένστολοι που θα υποστούν νέες μισθολογικές μειώσεις πού ανήκουν, στους 

πλούσιους έχοντες;  

Εφαρμόζετε ένα αξίωμα σουρεαλιστικού νεομαρξισμού, το οποίο δεν έχει ειλικρινά 

παγκόσμιο προηγούμενο. Φόροι παντού, αυτή είναι η οικονομική σας συνταγή.  

Αυξάνετε και άλλο τις εισφορές στους ελεύθερους επαγγελματίες. Επιβάλλετε φόρο 

διαμονής σε ξενοδοχεία και ενοικιαζόμενα με αποτέλεσμα να κάνετε λιγότερο ανταγωνιστικό 

το τουριστικό προϊόν.  

Και το βλέπετε, τα ληξιπρόθεσμα χρέη στην Εφορία περνούν τα 100 δισ. ευρώ. Τον 

Αύγουστο προστέθηκαν 1 δισ. νέες ληξιπρόθεσμες οφειλές. Έχουν επιβληθεί σχεδόν 1 

εκατομμύριο κατασχέσεις-δεν υπάρχει προηγούμενο στην ελληνική ιστορία -και άλλοι 733.000 

πολίτες βρίσκονται σε στάδιο προ κατασχέσεων. Τα κόκκινα δάνεια έχουν υπερβεί τα 110 δισ. 

€. Πλέον τα δισεκατομμύρια στην Ελλάδα με την δική σας οικονομική πολιτική είναι πάνω από 

100 σε οτιδήποτε είναι κακό.  

 

2) Ερώτημα του κ. Υπουργού Οικονομικών «Τι να κόψουμε από τις δαπάνες;» 

Η ερώτηση την οποία ο κ. Υπουργός πάντοτε κάνει είναι «τι να κόψουμε από τις 

δαπάνες; Πείτε μας εσείς, ελάτε εδώ τώρα, τι θα κόψουμε από τις δαπάνες». Την τελευταία 

φορά μάλιστα, μας το είπε και επιθετικά, το επανέλαβε και ο Εισηγητής της Πλειοψηφίας. 

Μάλιστα. Η αντιπολίτευση, λοιπόν, να του πει τι θα κόψει από τις δαπάνες. Ζητάει 

συγκεκριμένες δεσμεύσεις, όχι αόριστα πράγματα.  

Δεν θέλω να σας θυμίσω τι λέγατε στην αντιπολίτευση, πόσο συγκεκριμένοι ήσαστε, 

αυτά είναι άλλων καιρών. Εν πάση περιπτώσει, επειδή παριστάνετε ότι η οικονομική σας 

επιλογή είναι η μόνη δυνάμενη, αυτό το ερώτημα υποκρύπτει την αντίληψη ότι εμείς κάνουμε 

το μόνο πράγμα που γίνεται. Δεν υπάρχει εναλλακτική. Αυτό είναι, τελεία. Εμείς που 

κατέχουμε την απόλυτη αλήθεια, σας προκαλούμε και σας λέμε, ποια είναι η άλλη αλήθεια. 

Δεν υπάρχει. 

Σας λέω, λοιπόν, γιατί  δεν καταργείτε τη σωρεία νέων αχρείαστων δομών που έχετε 

φτιάξει, για αρχή; Από το 2015 μέχρι σήμερα συστήσατε 20 νέες θέσεις Γενικών, 

Αναπληρωτών Γενικών και Ειδικών Γραμματέων. Συστήσατε 20 νέες Γραμματείες μαζί με 60 

μετακλητούς συμβούλους, αποσπασμένους κ.α. 

Και επειδή 80 γραμματείς δεν σας έφταναν, προβλέπετε και νέους Διοικητικούς 

Γραμματείς με τις συνακόλουθες θέσεις υποστηρικτικού προσωπικού.  

Συστήσατε 17 νέες δομές: νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου, νομικά πρόσωπα 

ιδιωτικού δικαίου,  ΔΕΚΟ και ανώνυμες εταιρείες του Δημόσιου.  
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Συστήσατε 30 νέους  διοικητικούς φορείς και ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, ναι ή όχι;  

Συστήσατε 12 νέες θέσεις γενικών διευθυντών στα Υπουργεία, ναι ή όχι; Συστήσατε 45 

νέες θέσεις διευθυντών στα Υπουργεία, ναι ή όχι; Συστήσατε 7 επιπλέον θέσεις 

Υποδιευθυντών στα Υπουργεία, ναι ή όχι; Συστήσατε 121 θέσεις Τμηματαρχών στα 

Υπουργεία, ναι ή όχι; Συστήσατε 37 νέες θέσεις συμβούλων και συνεργατών σε τρία μόνο 

υπουργικά γραφεία;  

Αυξήσατε τις οργανικές θέσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα Υπουργεία κατά 

4.626; Υπάρχει ένα οργανόγραμμα το οποίο να φέρατε που να έχει μια θέση λιγότερη; Είναι ο 

αριθμός αυτός; Αυξήσατε τις οργανικές θέσεις στο ευρύτερο δημόσιο κατά 1.242 επιπλέον; 

Προσθέσατε άλλες 17.000 θέσεις συμβασιούχων στους ΟΤΑ και υποχρεώσατε τους 

δημάρχους να πάρουν προσωπικό που δεν το θέλουν, ναι ή όχι; Όλο αυτό πόσο αθροίζεται, 

για να συνεννοηθούμε; Δεν περιμένω να σας αρέσουν.  

Δεν ήρθαμε εδώ να σας πούμε πράγματα που θα σας ευχαριστήσουν. Δεν υπάρχει 

τέτοια πιθανότητα. Δεν θα περάσετε καλά στον φετινό Προϋπολογισμό και εάν ήρθατε να 

διασκεδάσετε να πάτε να δείτε άλλο έργο, γιατί αυτό το έργο θα σας στεναχωρήσει. 

 

3) Απορρόφηση πόρων. 

Όταν μιλάτε για δημιουργία ανάπτυξης -αυτόν τον όρο τον χρησιμοποιούν οι 

κατέχοντες τεχνοκράτες- σημαίνει και δημοσιονομική άνωση. Πως θα δημιουργηθεί, δηλαδή, 

για να καταλάβω. Πως θα έρθει η ανάπτυξη, εάν δεν απορροφάτε τουλάχιστον τους 

διαθέσιμους πόρους, γιατί επενδύσεις δεν μπορείτε να δημιουργήσετε; Πώς θα γίνει; Για να 

καταλάβουμε και εμείς, πώς θα δημιουργηθούν. 

Σε ό,τι αφορά το Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων. Οι δαπάνες του Π.Δ.Ε. 

Ιανουαρίου - Οκτωβρίου 2017, διαμορφώθηκαν σε 1,97 δισ. Πόσος ήταν ο στόχος σας; Ο 

στόχος σας ήταν 3,06 δισ. Η απόκλιση είναι πάνω από 30%. Ούτε αυτά τα λεφτά μπορείτε να 

απορροφήσετε; Αναφέρομαι στα δικά σας λεφτά, δηλαδή, αυτά τα λεφτά που έχετε. Μπορείτε 

να μου πείτε, εάν έως το τέλος του χρόνου θα μπορέσετε να τα καλύψετε όλα; 

Ο στόχος δαπανών από το Ε.Σ.Π.Α. για το 2017, δεν ήταν 2,64 δισ. ευρώ; 

Ξέρετε πόσα έχετε πληρώσει μέχρι τώρα; Έχετε πληρώσει 420 εκατ. ευρώ.  

Τα υπόλοιπα που είναι; Γιατί δεν τα χρησιμοποιήσατε; 

Από τα 20 δισ. που είναι διαθέσιμα από το Ε.Σ.Π.Α. - αναφέρομαι στην περίοδο 2014 – 

2020, ξέρετε πόσα χρήματα μέσα σε 3 χρόνια έχετε καταφέρει να διαθέσετε;  

Δύο δισ., δηλαδή, το ένα δέκατο (1/10). Τα 18 δισ. κάθονται και περιμένουν. 

Μάλιστα από αυτά τα 2 δισ., τα περισσότερα είναι εμπροσθοβαρή έργα της 

προηγούμενης προγραμματικής περιόδου. Οι προκηρύξεις των νέων έργων παραμένουν στο 

στάδιο του προελέγχου, με διαδικασίες «τρέχα γύρευε».  

Από τα νέα μεγάλα έργα που προβλέπει το νέο Ε.Σ.Π.Α. 2014 – 2020, ξέρετε πόσα 

έχετε υποβάλει; Είναι εύκολη η απάντηση. Ούτε ένα. 
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Τα μόνα μεγάλα έργα που εκτελούνται είναι τα προηγούμενα. Δηλαδή, είναι αυτά που 

εκτελούνταν από την προηγούμενη προγραμματική περίοδο. Άρα, με τα επιχειρησιακά 

προγράμματα που έχουν χρήματα και μπορείτε να απορροφήσετε κονδύλια, τι κάνετε; 

Ξέρετε τι ποσοστό απορρόφησης έχετε στα προγράμματα επιχειρηματικότητας; 7%. 

Στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Αλιείας, ξέρετε τι κορυφαία επίδοση έχετε; 1%. Στα 

Προγράμματα Εδαφικής Συνεργασίας, ξέρετε τι επίδοση έχετε; 1%. Οπότε, τι μας λέτε τώρα; 

Από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Στρατηγικών Επενδύσεων, εκτός από τους ιδιωτικούς 

φορείς, εσείς τι έχετε πάρει; Από το περίφημο πακέτο Γιούνγκερ, τι έχετε πάρει; Ούτε ένα 

ευρώ. 

Για να συνεννοηθούμε, από το πρόγραμμα “Horizon 2020” για την καινοτομία, τι έχετε 

πάρει;  

Από το Ταμείο Ασύλου Μετανάστευσης, τι έχετε πάρει; 

Ο Αντιπρόεδρος της Κομισιόν, ο κ. Τίμερμανς, σας εγκάλεσε για αδυναμία 

απορρόφησης ενός δισ. ευρώ και οι μετανάστες είναι στην κατάσταση που είναι αυτή τη 

στιγμή. Τι έχετε να πείτε; 

 

4) Αναπτυξιακός νόμος. 

Σε ό,τι αφορά τον αναπτυξιακό νόμο. Ο αναπτυξιακός νόμος, είναι τελείως ανενεργός. 

Σας πήρε ενάμιση χρόνο για να φτιάξετε έναν αναπτυξιακό νόμο, ενώ υπήρχε έτοιμος νόμος 

στο Υπουργείο. Τον ψηφίσατε τον Ιούνιο του 2016. Προκηρύξατε τέσσερα καθεστώτα 

ενισχύσεων και τον Ιούνιο του 2017 τον τροποποιήσατε εκ νέου. Τροποποιήσατε άλλες τρεις 

φορές τα καθεστώτα ενισχύσεων και μέχρι σήμερα που συζητάμε, όχι μόνον δεν έχετε εντάξει 

ένα έργο, αλλά δεν υπάρχει και αίτημα που να έχει αξιολογηθεί. 

 

Κοντολογίς έχετε αποτύχει σε όλους τους στόχους για το 2017. Έχετε αποτύχει στα 

έσοδα, έχετε αποτύχει στο ρυθμό ανάπτυξης, έχετε αποτύχει στις επενδύσεις και τις 

απορροφήσεις. Υπάρχει μια επιτυχία, το «φλάμπουρό» σας. Ποιο είναι αυτό; Το πρωτογενές 

πλεόνασμα.  

Τι είναι αυτό; Είναι το προϊόν της ληστρικής σας επιδρομής στις τσέπες των Ελλήνων 

φορολογουμένων, για να είμαστε συνεννοημένοι. Θα κάνουμε μαζί το γνωστό κατάλογο, για 

να είμαστε μια χαρά: επιβάλατε 27 νέους φόρους. 

Αυξήσατε το Φ.Π.Α.: πήγατε τον κανονικό συντελεστή από 23% σε 24%, μετατάξατε 

προϊόντα και υπηρεσίες από το μειωμένο (13%) στον κανονικό (24%) συντελεστή, 

καταργήσατε τους  μειωμένους, κατά 30%, συντελεστές Φ.Π.Α στα νησιά. Ναι ή όχι; 

Επίσης, αυξήσατε τους συντελεστές φόρου εισοδήματος Νομικών Προσώπων. 

Μειώσατε δύο φορές το αφορολόγητο. Δύο φορές. Αυξήσατε και καθιερώσατε τους 

συντελεστές Εισφοράς Αλληλεγγύης. Αυξήσατε τους συντελεστές του φόρου ασφαλίστρων 

και την φορολόγηση των ενοικίων.  

Καταργήσατε τις εκπτώσεις εφάπαξ πληρωμής Φόρου Εισοδήματος, καταργήσατε τις 

απαλλαγές πληρωμής του ΕΝΦΙΑ, αυξήσατε τις προκαταβολές του Φόρου Εισοδήματος. 
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Φορολογήσατε τα μερίσματα. Καταργήσατε και την επιστροφή του Ειδικού Φόρου 

Κατανάλωσης στο πετρέλαιο για αγροτική χρήση και αυξήσατε τον Φόρο Εισοδήματος στους 

αγρότες.  

Παράλληλα, αυξήσατε το κόστος των πρώτων υλών στην αγροτική παραγωγή. 

Αυξήσατε τις ασφαλιστικές εισφορές, αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ στα οικόπεδα, αυξήσατε τον 

ΕΝΦΙΑ στα αγροτεμάχια, αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ για τις επιχειρήσεις, αυξήσατε τον ΕΝΦΙΑ και 

στα ανοίκιαστα διαμερίσματα.  

Αυξήσατε το φόρο στις εταιρείες επενδύσεων, αυξήσατε το φόρο στα τσιγάρα, 

αυξήσατε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στην μπίρα, καταργήσατε το ειδικό καθεστώς του 

ειδικού φόρου κατανάλωσης στα αλκοολούχα ποτά στα Δωδεκάνησα, επιβάλατε φόρο στον 

καφέ, αυξήσατε το φόρο στη βενζίνη, αυξήσατε το φόρο στο πετρέλαιο θέρμανσης, αυξήσατε 

το φόρο στο πετρέλαιο κίνησης.  

Επιβάλατε Ειδικό Τέλος στους λογαριασμούς σταθερής τηλεφωνίας, Ειδικό Τέλος 

στους λογαριασμούς της συνδρομητικής τηλεόρασης. Επιβάλλετε τώρα φόρο διαμονής στα 

ξενοδοχεία και στα ενοικιαζόμενα δωμάτια, στα ηλεκτρονικά τσιγάρα, αυξήσατε το Τέλος 

Ταξινόμησης σε αυτοκίνητα και φορτηγά. 

Δεν αφήσατε παραπονούμενο κανέναν. Τους ληστέψατε όλους! Δεν υπάρχει Έλληνας 

πολίτης που να μην δέχθηκε την ληστρική σας επίσκεψη στην τσέπη του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δύσκολο να αποδομήσει κανείς το κυβερνητικό 

επιχείρημα. Δεν χρειάζεται καν εικοσάλεπτη προσπάθεια την οποία έκανα εγώ. Αρκεί μια 

απλή επισκόπηση στην παρούσα κατάσταση. Και να σας πω κάτι; Τα λέω αυτά, διότι δεν 

ελπίζω. Ο βρετανομαθής Υπουργός, εδώ, γνωρίζει το γνωστό ρητό “you cannot teach an old 

dog new tricks”, «ένα γέρο σκύλο δεν μπορείς να τον μάθεις καινούργια κόλπα».  

Εσείς, παραμένετε ένας γερασμένος ιδεολογικά και πολιτικά χώρος, εκτός εποχής, οι 

ανάλυσή σας για το γίγνεσθαι στην Ευρώπη και στον κόσμο, είναι της δεκαετίας του ‘70 και 

του ‘80, έχετε πάθει, δε, πλήρη σύγχυση μεταξύ τους συμφέροντος του δημόσιου και του 

δημόσιου συμφέροντος, δηλαδή, του συμφέροντος των Ελλήνων πολιτών. 

Επ’ ονόματι, λοιπόν, του δεύτερου -του συμφέροντος των Ελλήνων πολιτών- εγώ 

ενόψει και των εορτών που σιγά σιγά έρχονται, θα σας ευχηθώ από όλη μου την καρδιά «και 

του χρόνου σπίτι σας». 

 

                      Νικόλαος-Γεώργιος Δένδιας  

 

 

         Βουλευτής Β΄ Αθηνών 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ  

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗΣ ΣΥΜΠΑΡΑΤΑΞΗΣ ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 

ΙΩΑΝΝΗ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΥ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΗΛΕΙΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή της Δημοκρατικής Συμπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 
Ιωάννη Κουτσούκου 
Βουλευτή Ηλείας 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Δύο είναι τα βασικά χαρακτηριστικά του Προϋπολογισμού του 2018.  

Το πρώτο είναι το αυτοδιαψευδόμενο αφήγημα της εξόδου από τα μνημόνια. 

Το δεύτερο είναι η σκληρή πραγματικότητα της διαρκούς λιτότητας με φόρους και 

περικοπές. 

Το πρώτο συνδέεται με το γεγονός ότι το 2018 είναι η αφετηρία των δεσμεύσεων για τα 

υπερβολικά πλεονάσματα του 3,5%, που οδηγεί στην «λαιμητόμο» της περικοπής της 

Προσωπικής Διαφοράς, του νόμου Κατρούγκαλου το 2019, για να επιτευχθεί το 2019 το 3,5% 

και στη μείωση του αφορολόγητου το 2020, για την επίτευξη των υψηλών πρωτογενών 

πλεονασμάτων του 3,5% το 2020 και το 2021. 

Κατά συνέπεια, το αφήγημα της εξόδου από τα μνημόνια καταρρέει από τις δεσμεύσεις 

που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση για τα έτη που ακολουθούν το 2018. 

Επομένως, με βάση το αφήγημα που περιγράφετε, η Κυβέρνηση τον Αύγουστο του 

‘18, θα έχει την πιστοποίηση της τήρησης των προβλέψεων του Μεσοπρόθεσμου και 

ταυτόχρονα τη δέσμευση για την επίτευξη των στόχων του 2019-2020-2021-2022, με αβέβαιη 

την ρύθμιση του χρέους, αφού αποδέχθηκε την μετάθεση της συζήτησης μετά τη λήξη του 

προγράμματος. 

 Πιθανολογείται, λοιπόν, η επιλογή της Κυβέρνησης να δραπετεύσει μπροστά στην 

περικοπή κατά 18% των συντάξεων, λόγω της προσωπικής διαφοράς του νόμου 

Κατρούγκαλου. Είναι ένα σενάριο που τεκμηριώνει, γιατί ο τρίτος προϋπολογισμός των 

ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ μπορεί να είναι και τελευταίος.  

Το δεύτερο συνδέεται με τα 18 δισ. € πλεονάσματα, 2015 έως 2018, που είναι 

παραπάνω από τους στόχους περίπου 7,5 δισ. € και που για να επιτευχθούν επιβλήθηκαν 

μέτρα και περικοπές, σωρευτικά, του τρίτου μνημονίου 12,5 δισ. € και του λεγόμενου 

τέταρτου 4,9 δισ.€.  
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Αν συνεκτιμήσουμε το γεγονός αυτό με το ότι την ίδια περίοδο η χώρα έχει απώλεια 

προσδοκώμενου Α.Ε.Π. κατά 19,1 δισ. αποδεικνύεται ότι το υπερπλεόνασμα είναι 

αποτέλεσμα μιας πολιτικής υπερφορολόγησης και περικοπών που έθιξαν τους πλέον 

συνεπείς φορολογούμενους και τους πλέον αδύναμους συμπολίτες μας.   

Καταρρίπτεται επομένως, η ανάλυση που μας κάνει ο κ. Χουλιαράκης, για το πώς εμείς 

το 2015 θα παίρναμε μέτρα πέρα του e-mail Χαρδούβελη. Αμφισβητούσε, λοιπόν, ο κ. 

Χουλιαράκης τα  900 εκατ. του e-mail Χαρδούβελη και έλεγε με τη δέσμευση που είχατε για 

πρωτογενές και με δεδομένη την ανάπτυξη, που ήταν χαμηλή, έκανε αναγωγή στα έσοδα και 

έλεγε ότι αντικειμενικά θα παίρνατε παραπάνω μέτρα.  

Τελικά η Κυβέρνηση έκανε αυτό, για το οποίο κατηγορούσε εμάς. Μας έλεγε πως με 

χαμηλή ανάπτυξη δεν μπορούσαν να βγουν τα πρωτογενή πλεονάσματα το 2015 και 

επέτυχαν με κάτω από το 0% ανάπτυξη, - 0,2% ήταν το 2016, 6,560 δισ. ή 3,8% του ΑΕΠ. Το 

2017, το έτος που τρέχει, με 1,6% ανάπτυξη, μπορεί να πάει και παρακάτω, πλεόνασμα 2,4% 

του ΑΕΠ, δηλαδή  4,360 δισ. και στον Προϋπολογισμό που συζητάμε με 2,5% ανάπτυξη, 

αβέβαιη και αισιόδοξη, 3,8% του ΑΕΠ, δηλαδή 7 δισ. πλεόνασμα. 

Ούτε με θαύμα, δεν μπορείς να πιάσεις με αυτούς τους ρυθμούς ανάπτυξης, αυτά τα 

πρωτογενή πλεονάσματα.  

Ποιο είναι λοιπόν το θαύμα; Το θαύμα είναι τα μέτρα, οι φόροι και οι περικοπές, τα 

οποία αθροιστικά είναι καταγραμμένα σε όλες τις εισηγητικές εκθέσεις των προηγούμενων 

προϋπολογισμών, σας τα έχω παρουσιάσει πάρα πολλές φορές, τα 12,5 δισ. του τρίτου 

μνημονίου και τα 4 δισ. του τέταρτου μνημονίου, τα οποία εφαρμόζονται και αποδίδουν με 

φόρους και οι περικοπές των δαπανών που αφορούν το κράτος πρόνοιας και τους πλέον 

αδύναμους και φτωχούς.  

Με βάση αυτά έχουμε τις επιτυχίες, για τις οποίες εσείς πανηγυρίζετε και για τις οποίες 

λέτε «επέστρεψε η χώρα στην κανονικότητα».  

Όταν σας λέμε για τα μέτρα που πήρατε, ξέρετε τι μας απαντάτε; Μην μιλάτε εσείς που 

κάνατε δημοσιονομική προσαρμογή 60 δισεκατομμυρίων.  

Λογαριάζετε, δηλαδή, τα μέτρα που πάρθηκαν, όταν η χώρα είχε έλλειμμα της γενικής 

κυβέρνησης 35 δισ. το 2009 και παρήγαγε ελλείμματα μέχρι να ισορροπήσει και έπρεπε να τα 

μηδενίσει και όταν μηδενίστηκαν τα ελλείμματα, εσείς βάλατε από πάνω και καινούργιους 

φόρους.      

Ποιό είναι το αποτέλεσμα αυτής της πολιτικής; Είναι να βυθιστεί η ανάπτυξη. Διότι, αν 

πιστεύουμε τους διεθνείς Οργανισμούς - εσείς λέτε ότι τους πιστεύετε, τους πιστεύουμε και 

εμείς-  το 2015, θα είχαμε μια ανάπτυξη της τάξης του 2,9%, θα είχαμε μια παραπάνω 

ανάπτυξη το 2016, το 2017, το 2018 και ούτω καθεξής.  

Εμείς κάναμε τον υπολογισμό και λέμε ότι, λόγω της δικιάς σας πολιτικής, των 

τυχοδιωκτισμών του πρώτου εξαμήνου του 2015 και της φοροκεντρικής πολιτικής, η απώλεια 

του προσδοκώμενου Α.Ε.Π., αυτά τα τρία χρόνια, είναι 19 δισ.€. Λοιπόν, αυτή η απώλεια του 

προσδοκώμενου Α.Ε.Π. είναι περίπου ίση με τα υπερβολικά πρωτογενή πλεονάσματα την 

ίδια περίοδο.  
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ΑΝΑΠΤΥΞΗ / ΥΦΕΣΗ 

ΣΕ ΣΤΑΘΕΡΕΣ ΤΙΜΕΣ 2010 
2014 2015 2016 2017 2018 

ΧΩΡΙΣ ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ*  

0,7%** 2,9% 3.7% 3.5% 3.3% 

184.873 190.234 197.273 204.178 210.915 

ΜΕ ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ  

0,7% ** -0.3% ** -0.2% ** 1.8%*** 2.4%*** 

184.873 184.318 183.850 187.261 191.755 

ΔΙΑΦΟΡΑ σε εκ. €  -5.916 -13.323 -16.917 -19.160 

*Εκτιμήσεις Ευρ. Επιτρ. 2014 , **ΕΛΣΤΑΤ , ***Προβλέψεις Κυβέρνησης 

 

Αυτή είναι, λοιπόν, γενικά, η πολιτική που ακολουθήσατε και αυτή η πολιτική 

εκφράζεται και στον καινούργιο Προϋπολογισμό του 2018. Μόνο που, πρέπει να πούμε - και 

πιστεύω να το παρατήρησε και το οικονομικό επιτελείο - ότι υπάρχει και αποτυπώνεται η 

φορολογική κόπωση, λόγω της υπέρ-φορολόγησης.   

  Η φορολογική κόπωση αποτυπώνεται με μείωση των εσόδων. Το πρωτογενές του 

2017, που στηρίζεται, κυρίες και κύριοι Συνάδελφοι; Στηρίζεται στην υπεραπόδοση των 

ταξινομημένων φορέων, που υπολογίζονται στη Γενική Κυβέρνηση, με πλέον χαρακτηριστική 

περίπτωση το έλλειμμα του Οργανισμών Κοινωνικής Ασφάλισης έγινε πλεόνασμα, κοντά 1 

δισ. ευρώ. 

Η κυρία Αχτσιόγλου, μας έλεγε ότι αυτό οφείλεται σε εκκαθαρίσεις εκκρεμών 

συντάξεων. Δεν μας λέει η κυρία Αχτσιόγλου ότι οφείλεται στις μειωμένες συντάξεις του 

Νόμου Κατρούγκαλου - όσες βγήκαν μέσα στο 2017, διότι υπάρχουν πολλές χιλιάδες, που 

δεν έχουν εκδοθεί - ούτε μας λέει ότι οφείλεται στις περικοπές των επικουρικών και των 

λοιπών παροχών, ούτε στις αυξήσεις εισφορών. 

Επίσης, αξίζει να δούμε ότι πάρα πολλές από τις ταξινομημένες ΔΕΚΟ εμφανίζουν 

υπερβολικά πρωτογενή πλεονάσματα και θα άξιζε το Γραφείο Προϋπολογισμού της Βουλής, 

μέσα στους πίνακες και τις συγκρίσεις που κάνει, να μας κάνει και μια αξιολόγηση των 

πρωτογενών πλεονασμάτων του Τακτικού Προϋπολογισμού, όπως συντίθενται όλα τα 

προηγούμενα χρόνια, πώς μεταβάλλονται και πώς επηρεάζονται ποσοστιαία από τα 

πρωτογενή των Φορέων, οι οποίοι εντάσσονται στη Γενική Κυβέρνηση. 

Χρηστή διοίκηση και διαχείριση; Μακάρι. Σας θυμίζω, ότι όταν φέραμε τις διατάξεις για 

την περικοπή και τον περιορισμό της φαρμακευτικής δαπάνης, η οποία ήταν περίπου 4 δις 

ευρώ, το 2010, ξεσηκώθηκε όλη η Κοινοβουλευτική Ομάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Εμείς ξεκινήσαμε μια 

πολιτική εξυγίανσης, αλλά εσείς την έχετε μετατρέψει σε πολιτική «ξεζουμίσματος». 

Πώς εξελίχθηκαν, λοιπόν, τα μεγέθη του προϋπολογισμού του 2017; 

Τα Συνολικά Έσοδα εκτιμάται ότι θα διαμορφωθούν στα 52,142 δισ. μειωμένα κατά 

2,387 δισ. έναντι της πρόβλεψης του προϋπολογισμού, που οφείλεται εν μέρει στις αυξημένες 
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επιστροφές φόρων, αλλά και στην κατά 996 εκατ. μειωμένη απόδοση του φόρου εισοδήματος 

και στη μετακύλιση της τελευταίας δόσης του ΕΝΦΙΑ για το 2018, ενώ η μείωση των εσόδων 

περιορίζεται λόγω της αύξησης των Έμμεσων Φόρων κατά 474 εκατ.. 

Οι Συνολικές Δαπάνες εκτιμάται ότι θα διαμορφωθούν σε 57,256 δισ. αυξημένες κατά 

979 εκατ. έναντι της πρόβλεψης του προϋπολογισμού (συμπεριλαμβάνεται και το Κοινωνικό 

Μέρισμα). 

Με βάση το Έσοδα – Έξοδα του 2017 το πρωτογενές αποτέλεσμα του Κρατικού 

Προϋπολογισμού κατά ESA από 1,356 δισ. ή (0,8% ΑΕΠ), που είναι μειωμένο κατά 1,07 

εκατ. από την πρόβλεψη του προϋπολογισμού  (2,431 δισ. ή 3,8% ΑΕΠ) θα διαμορφωθεί στα 

4,683 δισ. κατά ESA (2,6% του ΑΕΠ) ή στα 4,360 (2,44% ΑΕΠ) σύμφωνα με τη ΣΧΔ μετά την 

προσθήκη του Ισοζυγίου των Νομικών Προσώπων, των ΔΕΚΟ και των Οργανισμών 

Κοινωνικής Ασφάλισης. 

Σημειώνουμε ότι για την ορθή εκτίμηση του αποτελέσματος για το 2017 πρέπει να 

ληφθεί υπόψη ότι είχε ενσωματώσει μέτρα 3,1 δισ. στα έσοδα, από τα οποία 2,5 δισ. νέοι 

φόροι και 1,834 δισ. περικοπές σε συντάξεις και κοινωνικές παροχές. 

 ____________________________________________________________________ 

Ερχόμαστε τώρα, στις προβλέψεις για το 2018. Το Δημοσιονομικό Συμβούλιο 

επισημαίνει ότι οι προβλέψεις για το ρυθμό ανάπτυξης είναι πολύ αισιόδοξες. Την ίδια 

εκτίμηση κάνει και το Γραφείο Προϋπολογισμού της Βουλής προσθέτοντας ότι η επίτευξη 

στόχων με λιτότητα και αδικία είναι πολύ αρνητικό μείγμα.  

Και επειδή, μπορεί εσείς, κάθε φορά, να είστε έτοιμοι να κατακεραυνώσετε όσους 

αμφισβητούν τους στόχους σας, δεν έχετε παρά να δείτε την Εισηγητική Έκθεση του 

Προϋπολογισμού, του δικού σας του 2016 και του 2017, σε σχέση με τους στόχους που 

είχατε προσδιορίσει, π.χ. για την ανάπτυξη. 

 Η ανάπτυξη για το 2017, για το χρόνο που συζητάμε, έχει πέσει έξω πάνω από 1,1% 

του Α.Ε.Π., με βάση τις δικές σας καινούργιες εκτιμήσεις. Αυτό ξέρετε τι σημαίνει; Αυτό είναι 

πάνω από 2 δις € Α.Ε.Π.. Τι επιπτώσεις έχει στα έσοδα; Με βάση την αριθμητική του κ. 

Χουλιαράκη, έχει μια σημαντική επίπτωση στα έσοδα. Αυτό δημιουργεί καλές συνθήκες στην 

επίτευξη των υπόλοιπων δημοσιονομικών στόχων; Προφανώς όχι.  

Ποια ήταν η πρόβλεψή σας για τον σχηματισμό του ακαθάριστου παγίου κεφαλαίου; 

Ήταν υπερδιπλάσια περίπου από την επίτευξη του στόχου. Προβλέπατε 9,1% και η εκτίμηση 

είναι 5,1%. 

Λοιπόν, έχετε πέσει έξω τις προηγούμενες χρονιές, και το 2016 και το 2017 και άρα 

πώς τώρα μπορείτε να τεκμηριώσετε ότι αυτά που προβλέπετε και στα οποία στηρίζεται η 

ανάπτυξη θα υλοποιηθούν;  

Εμείς το αμφισβητούμε αυτό και ναι μεν το Δημοσιονομικό Συμβούλιο ή το Γραφείο 

Προϋπολογισμού τα λένε με κομψή διπλωματική γλώσσα ως υπεραισιόδοξες προβλέψεις, 

αλλά μπορούμε να τεκμηριώσουμε γιατί αυτές οι προβλέψεις, π.χ. του 2,4% ανάπτυξη, δεν θα 

επιτευχθούν. 
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Αναφέρθηκα στον ρυθμό αύξησης του σχηματισμού παγίου κεφαλαίου. Ακόμη κι εάν 

επιτευχθεί ο ρυθμός, είναι πολύ μικρός ποσοτικά για να δώσει μια βιώσιμη ανάπτυξη.  

Είχα σημειώσει ότι στο προσχέδιο του προϋπολογισμού εσείς οι ίδιοι είχατε επισημάνει 

την αρνητική συμβολή του ισοζυγίου εισαγωγών - εξαγωγών, αγαθών και υπηρεσιών, στον 

ρυθμό ανάπτυξης. 

 Στην Εισηγητική Έκθεση παρατηρείτε και σωστά ότι το ισοζύγιο των αγαθών 

παρουσίασε αρνητικό αποτέλεσμα. Είναι αυξημένο μόνο το ισοζύγιο των υπηρεσιών, πολύ 

χαμηλότερο, όμως, από τις προσδοκίες, δηλαδή εάν δούμε τον αριθμό των αφίξεων των 

τουριστών ποσοτικά και τον αριθμό των εισπράξεων είμαστε πολύ χαμηλά. 

Προβλέπετε και λέτε για τη συμβολή του ΕΣΠΑ. Κανένα μεγάλο έργο δεν έχει ξεκινήσει. 

Από αυτά για τα οποία λέτε ότι θα υποβληθούν φάκελοι και τα οποία, βεβαίως, θα 

τροφοδοτήσουν την ανάπτυξη, δεν έχει ξεκινήσει κανένα. Ότι έργο γίνεται είναι από το 

προηγούμενο ΕΣΠΑ. 

Το πρόβλημα της ρευστότητας των capital controls και των κόκκινων δανείων είναι 

επίσης, ένα ακόμα αρνητικό δεδομένο.  

Την Έκθεση του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ ότι η χώρα μας κατετάγη από την 

81η θέση στην 87η, δηλαδή έπεσε σε ανταγωνιστικότητα, προφανώς την έχετε δει. 

 Βεβαίως, δεν θέλω ν’ αναφερθώ στις «επιτυχίες» σας για τη μείωση της ανεργίας που 

στηρίζονται στην αύξηση της μερικής απασχόλησης, η οποία δεν δημιουργεί ούτε την 

ποιότητα των εργασιακών σχέσεων που θέλουμε, ούτε τροφοδοτεί τα ασφαλιστικά ταμεία και 

τα δημόσια έσοδα. 

 Θα έλεγα ότι για να διαπιστώσουμε, πέραν αυτού που σας είπα νωρίτερα για τη 

μείωση των εσόδων το 2017, τη φορολογική κόπωση, δεν έχουμε παρά να δούμε την αύξηση 

των ληξιπρόθεσμων οφειλών των ιδιωτών προς το δημόσιο, η οποία πάει με γεωμετρική 

πρόοδο και  θα φτάσουν 100 δισ. € στο τέλος του χρόνου, χωρίς να υπολογίσουμε τα 

περίπου 30 δισ. στα ασφαλιστικά ταμεία 

Προφανώς, υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης μ’ ένα χαμηλό πρόγραμμα δημοσίων 

επενδύσεων δεν μπορούν να υπάρξουν και θα είναι μηδενική η εξέλιξη της δημόσιας 

κατανάλωσης, καθώς η κυβέρνηση έχει επιλέξει και το 2018 να βγάλει υπερπλεόνασμα, αντί 

να ενισχύσει το πρόγραμμα των δημοσίων επενδύσεων. 

 Δηλαδή, η λογική είναι φτωχαίνουμε τον κόσμο και στο τέλος του δίνουμε το αντίδωρο, 

ενώ πρέπει να λειτουργήσουμε αντίστροφα, να δημιουργήσουμε, δηλαδή, τις συνθήκες να 

αυξηθεί το Α.Ε.Π., να δώσει δουλειές, να δώσει εισοδήματα, να δώσει φορολογικά έσοδα. 

Αυτή, λοιπόν, είναι, σε γενικές γραμμές, η κριτική που ασκούμε για το γιατί η 

κυβέρνηση δεν θα επιτύχει τους στόχους και το 2018. 

Συζητάμε λοιπόν, για τον προϋπολογισμό του 2018, αυτός ο προϋπολογισμός  έχει 1,8 

δισ.  παραπάνω έσοδα. Τα  καθαρά έσοδα θα ανέλθουν σε 50,509 δισ. και το σύνολο των 

εσόδων σε 54,244 δισ.   

Οι Άμεσοι φόροι ανέρχονται στα 20,766 δισ., είναι αυξημένοι κατά 478 εκατ., και 

διαμορφώνονται ως εξής: 
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Φόρος εισοδήματος Φυσικών προσώπων 8,725 δισ.  + 456 εκ. 

Φόρος εισοδήματος Νομικών Προσώπων 3,322 δισ.  – 111 εκ. 

Φόρος Περιουσίας  3,379 δισ.  + 179 εκ. 

Π.Ο.Ε.  1,718 δισ.  – 103 εκ. 

Λοιποί 3,362 δισ.  –     8 εκ. 

 

Οι έμμεσοι φόροι ανέρχονται στα 27,390 δισ., αυξημένοι κατά 473 εκ. και 

διαμορφώνονται ως εξής:  

 

Φ.Π.Α. 15,845 δισ. +  78 εκ. 

Φόροι Κατανάλωσης  9,706 δισ. + 431 εκ. 

Π.Ο.Ε.    851 εκ.  –   71 εκ.  

 

Ισχυρίζεται η πλειοψηφία, ότι δεν έχει νέα μέτρα ο προϋπολογισμός.   

Κατά τη συζήτηση  του προσχεδίου κατέθεσα τα νέα μέτρα, μαζί με την Έκθεση του 

Γενικού Λογιστηρίου, που έχει ο προϋπολογισμός του 2018. 

 1. Κατάργηση της έκπτωσης κατά 10% επί του φόρου στις ιατρικές δαπάνες εφόσον οι 

δαπάνες αυτές υπερβαίνουν το 5% του ετήσιου ατομικού εισοδήματος με στόχο την 

εξοικονόμηση € 121 εκατ.. 

2. Μείωση κατά 50% του κονδυλίου που διατίθεται κάθε χρόνο για την καταβολή 

επιδόματος θέρμανσης με στόχο την εξοικονόμηση € 47 εκατ.. 

3. Κατάργηση της έκπτωσης φόρου κατά 1,5% που ισχύει για την εκκαθάριση των 

φορολογικών δηλώσεων μισθωτών και συνταξιούχων με στόχο την εξοικονόμηση € 68 εκατ. 

4. Επέκταση για ένα χρόνο της εισφοράς στη ναυτιλία με στόχο πρόσθετα έσοδα € 107 

εκατ. 

5. Κατάργηση της έκπτωσης που ισχύει για τη βουλευτική αποζημίωση και τη 

φοροαπαλλαγή των δικαστικών με αποτέλεσμα πρόσθετα έσοδα € 44 εκατ. 

6. Επιβολή φόρου επί των εισοδημάτων από περιστασιακές και βραχυπρόθεσμες 

μισθώσεις ακίνητης περιουσίας, οι οποίες συνήθως εξυπηρετούνται μέσω της διεθνούς 

διαδικτυακής πλατφόρμας Airbnb, με βάση την κλίμακα φορολόγησης των ενοικίων. 

7. Επιβολή φόρου διαμονής στα ξενοδοχεία και τα ενοικιαζόμενα δωμάτια-διαμερίσματα. 

Ο φόρος διαμονής θα ξεκινάει από 0,5 € για τα ξενοδοχεία με ένα ή 2 αστέρια και τα 

ενοικιαζόμενα δωμάτια και θα κλιμακώνεται μέχρι και τα 4 € ανά διανυκτέρευση για τα 

πεντάστερα ξενοδοχεία. 

8. Αύξηση των συντελεστών ΦΠΑ σε 32 νησιά του Βορειοανατολικού Αιγαίου και της 

Δωδεκανήσου. Στα νησιά των Νομών Λέσβου, Χίου, Σάμου και Δωδεκανήσου (πλην Ρόδου 

και Καρπάθου, όπου ήδη οι μειωμένοι συντελεστές ΦΠΑ έχουν καταργηθεί), οι συντελεστές 

ΦΠΑ θα αυξηθούν από τα επίπεδα του 5%, του 9% και του 17% στο 6%, στο 13% και στο 

24%. 

9. Κατάργηση όλων των άλλων επιδομάτων για τους δικαιούχους του Κοινωνικού 

Επιδόματος Αλληλεγγύης. Θα καταργηθούν το επίδομα απροστάτευτων τέκνων (€ 3 εκατ.), 

ανεργίας για τους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας (€ 5 εκατ.) και φτώχειας και 
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φυσικών καταστροφών (€ 4 εκατ.). Η συνολική εξοικονόμηση θα φτάσει τα € 12 εκατ. Νέες 

περικοπές στο ΕΚΑΣ ύψους € 234 εκ., ενώ προβλέπεται πλήρης κατάργηση το 2019 με 

περικοπή επιπλέον € 50 εκ. 

10. Αυστηρή εφαρμογή των θεσμών του rebate για τη δαπάνη φαρμάκου και του 

clawback για τα ιδιωτικά θεραπευτήρια και διαγωνιστικά κέντρα με στόχο την εξοικονόμηση 

δαπανών € 188 εκατ. 

11.Την αύξηση της εισφοράς για τους ελεύθερους επαγγελματίες μέσω του 

υπολογισμού των εισφορών στις ακαθάριστες αποδοχές με στόχο αύξηση εσόδων € 53 εκατ. 

για το 2018, 124 εκατ. ευρώ το 2019, € 126 εκατ., το 2020 και € 128 εκατ. το 2021. 

12. Την επιβολή φόρου υπεραξίας στις πωλήσεις ακινήτων, με συντελεστή 15% στο 

κέρδος που προκύπτει ανάμεσα στην τιμή κτήσης και την τιμή πώλησης κάθε ακινήτου. Ο 

φόρος θα επιβαρύνει τον πωλητή του ακινήτου, ενώ ο αγοραστής θα εξακολουθεί να 

επιβαρύνεται με φόρο μεταβίβασης 3% επί της αντικειμενικής αξίας του ακινήτου. 

Ο προϋπολογισμός, του 2018, έχει ταυτόχρονα και μείωση των δαπανών. 

Η μείωση αυτή των δαπανών αφορά, κατά κύριο λόγο, κοινωνικές δαπάνες και πρώτα 

- πρώτα τις μεταβιβαστικές πληρωμές, οι οποίες είναι μειωμένες κατά 2 δισ.. 

Συγκεκριμένα, το σύνολο των δαπανών ανέρχεται σε 55,188 δισ. μειωμένο κατά 2,077 

δισ., ενώ οι πρωτογενείς δαπάνες ανέρχονται σε 43,238 δισ. μειωμένες κατά 1,276 δισ. 

Το ΠΔΕ παραμένει στα ίδια επίπεδα για μια ακόμα χρονιά, στα 6,750 δισ. από τα οποία 

5,750 δισ. στο συγχρηματοδοτούμενο σκέλος και 1 δισ. στο εθνικό σκέλος. 

Η δαπάνη για μισθούς και συντάξεις ανέρχεται στα 12,660 δισ. αυξημένη κατά 443 

εκατ., κυρίως λόγω της αύξησης της εισφοράς του Δημοσίου στον Ε.Φ.Κ.Α.. 

Η δαπάνη για ασφάλιση, περίθαλψη, κοινωνική προστασία ανέρχεται στα 19,438 δισ. 

μειωμένη κατά 1,599 δισ.. 

Μειωμένες επίσης, είναι κατά 840 εκατ. οι λειτουργικές και άλλες δαπάνες. 

Από την ανάλυση των δαπανών ανά μείζονα κατηγορία προκύπτει ότι από το σύνολο 

των μεταβιβαστικών πληρωμών που είναι μειωμένο κατά 2 δισ. το μεγαλύτερο μέρος αφορά 

κατά κύριο λόγο δαπάνες για κοινωνική πολιτική, αφού μειωμένες εμφανίζονται μεταξύ άλλων 

οι επιχορηγήσεις στον ΕΟΠΠΥ κατά 214 εκατ., στα νοσοκομεία κατά 373 εκατ. στο 

Υπουργείο Υγείας κατά 532 εκατ.. Μειωμένες εμφανίζονται επίσης οι δαπάνες σε κρίσιμα για 

την ανάπτυξη Υπουργεία, όπως Υποδομών με -129 εκατ. και το Αγροτικής Ανάπτυξης με -

225 εκατ.. 

Αυτές οι περικοπές θα χτυπήσουν τους πλέον ευάλωτους και φτωχούς. 

Φέτος θα κόψετε σε 140.000 δικαιούχους το ΕΚΑΣ και από τους 220.000 θα μείνουν 

80.000 μόνο στο σύστημα και αυτοί θα πάρουν το 75%. 

Θα κόψετε το επίδομα που είχε νομοθετηθεί για αυτούς τους φτωχούς, που πάνε τα 

παιδιά τους στα σχολεία; 

Αυτά είναι καινούργια μέτρα συμπεριλαμβανόμενα στον προϋπολογισμό. 
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Άρα, καινούργιοι φόροι και καινούργιες περικοπές συν τα σωρευτικά μέτρα για να βγει 

το υπερβολικό πρωτογενές του 2018, το οποίο και αυτό - θέλω να το σημειώσω - στηρίζεται, 

κατά μεγάλο μέρος, στα πλεονάσματα των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης.  

Συγκεκριμένα, το πρωτογενές αποτέλεσμα του Κρατικού Προϋπολογισμού από 4,071 

δισ. ή 2,2% του ΑΕΠ διαμορφώνεται σε πρωτογενές αποτέλεσμα της Γενικής Κυβέρνησης 

κατά ESA σε 7,716 δισ. (4,2% ΑΕΠ) ή 7,051 δισ. (3,82% ΑΕΠ) σύμφωνα με την Σ.Χ.Δ. μετά 

την προσθήκη των πλεονασμάτων των Νομικών Προσώπων, των Δ.Ε.Κ.Ο., των Ο.Τ.Α. και 

των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης (δηλαδή από τις λεγόμενες «άσπρες τρύπες»). 

Αυτό αποδεικνύει το πεπερασμένο της περικοπής δαπανών και της απόδοσης των 

φορολογικών εσόδων. 

Η ανάλυση όμως των Εσόδων όπως διαμορφώθηκαν μετά το 2015 αναδεικνύει το 

διπλά άδικο χαρακτήρα της κυβερνητικής πολιτικής, καθώς δεν έχουμε μόνο μια βίαιη 

φορολογική αφαίμαξη, αλλά αυτή κυρίως έπληξε τα πλατιά λαϊκά στρώματα μέσω της 

αύξησης του ΦΠΑ και των φόρων στην κατανάλωση επιδεινώνοντας τη σχέση εμμέσων προς 

άμεσους φόρους, που έβαινε βελτιούμενη μέχρι το 2014 και είχε διαμορφωθεί στο 1,15 και 

έφτασε το 2017 στο 1,33 όπως αποτυπώνεται στον παρακάτω πίνακα του ΓΠτΒ. 

 

 

 

Σχετικός επίσης, με την σύνθεση των φορολογικών εσόδων συγκριτικά με τις άλλες 

χώρες της Ε.Ε. είναι και ο παρακάτω πίνακας από την Έκθεση του ΓΠτΒ.  
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Ο προϋπολογισμός σε ότι αφορά το χρέος μνημονεύει το Eurogroup της 24ης Μαΐου 

2016, καθώς η κυβέρνηση απεμπόλησε την απόφαση του Eurogroup του Νοεμβρίου 2012 

που προέβλεπε μέτρα «ώστε η Ελλάδα θα μπορεί να φτάσει σε μια αναλογία χρέους προς 

ΑΕΠ του 175% εκείνη τη χρονιά, του 124% του ΑΕΠ κατά το έτος 2020, και κατά το έτος 2022 

σε μια αναλογία χρέους προς ΑΕΠ σημαντικά χαμηλότερη του 110%.» 

Έτσι καταγράφονται τα βραχυχρόνια μέτρα ελάφρυνσης του χρέους που 

περιλαμβάνουν την εξομάλυνση των λήξεων των δανείων του EFSF, τη μείωση του 

επιτοκιακού τους κινδύνου, καθώς επίσης και την άρση για το έτος 2017 του περιθωρίου του 

δανείου για την επαναγορά χρέους του 2012. Στο προσχέδιο μνημονεύεται ότι τα 

μεσοπρόθεσμα μέτρα ελάφρυνσης του χρέους θα εφαρμοστούν μετά τη λήξη του 

προγράμματος, μόνο όμως εφόσον κριθούν απαραίτητα.  

Τουλάχιστον για ακόμη μια φορά αναγνωρίζεται ρητά η σημασία του πάλαι ποτέ 

«τρισκατάρατου» PSI, καθώς όπως αναφέρεται στο σχετικό πίνακα το κόστος εξυπηρέτησης 

του χρέους μειώθηκε από 12,133 δισ. το 2012 στα 6,021 δισ. το 2013, ενώ βελτιώθηκαν όλα 

τα παραμετρικά του δεδομένα. 

Έρχομαι τώρα σε μια άλλη συζήτηση και σε μια εικονική αντιπαράθεση μεταξύ του 

ΣΥΡΙΖΑ με της Νέας Δημοκρατίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ κάνει από τώρα αντιπολίτευση στη Νέα Δημοκρατία και λέει «φέρτε μας στο 

σχέδιο τι δαπάνες θα κόψετε». 

Τι δαπάνες να κόψουν με πρωτογενή 3,5%; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η πολιτική είναι αδιέξοδη, γι' αυτό θα δραπετεύσετε. 

Εμείς επιδιώκουμε να μην συνεχιστούν τα αδιέξοδα, γι' αυτό έχουμε πάρει αυτές τις 

μεγάλες πρωτοβουλίες και στις οποίες ανταποκρίθηκαν 210.000 πολίτες για να αλλάξουμε 

την ατζέντα και τους πολιτικούς συσχετισμούς. 
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Γιατί, αν δεν αλλάξουμε το 3,5% πλεονάσματα, αν δεν πάρουμε τα μεσοπρόθεσμα 

μέτρα του χρέους τώρα, θα συνεχίσουμε, δυστυχώς, στον ίδιο αδιέξοδο δρόμο. 

 Κατά συνέπεια, εμείς έχουμε ένα διαφορετικό πολιτικό πρόγραμμα, ένα διαφορετικό 

πολιτικό σχέδιο.  

Το «Σχέδιο Ελλάδα» για την παραγωγική ανασυγκρότηση, τις προοδευτικές 

μεταρρυθμίσεις με εθνική συνεννόηση και κοινωνικό διάλογο για όσα έχει ανάγκη η χώρα, 

ώστε να βγει από τα αδιέξοδα, τα μνημόνια και την κρίση.  

Προϋπόθεση για την εφαρμογή του είναι να αναδειχθεί ο νέος φορέας της Μεγάλης 

Δημοκρατικής Προοδευτικής Παράταξης και της Κεντροαριστεράς ως καθοριστικός 

παράγοντας των εξελίξεων σε πρωταγωνιστικό ρόλο με την αλλαγή των πολιτικών 

συσχετισμών στις επόμενες εθνικές εκλογές. 

 

Ιωάννης Κουτσούκος 

 

                  Βουλευτής Ηλείας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ  

ΛΑΪΚΟΥ ΣΥΝΔΕΣΜΟΥ-ΧΡΥΣΗ ΑΥΓΗ 

ΗΛΙΑ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΥ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ ΑΘΗΝΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό του οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή του Λαϊκού Συνδέσμου-Χρυσή Αυγή 
Ηλία Παναγιώταρου 
Βουλευτή Β΄ Αθηνών 

 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Καταρχάς χρόνια πολλά σε όλους τους Συριζαίους καθότι σήμερα έχει τα γενέθλια του 

ο σύντροφος Μαδούρο, μην ξεχάσετε να του ευχηθείτε.  

Φέρατε προς συζήτηση ένα ακόμη μνημονιακό, αντιαναπτυξιακό, εθνοκτόνο 

προϋπολογισμό, όπου βεβαίως απόλυτα συνυπεύθυνα είναι και όσα κόμματα - 

συμπεριλαμβανομένων των ΝΔ-ΠΑΣΟΚ - ψήφισαν το τρίτο μνημόνιο και εντελώς υποκριτικά 

προσπαθούν να βγάλουν την «ουρίτσα» τους απ’ έξω. 

Έναν προϋπολογισμό ακραίας λιτότητας για 8ο συνεχές έτος, ο οποίος μάλιστα 

περιλαμβάνει και υπερβολικά αισιόδοξες προβλέψεις για μια σειρά από οικονομικούς δείκτες, 

π.χ. προβλέπει αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης 0,9%, που ούτως ή άλλως είναι 

υπερβολικά χαμηλή. Στις επενδύσεις υπάρχει πρόβλεψη για 5,1% αντί της αρχικής που 

κυμαινόταν στο 9,1%. Και πάλι, πρόκειται για μια υπεραισιοδοξη πρόβλεψη, αφού μελέτες 

του ΙΟΒΕ, της Ελληνικής Ένωσης Τραπεζών και του Ινστιτούτου Εργασίας της ΓΣΕΕ 

επισημαίνουν το τέλμα, στο οποίο έχει περιέλθει η ελληνική οικονομία. Βεβαίως, υπάρχουν 

και τα στατιστικά στοιχεία της Παγκόσμιας Τράπεζας για την Ελλάδα, τα οποία περιγράφουν 

ως χάρτινο πύργο το επενδυτικό αφήγημα της Κυβέρνησης, κατατάσσοντάς μας πολύ 

χαμηλότερα από τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωζώνης για την επίδοσή μας στον δείκτη 

«κυβερνητικής αποτελεσματικότητας» (government effectiveness). Επίσης, αναφέρονται 

έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις συνολικού ύψους 2,7 δισ. ευρώ, όπως προβλέπεται από 

τους σχετικούς διαγωνισμούς που πρόκειται να ολοκληρωθούν το 2018. Φέτος αναμένεται να 

εισπραχθούν συνολικά 1,6 δισ. ευρώ από τις ιδιωτικοποιήσεις, αλλά αυτό δεν έχει ακόμη 

αποδειχθεί, όπως έγινε και σε προηγούμενα έτη. Την ίδια ώρα που το αποικιοκρατικό και 

σπάταλο ΤΑΙΠΕΔ χρεώνει με δεκάδες εκατομμύρια ευρώ τον ελληνικό λαό. 

Παρατηρούμε το εξής οξύμωρο: όλοι οι δείκτες που έχουν να κάνουν με ανάπτυξη 

βρίσκονται σε αντίθεση με τα πρωτογενή πλεονάσματα, τα οποία ανεβαίνουν. Αυτή η 

αναντιστοιχία και το υπερβολικό πλεόνασμα που τόσο στηλιτεύατε όταν είσασταν 

αντιπολίτευση οφείλεται στην ακραία υπερφορολόγηση των Ελλήνων, τις κατασχέσεις 

περιουσιακών στοιχείων και στην στάση πληρωμών που έχει κηρύξει το «Ελληνικό» δημόσιο 

στους πολίτες του για επτά και πλέον έτη. Στάση πληρωμών, η οποία έχει καταστρεπτικές 

συνέπειες για τους ελεύθερους επαγγελματίες, τους βιοτέχνες, και σίγουρα αυτό δεν βοηθά, 

αλλά αποτελεί εμπόδιο σε όποιες προσπάθειες έχουν να κάνουν με την ανάπτυξη και την 

επανεκκίνηση της οικονομίας. Οι έμμεσοι φόροι (οι πιο άδικοι, οριζόντιοι φόροι) αναμένεται να 

ανέλθουν σε 27,390 δισ. ευρώ, δηλαδή 14,8% του ΑΕΠ που είναι το μεγαλύτερο ποσοστό 

από το 2011 και το ποσοστό συμμετοχής τους στο σύνολο των φορολογικών εσόδων 

ανέρχεται σε 52,2%. Επίσης, υπάρχει μια σειρά μέτρων που θα ενεργοποιηθούν το 2018, 
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όπως για παράδειγμα η κατάργηση της έκπτωσης των ιατρικών δαπανών, η ενεργοποίηση 

του τέλους διανυκτέρευσης σε ενοικιαζόμενα δωμάτια και ξενοδοχεία, η κατάργηση της 

έκπτωσης ΦΠΑ σε 32 νησιά του ΒΑ Αιγαίου και Δωδεκανήσων, η επιβολή φόρου υπεραξίας 

στις μεταβιβάσεις ακινήτων κ.α. 

Γενικότερα, όλες οι μικροοικονομικές και μακροοικονομικές μεταβλητές οδηγούνται 

προς τα χειρότερα. Να σας υπενθυμίσουμε, κύριε Υπουργέ, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ τι 

λέγατε μέχρι και το δημοψήφισμα του 2015 και τι λέτε τώρα. Τότε που οι προϋπολογισμοί των 

προηγούμενων από εσάς ΝΔ-ΠΑΣΟΚ-ΛΑΟΣ, προϋπολογισμοί copy-paste με αυτούς που 

φέρνετε εσείς τώρα ήταν «προδοτικοί» (δικές σας οι εκφράσεις) και οι φέροντες και συντάκτες 

τους «μειοδότες, γερμανοτσολιάδες» κλπ. Αλήθεια, τώρα που εσείς φέρνετε πανομοιότυπους 

ή και χειρότερους προϋπολογισμούς πώς θα πρέπει να αποκαλείστε; Φυσικά όλα άλλαξαν 

"ως δια μαγείας" μετά την επική «kolotumba» (διεθνής έκφραση πλέον), την οποία 

πραγματοποιήσατε την επομένη του δημοψηφίσματος της 14ης Αυγούστου 2015, ενός 

δημοψηφίσματος που μάλλον θα θέλατε να βγει το «ΝΑΙ» για να σας απαλλάξει από το 

στίγμα της «κωλοτούμπας». Ακούγοντας τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ και μην έχοντας γνώση 

της πραγματικότητας στην Ελλάδα, θα νομίζετε ότι ο εν λόγω εισηγητής αναφέρεται σε 

κάποια χώρα, η οποία ανακάμπτει με ταχύτατους ρυθμούς μετά από μια μακρά περίοδο 

ύφεσης και πολέμου. 

Κύριε Εισηγητά, οι Έλληνες εδώ και μία επταετία βιώνουν συνθήκες οικονομικές, 

κοινωνικές, δημογραφικές, αντίστοιχες κατοχικών πολεμικών περιόδων, όπως διαπιστώνουμε 

από επιστολή του πρεσβευτή και επικεφαλής της Αμερικανικής Οικονομικής Αποστολής των 

ΗΠΑ στη χώρα μας Πολ Α. Πόρτερ του Φεβρουαρίου 1947 προς το Κογκρέσο (γνωστή ως 

«Έκθεση Πόρτερ»). Είναι συγκλονιστικές οι ομοιότητες της μεταπολεμικής φτώχειας και του 

Εμφυλίου Πολέμου με το σήμερα. Όλοι οι δείκτες καταρρέουν. Ξέρετε, 340.000 νοικοκυριά 

δεν έχουν να πληρώσουν το ηλεκτρικό, το 35,6% του πληθυσμού ζει σε κατάσταση φτώχειας 

ή κοινωνικού αποκλεισμού και το 22,4% αντιμετωπίζει έντονες δυσκολίες για την πληρωμή 

του ενοικίου, των βασικών λογαριασμών, στερείται θέρμανσης και βασικών προϊόντων 

διατροφής. Ουσιαστικά αυτό που αποδεικνύεται από τα προαναφερθέντα στοιχεία της 

Eurostat με έτος αναφοράς το 2016, είναι ότι στο διάστημα 2008-2016 διπλασιάστηκε το 

ποσοστό των Ελλήνων που στερούνται στοιχειώδη μέσα διαβίωσης. Όσο κι αν 

προσπαθήσετε να χρυσώσετε το χάπι, η πραγματικότητά είναι αμείλικτη. Το γεγονός είναι ότι 

ο δείκτης της ανεργίας, ο οποίος βελτιώνεται πλασματικά, οφείλεται αποκλειστικά στην 

μετατροπή των συμβάσεων εργασίας πλήρους απασχόλησης σε ελαστικής μορφής εργασίας 

ή μερικής απασχόλησης. Σύμφωνα με στοιχεία της Eurostat, τα υψηλότερα επίπεδα ανεργίας 

στην ΕΕ καταγράφονται στην Ελλάδα. Αντιστοίχως, σύμφωνα με στοιχεία του πληροφοριακού 

συστήματος «Εργάνη», κατά το διάστημα Ιανουάριο-Οκτώβριος 2017, το 54,4% των νέων 

θέσεων εργασίας ήταν μερικής απασχόλησης και εκ περιτροπής εργασίας και το υπόλοιπο 

45,6% των νέων θέσεων που δημιουργήθηκαν ήταν για πλήρη εργασία. 

Ήσασταν εσείς αυτοί οι οποίοι, στο περίφημο πρόγραμμα Θεσσαλονίκη 2014, 

υποσχόσασταν κατώτατο μισθό 751€ και τώρα όσοι αμείβονται με 360€ αισθάνονται και 
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ευτυχισμένοι. Για να μην σας υπενθυμίσουμε τι λέγατε για τους αυτοκτονούντες και τους 

ηθικούς αυτουργούς αυτών. Πλέον αυτή την συνεχιζόμενη μάστιγα την κάνετε κατά το 

λαϊκότερο γαργάρα ή κατά το επισημότερο «ποιείτε την νήσσαν». 

Η συνεχιζόμενη μαζική μετανάστευση των Ελλήνων πολιτών προς το εξωτερικό στα 

χρόνια των μνημονίων είναι μια ακόμη ανεπούλωτη πληγή για την ελληνική κοινωνία-

οικονομία-δημογραφικό. Μια μετανάστευση εκατοντάδων χιλιάδων Ελλήνων με τις οικογένειές 

τους, η οποία θα μπορούσαν και θα έπρεπε να είναι το αναπτυξιακό της εφαλτήριο. Αντ΄ 

αυτού οι Ευρωπαίοι, Αμερικανοί, Άραβες και Αυστραλοί, απολαμβάνουν των πολύτιμων 

γνώσεων τους και κατάρτισης τους και μάλιστα δωρεάν και εξηγούμε 12 έτη στο ελληνικό 

σχολείο και 4 έως 8 χρόνια στο ελληνικό πανεπιστήμιο στοίχησαν στο ελληνικό δημόσιο και 

άρα στους Έλληνες φορολογούμενους εκατοντάδες χιλιάδες ή και εκατομμύρια ευρώ ανά 

μονάδα και όταν είναι έτοιμοι για επαγγελματική σταδιοδρομία τότε γεύονται τις δεξιότητες-

ικανότητες τους δωρεάν οι (αλλοδαποί) εργοδότες τους. Πρόκειται περί μιας τεράστιας 

έλλειψης ανθρώπινου δυναμικού, ανθρώπων που θα έπρεπε να είναι στην πρώτη γραμμή 

της ανάπτυξης. Συγχρόνως, η ζημιά στο ασφαλιστικό σύστημα μας, είναι ανεπανόρθωτη. 

Εκτιμήσεις δείχνουν ότι για να αποκατασταθεί η αρνητική γήρανση του πληθυσμού στο 

Ασφαλιστικό θα πρέπει στο μέλλον οι συντάξεις να μειωθούν περαιτέρω τουλάχιστον κατά 

17,5% (μελέτη ομότιμου καθηγητή Οικονομικών Κοινωνικής Πολιτικής Παντείου 

Πανεπιστημίου, κ. Σ. Ρομπόλη). Το ήδη λαβωμένο ασφαλιστικό από το PSΙ, το τζογάρισμα 

στο χρηματιστήριο και τις «επενδύσεις» στα δομημένα (τοξικά ομόλογα) από τις 

προηγούμενες κυβερνήσεις και η περαιτέρω φυγή του εν δυνάμει ανθρωπίνου δυναμικού θα 

έχουν καταστροφικές συνέπειες στο ασφαλιστικό σύστημα και στην οικονομία γενικότερα.  

Η συνεχιζόμενη φυγή όσων επιχειρήσεων δεν έχουν κλείσει στο εξωτερικό ή η αλλαγή 

έδρας τους, έχει επίσης ολέθριες συνέπειες στην ελληνική οικονομία. Ενδεικτικά αναφέρουμε 

τα στοιχεία της έρευνας που διεξήγαγε ο Σύνδεσμος Βιομηχανιών Βορείου Ελλάδος (ΣΒΒΕ), 

στον Έβρο έκλεισε το 63% των επιχειρήσεων, στο Κιλκίς το 50%, στη Ροδόπη το 34%, στα 

Γιάννενα το 22% και στην Καστοριά το 21%. Αυτό συμβαίνει, διότι, λόγω των αδιέξοδων 

μνημονιακών πολιτικών όλων σας, οι εναπομείνασες επιχειρήσεις δεν μπορούν να 

ανταπεξέλθουν στην άνευ προηγουμένου φορολογική-ασφαλιστική γραφειοκρατική λαίλαπα, 

ενώ οι όποιοι πιθανοί μεμονωμένοι επενδυτές απλά στρέφονται σε άλλες αγορές του 

εξωτερικού, εκεί που το επενδυτικό περιβάλλον είναι φιλικότατο και πολύ προσιτό για μια 

επένδυση. Για παράδειγμα, από το World Economic Forum έχει καταγραφεί μαζική 

μετανάστευση επιχειρήσεων σε Κύπρο και Βουλγαρία. Τα capital controls,  τα οποία 

υποτίθεται ότι θα ήταν ένα προσωρινό μέτρο καθιερώθηκαν, όπως και ο οθωμανικής 

εμπνεύσεως ΕΝΦΙΑ που είναι ο νεκροθάφτης του Real Estate. Είναι και αυτά βασική αιτία 

στραγγαλισμού και φυγής των ελληνικών επιχειρήσεων. 

Πάμε και στους δείκτες ανταγωνιστικότητας της πατρίδας μας όπου τα πράγματα είναι 

τραγικά και είμαστε σαν χώρα για γέλια και για κλάματα. Στην τελευταία έκθεση του Global 

Competitiveness Report του World Economic Forum η χώρα μας κατατάσσεται στην 87η 



62 

 

θέση μεταξύ 137 χωρών με την Αλβανία να είναι πιο ψηλά από εμάς, η Τζαμάικα, το 

Μπουτάν, η Γουατεμάλα και άλλες χώρες να είναι πολύ πιο ανταγωνιστικές από εμάς. 

Το δημόσιο εισέπραξε λιγότερα 1,3 δισ. από έσοδα από φόρους. Άλλα είχε 

προϋπολογίσει, αλλά επειδή πλέον η φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων πολιτών και των 

επιχειρήσεων έχει φθάσει στα όριά της, τα έσοδα αυτά να έχουν ελαχιστοποιηθεί. Ο 

Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ αναφέρθηκε στον κοινωνικό δείκτη προστασίας και ισχυρίστηκε ότι 

είναι καλύτερα τα πράγματα. Όμως, η πραγματικότητα και τα νούμερα που τόσο πολύ τα 

χρησιμοποιείτε τα τελευταία χρόνια, δείχνουν ότι το ποσοστό του συνολικού πληθυσμού που 

κινδυνεύει στην πατρίδα μας για το 2016 να είναι κάτω από το όριο της φτώχειας, βρίσκεται 

στο 35,6% στην Ε.Ε.. Σε χειρότερη μοίρα προς το παρόν είναι μόνο η Βουλγαρία και η 

Ρουμανία που απ' ότι φαίνεται λίαν συντόμως θα έχουμε ξεπεράσει αυτές τις χώρες. 

Ενδεικτικό μάλιστα του «ενδιαφέροντος» της κυβέρνησης είναι ότι οι δαπάνες για την Υγεία 

στον παρόντα προϋπολογισμό προβλέπονται μειωμένες κατά 364 εκατομμύρια ευρώ για τα 

νοσοκομεία και κατά 214 εκατομμύρια ευρώ για τον ΕΟΠΠΥ. Επίσης, το κοινωνικό προφίλ 

της Κυβέρνησης καταρρέει μετά την αποκάλυψη της Προέδρου του εποπτικού μηχανισμού 

SSM της ΕΚΤ, Daniele Nouy, σύμφωνα με την οποία η Κυβέρνηση δεν έχει συμφωνήσει 

καμία προστασία της πρώτης κατοικίας. Έτσι, παρά τις εξαγγελίες του Πρωθυπουργού και τις 

δημόσιες διαβεβαιώσεις του κυβερνητικού εκπροσώπου, οι δανειολήπτες παραμένουν 

ανοχύρωτοι, με αποτέλεσμα να χάνονται πλέον ολόκληρες περιουσίες και να υπάρχει 

μηδενική προστασία της πρώτης κατοικίας. Λέτε ότι ξεκινάτε με τις βίλες για να καταλήξετε 

στις «καλύβες», αλλά προς το παρόν έχετε ήδη κατασχέσει πρώτες κατοικίες 

μεροκαματιάρηδων. 

Για το 2016 έμειναν 13,9 δισ. ευρώ απλήρωτοι φόροι από τους πολίτες, γιατί πλέον δεν 

μπορούν να πληρώσουν. Τις τράπεζες ο ελληνικός λαός τις έχει χρυσοπληρώσει τις 

τελευταίες δεκαετίες, για να μπορούν να αποτυγχάνουν, να χρεοκοπούν και ξανά ο ελληνικός 

λαός να χρεώνεται συνεχώς. Ας μην ξεχνάμε ότι, μέχρι το πρώτο μνημόνιο, το Ελληνικό 

Κράτος είχε δώσει πάνω από 200 δισ. σε κρατικές εγγυήσεις στις τράπεζες που έπρεπε να 

πληρωθούν από το Κράτος, για τις πολλάκις χρεοκοπημένες τράπεζες και τους καιρούς των 

μνημονίων με τις ανακεφαλαιοποιήσεις άνω των 40 δισ. ευρώ χρεώθηκε ολόκληρος ο 

ελληνικός λαός για να «στουμπώνουμε» τις τράπεζες και τους αποτυχημένος τραπεζίτες και 

αυτοί να αποτυγχάνουν, να ξανά-χρεοκοπούν και ξανά ο ελληνικός λαός να χρεώνεται. Όπως 

λένε και στελέχη των ίδιων των τραπεζών, η τέταρτη ανακεφαλαιοποίηση είναι κάτι 

παραπάνω από αναγκαία και επιβεβλημένη. Αυτό σημαίνει ότι ο ελληνικός λαός θα 

ξαναχρεωθεί για άλλη μια φορά για να σώσει τις άχρηστες, από όλες τις απόψεις, αφού πλέον 

δεν προσφέρουν τίποτα στην εθνική οικονομία, τράπεζες. 

Επειδή μιλάτε για επιχειρηματικό πνεύμα, έκλεισε η Ηλεκτρονική Αθηνών, η Sprider, η 

Softex, τα σουπερμάρκετ Ατλάντικ, η πρώην Κατσέλης, η FΟΚΑΣ, η Diana, η 

Καπνοβιομηχανία Γεωργιάδης και εκατοντάδες άλλες εταιρείες έκλεισαν, μικρές ή μεγάλες και 

άλλες έφυγαν στο εξωτερικό. Έκλεισαν 15.000 περίπτερα, που δεν είναι οι πλούσιοι που 

κυνηγάει την Κυβέρνηση προς όφελος των φτωχών στα χρόνια της κρίσης. Επίσης, να 
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θυμίσουμε και την Froneri Hellas, τη Φίλκεραμ Johnson, την Alumil, άλλες μεγάλες εταιρείες 

που έφυγαν, με αποκορύφωμα την εταιρία Pitsos. Στο πλαίσιο του εξωδικαστικού 

συμβιβασμού της Siemens με το Ελληνικό Κράτος, για τα λαδώματα της Siemens προς Ν.Δ. 

και ΠΑ.ΣΟ.Κ. επισήμως και κανονικά, αλλά και σε άλλους πολιτικούς - αντί να πληρώσει 

δισεκατομμύρια ευρώ πρόστιμα, αποφάσισαν κάποια αντισταθμιστικά μέτρα. Ένα από αυτά 

ήταν η ανάπτυξη του εργοστασίου της Pitsos, το οποίο ήταν εξαγορασμένο από τη Siemens. 

Τελικά δεν έγινε ούτε αυτό. H Pitsos μεταφέρει τη δραστηριότητά της στην Τουρκία και το 

εργοστάσιο εδώ μαζί με τους εργαζόμενους κλείνει λίαν συντόμως. Ούτε αυτό δεν μπόρεσε η 

Κυβέρνηση να συγκρατήσει. 

Για να μη μιλήσουμε για την δραματική αποβιομηχάνιση της βορείου Ελλάδος, όπου 

εκεί τα πράγματα είναι πολύ πιο τραγικά, διότι είναι πολύ πιο εύκολο για έναν, ο οποίος έχει 

μια έδρα επιχείρησης κάπου στις Σέρρες, στο Κιλκίς, στη Θεσσαλονίκη ή άλλου, να κλείσει και 

σε μισή ώρα να πάει να ανοίξει την ίδια επιχείρηση στη Βουλγαρία ή οπουδήποτε αλλού, με 

ένα πολύ καλύτερο επιχειρηματικό περιβάλλον, φορολογικό, ασφαλιστικό, γραφειοκρατικό. 

Τα χρέη των πολιτών προς το Δημόσιο αγγίζουν πλέον τα 100 δισ. ευρώ και 

συνεχίζουν να συσσωρεύονται. Υπάρχει και το εξής απίστευτο και ανάλγητο, να χρωστάει το 

Ελληνικό Δημόσιο κοντά στα 7 δισ. ευρώ – επί της ουσίας είναι στάση πληρωμών – στους 

πολίτες και αυτοί οι πολίτες να καταστρέφονται οι ίδιοι ή οι επιχειρήσεις τους. Ενώ υπάρχουν 

παραδείγματα όπου το Κράτος οφείλει σε μια επιχείρηση 1 εκατομμύριο ευρώ, ο πολίτης 

αυτός να μην έχει να πληρώσει 20.000, 30.000 ή 50.000 ευρώ για Ι.Κ.Α., ΤΕΒΕ, για εισφορές 

ή για φόρους, λόγω του ότι δεν εισπράττει από το Δημόσιο και, παρόλα αυτά, το Δημόσιο να 

μην κάνει ούτε συμψηφισμό, να μην του κάνει ούτε μία ευνοϊκή ρύθμιση, αλλά να του κάνει 

κατάσχεση και να τον καταστρέφει. Αυτό είναι κάτι το οποίο συμβαίνει στην ελληνική 

επιχειρηματική οικονομία. 

Όσον αφορά τις επενδύσεις, επειδή ακούμε συνεχώς για επενδύσεις, αυτήν τη στιγμή 

βρισκόμαστε στα επίπεδα του 2008, σύμφωνα με αποκαλυπτική έκθεση του ΟΗΕ που 

καταρρίπτει τον μύθο για έκρηξη εισροής κεφαλαίων. Από το Πρόγραμμα Δημοσίων 

Επενδύσεων, ως διά μαγείας, λείπει κάπου 1 δισ. ευρώ που είχε υποσχεθεί πέρυσι η 

Κυβέρνηση ότι θα υλοποιούσε. Από αυτό το ποσό, κάποιο τμήμα του πήγε στο λεγόμενο 

κοινωνικό μέρισμα, μαζί με αυτά που οφείλει το Κράτος να επιστρέψει πίσω, γιατί τα είχε 

κρατήσει παρανόμως από τους συνταξιούχους. Πρόκειται για ένα μέρισμα, το οποίο θα το 

πάρουν λίγοι Έλληνες και πάρα πολλοί αλλοδαποί. Όλοι γνωρίζουμε τι συμβαίνει. Το 

υποτιθέμενο κοινωνικό προφίλ της κυβέρνησης χτίζεται βάσει εικονικών στοιχείων μιας και τα 

νούμερα δεν βγαίνουν. Προκειμένου να γίνει η διανομή του μερίσματος, ψαλιδίστηκε κατά 1,4 

δισ. το Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων, σύμφωνα με στοιχεία του Γενικού Λογιστηρίου 

του Κράτους.  

Κάποιος Έλληνας που στέλνει το παιδί του σε ένα φροντιστήριο επειδή η δημόσια 

παιδεία παραπαίει, δεν θα μπει στην είσπραξη κάποιου ποσού. Αδικίες εις βάρος των 

Ελλήνων πολιτών. Να μη μιλήσουμε για το ΑΕΠ και το χρέος, όπου στα χρόνια των 

Μνημονίων εκεί που ξεκίνησε από το 146% στο μέσο του 2009 αυτή τη στιγμή να αγγίζει το 
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200%. Ένα χρέος το οποίο δεν είναι ούτε βιώσιμο όπως υποστήριζε παλαιότερα και ο 

ΣΥΡΙΖΑ, διότι εάν ένα χρέος δεν είναι βιώσιμο αναγκαστικά θα πρέπει με κάποιους τρόπους 

να κουρευτεί από τους πιστωτές ή οποιονδήποτε. Βρήκανε μια νέα ορολογία, διαχειρίσιμο. 

Βέβαια, ένα χρέος που αγγίζει το 200% του ΑΕΠ, δεν μπορεί να είναι διαχειρίσιμο σε μια 

χώρα που δεν έχει ανάπτυξη, βιομηχανία, που δεν έχει τίποτα απολύτως.  

Η Ιαπωνία έχει ένα αντίστοιχο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ και είναι διαχειρίσιμο, διότι 

η Ιαπωνία είναι ίσως η πιο ανεπτυγμένη χώρα στον κόσμο και έχει την δυνατότητα να το 

χειριστεί καθ’ οιοδήποτε τρόπο. Τα έσοδα από το ΦΠΑ όπως είπα πέφτουν συνεχώς, διότι 

πολύ απλά αυξάνοντας τους φόρους δεν κάνετε τίποτα. Το ίδιο έχει συμβεί στα τσιγάρα, στα 

ποτά, στον καφέ, στην μπύρα, στο κρασί, να πάρουμε τις εθνικές οδούς που έχετε βάλει 

διόδια και εσείς παντού και σε συνδυασμό με το αυξημένο κόστος κίνησης ενός οχήματος, να 

πέφτει κατά πολύ η κίνηση και να φωνάζει ο Μπόμπολας ότι δεν εισπράττει πολλά από τα 

διόδια.  

Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους όπως είπαμε, το έχει λούσει κρύος ιδρώτας γιατί 

βλέπει τα έσοδα να πέφτουν. Ο Προϋπολογισμός του 2018, είναι ένας αμιγώς 

προϋπολογισμός λιτότητας και ισχνής έως μηδενικής ανάπτυξης. Οι πρακτικές σας οδηγούν 

σε ένα μονόδρομο φυγής όσων εκ των συμπατριωτών μας μπορούν στο εξωτερικό και 

απέχθειας προς την πολιτική σκηνή αλλά κυρίως, προς την Ε.Ε., η οποία πρωτοστατεί μαζί 

με τους λοιπούς θεσμούς στην διάλυση της εθνικής οικονομίας. Υπολογίζεται πως από την 

έναρξη της οικονομικής κρίσης έως σήμερα, έχει καταγραφεί ραγδαία αύξηση της διαφυγής 

επιστημόνων και άλλων επαγγελματιών (κυρίως των νέων κάτω των 35 ετών), σε ποσοστό 

που αντιστοιχεί στο 5% του συνολικού πληθυσμού της χώρας και στο 10% του εργατικού 

δυναμικού (ήτοι περίπου 500.000 Έλληνες), όπως παρουσιάστηκε σε εκδήλωση που 

πραγματοποίησε ο Παγκόσμιος Ελληνικός Βιοϊατρικός Σύλλογος (WHBA), με θέμα τη 

διαφυγή πνευματικού δυναμικού από την Ελλάδα. 

Για όλους αυτούς τους λόγους και το 48% των Ελλήνων πλέον δεν αποδέχεται την 

Ε.Ε.. Στην πραγματικότητα το ποσοστό αυτό είναι μεγαλύτερο. Το 77% των νέων θεωρεί την 

Ε.Ε. ότι είναι η αιτία της οικονομικής καταστροφής του, σύμφωνα με έρευνα του Ευρωπαϊκού 

Κοινοβουλίου (Parlemeter) που διεξήχθη τον Μάρτιο του 2017. Όλες αυτές οι όμορφες 

ιστορίες που μας λέτε για έξοδο από τα Μνημόνια του χρόνου, με όλα όσα έχετε ψηφίσει και 

τις δεσμεύσεις που έχετε αναλάβει, αποδεικνύεται ότι για 99 χρόνια θα είναι δεσμευμένη επί 

της ουσίας όλη η δημόσιας περιουσία στους δανειστές, καθώς επίσης και ότι μέχρι να 

αποπληρωθεί το 75% του χρέους της Ελλάδας προς τους δανειστές, θα βρισκόμαστε υπό 

συνεχή επιτροπεία. Με λίγα λόγια, από του χρόνου, που λέτε ότι βγαίνουμε, θα βρισκόμαστε 

και πάλι σε ένα Μνημόνιο, καμουφλαρισμένο, πείτε το όπως θέλετε, αλλά η ουσία είναι ότι θα 

έχουμε ένα κεκαλυμμένο Μνημόνιο και συνεχή επιτροπεία. Αυτό έχει υποστηρίξει άλλωστε 

κορυφαίος κοινοτικός αξιωματούχος που επισκέφθηκε τη χώρα μας στις αρχές Νοεμβρίου και 

αντιστοίχως το Eurasia Group έχει προβλέψει το καθεστώς ενισχυμένης εποπτείας στο οποίο 

θα περιέλθει η Ελλάδα μετά το τέλος του προγράμματος τον Αύγουστο του 2018. 
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Το ζητούμενο είναι πώς θα μπορέσει να υπάρξει ανάπτυξη. Λέτε κάποιες λέξεις απλώς 

για να τις λέτε, αλλά επί της ουσίας πρόκειται για κούφια λόγια, διότι, με αυτόν τον 

φορομπηχτικό προϋπολογισμό, είναι βέβαιο ότι δεν θα υπάρξει ανάπτυξη. Αν θέλατε 

ανάπτυξη, ώστε να αλλάξουν όλα τα δεδομένα προς το θετικότερο και να μπορέσει η 

ελληνική κοινωνία να προχωρήσει μπροστά, θα έπρεπε να προβείτε σε εντελώς διαφορετικές 

ενέργειες. Καταρχάς, αυτό που και ο κύριος Τσακαλώτος, ως αντιπολίτευση διαλαλούσε στις 

πλατείες και στα λαϊκά meetings, να γίνει λογιστικός έλεγχος του χρέους. Τι πιο απλό, λογικό 

και νόμιμο, για να δούμε ποιο ποσοστό αυτού του χρέους που μας λένε, σε ποιόν το 

χρωστάμε, αν είναι όντως αυτό και αν κάποιο τμήμα του αποδειχθεί ότι είναι παράνομο, 

επονείδιστο και επαχθές και αν πρέπει να διαγραφεί, όπως ορίζουν οι διεθνείς συνθήκες και 

το διεθνές δίκαιο, όπως έχει γίνει κατά το παρελθόν.  

Την τελευταία φορά αυτό έγινε επί «δικτατορίας» Ιωάννη Μεταξά, το 1936, όπου 

«κουρεύτηκε» ένα δάνειο και όταν η τράπεζα κατέφυγε στην Κοινωνία των Εθνών, η Ελλάδα 

κέρδισε με τα συγκεκριμένα επιχειρήματα.  

Επιχειρήματα που τα χρησιμοποίησαν και άλλες χώρες, όπως η Αργεντινή το 2004 και 

κούρεψε ένα μεγάλο τμήμα του χρέους της νόμιμα, όχι παράνομα και με το έτσι θέλω ή και η  

περίπτωση της Κροατίας, όπου διαγράφηκαν τα χρέη των φτωχών και υπερχρεωμένων, και 

τα οποία θα μπορούσαν να χρησιμοποιηθούν και τώρα που με τις διαγραφές τμήματος του 

χρέους τα πράγματα θα ήταν ευνοϊκότερα. Ένας κλάδος που χρήζει άμεσης επέμβασης, 

όμως όχι με τον τρόπο με τον οποίο το κάνετε, είναι τα ασφαλιστικά ταμεία, τα οποία 

καταρρέουν. Οι λόγοι είναι πολλοί, όμως ο βασικότερος λόγος είναι το δημογραφικό, διότι δεν 

υπάρχουν νέοι για να μπουν στην εργασιακή διαδικασία και να πληρώνουν εισφορές.  Δεν 

υπάρχει ανάπτυξη, δεν υπάρχει κίνηση, άρα δεν υπάρχουν εργαζόμενοι. Με 1,5 εκατ. 

άνεργους συμπολίτες μας είναι λογικότατο τα Ταμεία να καταρρέουν, για να μην αναφερθούμε 

στο παρελθόν, όταν τζογάρατε τα αποθεματικά των ταμείων σε διάφορα ομόλογα, στο 

κούρεμα του PSI, στα τοξικά ομόλογα κ.λπ. Όλοι ατιμώρητοι και ας χάθηκαν δισεκατομμύρια 

ευρώ του ελληνικού λαού και των ταμείων.  

Αυτό, το οποίο θα πρέπει να γίνει συντονισμένα και στοχευμένα, είναι να ληφθούν 

μέτρα για δημογραφική τόνωση και αύξηση του πληθυσμού άμεσα, σε συνδυασμό με ένα 

δάνειο «μαξιλάρι» και με ένα στοχευμένο σχέδιο για να μπορέσουν τα ασφαλιστικά ταμεία να 

πάρουν μπροστά.  

Ρυθμίσεις χρεών. Αυτή τη στιγμή όλοι οι Έλληνες πολίτες οφείλουν παντού. Έχει 

«σφίξει τα λουριά» η τρόικα και η Κυβέρνηση και δεν επιτρέπει τίποτα. Ακόμη και αυτοί που 

είχαν υπαχθεί στις 100 δόσεις, πλέον οι περισσότεροι έχουν χάσει τις ρυθμίσεις. Μάλιστα, 

από την 1η Ιανουαρίου, έστω και για λίγες μέρες πλέον - κάτι το οποίο δεν το γνωρίζουν οι 

περισσότεροι - να καθυστερούν την καταβολή, θα χάνουν τα πάντα.  

Αλήθεια, κύριοι της Κυβέρνησης, που λέτε ότι δεν γίνεται, διότι δεν σας αφήνουν, δήμος 

της Αττικής ρύθμισε τα χρέη προς το ελληνικό δημόσιο για 2.129 χρόνια, σύμφωνα με 

Απόφαση του υπουργού Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, του υπουργού 

Οικονομικών και του υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής 
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Αλληλεγγύης, με Αρ. Πρωτ. οικ.11484 («Συμψηφισμός οφειλών δήμων προς το Ελληνικό 

Δημόσιο και τα Ασφαλιστικά Ταμεία σύμφωνα με το άρθρο 79 του ν. 4316/2014 (Α΄ 270)»). 

Πώς το  έκανε αυτό; Γιατί δεν το κάνετε και για τους απλούς Έλληνες πολίτες, να μπορέσουν 

να ανασάνουν; Να το κάνετε και για τους απλούς Έλληνες πολίτες, τους επιχειρηματίες, τη 

μεσαία τάξη - τους μόνους στυλοβάτες της πραγματικής οικονομίας, για να μπορέσουν να 

πάρουν μπροστά. Οι τράπεζες θα έπρεπε να έχουν μικρότερο ρόλο. Έχετε νομοθετήσει, έτσι 

ώστε τα πάντα να περνούν μέσω των τραπεζών  - αυτή τη στιγμή όλοι οι Έλληνες είναι 

«μαυρισμένοι», είτε στο λευκό ή στο μαύρο Τειρεσία - ό,τι μπαίνει μέσα στην τράπεζα, να 

κατάσχεται είτε από το κράτος είτε από δήμους είτε από τον έναν και τον άλλο και να μην 

μπορεί να κινηθεί τίποτα απολύτως.  

Η μεσαία τάξη, που είπατε ότι εν γνώσει σας την τσακίσατε αυτά τα χρόνια, για να 

ωφελήσετε τους φτωχούς, να τους φτωχοποιήσετε και αυτούς, είναι ο στυλοβάτης κάθε 

υγειούς οικονομίας, κάθε κοινωνίας. Έχει αποδεκατιστεί η μεσαία τάξη, ένα μέρος της οποίας 

υποχρεώθηκε στην παρανομία για να επιβιώσει, με αποτέλεσμα να διογκωθεί η 

παραοικονομία πλησιάζοντας το 25-30% του ΑΕΠ (από 10%-15%). Αν δεν μειώσετε τον 

ΦΠΑ, να καταστήσετε ανταγωνιστικούς και τους φορολογικούς συντελεστές, θα φύγουν όλοι 

και όποιος δεν μπορεί να δουλέψει εδώ και δεν μπορεί να φύγει, θα κλείνει, οι υπόλοιποι 

όμως θα φεύγουν ή θα παραοικονομούν. Γι’ αυτήν την εξέλιξη έχει προειδοποιήσει ο ΣΕΒ στο 

εβδομαδιαίο δελτίο του «Οικονομία και επιχειρήσεις» (Απρίλιος 2017), επισημαίνοντας πως η 

οικονομία εγκλωβίζεται σε ένα αντιπαραγωγικό μοντέλο χωρίς καμία προοπτική ανάπτυξης, 

ενώ η υπερφορολόγηση πνίγει τις μεγάλες επιχειρήσεις και ευνοεί την παραοικονομία. Αν δεν 

υπάρξει προστατευτισμός των ελληνικών προϊόντων και των Ελλήνων εργαζομένων απέναντι 

στη λαίλαπα των φτηνότατων εισαγόμενων δεν κάνετε τίποτα. Ήδη η Ε.Ε. παίρνει μέτρα 

αυτήν τη στιγμή για επιπλέον φορολόγηση και δασμολόγηση των μη ανταγωνιστικών και 

πάμφθηνων κινέζικων προϊόντων. Δεν μπορεί ο Έλληνας εργαζόμενος αυτή τη στιγμή να έχει 

συγκεκριμένους όρους, με τους οποίους δουλεύει εδώ και να έρχεται ένα προϊόν από την 

Κίνα, όπου οι όροι εργασίας να είναι 20 ώρες την ημέρα για ένα δολάριο χωρίς ασφαλιστικές 

εισφορές και τίποτα απολύτως, λογικό είναι το ελληνικό προϊόν να μην είναι ανταγωνιστικό.  

Θα πρέπει να προσελκύσετε επενδύσεις. Για να έρθει ένας ξένος ή εγχώριος 

επενδυτής, ιδιώτης ή εταιρεία, θα πρέπει να έχει βρει ένα φορολογικό, ασφαλιστικό, 

γραφειοκρατικό καθεστώς που τον μεν Έλληνα θα τον «κρατήσει» στην Ελλάδα και τον 

αλλοδαπό θα τον πείσει ότι πρέπει να έρθει εδώ και να μην δραστηριοποιηθεί αλλού. 

Η υφιστάμενη κατάσταση 24% ΦΠΑ, τουλάχιστον 29% φόρος ιδιωτών, τουλάχιστον 

26% φόρος εταιρειών, 26% ασφαλιστικές εισφορές, καθιστά απαγορευτική οποιαδήποτε 

σοβαρή επένδυση. Δεν αναφερόμαστε στους «αεριτζήδες και τους μιλημένους», οι οποίοι 

ούτως ή άλλως φορολογούνται σε χώρες με πολύ χαμηλούς φορολογικούς συντελεστές. 

Όταν ο υποψήφιος επενδυτής γνωρίζει ότι η Ελλάδα είναι 1η μεταξύ των 35 χωρών του 

ΟΟΣΑ σε αύξηση φόρων καθώς ενισχύθηκαν κατά 2,2% ως ποσοστό του ΑΕΠ (2016), 

σύμφωνα με σχετική έκθεση του ΟΟΣΑ. Μας ξεπερνούν μόνο η Δανία, το Βέλγιο, η Γαλλία και 
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η Φιλανδία, οι οποίες όμως παρέχουν στους φορολογούμενους τεράστια ανταποδοτικά 

οφέλη.  

Όταν η Ελλάδα έχει το χειρότερο φορολογικό καθεστώς για επιχειρήσεις, σύμφωνα με 

το World Economic Forum (WEF) και κατατάσσεται στην τελευταία θέση μεταξύ 137 κρατών, 

ποια πολυεθνική θα έρθει να επενδύσει στην Ελλάδα; 

Όλοι οι δείκτες της οικονομίας στον καιρό των μνημονίων δείχνουν ότι και τα τρία 

μνημόνια δεν είχαν καμία αναπτυξιακή στρατηγική. 

Όταν η υπερφορολόγηση της μεσαίας τάξης - το λέμε και θα το ξαναλέμε συνεχώς - 

είναι συνειδητή επιλογή σας, γιατί πιστεύετε ότι οι ιδιώτες θα επενδύσουν στην Ελλάδα; 

6643 ελληνικές επιχειρήσεις δραστηριοποιούνται στη Ρουμανία με επενδύσεις άνω των 

4 δισ. ευρώ. Με φορολογία 16% και 3% για μικρομεσαίες επιχειρήσεις και «1%» για τους 

πρώτους 24 μήνες μιας νέας εταιρείας. Με ΦΠΑ 9% και 20% και ελάχιστη γραφειοκρατία. 

Χιλιάδες ελληνικές εταιρείες και στην Βουλγαρία. Εταιρικός φόρος 10%, ΦΠΑ 20%, 

ανεργία 5,9%, όταν ο μέσος όρος της Ε.Ε. είναι 7,7% και στην Ελλάδα μεγαλύτερος του 22% 

(συμπεριλαμβανομένων των ελαστικών μορφών). 

Στην Κύπρο ο εταιρικός φόρος είναι στο 12,5%, ο ΦΠΑ στο 19% και ο μειωμένος από 

5% έως 9%. 

Ακόμη και η Αλβανία έχει απαλλαγή φόρου για τις μικρές επιχειρήσεις, ενώ η 

φορολογία των μεγάλων εταιρειών βρίσκεται στο 15%. 

Αντίστοιχους φορολογικούς, ασφαλιστικούς συντελεστές θα συναντήσουμε σε όλες τις 

βαλκανικές χώρες πλην Ελλάδος. Γιατί να έρθει κάποιος να επενδύσει εδώ; 

Πάρτε παράδειγμα από την Ιρλανδία, κύριοι της Κυβέρνησης, μια χώρα που δεν 

παράγει τίποτα, έχει μόνο πρόβατα. Έχει έναν χαμηλότατο φορολογικό συντελεστή, τον 

χαμηλότερο ίσως στην Ευρώπη και έχει προσελκύσει όλες τις εταιρείες του κόσμου. Και μόνο 

που εδρεύουν εκεί οι εταιρείες, αυτομάτως νοικιάζουν χώρους, γραφεία, κτήρια, τα στελέχη 

τους νοικιάζουν διαμερίσματα, οπότε όλο αυτό το κτηματομεσιτικό κομμάτι, η οικοδομή, η 

κατασκευή, που έχει καταρρεύσει στην πατρίδα μας θα πάρει μια πολύ μεγάλη ανάσα. 

Η αδίστακτη υπερφορολόγηση του ιδιωτικού τομέα στην πατρίδα μας δεν είναι 

ανάπτυξη. Είναι η ταφόπλακα του επιχειρείν. Η στυγνή υπερφορολόγηση των ελληνικών 

νοικοκυριών έχει εκτός από τραγικές κοινωνικές προεκτάσεις και αντίθετα οικονομικά 

αποτελέσματα από τα προσδοκόμενα: 

Α) Μείωση κατανάλωσης 

Β) Λαθρεμπόριο-Παρεμπόριο 

Γ) Μείωση Εσόδων 

 7 έως 8,5 μήνες το χρόνο πρέπει να δουλεύουν οι Έλληνες προκειμένου να 

καλύψουν τις εξωφρενικές ασφαλιστικές εισφορές και τους φόρους τους. 

 Οι έμμεσοι φόροι "τρώνε" έναν μισθό. 

 Το «τεκμαρτό» εισόδημα, αυτή η φορολογική παράνοια, τσακίζει ολόκληρα 

νοικοκυριά. 
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Τελικά, κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, καταλήξατε να είστε οι μεγαλύτεροι 

φοροεισπράκτορες στην σύγχρονη Ελλάδα, εφάμιλλοι των αντίστοιχων κατά την οθωμανική 

κατοχή. 

Όποτε οι φορολογικοί συντελεστές ήτο χαμηλοί, η οικονομία «πέταγε». Όταν τη 

δεκαετία του ’60 και το πρώτο ήμισυ της δεκαετίας του 1970, οι άμεσοι φόροι ήταν στο 2,8% 

του ΑΕΠ και οι έμμεσοι στο 11,1%, η οικονομία αναπτυσσόταν με ρυθμό 7,15% ετησίως κατά 

μέσο όρο.  

Τώρα: Καταστροφή. 

Η οικονομία δεν πρόκειται να ανακάμψει ουσιαστικά όσο θα υπερφορολογείτε 

πρόσωπα και επιχειρήσεις. 

Βλέπουμε δυστυχώς τους επενδυτές να φεύγουν άρον-άρον από την Ελλάδα και 

χαρακτηριστική είναι η περίπτωση της Tesla Motors, η οποία ενώ είχε εκφράσει το 

ενδιαφέρον της να εγκαταστήσει την ευρωπαϊκή γραμμή παραγωγής, η εταιρεία 

αποθαρρύνθηκε τόσο από την απραξία της κυβέρνησης όσο και από την αδειοδοτική 

διαδικασία. Έτσι δεν μας κάνει εντύπωση πως μόλις το 0,56% των ξένων επενδύσεων στη 

Μεσόγειο προσέλκυσε η χώρα μας βάσει έρευνας της ΕΥ, BaroMed 2017. Αν υπάρξει 

προσέλκυση επενδύσεων, τότε θα γυρίσουν και πάρα πολλά από τα «μυαλά» των Ελλήνων 

που έφυγαν στο εξωτερικό, διότι θα έχουν πλέον εργασία εδώ και γενικά θα υπάρξει 

επανεκκίνηση της οικονομίας. Αυτό το οποίο λέτε, ότι θα υπάρξει αύξηση της ιδιωτικής 

κατανάλωσης, δεν μπορεί να γίνει δίχως ευνοϊκές προϋποθέσεις και οι όρους.  

Συνεχίζετε και εσείς, ενώ άλλα λέγατε, τις οικονομικές κυρώσεις σε βάρος της Ρωσίας, 

οι οποίες δεν πλήττουν τη Ρωσία, αλλά πλήττουν χιλιάδες Έλληνες παραγωγούς, βιοτέχνες 

κ.λπ., οι οποίοι συναλλάσσονταν με τη Ρωσία και έχουμε ζημιές εκατοντάδων εκατομμυρίων 

ευρώ από αυτές τις παράλογες κυρώσεις, σύμφωνα με έρευνα που πραγματοποίησε το 

Αυστριακό Ινστιτούτο Οικονομικών Ερευνών για λογαριασμό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

Σε λίγο καιρό, όμως, η Ρωσία θα λάβει τα μέτρα της και αυτά που προμηθευόταν από την 

Ελλάδα είτε θα τα προμηθεύεται από αλλού, όπως πράττει ή θα τα κατασκευάζει και θα τα 

παράγει στην πατρίδα της.  

Θα πρέπει να υπάρξει αποκατάσταση - κάποτε το λέγατε, τώρα που έχετε κάνει 

γαργάρα, αλλά εμείς θα σας το υπενθυμίζουμε - στις κατάφωρες αδικίες σε βάρος των μικρό-

ομολογιούχων, διότι οι μικρό-ομολογιούχοι ήταν οι μόνοι υγιείς επενδυτές που έπαιρναν τα 

χρήματά τους και τα επένδυαν σε ομόλογα του Ελληνικού Δημοσίου και στήριζαν την 

ελληνική οικονομία και όχι σε διάφορους αεριτζήδες του εξωτερικού, οι οποίοι έρχονται εδώ, 

τους χαρίζετε τις περιουσίες, τις εκτάσεις και όποτε θέλουν φεύγουν ή κάνουν το οτιδήποτε 

άλλο. 

Θα έπρεπε να κάνουμε μια επανεκκίνηση με όσα μέσα διαθέτουμε από αυτά τα όπλα 

τα οποία έχουμε στα χέρια ως χώρα, από τον τουρισμό, ο οποίος πάει στον αυτόματο, δεν 

κάνετε εσείς κάτι ιδιαίτερο και μπορεί ο τουρισμός να βοηθήσει και είναι ο μόνος ο οποίος 

βοηθάει αυτή τη στιγμή, σε όλους τους δείκτες της οικονομίας, να πάει πολύ καλύτερα. Για τη 

ναυτική βιομηχανία, η πατρίδα μας ήταν η κορυφαία στον κόσμο και αυτή τη στιγμή τα 
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ναυπηγεία κλείνουν, σαπίζουν, παρακαλούν για κάποια δουλειά, ενώ την ίδια ώρα οι Έλληνες 

εφοπλιστές ναυπηγούν εκατοντάδες πλοία σε ολόκληρο τον κόσμο. 

Έχουμε ξαναπεί ότι οι λόγοι, οι οποίοι δεν ναυπηγούνται πλοία στην Ελλάδα, δεν είναι 

μόνο οικονομικοί, γιατί μπορεί ένα ναυπηγείο στην Τουρκία να έχει φθηνότερα μεροκάματα ή 

στην Κορέα, αλλά ένα ναυπηγείο στην Ιαπωνία, όπου αυτή τη στιγμή δίνει παραγγελίες 

δεκάδων και πλέον σκαφών από Έλληνες εφοπλιστές, έχει μεροκάματα τέσσερις και πέντε 

φορές μεγαλύτερα. Το πλεονέκτημα των Ελλήνων ναυτεργατών θα πρέπει να το 

εκμεταλλευθούμε στο έπακρο. 

Η κλωστοϋφαντουργία, η κάποτε κραταιά κλωστοϋφαντουργία της πατρίδας μας, αυτή 

τη στιγμή και αυτή παλεύει να επιβιώσει. Πρέπει να υπάρξουν ρυθμίσεις και κινήσεις για να 

προχωρήσει. Η αγροτική και η κτηνοτροφική παραγωγή, τα πλεονεκτήματα που έχουμε, δεν 

είναι δυνατόν να τα απεμπολούμε με τις διάφορες, μη επωφελείς συνθήκες που ψηφίζει και η 

Ελλάδα, ως μέλος της Ε.Ε., με τρίτες χώρες εις βάρος των ελληνικών προϊόντων. 

Όπως και να έχει, κύριε Πρόεδρε, ο εν λόγω προϋπολογισμός είναι ένας 

αντιαναπτυξιακός προϋπολογισμός που δεν θα κάνει τίποτα απολύτως, μια τρύπα στο νερό, 

μια από τα ίδια είναι, θα μπορούσε κάλλιστα ο Εισηγητής της Κυβέρνησης να κάνει μια ακριβή 

αντιγραφή της περσινής του ομιλίας. Εάν δείτε στα Πρακτικά, λέει τα ίδια ακριβώς πράγματα, 

με πολύ πιο τραγικά αποτελέσματα φυσικά, για την ελληνική κοινωνία και οικονομία. Πρέπει 

να καταλάβουν όλοι πλέον οι Έλληνες ότι αυτή η κατεύθυνση, την οποία έχει πάρει η 

συγκυβέρνηση ΣΥ.ΡΙΖ.Α. - ΑΝ.ΕΛ. και στο οικονομικό κομμάτι, δεν οδηγεί πουθενά, παρά 

μόνο στη δυστυχία και την καταστροφή.  

 

   Ηλίας Παναγιώταρος 

 

 

  Βουλευτής Β΄ Αθηνών 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ Κ.Κ.Ε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΥ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΑΧΑΪΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας 
Νικόλαου Καραθανασόπουλου  
Βουλευτή Αχαΐας 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Έφθασε η ώρα της συζήτησης του Κρατικού Προϋπολογισμού, για το 2018 και να 

ξεκαθαρίσουμε ορισμένα εννοιολογικά ζητήματα. Τι είναι ο Κρατικός Προϋπολογισμός; Ο 

Κρατικός Προϋπολογισμός αποτελεί το εργαλείο αναδιανομής του κοινωνικά παραγόμενου 

πλούτου και είναι άδικος, γιατί τα παίρνει από τους πολλούς και τα δίνει στους λίγους.  

Τα παίρνουν, δηλαδή, από την εργατική τάξη - αυτό κάνει ο Κρατικός Προϋπολογισμός 

- και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώματα, για να χρηματοδοτήσει τις ανάγκες του μεγάλου 

κεφαλαίου. Είναι το εργαλείο υλοποίησης της οικονομικής πολιτικής της εκάστοτε οικονομικής 

πολιτικής της Κυβέρνησης στις σημερινές συνθήκες, αυτής της μεταβατικής περιόδου από την 

καπιταλιστική κρίση στην ανάκαμψη. Δύο είναι οι βασικοί στόχοι, οι οποίοι και μέσα στην 

Εισηγητική Έκθεση τονίζονται. 

Ο πρώτος στόχος είναι να συνεχισθεί η δημοσιονομική εξυγίανση. 

Μια δημοσιονομική εξυγίανση που μεταφέρει τα βάρη διαχείρισής της στις πλάτες των 

εργαζομένων και του λαού, μέσα από τα συνεχόμενα κύματα φόρο-επιδρομής, μέσα από 

μειώσεις στις κοινωνικές παροχές, στους μισθούς και στις συντάξεις.  

Ο δεύτερος στόχος είναι να στηριχθούν οι επιχειρηματικοί όμιλοι, να θωρακιστεί 

δηλαδή η ανταγωνιστικότητα και η κερδοφορία τους μέσα από την προώθηση των 

μεταρρυθμίσεων. Σε αυτές τις μεταρρυθμίσεις η Κυβέρνηση είναι πολύ ξεκάθαρη. Ποιοι είναι 

οι άξονες αυτών των μεταρρυθμίσεων; 

Καταρχάς, είναι να διαφυλαχθεί η χρηματοπιστωτική σταθερότητα δίνοντας ιδιαίτερο 

βάρος στην εξυγίανση των τραπεζών και μάλιστα, στο κομμάτι που αφορά τα κόκκινα δάνεια, 

τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια, μέσα από την πώληση στα διάφορα funds, γεγονός το οποίο 

θα οδηγήσει στην επίσπευση το επόμενο χρονικό διάστημα των πλειστηριασμών.  

Ένας δεύτερος μεγάλος άξονας στο πλαίσιο των μεταρρυθμίσεων, το οποίο και η 

Κυβέρνηση υλοποιεί και θα υλοποιήσει και μέσα στο 2018, είναι να ενισχυθεί η 

ανταγωνιστικότητα και η ανάπτυξη, όπως πολύ καθαρά τονίζεται στην Εισηγητική Έκθεση. 

Που εδράζεται η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας και της ανάπτυξης;  

Πρώτον, στην απελευθέρωση των αγορών, εμπορευμάτων και υπηρεσιών, 

ακολουθώντας την εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ, με τη περαιτέρω απελευθέρωση και το λεγόμενο 

άνοιγμα των κλειστών επαγγελμάτων, που επί της ουσίας είναι σε βάρος των 

αυτοαπασχολούμενων, των επαγγελματιών και των εμπόρων.  

 Δεύτερον, στην περαιτέρω απελευθέρωση των αγορών εργασίας μέσα από τις νέες 

συζητήσεις, οι οποίες γίνονται στα πλαίσια της τρίτης αξιολόγησης για να διαμορφωθεί ένα 

πολύ φθηνό εργατικό δυναμικό, χωρίς συγκροτημένα εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώματα, 

ένα αναλώσιμο εργατικό δυναμικό.  
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Η επιτάχυνση των ιδιωτικοποιήσεων εντάσσεται στην ίδια κατεύθυνση, η εκποίηση 

δηλαδή δημοσίων επιχειρήσεων και μέσα από την ιδιωτικοποίηση, αλλά και δημόσιας 

περιουσίας. Τέλος, η εύρεση νέων χρηματοδοτικών εργαλείων για να στηριχθούν τα 

επενδυτικά σχέδια, επιχειρηματικοί όμιλοι και ένα από αυτά τα εργαλεία, τα οποία η 

κυβέρνηση το επόμενο διάστημα επιδιώκει να δημιουργήσει, είναι η δημιουργία της λεγόμενης 

αναπτυξιακής τράπεζας. 

Ποιον υπηρετούν, βεβαίως, αυτοί οι στόχοι; Η απάντηση είναι πολύ καθαρή στο 

συγκεκριμένο ερώτημα. Οι συγκεκριμένοι στόχοι, οι οποίοι ενσωματώνονται στον Κρατικό 

Προϋπολογισμό για το 2018, εξυπηρετούν τους σχεδιασμούς της αστικής τάξης, εξυπηρετούν 

τα συμφέροντα των μονοπωλιακών ομίλων και στη βάση αυτής της εξυπηρέτησης, 

θυσιάζονται οι λαϊκές ανάγκες και η ικανοποίησή τους. Θα πει κάποιος: «μήπως αυτός ο 

ισχυρισμός του Κ.Κ.Ε. είναι πολύ ακραίος»; Αυτό μόνο και μόνο μπορούμε να το δούμε πολύ 

καθαρά από τα ίδια τα στοιχεία, τα οποία περιλαμβάνει ο κρατικός προϋπολογισμός, τόσο 

όσον αφορά το σκέλος των εσόδων, όσο και το σκέλος των δαπανών. 

Ας έρθουμε, λοιπόν, στα έσοδα και να σταχυολογήσουμε ορισμένα στοιχεία. Κατ' 

αρχάς, όσον αφορά τα φορολογικά έσοδα αποτυπώνεται μέσα στον Προϋπολογισμό για το 

2018, μια αύξηση των φορολογικών εσόδων, η οποία θα επιβαρύνει τα φυσικά πρόσωπα. 

Δηλαδή, την φορολογία των λαϊκών νοικοκυριών, των λαϊκών στρωμάτων κατά 500 εκατ. 

ευρώ, παρουσιάζοντας μια αύξηση 5,5% σε σχέση με αυτά που η κυβέρνηση εκτιμά ότι θα 

εισπραχθούν το 2017. Πώς θα το πετύχει αυτό η κυβέρνηση; Μέσα από την κατάργηση της 

έκπτωσης 1,5% στην παρακράτηση στους μισθούς και στις συντάξεις. Ποιος είναι αυτός, ο 

οποίος θα επιβαρυνθεί; Βεβαίως, οι εργαζόμενοι, οι μισθωτοί και οι συνταξιούχοι και μέσα 

από την κατάργηση της έκπτωσης 10% για τις ιατρικές δαπάνες. 

Δεύτερο στοιχείο όσον αφορά τους φόρους, είναι η αύξηση των έμμεσων φόρων κατά 

480 εκατ. ευρώ σε σχέση με το 2017, μια αύξηση 3,8%. Μέσο επιτάχυνσης αυτής της 

αύξησης, είναι η κατάργηση του μειωμένου Φ.Π.Α. στα 32 εναπομείναντα νησιά του 

βορειοανατολικού Αιγαίου. Αύξηση των έμμεσων φόρων, σημαίνει επιβάρυνση στους φόρους 

της κατανάλωσης, επιβαρύνονται οι λαϊκές οικογένειες. Αυτό, όμως, το οποίο αποκαλύπτει 

πλέρια τον ταξικό χαρακτήρα και της φορολογικής πολιτικής, είναι η φορολογική 

συμπεριφορά την οποία έχουν στα νομικά πρόσωπα, στις επιχειρήσεις. Προβλέπεται μείωση 

των εσόδων από τις επιχειρήσεις, από τα νομικά πρόσωπα κατά 200 εκατ. ευρώ περίπου, 

δηλαδή μια μείωση της τάξης του 3,3% σε σχέση με αυτά που θα εισπραχθούν φέτος. Το 

παράλογο είναι, ότι βρισκόμαστε σε συνθήκες ανάπτυξης, άρα αύξηση της κερδοφορίας τους. 

Άρα, το λογικό που θα περίμενε κάποιος είναι να πληρώσουν περισσότερους φόρους και 

όμως σε συνθήκες ανάπτυξης και αύξησης της κερδοφορίας, τα νομικά πρόσωπα το 2018 θα 

πληρώσουν λιγότερους φόρους. 

Επιβεβαιώνεται, ότι είναι άδικη κριτική που σας κάνει η Ν.Δ. και το ΠΑ.ΣΟ.Κ., γιατί 

μειώνετε τους φόρους στις επιχειρήσεις, για να θωρακίσετε την ανταγωνιστικότητα και 

μάλιστα, πολύ πρόσφατα η Βουλή ψήφισε μια «ντροπολογία» - δεν ήταν τροπολογία αυτή - 

όπου μειώνετε τους φόρους στα τηλεοπτικά έσοδα από τις διαφημίσεις στο 5% από 20%, για 
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να στηριχθούν τα κανάλια και αυτούς που αποκαλούσατε καναλάρχες, τρωκτικά όπως τους 

λέγατε κάποτε και διάφορους άλλους χαρακτηρισμούς και όμως τους κάνετε ένα πολύ ωραίο 

δωράκι. 

Το αποτέλεσμα ποιο είναι σε όλη αυτή τη διαδικασία; Τα νομικά πρόσωπα, οι 

μονοπωλιακοί όμιλοι, οι επιχειρήσεις να σχεδιάζετε ότι θα πληρώσουν το 2018 μόνο 3,3 δισ. 

ευρώ, σε ένα σύνολο φορολογικών εσόδων 48,2 δισ. ευρώ. Δηλαδή, η συμβολή των 

επιχειρηματικών ομίλων ποια θα είναι; Θα είναι μόνο στο 6,8% του συνόλου των 

φορολογικών εσόδων. Το υπόλοιπο ποιος το πληρώνει; Η απάντηση είναι πολύ καθαρή. 

Αλλά, αντίστοιχη εικόνα, αντιλαϊκή, ταξική, αντεργατική, είναι και όσον αφορά το σκέλος 

των δαπανών. Πού καταγράφεται η μεγαλύτερη μείωση; Η μεγαλύτερη μείωση κατά 1,6 δισ. 

ευρώ καταγράφεται στις δαπάνες για την ασφάλιση, την περίθαλψη και την κοινωνική 

προστασία. Ποιους αφορούν αυτές οι δαπάνες; Κατ’ εξοχήν την εργατική τάξη και τα 

υπόλοιπα λαϊκά στρώματα. 

Και έτσι, λοιπόν, μέσα σε αυτό το πλαίσιο προβλέπεται να μειωθεί ακόμα περισσότερο 

η χρηματοδότηση στον ΕΟΠΥΥ κατά 214 εκατ. ευρώ. Δηλαδή, μειώνετε την κρατική 

χρηματοδότηση στον ΕΟΠΥΥ κατά 68% σε σχέση με το 2017. Επίσης, περαιτέρω μείωση στη 

χρηματοδότηση στα νοσοκομεία, κατά 370 εκατ., 28% μειώνετε την κρατική χρηματοδότηση, 

που η κατάσταση στα νοσοκομεία - την ξέρετε πάρα πολύ καλά - είναι έτοιμη να εκραγεί. Και 

τι λέτε σε αυτή τη μείωση; «Κοιτάξτε, οι απώλειες αυτές των εσόδων θα καλυφθούν από την 

επιβάρυνση των ασφαλιστικών ταμείων». Ποιος, λοιπόν, θα πληρώσει τη λειτουργία των 

νοσοκομείων; Οι ασφαλισμένοι με τις εισφορές τους. Μετακυλίετε, δηλαδή, το βάρος καθαρά, 

άμεσα πλέον, στις πλάτες των ασφαλισμένων, αλλά και μέσα από την ίδια συμμετοχή που 

καθημερινά αυξάνεται στις δαπάνες των εργαζομένων και του λαού για την 

ιατροφαρμακευτική περίθαλψη. 

Και βεβαίως, μέσα σ' αυτό το πλαίσιο στο σκέλος των δαπανών, προβλέπετε τη 

μείωση του ΕΚΑΣ κατά 240 εκατ. ευρώ. Ουσιαστικά δεν θα υπάρχει πλέον ΕΚΑΣ. Εξαλείφεται 

το ΕΚΑΣ που στήριζε τους χαμηλοσυνταξιούχους. Μείωση κατά 50% του επιδόματος 

θέρμανσης και κατάργηση διαφόρων άλλων επιδομάτων. Αυτό είναι ο προϋπολογισμός, τον 

οποίον ετοιμάζετε. Άρα και στο σκέλος των δαπανών είναι άδικος, βαθύτατα αντιλαϊκός. 

Και για να έρθω λίγο στο πρόγραμμα δημοσίων επενδύσεων, προχθές, μιλώντας στη 

Βουλή ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας μίλαγε για τα τεράστια αντιπλημμυρικά έργα, τα οποία 

γίνονται και τα οποία χρηματοδοτεί ο κρατικός προϋπολογισμός του προγράμματος δημοσίων 

επενδύσεων και μάλιστα λέει ότι «για το 2018 προβλέπουμε ένα πολύ αυξημένο κονδύλι για 

αυτά». Ψάχνω να βρω αυτό το πολύ αυξημένο κονδύλι. Μα, δεν το βλέπω πουθενά. 

Μπορείτε να με βοηθήσετε, κύριε Τσακαλώτε, πού βρίσκεται αυτό το αυξημένο κονδύλι 

χρηματοδότησης αντιπλημμυρικών έργων; 

Βλέπω για παράδειγμα ότι στο Υπουργείο Εσωτερικών, γιατί η αρμοδιότητα για τα 

διάφορα αντιπλημμυρικά έργα είναι των περιφερειών, το κονδύλι να μειώνεται και μάλιστα 

στην εισηγητική έκθεση μιλάτε για αποζημιώσεις, απλά και μόνο από διάφορες καταστροφές 

και χρηματοδότηση διαφόρων έργων μικρής κλίμακας. Άρα, το Υπουργείο Εσωτερικών στο 
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πρόγραμμα δημοσίων επενδύσεων φαίνεται να έχει μια μείωση της τάξης των 25 εκατ. ευρώ. 

Ούτε καν αύξηση. Αλλά και στο σκέλος αυτό που αφορά τη χρηματοδότηση του Υπουργείου 

Υποδομών και Μεταφορών, που θα μπορούσε να έλεγε κάποιος ότι από εκεί μπορεί να είναι 

τα κονδύλια που πηγαίνουν στην αντιπλημμυρική προστασία και στα έργα λέει ότι «το 

Υπουργείο Υποδομών και Μεταφορών υλοποιεί μεγάλα έργα υποδομών που αφορούν 

κυρίως την ανάπτυξη και τον εκσυγχρονισμό των μεταφορικών υποδομών», δηλαδή, 

δρόμους, σιδηροδρόμους, λιμάνια, αεροδρόμια κ.λπ..  

Ούτε από εδώ προκύπτει πουθενά. Άρα, η εξαγγελία του Πρωθυπουργού ήταν τίποτα 

δηλαδή; Απλά και μόνο για να χρυσώσει το χάπι; Έλεγε ψέματα; Εκτός και αν υπάρχει αυτό 

το κονδύλι. Να μας το πείτε πού είναι το συγκεκριμένο κονδύλι που μιλάει για αντιπλημμυρικά 

έργα, τα οποία θα γίνουν το 2018 και που θα χρηματοδοτηθούν με επιπλέον ποσά από το 

πρόγραμμα δημοσίων επενδύσεων και μάλιστα από το εθνικό σκέλος. 

Τέτοια πράγματα δεν υπάρχουν πουθενά. Μακάρι να μας απαντήσετε συγκεκριμένα 

και να τα δούμε αυτά.  

Και μπαίνω τώρα στο επόμενο σκέλος της συζήτησης. Τι επιδιώκει ο ΣΥΡΙΖΑ με το 

συγκεκριμένο προϋπολογισμό; Το λέει καθαρά, επιδιώκει να επιταχυνθεί η αναπτυξιακή 

διαδικασία. Μια ανάπτυξη που σύμφωνα με αυτά που λέτε, είναι αβέβαιοι και αυτοί οι στόχοι 

από την άποψη, ότι είναι αρκετά φιλόδοξοι. Αλλά δεν θα σταθούμε σε αυτό το κομμάτι, εάν θα 

φτάσει στο 2,5 , στο 2,3 δεν «θα τσακωθούμε» στα νούμερα εμείς, κύριε Υπουργέ, αλλά «θα 

τσακωθούμε» στον ίδιο το χαρακτήρα της ανάπτυξης . Τι ανάπτυξη είναι αυτή; Είναι μια άδικη 

ανάπτυξη, μια ταξική ανάπτυξη, όπως βεβαίως συμβαίνει στο καπιταλιστικό σύστημα.  

Η ανάπτυξη στον καπιταλισμό είναι άδικη, γιατί ο κοινωνικά παραγόμενος πλούτος 

συγκεντρώνεται σε «μια χούφτα» κεφαλαιοκράτες και υπάρχει η σχετική και απόλυτη 

εξαθλίωση της εργατικής τάξης, που παράγει αυτό τον πλούτο και των υπόλοιπων λαϊκών 

στρωμάτων. Αυτή είναι η ίδια η φύση του καπιταλιστικού συστήματος και της ανάπτυξης του. 

Άρα, μήπως, εσείς θα κάνετε κάτι άλλο, τη λεγόμενη ποιο δίκαιη ανάπτυξη; Εδώ 

πραγματικά κοροϊδεύετε τον κόσμο περί δίκαιης ανάπτυξης. Πανηγυρίζετε για τον τουρισμό 

για παράδειγμα, ο οποίος δεν γνώρισε κρίση, ήταν πολύ μικρή άπειρο-ελάχιστη αυτά τα 

χρόνια. Ποια είναι τα αποτελέσματα αυτής της ανάπτυξης με ιλιγγιώδεις ρυθμούς του 

τουρισμού στην Ελλάδα; Συγκεντρώθηκε η οικονομική δραστηριότητα σε μια «χούφτα» 

αλυσίδες, που ελέγχουν τους ξενοδοχειακούς ομίλους.  

Δεύτερο ζήτημα, οι επαγγελματίες στενάζουν και οδηγούνται σε χρεοκοπία και σε 

λουκέτα. Τρίτον, οι εργαζόμενοι στον κλάδο βιώνουν συνθήκες εργασιακού μεσαίωνα 15 

διαφορετικά είδη εργασιακών σχέσεων. Οι σχέσεις αορίστου χρόνου δεν υπάρχουν σχεδόν, 

έχουν εξαντληθεί. Ημερήσιες συμβάσεις υπογράφουν, ωριαίες συμβάσεις υπογράφουν, 

ηλικιακός ρατσισμός υπάρχει, πέρα από την εντατικοποίηση των συνθηκών εργασίας και τη 

μαύρη οικονομία που εμφανίζεται, πέρα από την αξιοποίηση της λεγόμενης μαθητείας, που 

βάζουν τα νέα παιδιά επί της ουσίας να κάνουν την εργασία στη θέση των πραγματικά 

εργαζομένων, υποτίθεται αποκτώντας εργασιακή εμπειρία.  
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Και το τέταρτο στοιχείο της λεγόμενης τουριστικής ανάπτυξης η λαϊκή οικογένεια βλέπει 

την υπόθεση διακοπές και τουρισμός «με το κιάλι», γιατί δεν μπορεί να κάνει.  

Να, λοιπόν, πόσο πολύ εύγλωττα ενσωματώνεται τα χαρακτηριστικά της 

καπιταλιστικής ανάπτυξης την οποία υπηρετείται στο παράδειγμα του τουρισμού. Μια ταξική, 

μια άδικη ανάπτυξη, που δεν ικανοποιούν τις ανάγκες των εργαζομένων, ούτε βεβαίως και τις 

ανάγκες του λαού.  

Βέβαια, για να έλθει αυτή η ανάπτυξη, κ. Υπουργέ, έχει μια σειρά προαπαιτούμενα, τα 

οποία και εσείς με ευλάβεια υλοποιείται, όπως και οι προηγούμενες κυβερνήσεις. Την 

αντιλαϊκή πολιτική, την αντεργατική πολιτική και στη φορολογία και στις δαπάνες στο 

δημοσιονομικό σκέλος μια σειρά αντεργατικά μέτρα, τα οποία αποτελούν και το βασικό 

πυλώνα της φτώχειας, την οποία είχαν οι αντί-μνημονιακές πολιτικές. Ποια ήταν αυτά τα 

αντεργατικά μέτρα; Να διαμορφωθούν αυτοί οι μηχανισμοί, που θα αναπαράγουν και τα 

επόμενα χρόνια ένα πολύ φθηνό εργατικό δυναμικό. Ένα αναλώσιμο εργατικό δυναμικό, 

κύριε Υπουργέ, χωρίς δικαιώματα εργασιακά, ασφαλιστικά και συνδικαλιστικά, για να 

μπορούν ακριβώς να αυξηθεί ο βαθμός εκμετάλλευσης και πανηγυρίζετε - λέτε - με τον τρόπο 

που αντιμετωπίστηκε η ανεργία; Όταν για παράδειγμα το ίδιο το σύστημα, το επίσημο 

σύστημα που καταγράφει, μιλάει, ότι το πρώτο επτάμηνο του 2017 το 52,14% των νέων 

προσλήψεων ήταν μερικής απασχόλησης ή εκ περιτροπής εργασίας; Και αφορούσε κατά 

κύριο λόγο στην ηλιακή κατηγορία των νέων εργαζομένων από 15 έως 24 ετών; Δεν 

αναρωτηθήκατε, γιατί αφορά κατά κύριο λόγο αυτή την κατηγορία; Γιατί σε αυτή την 

κατηγορία από 15 έως 24 ισχύει ο υπερκατώτατος μισθός, ούτε καν ο κατώτατος, ο υπέρ-

κατώτατος που μιλάει ότι ο κατώτερος μισθός είναι 510,95 ευρώ μεικτός και καθαρός 429 

ευρώ. 

Γι' αυτό, ακριβώς, παίρνουν τέτοιους εργαζόμενους και μάλιστα ούτε καν τους δίνουν 

τον υπερκατώτατο μισθό, εάν είναι και μερικής απασχόλησης ή εκ περιτροπής. Βεβαίως, αυτό 

δεν οφείλεται στη δική σας πολιτική, να το αναγνωρίσουμε. Οφείλεται στην πολιτική της Ν.Δ. 

και του ΠΑ.ΣΟ.Κ., που διαμόρφωσε αυτό το θεσμικό πλαίσιο στην αγορά εργασίας, εσείς, 

όμως, το διατηρείτε και το επαυξάνετε. Βεβαίως, η όποια άλλη αντιμετώπιση της ανεργίας 

είναι με τα μη ελεγχόμενα προγράμματα απόκτησης εργασιακής εμπειρίας, που δεν είναι 

τίποτα άλλο παρά επιδότηση σε επιχειρήσεις, για ν’ απασχολούν ένα φτηνό εργατικό 

δυναμικό για 6, 8, 12 μήνες και μετά να το εναλλάσσουν έχοντας χρηματοδότηση από τον 

ΟΑΕΔ, δηλαδή από τα χρήματα των εργαζομένων, που παρακρατούνται. 

Τρίτο προαπαιτούμενο γι’ αυτήν την ανάπτυξη είναι η απελευθέρωση της αγοράς, η 

ιδιωτικοποίηση.  

Τέταρτο είναι η γενναία χρηματοδότηση σ’ επιχειρηματικούς ομίλους με τα διάφορα 

προγράμματα από το ΕΣΠΑ, το Πρόγραμμα Γιούνγκερ, την αναπτυξιακή τράπεζα που θέλετε, 

να δημιουργήσετε.  

Πέμπτο είναι η διαμόρφωση μιας σειράς υποδομών και επανέρχομαι πάλι στο 

λεγόμενο δε φταίει «το κακό το ριζικό μας» ούτε η φύση, που πνίγεται ο κόσμος ή που 

σκοτώνεται από τους σεισμούς, αλλά η προτεραιότητα των έργων υποδομής, που είναι έργα 
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υποδομής, που αφορούν στις ανάγκες του κεφαλαίου και όχι της ικανοποίησης των λαϊκών 

αναγκών και της προστασίας της ανθρώπινης ζωής και της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.  

Το τελευταίο στοιχείο είναι η θωράκιση του συστήματος από τη ριζοσπαστικοποίηση 

της εργατικής τάξης, από την ανάπτυξη των αγώνων. Γι' αυτό παίρνετε μέτρα περιορισμού 

των συλλογικών και ατομικών δικαιωμάτων και τώρα συζητείται, πως θα περισταλεί το 

δικαίωμα στην απεργία, επί της ουσίας, στα πλαίσια της αξιολόγησης.  

Φτάσατε, μάλιστα, στο σημείο το κατάπτυστο εχθές ή προχθές, όταν έγινε η Γενική 

Συνέλευση στον Ο.Η,Ε., να μην καταδικάσετε το ψήφισμα, το οποίο κατατέθηκε στη 

συνέλευση για καταδίκη του ναζισμού. Τι έκανε η Ελλάδα; Απείχε από την ψηφοφορία μαζί με 

άλλες 42 χώρες. Απείχατε από την ψηφοφορία καταδίκης του ναζισμού, όπως έκαναν και οι 

υπόλοιπες χώρες της Ε.Ε. στα πλαίσια της πολιτικής της Ε.Ε. εξομοίωσης κομμουνισμού με 

το ναζισμό και δεν το καταψηφίσατε. Τι άλλο να πει κανείς; 

Βεβαίως, υπάρχει και μια σειρά από άλλα ζητήματα, που θα τα πω πολύ σύντομα. Το 

αφήγημα για την έξοδο στις αγορές είναι ένα αφήγημα, το οποίο δεν ικανοποιεί καμία ανάγκη 

του λαού και, μάλιστα, θέλετε, να διαμορφώσετε κι ένα «μαξιλάρι», το οποίο αυξάνει το 

κρατικό χρέος το 2018. Ποιον εξυπηρετεί η έξοδος στις αγορές; Βεβαίως, την 

αναχρηματοδότηση του κρατικού χρέους. Μια αναχρηματοδότηση, όμως, που θα γίνει υπό 

δυσμενέστερους όρους, γιατί τα επιτόκια θα είναι διαφορετικά στις αγορές απ’ αυτά, που 

δανείζεστε τώρα. Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, και η εξυπηρέτηση του χρέους του κρατικού 

θα είναι ακόμη πιο επώδυνη και ποιος θα το πληρώνει; Εμείς, λέμε, να μην αναγνωριστεί το 

κρατικό χρέος, γιατί δεν το έκανε η εργατική τάξη και ο λαός. Άρα, από αυτήν την άποψη θα 

πείτε μετά στον κόσμο «το ότι βγήκαμε στις αγορές, σημαίνει ότι πρέπει, να πληρώνετε 

περισσότερους τόκους, άρα, να διατηρηθεί και να αυξηθεί η φορολογία σας». Αυτό θα βγείτε 

και θα πείτε.  

Γιατί βγαίνετε στις αγορές, λοιπόν; Για την αναχρηματοδότηση του κρατικού χρέους και, 

δεύτερον, για να χρηματοδοτήσετε τους επιχειρηματικούς ομίλους. Γι' αυτό το κάνετε.  

Ας αφήσουμε το αφήγημα περί «εξόδου από τα μνημόνια». Δεν έχετε ψηφίσει εκ των 

προτέρων νέα μέτρα γι' αυτό το 2018; Τα έχετε ψηφίσει. Δε διατηρείτε όλο το νομικό 

οπλοστάσιο όλων των μνημονιακών νόμων; Εάν δεν καταργηθεί κανένας μνημονιακός νόμος, 

ποια είναι η έξοδος από τα μνημόνια; Το καθεστώς, το οποίο επέβαλαν, θα ισχύει. Δεύτερον, 

δεν έχετε δεχθεί τα πρωτογενή πλεονάσματα, να φτάσουν στο διηνεκές, στο άπειρο; Το 

τέταρτο στοιχείο είναι η εποπτεία, η οποία θα υπάρχει πάντα από την Ε.Ε. στα πλαίσια της 

ευρωπαϊκής οικονομικής διακυβέρνησης. 

Τέλος η κοινωνική σας ευαισθησία, κ. Υπουργέ, το τελευταίο αφήγημα, το οποίο λέτε 

δεν είναι τίποτα άλλο παρά μια αναδιανομή της φτώχειας. Οι λιγότεροι φτωχοί να πληρώνουν 

για τους εξαθλιωμένους. Εκεί οδηγούν τα πρωτογενή πλεονάσματα, γιατί τα πρωτογενή 

πλεονάσματα γίνονται με το αίμα και τον ιδρώτα της εργατικής τάξης και των υπόλοιπων 

λαϊκών στρωμάτων. Να διατηρείται ένα εκτεταμένο στρώμα στην ελληνική κοινωνία που θα 

έχει περιορισμένες απαιτήσεις και θα βολεύεται με τα ψίχουλα και βεβαίως θα είναι ένα 

στρώμα υποτακτικό στην εκάστοτε εξουσία. Δεν θα παλεύει, δηλαδή, για την αλλαγή και την 
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βελτίωση της θέσης του. Από αυτήν την άποψη η αντιπολίτευση που σας κάνει η Νέα 

Δημοκρατία και το ΠΑΣΟΚ είναι πολύ βολική σε εσάς είτε μιλούν περί δημιουργικής 

λογιστικής είτε ότι δεν θα εκπληρωθούν οι στόχοι.  

Να σας πω, γιατί είναι πολύ βολική σε σχέση με το λαό και την κατάσταση, την οποία 

βιώνει. Γιατί η αλλαγή του μίγματος που λένε της δημοσιονομικής πολιτικής δεν σημαίνει ότι η 

αλλαγή θα αλλάξει αυτούς που πληρώνει. Τα ίδια υποζύγια που πληρώνουμε με το δικό σας 

μίγμα θα πληρώνουνε και με το δικό τους μίγμα, η εργατική τάξη και ο λαός. Το κεφάλαιο θα 

είναι στο απυρόβλητο και με το άλλο μίγμα. Η θέση τους θα βελτιώνεται και βέβαια μέσα από 

αυτή την κριτική την οποία σας κάνουν να επιταχύνετε τις λαϊκές αναδιαρθρώσεις να τις πάτε 

πιο γρήγορα. Σας πιέζουν σαν Κυβέρνηση για να επιταχύνετε και να στηρίξετε τις επενδύσεις 

ξεπερνώντας και παρακάμπτοντας τα όποια εναπομείναντα δικαιώματα έχουν απομείνει στο 

εργατικό δίκαιο, στα ζητήματα που αφορούν τη δημόσια υγεία, την προστασία του 

περιβάλλοντος μόνο και μόνο για να ικανοποιηθούν οι όροι και οι προϋποθέσεις που θέτουν 

οι μονοπωλιακοί όμιλοι. Είναι βολικοί, γιατί είναι συνυπεύθυνοι. Μαζί τα ψηφίσατε όλα αυτά 

και τα Μνημόνια και τους Νόμους που υλοποιούν τα Μνημόνια.  

Από αυτήν την άποψη το πρωτογενές πλεόνασμα που λέτε ότι θα φτάσει καταρχήν θα 

παρουσιάσει μια αύξηση 63% σε σχέση με το φετινό πρωτογενές πλεόνασμα. Από 4,4 δισ. 

πρωτογενές πλεόνασμα φέτος πρέπει να εκτιναχθεί στα 7,1 και θα εκτιναχθεί με αυτά, τα 

οποία αναφέρει μέσα ο Κρατικός Προϋπολογισμός. Από την άλλη μεριά το προκλητικό είναι, 

κ. Υπουργέ, ότι παρουσιάζετε 4,4 δισεκατομμύρια ευρώ και θα φτάσει τα 7,1 δισεκατομμύρια 

ευρώ. Αυτή είναι μια αύξηση 63% του πρωτογενούς πλεονάσματος μέσα σε ένα χρόνο. Πώς 

θα επιτευχθεί αυτό με τα μέτρα που περιγράφει ο Προϋπολογισμός. Αποτελεί πρόκληση κ. 

Υπουργέ, την στιγμή που τα Νοσοκομεία βρίσκονται σε αυτό το χάλι να λέτε ότι το 2018 θα 

παρουσιάσουν πλεόνασμα 144 εκατομμύρια ευρώ. Ότι θα παρουσιάσουν πλεόνασμα οι 

λογαριασμοί Κοινωνικής Ασφάλισης κατά 1,8 δισ. ευρώ. 

Εδώ κόβετε συντάξεις, περιορίζετε δαπάνες και παροχές προς τους συνταξιούχους και 

τους ασφαλισμένους μόνο και μόνο για να παρουσιάσουν πλεόνασμα τα κοινωνικά ταμεία και 

να πηγαίνει στην τρύπα του πρωτογενούς πλεονάσματος; Έτσι είναι το ματωμένο 

πλεόνασμα, και εάν δεν το επιτύχετε αυτό, κ. Υπουργέ, βεβαίως το πρωτογενές πλεόνασμα 

του στόχου, τα εργαλεία τα έχετε. Είτε θα επισπεύσετε τα αντιλαϊκά μέτρα να έρθουν 

νωρίτερα που προβλέπονται για το 2019 ή για το 2020 είτε θα χρησιμοποιήσετε τον αυτόματο 

κόφτη που είναι και αυτός νομοθετημένος. Έτσι λοιπόν είναι άδικος αντιλαϊκός και ταξικός ο 

Κρατικός Προϋπολογισμός.  

Το ΚΚΕ δεν ψηφίζει τον Κρατικό Προϋπολογισμό για το 2018 και βεβαίως υπάρχει 

διέξοδος. 

           Νικόλαος Καραθανασόπουλος 

 

 

                     Βουλευτής Αχαΐας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΩΝ  

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ –  

ΕΘΝΙΚΗ ΠΑΤΡΙΩΤΙΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕΝΟΥ 

Η΄ ΑΝΤΙΠΡΟΕΔΡΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ ΠΕΙΡΑΙΩΣ  
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων –  
Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική Συμμαχία 
Δημήτριου Καμμένου 
Η΄ Αντιπροέδρου της Βουλής - Βουλευτή Β΄ Πειραιώς 

 

Κύριοι και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Η κυβέρνησή μας με τη λήξη της προηγούμενης αξιολόγησης, την επιτυχή και την 

πιστοποίηση του καλώς έχειν, πήρε τις δύο εκταμιεύσεις του 7,7 δις και τα 800 εκατομμύρια 

ευρώ τα οποία τα δώσαμε προς τους ιδιώτες, για τα χρέη του δημοσίου. Πάνω σε αυτά 

προσθέσαμε και άλλα 360 εκατομμύρια χρήματα από τον Ελληνικό προϋπολογισμό για να 

μειώσουμε και τα χρέη του δημοσίου προς τους ιδιώτες. 

Ειδικότερα, ενώ την 1 Σεπτεμβρίου οι ληξιπρόθεσμες υποχρεώσεις από επιστροφές 

φόρων – δηλαδή όσες υπερβαίνουν το διάστημα των 90 ημερών – ανέρχονταν σε 2,5 δισ. 

ευρώ, στις 29 Σεπτεμβρίου μειώθηκαν σημαντικά στο ποσό των 1,25 δισ. ευρώ. Πρόκειται για 

επιστροφές φόρων που προσεγγίζουν το 1,3 δισ. ευρώ, στις οποίες θα πρέπει να 

προστεθούν και άλλα 300 εκατ. ευρώ φόρων που επέστρεψε η ΑΑΔΕ από νέες υποχρεώσεις 

που δημιουργήθηκαν στο διάστημα αυτό. 

Η συμφωνία με τους δανειστές της 30-4-2017 άλλωστε προέβλεπε την αποπληρωμή 

ληξιπρόθεσμων οφειλών του κράτους ύψους 1,2 δισ. ευρώ προκειμένου έως το τέλος 

Οκτωβρίου να αποδεσμευόταν η υποδόση των 800 εκατ. ευρώ. Από το ποσό αυτό το 30% 

αφορούσε επιστροφές φόρων από την ΑΑΔΕ προς τους ιδιώτες, δηλαδή ένα ποσό ύψους 

360 εκατ. ευρώ. Στο διάστημα αυτό από τις συγκεκριμένες ληξιπρόθεσμες επιστροφές φόρων 

η ΑΑΔΕ είχε επιστρέψει ποσό, σχεδόν διπλάσιο που ανέρχεται σε 670 εκατ. ευρώ. 

 Αυτό δείχνει ότι βρισκόμαστε σε δρόμο αξιόπιστο, σαφή, προκαθορισμένο, δίκαιο σε 

ένα μεγάλο μέρος και άδικο αν θέλετε σε κάποια στρώματα της κοινωνίας, τα οποία τα έχουν 

αναγνωρίσει και οι δύο Υπουργοί και εμείς καθημερινά, όχι μέσα στη Βουλή, αλλά στην 

κοινωνία που ζούμε, την οικογένεια μας, στους γείτονες μας μέχρι και στους ψηφοφόρους 

μας, αν και δεν θέλω να χρησιμοποιώ με αυτή την έννοια τους ανθρώπους που μας 

στηρίζουν για τη δουλειά που κάνουμε εδώ μέσα.  

Ωστόσο, υπάρχει σαφής διαφορά με τις προηγούμενες Κυβερνήσεις.  

Παρουσιάζω όλο το υφεσιακό πρόγραμμα ΝΔ και ΠΑΣΟΚ:  

 280δισ € ΝΕΟ χρέος 

 58,6δισ € μέτρα 

 61,6δισ € απώλεια ΑΕΠ 
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 63δισ € ΝΕΑ κόκκινα δάνεια 

 8,5δισ € απώλειες ασφαλιστικών εισφορών λόγω 800.000 νέων 

ανέργων 

 

 

 37,7δισ € ζημίες τραπεζών PSI 

 

 13.4δισ € ζημίες ασφαλιστικών ταμείων PSI 

 30,2δισ απώλεια αξίας μετοχών ΤΧΣ σε τράπεζες Μάρτιο 2015 
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Οι δε κυβερνήσεις ΝΔ και ΠΑΣΟΚ έφαγαν σε τοκοχρεολύσια 1.2 τρις ευρώ, 92 δις 

ευρώ πακέτα Ευρώπης, 83 δις σε εξοπλιστικά και άφησαν και 270 εκ. ευρώ χρέη στα 

κόμματα τους και εκατοντάδες εκατομμύριά ευρώ σε καταπτώσεις εγγυήσεων σε 

αλεπουδοδάνεια, Μεγάρου, ΟΔΔΙΕ, εισηγμένων, ΟΣΕ κ.λπ. 

 54δισ από τα 86δισ πλαφόν τριετίας αφορούν σε ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ 

ΜΝΗΜΟΝΙΑΚΩΝ ΔΑΝΕΙΩΝ ΝΔ+ΠΑΣΟΚ. 

 25δισ από τα 86 δισ πλαφόν αφορούν σε δυνητική ανάγκη 

ανακεφαλαιοποίησης τραπεζών – κάναμε χρήση 6δις από αυτά  

 ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ: Τα 86δισ πλαφόν με 1% σε 32.5 χρόνια. 

ΠΟΙΟΣ ΚΑΤΑΧΡΕΩΣΕ λοιπόν ΜΕ ΝΕΑ ΔΑΝΕΙΑ ΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ ; 

ΠΟΙΟΣ ΚΑΤΕΣΤΡΕΨΕ ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΝΟΙΚΟΚΥΡΙΟ ΜΕ ΤΑ 58,6ΔΙΣ ΜΕΤΡΑ; 

 

Μου έχουν τεθεί πολλά ζητήματα από κάτω προς τα επάνω. Η εισήγηση έχει να κάνει 

με το τι βλέπω εγώ, θα πω αρκετά όσα προλαβαίνω σήμερα αλλά η βάση, ο κόσμος, θέλει 

μια δικαιοσύνη θέλει καθαρότητα σκέψεων και αποφάσεων, θέλει μια συνέχεια στο ότι λέμε να 

μην το ξελέμε για να μπαίνει και ένας προγραμματισμός όποιος και να είναι αυτό, όσο 

επώδυνος και αν είναι αλλά να μπαίνει ένας προγραμματισμός σε κάθε νοικοκυριό και αυτό 

είναι το σημαντικό ο προγραμματισμός και το διαθέσιμο εισόδημα του και οι υποχρεώσεις 

προς το δημόσιο η οποία άλλη υποχρέωση έχει , για τα παιδιά του κ.λπ.. Το τελευταίο που 

θέλει, μας παρακαλεί με την καλή έννοια, όταν τελειώσουμε να μην πει κανένας πολιτικός ή 

να μην υπερυποσχεθεί κάτι για τις ημέρες μετά το 2018. Δεν θα αντέξουμε πάλι να ξέρουμε 

από τώρα τι θα συμβεί, όσο μπορείτε να το προβλέπετε ως πολιτικοί ή οι ειδικοί ως 

οικονομολόγοι, τι θα συμβεί στην Ελλάδα. Καλός είναι ο προϋπολογισμός, αλλά σημασία έχει 

τι έχουμε εμείς στην τσέπη μας, στην καθημερινότητά μας, να λυθούν τα ζητήματα της 
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ανεργίας, τα παιδιά μας να μην φεύγουν, να βρίσκουν δουλειές, τα προϊόντα να φθηνύνουν ή 

να έχουμε πληθωρισμό ή να ακριβύνουν, αλλά να ξέρουμε πώς θα διαχειριστούμε το 

εισόδημα μέσα στο σπίτι μας, διότι έχουν φθάσει σε δύσκολο επίπεδο τη μεσαία τάξη, γιατί 

εκεί είναι οι άνθρωποι που στηρίζουν και το ΑΕΠ κατά πολύ, αλλά και τα φορολογικά  έσοδα, 

να στηρίξουμε λοιπόν  τις καταναλωτικές τους ανάγκες και την καθημερινότητά τους.  

 Πρέπει να τελειώσουμε γρήγορα αυτήν την αξιολόγηση, η οποία είναι και μέρος  του 

ποιοτικού κομματιού της εκτέλεσης του προϋπολογισμού του 2018, διότι, αν δεν τελειώσει η 

αξιολόγηση, δεν θα έχει κατά την ταπεινή μου άποψη, καμία ουσία του τι θα ψηφίσουμε στον 

προϋπολογισμό. Δεν είναι όλα στο  χέρι μας.  Βλέπουμε τι γίνεται στη Γερμανία με τη δική της 

κυβέρνηση. Είναι ακόμη μπερδεμένη η κατάσταση και υπάρχει ένα θολό τοπίο με το ΔΝΤ. 

Κατά πάσα πιθανότητα στις 22/02/2018 θα ανακοινωθεί και η έξοδος του ΔΝΤ, μετά 

την 9χρονη παρουσία του από το ελληνικό πρόγραμμα αφού προηγηθεί η Έκθεση του για την 

πορεία της ελληνικής οικονομίας και του προγράμματος. Αυτό άλλωστε αποδεικνύεται και 

από την αποχώρηση των υψηλών στελεχών με την ανάληψη της διαχείρισης από κατώτερο 

στέλεχος. 

Η απεμπλοκή του Ταμείου και η αποπληρωμή των δανείων του με υψηλό επιτόκιο 5% , 

περίπου 18 δις,  αναμένεται να γίνει μέσω της δεξαμενής κεφαλαίων του ESM. 

Οι λόγοι αποχώρησης του Ταμείου δεν είναι άλλοι από την αδυναμία συμφωνίας 

μεταξύ του ΔΝΤ και των ευρωπαίων δανειστών για τη διευθέτηση του ελληνικού χρέους με το 

Ταμείο να χαρακτηρίζει, τις όποιες μέχρι τώρα κινήσεις, όπως την επιμήκυνση χρέους μέσω 

της αναδιάρθρωσης ομολογιακών εκδόσεων, ως ημίμετρα αναποτελεσματικά. 

Σε κάθε περίπτωση υπάρχει η πιθανότητα μετά και την ανακοίνωση της αποχώρησης 

το Ταμείο να περιοριστεί σε έναν πιο εποπτικό ρόλο μέσω μιας σημειολογικής παρουσίας για 

κάποιους μήνες ενώ η μοναδική περίπτωση μη απομάκρυνσης του Ταμείου είναι να μην 

κλείσει σύντομα η αξιολόγηση κάτι που θεωρείται πρακτικά αδύνατο. 

Οι δικές μου πληροφορίες είναι ότι δεν θα συμμετάσχει από δω και πέρα παράγων ή 

και επίσημος συνομιλητής μας. Θα υποβαθμίσει και την αντιπροσωπεία του. Νομίζω ότι μέχρι 

το Μάρτιο θα κάνει και την έκθεσή του, την οποία θα λάβουμε όλοι μας υπόψη στην Ευρώπη 

και οι ευρωπαϊκοί θεσμοί και από εκεί και πέρα θα αποχωρήσει με μια χαμηλότερη βαθμίδα 

διευθυντών, οι οποίοι θα έχουν μια σχέση με το πρόγραμμά μας και θα πάρει μια εγγύηση, 

έτσι ώστε να πληρωθούν τα χρέη του της Ελλάδας προς αυτό, τα οποία είναι περίπου 11,5 

δις και μέχρι τότε θα έχουν γίνει λιγότερα γιατί πληρώνουμε κάθε εβδομάδα. Επομένως, είναι 

πολύ σημαντικό να τελειώσουμε την αξιολόγηση αυτή το συντομότερο δυνατό τους 

καλύτερους δυνατόν όρους διαπραγματευτικά για τους Έλληνες πολίτες για το μέλλον της 

ελληνικής οικονομίας. 

Πρέπει να αυξήσουμε την εμπιστοσύνη του κόσμου, των θεσμών της Ελλάδος, να 

δείξουμε ότι είμαστε μια χώρα στην οποία αξίζει να γίνουν οι ιδιωτικές επενδύσεις, διότι η 

ανάπτυξη του ΑΕΠ, με όποιο μαθηματικό τύπο χρησιμοποιήσεις, πρέπει να υπολογίσεις ότι η 

αύξηση θα έρθει στο ΑΕΠ και με την ιδιωτική επένδυση, η οποία θα φέρει και τις θέσεις 

εργασίας  και  που θα φέρει και την αύξηση της κατανάλωσης. Άρα  πρέπει να γίνουμε ένας 
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αναπτυξιακός πόλος, που θα τραβήξει ξένες επενδύσεις είναι εξαιρετικά σημαντικό. Βλέπουμε 

και τα έσοδα που έχουμε βάλει στον προϋπολογισμό σε σχέση και με τις αποκρατικοποιήσεις, 

τα οποία και  θα επιτύχουμε. Πέρα από αυτά, όμως, θα έπρεπε να έχουμε ένα στόχο όλοι 

μαζί στα Υπουργεία και όλοι οι Βουλευτές του κυβερνώντος κόμματος, να φέρουμε και άλλα 

2,5 δις ξένες επενδύσεις, για να βοηθήσουμε περαιτέρω τον προϋπολογισμό μας. 

Πρέπει να εφαρμοστούν οι μεταρρυθμίσεις και πρέπει κάποια στιγμή, εφόσον και η 

Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα απ’ ότι διαβάζω και απ' ότι πληροφορούμαι, συνεχίσει έστω 

για λίγο την ποσοτική χαλάρωση, να καταφέρουμε να ενταχθούμε, για ευνόητους λόγους. 

Πρέπει να φύγουν τα capital controls, αυτό σε μεγάλο βαθμό θα το επιτύχουμε από την 

πορεία της εκτέλεσης του Προϋπολογισμού μας, των εσόδων και φυσικά τη διαχείριση των 

κόκκινων δανείων, όπου είναι εξαιρετικά σημαντικό γιατί ένα μεγάλο κομμάτι - θα το πω και 

στις άλλες εισηγήσεις μου, να μην τα αναλύσουμε όλα τώρα - το πόσο σημαντικό είναι να 

καθαρίσουν οι ισολογισμοί των τραπεζών, έτσι ώστε να μικρύνει και ο ELA, πού μικραίνει και 

μικραίνει συνέχεια, αλλά η εξάρτηση από το Ευρωσύστημα είναι κάτι, το οποίο μας ενοχλεί 

στην πιστωτική επέκταση, όπως επίσης μας ενοχλεί και το μη ξεκαθάρισμα των κόκκινων 

δανείων. 

Τα αποτελέσματα μέχρι τώρα στη διαχείριση τους δυστυχώς είναι πενιχρά. Ας πάρουμε 

ένα παράδειγμα μιας μεγάλης συστημικής τράπεζας με μεγάλο χαρτοφυλάκιο δανείων. Πριν 

λοιπόν ξεκινήσει η διαδικασία πώλησης του χαρτοφυλακίου μη εξυπηρετούμενων δανείων 

χωρίς εξασφαλίσεις, η τράπεζα με επιστολές στους περίπου 114 χιλιάδες δανειολήπτες 

παρείχε τη δυνατότητα να διευθετήσουν οριστικά την οφειλή τους, εντός έξι μηνών, με 

«κούρεμα» που έφθανε ως το 94%. Περίπου 2.000 δανειολήπτες ανταποκρίθηκαν, 

διευθετώντας οριστικά τα δάνειά τους. Το ποσοστό δεν ξεπερνά το 2% των 114 χιλιάδων 

δανειοληπτών. Είναι τόσο χαμηλό, που είναι αδύνατον να πιστέψει κανείς ότι όλοι οι 

υπόλοιποι δεν είχαν την οικονομική δυνατότητα να αποδεχθούν την προτεινόμενη ρύθμιση. 

Σύμφωνα με τραπεζικά στελέχη, η συμπεριφορά των παραπάνω δανειοληπτών είναι 

ενδεικτική της αντίληψης ατιμωρησίας που έχει διαμορφωθεί σε σημαντικό κομμάτι της 

κοινωνίας. 

Αντίληψη που αποτελεί και τον βασικό λόγο των πενιχρών επιδόσεων που έχουν οι 

ρυθμίσεις, παρά το γεγονός ότι οι τράπεζες προσφέρουν μερική διαγραφή χρεών και για 

στεγαστικά ή εταιρικά δάνεια σε όσους πραγματικά πληρούν τα κριτήρια. 

Αν δεν ανατραπεί άμεσα η παραπάνω πεποίθηση, μέσω πλειστηριασμών, ώστε να 

περάσει το μήνυμα ότι το «παραμύθι» τελείωσε, είναι πιθανόν ο επόπτης να αποφασίσει ότι ο 

μόνος τρόπος για να λυθεί μεσοπρόθεσμα το πρόβλημα των κόκκινων δανείων είναι ο εξής: 

να πωλήσουν οι τράπεζες το μεγαλύτερο μέρος του προβληματικού τους χαρτοφυλακίου, 

προκειμένου να αναλάβουν εξειδικευμένες εταιρείες το έργο της είσπραξης, είτε μέσω 

ρύθμισης είτε μέσω εκποίησης. 

Αυτό, όμως, δεν θα είναι καλό τέλος ούτε για τις τράπεζες ούτε για την κοινωνία. 
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Ρευστότητα από το Ευρωσύστημα 

Κατά τη διάρκεια του 2016, οι ελληνικές τράπεζες βελτίωσαν τη ρευστότητά τους 

πετυχαίνοντας σημαντική μείωση της εξάρτησής τους από το Ευρωσύστημα. 

Συγκεκριμένα: 

Η συνολική εξάρτηση του ελληνικού τραπεζικού συστήματος από το Ευρωσύστημα 

περιορίστηκε τον Δεκέμβριο του 2016 στα 66,6 δισ. ευρώ, μειωμένη κατά 47,3% σε σχέση με 

τον Ιούνιο του 2015 (126,6 δισ. ευρώ) και κατά 38% σε σχέση με τον Δεκέμβριο του 2015 

(107,5 δισ. ευρώ), και η χρήση του μηχανισμού έκτακτης ενίσχυσης σε ρευστότητα (ELA) 

περιορίστηκε τον Δεκέμβριο του 2016 σε 43,7 δισ. ευρώ, μειωμένη κατά 49% σε σύγκριση με 

τον Ιούνιο του 2015 (86,8 δισ. ευρώ) και κατά 37% ως προς τον Δεκέμβριο του 2015 (68,9 

δισ. ευρώ). 

 

Οι ανωτέρω εξελίξεις ήταν απόρροια: 

 της αντικατάστασης μέρους της αντληθείσας μέσω του μηχανισμού ELA ρευστότητας 

από αναχρηματοδότηση μέσω των πράξεων νομισματικής πολιτικής του Ευρωσυστήματος, 

σε συνέχεια της Απόφασης του Διοικητικού Συμβουλίου της ΕΚΤ στις 22 Ιουνίου 2016 για την 

επανένταξη των ελληνικών κρατικών τίτλων στις αποδεκτές εξασφαλίσεις για τις πράξεις 

νομισματικής πολιτικής (επαναφορά «waiver»),  

 της ενίσχυσης της καταθετικής βάσης κατά το β΄ εξάμηνο του 2016, της άντλησης 

ρευστότητας μέσω της διατραπεζικής αγοράς, 

 της περαιτέρω απομόχλευσης των ελληνικών τραπεζών μέσω της μείωσης του 

ενεργητικού τους, 

 των αυξήσεων κεφαλαίου του κλάδου στα τέλη του 2015 και 

 των πωλήσεων θυγατρικών στο πλαίσιο των σχεδίων αναδιάρθρωσης των 

τραπεζών. 
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Το 2017 η απεξάρτηση των ελληνικών τραπεζών από τον ELA συνεχίστηκε  

καταδεικνύοντας τη σημαντική βελτίωση των συνθηκών ρευστότητας, αλλά και τη μείωση του 

κόστους χρηματοδότησής τους. Σύμφωνα με το τελευταίο Δελτίο Τύπου που εξέδωσε η 

Τράπεζα της Ελλάδος, μείωση κατά 1,1 δισ. ευρώ σημείωσε ο δανεισμός των ελληνικών 

τραπεζών από τον έκτακτο μηχανισμό χρηματοδότησης (ELA). 

Όπως ανακοίνωσε η Τράπεζα της Ελλάδος ΕΛΛ-1,29% (ΤτΕ), στις 22 Νοεμβρίου 

το διοικητικό συμβούλιο της ΕΚΤ δεν διατύπωσε αντίρρηση στον καθορισμό του ανώτατου 

ορίου παροχής έκτακτης ενίσχυσης σε ρευστότητα (ELA) προς τις ελληνικές τράπεζες στο 

ποσό των 25,8 δισ. ευρώ έως και την Πέμπτη 14 Δεκεμβρίου. 

Σύμφωνα με την ΤτΕ, η μείωση του ανώτατου ορίου κατά 1,1 δισ. ευρώ αντανακλά 

τη βελτίωση της ρευστότητας των ελληνικών τραπεζών, λαμβανομένων υπόψη των ροών που 

προέρχονται από καταθέσεις του ιδιωτικού τομέα και από την πρόσβαση των τραπεζών στις 

χρηματοπιστωτικές αγορές 

Η σταδιακή λοιπόν απεξάρτηση από το ευρωσύστημα θα πρέπει να γίνει με τρόπους, 

τους οποίους θα αναλύσουμε και τους γνωρίζουμε όλοι είτε μέσω του εξωδικαστικού 

συμβιβασμού είτε μέσω τις δόσεις είτε με οτιδήποτε θέλει η στρατηγική, μέσω κανόνων 

δεοντολογίας ή τις προτεινόμενες λύσεις που θα έχουν τράπεζες. Μια δική μου πρόταση στην 

Ένωση Ελληνικών Τραπεζών, είναι και όπου ακούστηκε θετικά και με συνεννόηση πάντα και 

με τον κ. Κουρμούση, με τον οποίο εργαζόμαστε πάρα πολύ στενά, για τον εξωδικαστικό 

συμβιβασμό. Ήταν ο εξωδικαστικός να γίνει ένα προϊόν, σε εισαγωγικά για να μην 

παρεξηγηθούμε, το οποίο θα μπορούσε να το προτείνουν και οι τράπεζες σε όλους τους 

πελάτες τους, διότι αυτό το οποίο βλέπουμε όλους αυτούς τους μήνες στο εξωδικαστικό, είναι 

ότι έχουν γίνει πολλές αιτήσεις και κατηγορούμαστε γιατί δεν έχουμε υλοποιήσει και δεν έχουν 

πάει παρακάτω. 

Πρώτον, εδώ στη Βουλή να γνωρίζετε, ότι έχουμε κάνει με τον κ. Κουρμούση, δύο 

μεγάλες συναντήσεις με τα μεγαλύτερα δικηγορικά γραφεία και τα μεγαλύτερα φοροτεχνικά 

γραφεία της Αθήνας. Σήμερα δεν πρόλαβα να πάω και εγώ να εισηγηθώ, γιατί ήταν στην 

Ένωση Συμβούλων Επιχειρήσεων και εδώ είχαμε πολύ δουλειά. Έχουμε πάει σε όλα τα 

Επιμελητήρια, εγώ σε δύο, αλλά ο κ. Κουρμούσης παντού και αυτό το οποίο καταλαβαίνω και 

έχω ένα παράδειγμα της προηγούμενης εβδομάδας να σας αναφέρω, είναι ότι ο κόσμος, η 

εταιρία, το ΑΦΜ, το οποίο έχει πρόβλημα, δεν έχει καμία ενημέρωση. Τώρα θα πω, εμείς, 

ενημερώσαμε όλους και πολλές φορές, φταίει το Επιμελητήριο, φταίει ο νομικός του 

σύμβουλος, πού το πάει στο Α106 ή στο Α99 σε πτωχευτικό, γιατί βαριέται και δεν θέλει να 

ασχοληθεί; Οι φοροτέχνες, επειδή γνωρίζω αρκετούς, δεν θέλουν να ασχοληθούν. Είναι μια 

χαμαλοδουλειά.  Πρόσεξε τώρα τι μπορεί να αντιμετωπίσει ένα κράτος και δεν ενημερώνουν 

καθόλου σωστά τον ενδιαφερόμενο.  

 Ήρθε μια πολυεθνική εταιρεία την προηγούμενη εβδομάδα, κύριε Υπουργέ, εδώ στο 

γραφείο, ήτανε και φίλοι, οι οποίοι ήταν πελάτες μου από τότε που ήμουν στην Τράπεζα από 

το 2000 και είχαν το ΄99, το ΄07, το δικηγορικό γραφείο, όπου ήταν τεράστιο, δηλαδή μεγάλο 

και επώνυμο και τους κάνει πτωχευτικό και τους λέει: «πηγαίνετε να κάνετε αίτηση» και 

http://www.naftemporiki.gr/finance/quote?id=TELL.ATH
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εκείνοι με παίρνουν τηλέφωνο, που είχαν τέσσερα χρόνια να επικοινωνήσουν μαζί μου και 

μου λένε ότι εσύ είσαι εκεί, τι κάνει ο εξωδικαστικός συμβιβασμός; Μήπως να το δούμε; 

Πηγαίνω για πτωχευτικό, έχω πάρει το ΟΚ από τις τράπεζες για το πενήντα τοις εκατό, στα 

50 εκατ. ευρώ και να σώσουμε 200 θέσεις εργασίας, αλλά μου λέει, είναι σωστό; Έλα εδώ - 

του λέω - να το δούμε και έγινε μια κουβέντα με έναν άνθρωπο που τον γνώριζα 17 χρόνια, ο 

οποίος ο ίδιος και το γραφείο του δεν ήξερε τι να κάνει. Του δώσαμε μια λύση μέσω της 

κυβέρνησης και θα προχωρήσει καλά και θα γλιτώσουμε και 150 θέσεις εργασίας. Δεν θα 

πάει σε πτωχευτικό και θα λύσει το πρόβλημα του μέσω του εξωδικαστικού συμβιβασμού. 

Αυτό είναι ένα μεγάλο κομμάτι και φανταστείτε ότι οι τράπεζες έλεγαν «ναι», για να 

εξυγιανθεί η εταιρία και να κουρέψουν ως και το 50% στα δάνεια των 50 εκατομμυρίων και το 

δικηγορικό γραφείο τον πήγαινε σε πτωχευτικό κώδικα, στο 106, δηλαδή, ήταν τόσο λάθος 

όλο αυτό και το αναφέρω για να καταγραφεί για τα Πρακτικά, ώστε να δούμε το του 

χωλαίνουμε και εμείς, για να βρούμε τις καλύτερες λύσεις, διότι εάν δεν λυθεί το ζήτημα με 

σωστό τρόπο της διαχείρισης των κόκκινων δανείων και της μείωσης της έκθεσης των μη 

εξυπηρετούν δανείων, σε σχέση με τα εξυπηρετούμενα, θα έχουμε πρόβλημα και οι τράπεζες 

μας και όλη η οικονομία. Διότι, όταν λέμε ό,τι στον εξωδικαστικό, όταν μπεις μέσα, η τράπεζα 

σε εσένα που έχεις μπει, κατά προτεραιότητα και βάσει νόμου είναι υποχρεωμένη να σε 

δανειοδοτήσει, αυτό δεν το ξέρουν όλοι, η τράπεζα είναι υποχρεωμένη με τον εξωδικαστικό 

να σου δώσει κεφάλαια κίνησης, δεν θα το συζητήσει είναι υποχρεωμένη και θα σου κουρέψει 

εάν πρέπει και αν είναι και θα σου δώσει δάνειο. 

Επιβεβαίωση των ανωτέρω είναι η πρόσφατη επίτευξη της 1ης συμφωνίας ρύθμισης 

οφειλών επιχείρησης, με χρέος <50.000€ προς τον ΕΦΚΑ/ΚΕΑΟ! 

Η ρύθμιση που έλαβε η επιχείρηση περιλαμβάνει 120 δόσεις και κούρεμα 85% των 

προσαυξήσεων! Αποτελούσε μια από τις πρώτες επιχειρήσεις που εντάχθηκαν στην 

πλατφόρμα τον Αύγουστο. Εφεξής αναμένονται να λάβουν συμφωνία ρύθμισης οφειλών και 

άλλες επιχειρήσεις που οδεύουν στην ολοκλήρωση της διαδικασίας! 

Συνοπτικά τα στατιστικά της πλατφόρμας του εξωδικαστικού μηχανισμού ρύθμισης 

οφειλών επιχειρήσεων, αθροιστικά για τις πρώτες 16 εβδομάδες λειτουργίας (3/8-24/11): 

 

 12.748 αιτήσεις σε αρχικό στάδιο 

 2.003 πέρασαν την επιλεξιμότητα 

 299 υποβλήθηκαν 

 84 βεβαιώσεις πληρότητας 

 24 έναρξη διαπραγμάτευσης 

Επίσης σημειώνω και τα 2 ακόλουθα στοιχεία που καταδεικνύουν το ισχυρό 

ενδιαφέρον του επιχειρηματικού κόσμου για τον εξωδικαστικό μηχανισμό: 

 

 Η σχετική ιστοσελίδα της πλατφόρμας στο website της ΕΓΔΙΧ έχει δεχθεί 

περισσότερους από 75.000 επισκέπτες (unique users), οι οποίοι περιηγούνται στην 

πλατφόρμα (χωρίς να συμπληρώσουν αίτηση). 
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 Το helpdesk της ΕΓΔΙΧ έχει απαντήσει πάνω από 3.000 email σε ενδιαφερομένους 

που συμπληρώνουν αιτήσεις μέσα στην πλατφόρμα. 

 

Ο εξωδικαστικός αποτελεί ένα βασικό αναπτυξιακό εργαλείο για την οικονομία μας. Το 

επόμενο βήμα όπως έχω προτείνει, θα είναι, ο εξωδικαστικός να γίνει και τραπεζικό προϊόν. 

Άρα, αν και πήρα λίγο χρόνο περισσότερο για να δώσω ένα παράδειγμα, για να δείξω 

ότι γίνεται πολύ δουλειά, η οποία δεν είναι εύκολη δουλειά, αλλά θα πρέπει να γίνει με το 

καλύτερο δυνατό τρόπο και για τις τράπεζες και για την πιστωτική επέκταση και για τις ίδιες 

τις επιχειρήσεις, οι οποίες αυτές θα είναι και ο αναπτυξιακός μοχλός του Ακαθάριστου 

Εθνικού Προϊόντος, διότι αν πάει σε πτωχευτικό κώδικα οι εταιρίες και δεν έχουν σωστή 

ενημέρωση, θα χάσουν και τις 150 θέσεις εργασίας, οι οποίες έτυχε τώρα με το παράδειγμά 

μου, να τις σώσουμε την προηγούμενη εβδομάδα. Είναι αυτός ο τελευταίος - κακώς 

εννοούμενος, όπου έχει βαφτιστεί από τα Μέσα και από πολλούς από εμάς - μνημονιακός 

προϋπολογισμός. Ιούνιο, θα τελειώσουμε, τέλος αυτού του μήνα τελειώνει και η ανταλλαγή 

των ομολόγων του PSI, όπου είναι μια εξαιρετικά μεγάλη και εξαιρετικής σημασίας η 

ανταλλαγή, η οποία έγινε, των ομολόγων, στις αγορές αυτόν τον μήνα. Η πρόταση 

αντικατάστασης των υφιστάμενων ομολόγων ύψους 30 δισ. ευρώ αποσκοπεί στη 

συγκέντρωση 20 PSI ομολόγων με χρόνο ωρίμανσης  μεταξύ του 2023 και 2042 που 

εκδόθηκαν μετά από την αναδιάρθρωση του ελληνικού χρέους, και που βρίσκονται στα χέρια 

ιδιωτών από το 2012, με πέντε νέα ομόλογα με σταθερό επιτόκιο 5,10,15, 19 και 24χρονης 

διάρκειας ωρίμανσης. Τα υφιστάμενα ομόλογα PSI δεν είναι τυπικά και οι εκδόσεις τους είναι 

μη εμπορεύσιμες με διαρθρωτικά χαρακτηριστικά (μικρό μέγεθος, αύξηση 

επιτοκίων/κουπονιών) που τα καθιστούν λιγότερο φιλικά στην αγορά για τους επενδυτές και 

ως εκ τούτου προσελκύουν περιορισμένες ροές επενδυτών  αλλά και ρευστότητα. Ο 

απώτερος στόχος της ανταλλαγής είναι η βελτίωση της ρευστότητας σε όλη την καμπύλη 

μέσω της έκδοσης μεγαλύτερων και πιο εμπορικών ομολόγων αναφοράς σε μεγέθη 

συγκρίσιμα με τις εκδόσεις άλλων κυβερνήσεων της Ε.Ε., αλλά και η έναρξη της 

αποκατάστασης μιας «κανονικοποιημένης» καμπύλης αποδόσεων για την Ελληνική 

Δημοκρατία προς όφελος και των επενδυτών και του εκδότη, επιτυγχάνοντας την καλύτερη 

δευτερογενή και πρωτογενή εκτέλεση του εμπορίου. 

Πιο συγκεκριμένα ειδικότερα, τo swap έχει στόχο τα υφιστάμενα ομόλογα να 

ανταλλαχθούν με: 

 Τίτλο με κουπόνι 3,5% που λήγει 30 Ιανουαρίου του 2023 

 Τίτλο με κουπόνι 3,75% που λήγει 30 Ιανουαρίου του 2028 

 Τίτλο με κουπόνι 3,9% που λήγει 30 Ιανουαρίου του 2033 

 Τίτλο με κουπόνι 4% που λήγει 30 Ιανουαρίου του 2037 

 Τίτλο με κουπόνι 4,2% που λήγει 30 Ιανουαρίου του 2042. 

 

Το σύνολο των ομολόγων που θα ανταλλαχθούν υπολογίζεται ότι ανέρχεται σε 

περίπου 29 δισ. ευρώ. 
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Η ΛΙΣΤΑ ΤΩΝ ΟΜΟΛΟΓΩΝ-ΧΡΕΟΥΣ ΠΟΥ ΕΚΔΟΣΑΜΕ ΓΙΑ ΤΟ ΕΠΙΤΥΧΗΜΕΝΟ 

PSI: 
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Δεν θα μπω σε τεχνικά κομμάτια, θα φανεί στο μέλλον ότι είναι μια βάση πως η Ελλάδα 

είναι ένας αξιόπιστος εταίρος και έχει ρευστοποιήσιμα και άξια τα έχει κάποιος στο 

πορτοφόλιο του, ομόλογα, αντί για των 20, θα πάρει τα 5, με τις λήξεις, στις οποίες έχουμε 

βάλει και με την ποιότητα που υπάρχει, έτσι ώστε να μπορέσουμε να ξαναβγούμε στις αγορές 

για να ανακυκλώσουμε το χρέος μας, όπου μιλούμε για ένα χαμηλό ανταγωνιστικό επιτόκιο, 

αλλά να μην εξαρτόμαστε από τους ευρωμηχανισμούς. 

Άρα, είναι πολύ σημαντικό αυτό, που θα τελειώσει και αυτό το μήνα με την ανταλλαγή. 

Όλα αυτά θα συντείνουν και στην απομάκρυνση των ελεύθερων κεφαλαίων, το οποίο είναι 

ένας ανασταλτικός παράγοντας, όχι τόσο πολύ στην ρευστότητα του καθενός, αλλά στην 
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ψυχολογία περισσότερο και στην ψυχολογία των ξένων οι οποίοι λένε: Θα έχουν capital 

controls, να έλθω, να μην έλθω, αν θα μπορώ να βγάλω τα μερίσματα μου έξω σε μια 

εισηγμένη στο Λονδίνο. Έχω 10.000 ερωτήσεις συνέχεια από επενδυτές: Αν επενδύσω, πως 

θα βγάζω τα μερίσματα μου; Του απαντώ, ότι δέκα χρόνια θα έχεις αποσβέσεις, τι μερίσματα 

θέλεις; Αλλά υπάρχει μια διάχυτη αμφιβολία πιο πολύ - αν θέλετε - για να «ταΐσουν» και τη 

δική τους αμφιβολία, ή το γιατί δεν θέλω να επενδύσω στην Ελλάδα, αλλά προσπαθούμε να 

τους τα λύσουμε, τουλάχιστον όσοι από εμάς έχουμε την ευκαιρία, να συζητήσουμε ευθέως 

μαζί τους. 

Επίσης έχει τεθεί ένα θέμα για το Φ.Π.Α των νησιών, θα το αναλύσω σε δεύτερη ομιλία 

μου, υπάρχει πάντα η ερώτηση την άκουσα  και από τον αξιότιμο κ. Δένδια, ως νομικός -  θα 

το εξηγήσω το, ότι το φορολογώ πολύ, το φορολογώ λίγο, την καμπύλη Laffer, ότι και το 

μηδέν δεν παίρνεις έσοδα φορολογία και στο 100% αν φορολογείς, πάλι δεν παίρνεις έσοδα, 

υπάρχει …που λέει: Βρες τα κάπου στη μέση και αυτό όμως είναι μόνο στα χαρτιά, στην 

πράξη και στην οικονομία δεν λειτουργεί έτσι, θα πρέπει να βρούμε το σωστό ποσοστό και το 

σωστό χρόνο σε μια οικονομία, για να δούμε πώς θα μειώσουμε τη φορολογία και τι 

μπορούμε να προσβλέπουμε σαν έσοδο.   

Σύμφωνα με επίσημη μελέτη στο ερώτημα,  αν η κατάργηση του καθεστώτος των 

νησιών του Αιγαίου μπορεί να αυξήσει ή να μειώσει τα δημόσια έσοδα και σε ποιο ύψος η 

οποία είναι ότι πάντα σύμφωνα με την προσέγγιση που επιχειρείται με την καμπύλη Laffer, 

επειδή στην περίπτωση των νησιών του Αιγαίου ι συντελεστές  δεν ήταν ποτέ ίδιοι με την 

υπόλοιπη χώρα δεν μπορούμε να έχουμε και εικόνα για τα προσδοκώμενα έσοδα. Τα 

διαθέσιμα δεδομένα, λοιπόν, οδηγούν σε μια κατά προσέγγιση εμπειρική εκτίμηση με 

σημαντικό περιθώριο σφάλματος, σημείων της καμπύλης Laffer, τα οποία αντιστοιχούν σε 

συντελεστές που δεν είχαν επιβληθεί ποτέ. Επισημαίνεται άλλωστε σύμφωνα με την Έκθεση 

του ΔΝΤ ότι τα έσοδα αρχίζουν να μειώνονται όσο αυξάνεται ο συντελεστής διότι οι 

υψηλότεροι φορολογικού συντελεστές προκαλούν αντιδράσεις συμπεριφοράς, οι οποίες 

διαβρώνουν τη φορολογική βάση. Όσο αυξάνεται λοιπόν ο συντελεστής μεγαλώνει η απώλεια 

εσόδων λόγω αυτής της διάβρωσης. 

Οι επιπτώσεις από την κατάργηση των μειωμένων συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά του 

Αιγαίου σε επίπεδο τοπικών οικονομιών και κατά συνέπεια και στην οικονομία της χώρας 

κανείς δεν περιμένει να είναι θετικές  

Αποδεικνύεται μάλιστα ότι η συνεισφορά των περιφερειών που υπάγονται στο ειδικό 

καθεστώς ΦΠΑ στα κρατικά έσοδα δεν θεωρείτε τόσο σημαντική, ούτως ώστε η αύξηση των 

συντελεστών κατά 30% να βελτιώσει σημαντικά τα κρατικά έσοδα. Ενώ, η οποιαδήποτε 

κατάργηση των μειωμένων συντελεστών του ΦΠΑ, θα οδηγήσει άμεσα σε περαιτέρω μείωση 

της αγοραστικής δύναμης των νησιωτών, σε περαιτέρω μείωση της ανταγωνιστικότητας των 

τοπικών επιχειρήσεων, σε συρρίκνωση της οικονομικής δραστηριότης,  η οποία θα οδηγήσει 

σε νέα λουκέτα και εν τέλει στην οριστική καταστροφή της τοπικής οικονομία 

Το δημοσιονομικό κόστος, λοιπόν, σύμφωνα με υπολογισμούς δεν πρόκειται να 

ξεπεράσει τα 21 εκατομμύρια ευρώ τα οποία θα μπορούσαν ίσως να καλυφθούν από το 
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κοινωνικό μέρισμα, ώστε να δοθεί μια ακόμα παράταση των μειωμένων συντελεστών ΦΠΑ 

στα νησιά του Αιγαίου μέχρι και 31/12/2018 που θα έδινε ανάσα στους κατοίκους αυτών των 

νησιών όχι για πολιτικούς ή ανθρωπιστικούς λόγους μόνο, αλλά πάνω απ’ όλα για την ίδια 

την οικονομία. 

Βέβαια αυτό δεν αποτελεί μια επίσημη πρόταση καθότι θα πρέπει όλοι μαζί να 

καθίσουμε στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και να προτείνουμε τρόπους εύρεσης αυτών 

των 21 εκ. ευρώ ώστε να παρουσιάσουμε κάτι ορθό και ολοκληρωμένο στους Θεσμούς. 

Ακολουθεί η Έκθεση Λογιστηρίου του Κράτους που δείχνει τη μείωση των 

εσόδων του κρατικού προϋπολογισμού για το 2017, το ύψος της οποίας εκτιμάται 

συνολικά στα 50 εκ. ευρώ. 

 

 

 

 

2.1. Καμπύλη Laffer - Σχέση φορολογικών συντελεστών και Δημοσίων εσόδων 

Η εύρεση του ιδανικού ύψους των φορολογικών συντελεστών, σε ότι αφορά την 

αύξηση των δημοσίων εσόδων, μπορεί να γίνει (σε καθαρά, θεωρητική προσέγγιση), με τη 

χρήση της καμπύλης Laffer (Διάγραμμα 2).  
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Διάγραμμα 2 : Καμπύλη Laffer 

 

Η λογική του διαγράμματος είναι απλή και στηρίζεται στις ακόλουθες δύο 

υποθέσεις : 

α) Αν ο φορολογικός συντελεστής είναι μηδενικός, τότε και τα δημόσια έσοδα θα είναι 

μηδενικά. 

β) Αν ο φορολογικός συντελεστής είναι 100% τα δημόσια έσοδα θα είναι πάλι μηδενικά. 

Οι ανωτέρω δύο υποθέσεις στηρίζονται στο γεγονός ότι η καμπύλη των δημοσίων 

εσόδων (καταγράφονται στον κάθετο άξονα) τέμνει τον οριζόντιο άξονα (καταγράφεται ο 

φορολογικός συντελεστής) στα σημεία όπου ο φορολογικός συντελεστής ισούται αντίστοιχα 

με 0% ή 100%. Συνεπώς, όταν ο φορολογικός συντελεστής είναι 0% ή 100%, τότε τα δημόσια 

έσοδα εκμηδενίζονται άρα το ερώτημα που τίθεται είναι «ποιος φορολογικός συντελεστής 

μεγιστοποιεί τα δημόσια έσοδα;». Η απάντηση, στο Διάγραμμα 2. είναι ο α%. 

Με δεδομένα τα ανωτέρω τίθεται ίσως το πιο κρίσιμο ερώτημα, ήτοι «Αν μειωθεί ο 

φορολογικός συντελεστής θα έχουμε αύξηση ή μείωση των δημοσίων εσόδων;». 

Για να απαντηθεί το ερώτημα αυτό χρειάζεται πρώτα να απαντηθεί ένα άλλο ερώτημα, 

δηλαδή «ο φορολογικός συντελεστής που ισχύει σήμερα είναι μικρότερος ή μεγαλύτερος του 

α%;». Αν η απάντηση είναι ότι ο ισχύων συντελεστής είναι μεγαλύτερος του α% τότε μια 

μείωσή του θα αυξήσει τα δημόσια έσοδα διαφορετικά αν είναι μικρότερος ή ίσος του α% τότε 

η μείωσή του θα μειώσει τα δημόσια έσοδα. 

Βέβαια για να ολοκληρωθεί η προσέγγιση θα πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψιν  ότι ο 

α% δεν μπορεί να εκτιμηθεί με ακρίβεια συνεπώς δεν μπορεί να πει κανείς με σιγουριά αν 

βρισκόμαστε, ανά φορολογικό αντικείμενο, δεξιά (μεγαλύτερος συντελεστής) ή αριστερά 

(μικρότερος συντελεστής) του σημείου α% ειδικά σήμερα που βιώνουμε μια πρωτόγνωρη 

κατάσταση. 

Έστω το λίγο παραπάνω στην οικονομία για να στηρίξουν το ΑΕΠ και να μην 

πηγαίνουν στα παζάρια απέναντι - διότι ήμουνα 21 μήνες στη Χίο καταδρομέας και πηγαίναν 

όλοι στο Τσεσμέ - τώρα μου λένε, ότι πάνε πέντε χιλιάδες άτομα στα παζάρια απέναντι από 

τη Μυτιλήνη. Με αυτόν τον τρόπο φεύγει η κατανάλωση και πηγαίνει στην Τουρκία. Ο 
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Ερντογάν, δεν έκοψε ποτέ τα καράβια - που έλεγε, ότι θα τα κόψει- τις πλεύσεις προς Ελλάδα 

τα τουριστικά, τα έχει αυξήσει κιόλας, γιατί έχει έσοδα στα δικά του μέρη.  

Είναι πολύ σημαντικό, ότι οι επιστροφές φόρων αυξήθηκαν από 1ης Σεπτεμβρίου έως 

29 Σεπτεμβρίου. Είχαμε επιστροφές φόρων 2,5 δις και στις 29 Σεπτεμβρίου αυξήθηκαν κατά 

1,3 δις. Αυτό σημαίνει, ότι βοηθούμε έξτρα και πάνω από τα 800 συν 360 συν 1,3 δισ 

επιστροφές φόρων, δηλαδή, όταν λέμε πλεόνασμα, όταν λέμε, ότι μια οικονομία έχει 

δημοσιονομική πειθαρχία και ότι όλοι λειτουργούν με το στυλό, δεν χάνονται λεφτά πουθενά 

και ότι περισσεύει δεν το κάνουμε έξτρα έξοδο, άλλα 1,3 δισ. το αποδεικνύει από την 

Ανεξάρτητη Αρχή Δημοσίων εσόδων και όχι ο Καμμένος, ούτε ένας  στατιστικολόγος είναι 

πολύ σημαντικό. 

Επίσης, σημαντικό είναι να δούμε τα κοινωνικά τιμολόγια, γιατί είναι μια δύσκολη 

χρονιά, εξίσου σημαντικό είναι να έχουμε και να συνεχίσουμε να έχουμε εισροές των πακέτων 

του Γιούνγκερ, να κάνουμε τα κατάλληλα επιχειρηματικά πλάνα, τα οποία να είναι 

τραπεζοποιήσιμα να μπορεί να σηκώσει κάποιος χρήματα και από ελληνικές και από άλλες 

τράπεζες……. μαζί με ελληνική τράπεζα για τον Γιούνγκερ, να δώσουμε χρήματα σε 

υποδομές οι οποίες είναι μοχλός ανάπτυξης, ό,τι υποδομή κι αν είναι αυτή μαζί με το ΕΣΠΑ - 

που γίνεται καλή δουλειά από το Υπουργείο- νομίζω, ότι μπορεί να γίνει καλύτερη και η 

κριτική του κόσμου νομίζω, ότι είναι πάντοτε δημιουργική, διότι έχουν τόσες απορίες όλοι: 

Πώς θα βρω χρήματα; Η τράπεζα δεν μου δίνει, ο συγγενής μου δεν έχει, δεν ξέρω πού να 

απευθυνθώ για το ΕΣΠΑ, δεν ξέρω εάν είναι νεανική επιχειρηματικότητα. 

Είναι χάος το μυαλό του πολίτη, γιατί έχει κι ένα χάος απαιτήσεων. Από το σπίτι του 

που δεν έχει λεφτά, να ταΐσει ή να δώσει όσο θα έπρεπε στα παιδιά του και την οικογένειά του 

μέχρι όλους τους πιστωτές που έχει η κάθε οικογένεια. Αυτό το χάος το ψυχολογικό 

μπορούμε, να το λύσουμε, να είμαστε και καλύτεροι στην ενημέρωση του πολίτη κ. όχι μόνο 

στη δουλειά που κάνουμε μέσα στα Υπουργεία, για να ξέρει, που θα βρει μια λύση, έστω ένα 

κεφάλαιο για να κάνει μια επένδυση ή να λύσει ένα πρόβλημά του.  

Η Κυβέρνησή μας θα συνεχίσει την προσπάθεια επαναπατρισμού κεφαλαίων. Έχει 

αρκετά μεγάλη επιτυχία. Όχι αυτή που θα περιμέναμε, αλλά δεν περιμέναμε και τίποτα, γιατί 

δεν μπορείς, να τους πεις «έλα φέρε τα λεφτά σου πίσω με 5%». Δε  θα κάνεις χάρη σε 

κανέναν κλέφτη. Έχω διαφωνήσει, μία ή δύο φορές το έχω συζητήσει με τον Υπουργό το 20, 

το 30 ή το 40 και εκεί είναι ένας ανασταλτικός παράγοντας, να φορολογήσεις κεφάλαια έτσι. 

Νομίζω ότι θα βρούμε μια λύση, γιατί υπάρχουν κεφάλαια - που λέμε για τα Paradise Papers 

τι γίνεται - κάποια στιγμή όλ’ αυτά τα κεφάλαια δεν είναι, εάν έχουν φορολογηθεί στην Ελλάδα 

και είναι έξω. Είναι έξω για ένα λόγο, δεν έχουν κίνητρο, να είναι στην Ελλάδα. Εάν τους 

δώσεις κίνητρο και δουλεύουν τα χρήματα μέσα σε μια τράπεζα θα επιστρέψουν εδώ και θα 

τα γεμίσουν και η τράπεζα με καταθέσεις, άρα, θα μπορέσουμε, να δώσουμε και δάνεια σε 

όλους τους ανθρώπους από τις καταθέσεις, οι οποίες είναι σε εξωχώριους προορισμούς. 

Για τα μέτρα δεν θα πω. Είναι συγκεκριμένα και προαποφασισμένα. 

Κλείνω, λέγοντας ότι εφόσον τελειώσουμε γι’ άλλη μια φορά το συντομότερο δυνατό - 

μαθαίνω ότι θα είναι εδώ πολύ σύντομα μετά το Thanksgiving και αρχές Δεκεμβρίου όλοι οι 
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θεσμοί και όλες οι τεχνικές ομάδες για να κλείσουμε, να οριστικοποιήσουμε τα πάντα και να 

πάνε προς υπογραφή τέλος του χρόνου ή αρχές του επόμενου - την αξιολόγηση, να βγούμε 

στις αγορές και θα το κάνουμε και να ρυθμίσουμε το χρέος, όπου έχει προαποφασιστεί να 

έχουμε καλύτερες λήξης, μικρότερα επιτόκια, να κάνουμε όλα αυτά, που έχουμε πει τους, για 

να φτιάξουμε καλύτερες καμπύλες χρέους, να είναι πιο εύκολη η εξυπηρέτηση του χρέους, 

έτσι ώστε να μένουν περισσότερα λεφτά στην ελληνική οικονομία. Αυτό θα το κάνουμε.  

Είμαστε εδώ, για να ελεγχθούμε γι’ αυτό. Δεν πρέπει, να είμαστε χαρούμενοι και 

ευτυχείς για αυτόν τον προϋπολογισμό, διότι είμαστε κι εμείς πολίτες, που ζουν σ' αυτή τη 

χώρα και ξέρουμε στην οικογένειά μας, στα παιδιά μας και γύρω μας τι συμβαίνει. Είναι, 

όμως, ο τελευταίος. Θα δώσουμε όλοι μεγάλη μάχη, να φέρουμε παράλληλα έσοδα κι από 

άλλες πηγές κι αν μπορέσουμε να ελαφρύνουμε κάπου τον Έλληνα πολίτη, θα το κάνουμε κι 

αυτό είναι μια δέσμευση μας.  

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θα τα πούμε στην Ολομέλεια. 

 

 

      Δημήτριος Καμμένος 

 

            Η΄ Αντιπρόεδρος της Βουλής   

       Βουλευτής Β΄ Πειραιώς 



95 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΓΕΝΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΚΕΝΤΡΩΩΝ 

ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΛΑΡΙΣΗΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή της Ένωσης Κεντρώων 
Γεώργιου Κατσιαντώνη 
Βουλευτή Λαρίσης 
 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Δεν έχει περάσει ένας μήνας από την συζήτηση, στην ίδια Επιτροπή, για το προσχέδιο 

του προϋπολογισμού του 2018 και παρόλα αυτά βρισκόμαστε ενώπιον αρκετών 

αιφνιδιαστικών ανατροπών, δεν είναι υπερβολή να πω ότι η αισιοδοξία μου για το στοίχημα 

της ανάπτυξης μετριάστηκε. Οι λόγοι, αρκετοί. Θα αναφερθώ, καταρχήν, στην υπέρμετρη 

προσδοκία σας για είσπραξη φόρων ύψους 4,1 δισ. ευρώ, που μάλιστα θα εισπραχθούν 

μέσα στον Γενάρη, δηλαδή περίπου μέσα σε ένα μήνα από τώρα θα εισπράξετε 3,4% 

επιπλέον φόρους σε σχέση με πέρυσι. Εγώ, πραγματικά σας εύχομαι να τα καταφέρετε. 

Όμως, λέτε ότι το 2017 οι εισπράξεις από φόρους θα υπολείπονται κατά ένα δισεκατομμύριο 

ευρώ, έναντι των φετινών στόχων, αλλά ακόμη και έναντι του 2016, χρονιά που ακόμα δεν 

είχαν επέλθει οι συνέπειες από τις αυξήσεις άμεσων και έμμεσων φόρων. Τότε, αλήθεια, πώς 

προσδοκάτε ότι αυτή η είσπραξη για τον επερχόμενο Γενάρη είναι ρεαλιστική και εφικτή; Τον 

ίδιο προβληματισμό μου δημιουργεί και η προσδοκία σας για εν γένει αύξηση των κρατικών 

εισπράξεων κατά 2,1 δισ. ευρώ σε σχέση με το τρέχον έτος, που ούτως ή άλλως οι 

εισπράξεις παρουσίασαν σημαντική υστέρηση. Το χειρότερο είναι ότι τα λεφτά αναμένονται 

από επιπλέον φόρους, όπως κατά 1,1 δισ. ευρώ από τα νοικοκυριά, από φόρο εισοδήματος 

φυσικών προσώπων κατά 456 εκατ. ευρώ, από ΕΝΦΙΑ κατά 179 εκατ. ευρώ και από Φ.Π.Α 

και εν γένει φόρους στην κατανάλωση αγαθών κατά 517 εκατ. ευρώ. Εδώ, έχω μια απορία. 

Λάβατε υπ' όψιν ώστε να βγουν τα κουκιά για το 2018, το πρόβλημα που μας έριξε έξω το 

2017 με τις επιστροφές φόρων, της τάξης του 5,6 δισ. ευρώ; Επιστροφές που προέκυψαν 

λόγω της υπέρ φορολόγησης, της προηγούμενης χρονιάς και των προκαταβολών φόρων για 

εισοδήματά που τελικά αποδείχθηκαν ανύπαρκτα.  

Θέλω να επιστήσω την προσοχή σας, μην τυχόν μας βγουν άνθρακας οι προβλέψεις ή 

έστω οι πρώτες ενδείξεις για ανάκαμψη, που όλοι πιστεύω ότι βλέπουμε. Στον παρόντα 

προϋπολογισμό έχουμε για πρώτη φορά και ασκήσεις επί χάρτου, με υπολογισμούς εσόδων-

εξόδων, όμως δεν έχω σαφή εικόνα εάν τα έσοδα θα προέλθουν από τα ψηφισθέντα μέτρα 

που θα εφαρμοστούν από 1ης του επόμενου έτους, για πρώτη φορά. Αυτό το λέω γιατί δεν 

βλέπω πουθενά τα έσοδα που προσδοκώνται από αυτά τα μέτρα, όπως για παράδειγμα, από 

τη μείωση κονδυλίων για συντάξεις, υγεία και πρόνοια, κατά 1,6 δισεκατομμύρια ευρώ, από 

τη μείωση κονδυλίων για ασφάλιση, περίθαλψη και κοινωνική προστασία, κατά 600 εκατ. 

ευρώ, από το ψαλίδισμα του ΕΚΑΣ κατά 75%, εξαιτίας του οποίου θα χάσουν το βοήθημα 

τουλάχιστον 140.000 δικαιούχοι, πρόβλεψη δαπάνης για το 2018 μόλις 81 εκατ. ευρώ έναντι 

319 εκατομμύρια ευρώ φέτος. Με λίγα λόγια, θα το πάρουν περίπου 80.000 δικαιούχοι. Η 

αύξηση 50% στο ΦΠΑ των νησιών του Αιγαίου, θα εφαρμοσθεί ή θα μετατεθεί χρονικά; 

Ρωτάω γιατί νομίζω ότι δεν αντιστοιχεί το ποσό που θα προέκυπτε από την εφαρμογή του 
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μέτρου σε σχέση με την τελική πρόβλεψη που δίνεται για έσοδα από ΦΠΑ, 78 εκατομμύρια 

ευρώ. Από τη μείωση κατά 50% του επιδόματος θέρμανσης, για το οποίο προβλέπεται 

δαπάνη μόνο 58 εκατομμυρίων ευρώ. Από την προσαύξηση στις εισφορές ελευθέρων 

επαγγελματιών, με πρόβλεψη εσόδων ύψους 59 εκατομμυρίων ευρώ. Από 1/1/2018 οι 

εισφορές θα υπολογίζονται επί των καθαρών κερδών, προσαυξημένων, με τις ασφαλιστικές 

εισφορές του 2017. Δηλαδή θα πληρώνουν ασφαλιστικές εισφορές και για τις ασφαλιστικές 

εισφορές που ήδη πλήρωσαν, χωρίς να αφαιρούνται όπως ισχύει σήμερα. Από το νέο φόρο 

στα ξενοδοχεία και ενοικιαζόμενα, με πρόβλεψη εσόδων 74 εκατομμυρίων ευρώ. Από την 

πρόβλεψη εσόδων ύψους 73 εκατομμυρίων ευρώ, Από την σταδιακή αύξηση ορίων ηλικίας 

και την αποτροπή εξόδου σε σύνταξη. Από τα επιπλέον έσοδα από τις μη εκπιπτόμενες 

ιατρικές δαπάνες, ύψους 121 εκατομμυρίων ευρώ. 

Ομοίως, από επιπλέον έσοδα 68 εκατομμύρια, λόγω της κατάργησης της έκπτωσης 

στην παρακράτηση φόρου μισθών και συντάξεων. Επίσης, από άλλον έναν μποναμά 

εισόδων, από μειώσεις συντάξεων χηρείας, κατά 196 εκατομμύρια. 

Εδώ, πραγματικά, θα έπρεπε να ξαναεξετάσετε την κοινωνική υπόσταση αυτής της 

μείωσης, ιδίως για τις περιπτώσεις που χάνεται η σύνταξη χηρείας λόγω ηλικίας. 

Επίσης, από την αύξηση στα έσοδα, κατά 44 εκατομμύρια, από την κατάργηση του 

αφορολόγητου για μας τους Βουλευτές και τους δικαστικούς και από την αύξηση και πάλι από 

περικοπές, στα προνοιακά επιδόματα, κατά 10 εκατομμύρια και στα ειδικά μισθολόγια, κατά 

99 εκατομμύρια. 

Έκανα όλες τις παραπάνω ειδικές αναφορές στα προσδοκώμενα έσοδα για να τονίσω 

ότι, για ακόμη μια φορά, περιμένετε να βάλετε λεφτά στα ταμεία του κράτους από περικοπές 

και φοροεπιδρομές στις τσέπες των Ελλήνων, εκτός, τελικά, ξέρετε κάτι που δεν ξέρουμε, 

δηλαδή ότι δε θα ισχύσουν αυτά τα μέτρα και ότι θα έρθουν από αλλού λεφτά στα ταμεία. 

Νομίζω πως θα έπρεπε να παραδειγματιστείτε και από το αποτυχημένο φοροληστρικό 

μοντέλο του παρελθόντος και να αλλάξετε αυτά τα οικονομικά μοντέλα. Με αυτό τον τρόπο 

ούτε σε νέες εργασίες μπορούμε να ελπίσουμε ούτε σε ανάπτυξη, επενδύσεις, εξωστρέφεια 

και αξιοποίηση του ενεργητικού δυναμικού. 

Είχα πει και κατά τη συζήτηση του προσχεδίου ότι πρέπει να εδραιωθεί κλίμα 

εμπιστοσύνης για να έρθουν μακροπρόθεσμες επενδύσεις, για να πάμε μπροστά με 

ανάπτυξη. Όμως, με προβληματίζει ιδιαίτερα ότι το success story, για το 2018, βασίζεται σε 

στόχο πρωτογενούς πλεονάσματος ύψους, 3,8% του Α.Ε.Π. ή 7,051 δισεκατομμύρια, ώστε 

να προκύψουν του χρόνου 600 περίπου εκατομμύρια για παροχές. 

Βλέπουμε ότι θέτετε προϋπόθεση γι' αυτό την κατά 2,5% αύξηση του Α.Ε.Π. και 

μάλιστα, έχετε την ελπίδα για ανάπτυξη, κατά 0,1%, μέσα σε μόλις ένα μήνα από τη συζήτηση 

του προσχεδίου. 

Δεν λαμβάνετε υπ' όψιν ότι και πέρυσι προβλέπατε, αντίστοιχα, ανάπτυξη 2,7% αλλά 

μετά βίας πιάσαμε το 1,6% του Α.Ε.Π.. 

Το αφήνω στην κρίση σας, αλλά περιμένω την απάντησή σας για τον τρόπο που 

εξάγεται τα συμπεράσματά σας, επί αυτών των δεδομένων. 
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Έχω πολλάκις τονίσει ότι η ανάπτυξη που στηρίζεται σε τέτοια πλεονάσματα είναι απλά 

ουτοπιστική και όχι ρεαλιστική. 

Το ίδιο το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο, φαίνεται να θεωρεί ότι η Ελλάδα, για το 2018, 

μπορεί να πετύχει πρωτογενές πλεόνασμα κατά ανώτατο 2,2% του Α.Ε.Π. και όχι 3,8%, που 

αναφέρει ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός. 

Άρα, μιλάμε, προφανώς, εξαρχής, διαδεδομένο κενό ύψους 1,6% του Α.Ε.Π., ήτοι 

κοντά στα 3 δισεκατομμύρια. 

Εάν δεν πιαστεί αυτός ο στόχος, τότε τι γίνεται; 

Περιμένουμε εφαρμογή των αντίμετρων από το 2019 και αναβολή των μέτρων 

κοινωνικού χαρακτήρα; 

Μιας και μιλάμε για στόχους στα έσοδα, θέλω να αναφερθώ και σε αυτά που 

προβλέπονται από τις αποκρατικοποιήσεις. Βλέπουμε ότι έχετε προβλέψει στόχους 2,7 

δισεκατομμύρια, από αποκρατικοποιήσεις. Θα πουληθούν ή ελπίζετε να πουληθούν κατά 

ποσοστό, μεταξύ άλλων, η ΔΕΠΑ κατά 65%, τα ΕΛΠΕ κατά 35%, η Δ.Ε.Η. κατά 17%, η 

ΕΥΔΑΠ κατά 11%, η ΕΥΑΘ κατά 23% κ.λπ.. 

Μάλιστα, από τις εν λόγω συμμετοχές του δημοσίου, λέτε ότι θα έρθει στο ταμείο του 1 

δισεκατομμυρίου. Όμως, ταυτόχρονα, βλέπουμε, κατά καιρούς, τις εσωτερικές αντιφάσεις και 

διαφωνίες των αρμοδίων Υπουργών σας, οι οποίοι δηλώνουν ότι δεν συμφωνούν με την 

αποκρατικοποίηση τους, για παράδειγμα οι δηλώσεις του κ. Σταθάκη. 

Αν ακόμη αυτά είναι αδιάφορες λεπτομέρειες, δεν έχω απάντηση για το πώς θα 

ξεπεράσετε το γεγονός ότι για το 80% των προβλεπόμενων εσόδων από αποκρατικοποιήσεις 

για το 2018, δεν έχουν καν προκηρυχθεί οι σχετικοί διαγωνισμοί. Δηλαδή, πώς θα μπει 

πωλητήριο και πώς προβλέπονται τα λεφτά από αυτό το ταμείο, αφού ακόμη δεν ξεκίνησε η 

χρονοβόρα διαγωνιστική διαδικασία; Άρα, μήπως ξέρετε εκ των προτέρων ότι μιλάμε για 

ανέφικτα πράγματα και προβλέψεις; Αλλά και αν όλα γίνουν ως δια μαγείας, για παράδειγμα 

πως θα υπερκεράσετε το θολό τοπίο για την πώληση των λιγνιτικών μονάδων της ΔΕΗ, αφού 

ακόμη η Κομισιόν δεν έχει δώσει πράσινο φως και άρα είναι στον αέρα 100 εκατομμύρια 

προβλέψεις εισπράξεων. 

Κάτι τελευταίο. Έχει γίνει αποτίμηση επισήμως ώστε να ξέρουμε από και πού και αν 

ορθώς προσδοκούμε τα έσοδα; Δηλαδή, με λίγα λόγια έχω την εντύπωση ότι ο 

προϋπολογισμός για το 2018 ως προς τα έσοδα που αναμένουμε προσιδιάζει με 

σουρεαλιστικό, ιδεατό. Από την άλλη πλευρά, για να αισιοδοξήσουμε λίγο, αν μπορεί αυτό να 

επιτραπεί με όλα όσα προανέφερα, ελπίζω να δούμε στην πράξη την ενίσχυση της 

φορολογικής συμμόρφωσης, την εφαρμογή διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων στις αγορές 

προϊόντων και της αναμόρφωσης των μηχανισμών εποπτείας και ελέγχου της αγοράς, τον 

εκσυγχρονισμό του συστήματος δημόσιας υγείας, τη διαχείριση του ιδιωτικού χρέους και την 

εισαγωγή σύγχρονου μηχανισμού για τον εξωδικαστικό συμβιβασμό, την προστασία της 

πρώτης κατοικίας, την ολοκλήρωση της υλοποίησης του προγράμματος εξόφλησης 

ληξιπρόθεσμων υποχρεώσεων των φορέων της Γενικής Κυβέρνησης στην πραγματική 

οικονομία και τέλος την επισκόπηση δαπανών φορέων της Γενικής Κυβέρνησης. 
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Να τονίσω πάντως ότι απ’ όλα τα παραπάνω, μόνο για 2 – 3 κατηγορίες βλέπω φως 

στο τούνελ και θα αναφερθώ συγκεκριμένα. Βλέπω για την επισκόπηση δαπανών φορέων 

της Γενικής Κυβέρνησης. Έχει ήδη αρχίσει να αποδίδει. Για την ενίσχυση της φορολογικής 

συμμόρφωσης υπό την προϋπόθεση όμως ότι θα ελαφρυνθούν οι φορολογικές υποχρεώσεις 

των πολιτών, γιατί απλά δεν αντέχουν άλλο τη διαρκή φοροεπιδρομή που βιώνουν εδώ και 

περίπου 8 χρόνια και για τον εκσυγχρονισμό του συστήματος δημόσιας υγείας, κοινωνικής 

ασφάλισης και πρόνοιας. Για όλα τα άλλα, έχω σοβαρές αμφιβολίες έως και ενστάσεις περί 

της δυνατότητας να τα δούμε στην πράξη. Αυτό γιατί τα μέτρα που προβλέπονται, οι 

επιβαρύνσεις για τους πολίτες και εν τέλει για το δημόσιο χρέος, με οδηγούν σε 

προβληματισμό ως προς τη συνταγή επιτυχίας που θέλετε να προσδώσετε στις προβλέψεις 

για τη νέα χρονιά.  

Για να είμαι βέβαια αντικειμενικός, θεωρώ ότι έγινε ένα σημαντικό βήμα από την 

κοινοπρακτική έκδοση ομολόγου σταθερού επιτοκίου 5ετούς διάρκειας ύψους 3 δις ευρώ. 

Ήταν μια βασική πρώτη εκκίνηση της οικονομίας που σήμανε επιστροφή στη χρηματοδότηση 

μέσω των διεθνών αγορών ύστερα από 3 περίπου χρόνια. Στα θετικά επίσης αποτιμώνται και 

οι πρόσφατες αποφάσεις του Eurogroup της 15ης Ιουνίου του 2017, περί παροχής έμμεσης 

εγγύησης από τους ευρωπαίους εταίρους προς το ελληνικό δημόσιο για απρόσκοπτη έξοδό 

τους στις αγορές. Έτσι είναι πιθανή η εκταμίευση στο τέλος του προγράμματος, μέρος των 

αδιάθετων δανειακών κεφαλαίων του τρέχοντος προγράμματος. Αυτό θα βοηθήσει στο να 

δημιουργήσει η Ελλάδα η ίδια ταμειακά διαθέσιμα ασφαλείας, πράγμα που θα αποδώσει τα 

μέγιστα εάν συνδυαστεί με αποφάσεις για μέτρα ελάφρυνσης του δημόσιου χρέους. Η χώρα 

πάσχει από ρευστότητα και για να λυθεί το θέμα αυτό, απαιτείται βελτίωση του οικονομικού 

και επενδυτικού κλίματος, παράγοντες εξαιρετικά κρίσιμοι για έξοδο από την κρίση. Ας 

αποφασίσετε επιτέλους ότι για να πετύχει η χώρα, πρέπει να καθίσουμε όλα τα πολιτικά 

κόμματα που έχουμε ευρωπαϊκή κατεύθυνση στο τραπέζι των αποφάσεων, να 

συναποφασίσουμε ως προς τις προϋποθέσεις για ανάπτυξη και επανεκκίνηση της ελληνικής 

οικονομίας, για να υπογράψουμε έτσι όλοι μαζί το success story, μιας χώρας που θα έχει 

ανατρέψει τα αρνητικά προγνωστικά μέσα σε χρόνο ρεκόρ. 

 

 

    Γεώργιος Κατσιαντώνης  

 

 

    Βουλευτής Λαρίσης 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Γενικού Εισηγητή του «Ποταμιού» 
Γεώργιου Μαυρωτά 
Βουλευτή Αττικής 

 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

To 2018 είναι μια κομβική χρονιά. Έχουμε το τέλος του προγράμματος τον Αύγουστο 

και πρέπει να έχουμε βγει στις αγορές. 

Θα ξεκινήσω από τις προβλέψεις. Προβλέπεται ανάπτυξη 2.5% και πρωτογενές 

πλεόνασμα 3.8%. Κάνοντας την αναγωγή στα περσινά δεδομένα προβλέπαμε ανάπτυξη 

2.7% και πετύχαμε 1.6%. Με βάση αυτά για το 2018 καλώς εχόντων των πραγμάτων να 

περιμένουμε ένα 1.5%. Κι επειδή αυτό είναι το νούμερο κλειδί κάθε Προϋπολογισμού μήπως 

είναι κι αυτός ένας βολονταριστικός προϋπολογισμός που βασίζεται σε ένα «wishful thinking».  

Αντίθετα με την ανάπτυξη, στα πρωτογενή πλεονάσματα οι στόχοι υπερκαλύπτονται. 

Το 2.8% που πιάσαμε φέτος ως πλεόνασμα με μνημονιακό στόχο το 1.75% στόχο το δείχνει. 

Ίσως, γιατί δεν αυξήθηκε ο παρανομαστής το ΑΕΠ όσο περιμέναμε. Αυτό όμως δεν είναι καλό 

μήνυμα. Δηλαδή να παίρνεις τα ίδια λεφτά που προέβλεψες από τους φορολογούμενους, 

αλλά από μια πίτα που δεν μεγάλωσε όσο υπολόγισες. 

Του χρόνου προβλέπεται 3.82% με στόχο το 3.5%. Γιατί τόσο ψηλά ο πήχης; 0.32% 

είναι περίπου 550 εκατομμύρια. Για να έχουμε κοινωνικό μέρισμα και του χρόνου; Φέτος 

είχαμε γιατί πιάσαμε 2.8% πλεόνασμα. Του χρόνου +1 μονάδα; Και 0.3 πάνω από τον στόχο 

του 3.5%. Πάλι υπερφορολόγηση δηλαδή, με +1 δις παραπάνω φόρους έμμεσους (τους πιο 

άδικους) και άμεσους. 

Το βασικό ερώτημα που καλούμαστε να απαντήσουμε είναι εάν ο Προϋπολογισμός του 

2018 στηρίζεται σε βιώσιμες πολιτικές με μακροχρόνιο ορίζοντα ή σε αποσπασματικές 

πολιτικές με βραχυχρόνιο ορίζοντα.  

Μπορούμε να αναφερθούμε σε μερικά μακροοικονομικά νούμερα, όπως ότι προβλέπει 

αύξηση του ΑΕΠ κατά 2,5% (αλλά παράλληλα να υπενθυμίσουμε ότι ο περσινός προέβλεπε 

2,7% για να κλείσει στο 1,6%) και πρωτογενές πλεόνασμα 3,82% (αντί 3,5% που απαιτείται) 

ή ότι οι επενδύσεις προβλέπονται να έχουν αύξηση 11,4% όταν στο προσχέδιο πριν από ένα 

μήνα μιλούσαν για 12.6%.  

Είναι προφανές πως με τα νούμερα και τις προβλέψεις, μπορούμε να 

αντιπαρατιθέμεθα ώρες, αλλά η ουσία είναι αν πίσω από τα νούμερα υπάρχουν 

μακροπρόθεσμες βιώσιμες πολιτικές ή αν κρύβονται κοντόφθαλμες ευκαιριακές πολιτικές, οι 

οποίες μακροπρόθεσμα λειτουργούν εις βάρος της χώρας και του ίδιου του πολίτη. 

Η μεγάλη αρνητική απόκλιση της τάξεως του 5,6%, ήτοι 2.9 δις ευρώ στα έσοδα του 

2017 σε σχέση με τις εκτιμήσεις του πρόσφατου Μεσοπρόθεσμου προγράμματος 2018-2021 

(Μάιος 2017) και η αντίστοιχη μειωμένη πρόβλεψη στα έσοδα του 2018 σε σχέση με το 

μεσοπρόθεσμο, που είναι μειωμένη περίπου κατά 800 εκ. ευρώ, καταδεικνύουν ανάγλυφα το 

πρόβλημα.  
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Και επειδή σε διάφορες δημόσιες συζητήσεις ακούμε λίγο-πολύ από την κυβέρνηση 

πως επειδή τα έσοδα από φόρους είναι μειωμένα σε σχέση με πέρυσι ό,τι αυτό συνεπάγεται 

μείωση της φορολογίας, καλό είναι να κάνουμε κάποια αριθμητική δημοτικού:  

Τα φορολογικά έσοδα από άμεσους φόρους προέρχονται από το γινόμενο 

‘φορολογικοί συντελεστές’ επί ‘φορολογητέο εισόδημα’ και από τον βαθμό εξόφλησης προς 

την εφορία.  

Όταν λοιπόν και αυξάνονται οι φορολογικοί συντελεστές και μειώνονται τα έσοδα και 

συγχρόνως αυξάνουν τα ληξιπρόθεσμα προς την εφορία κατά 1 με 2 δις ευρώ το μήνα, τότε 

αυτό σημαίνει δύο πράγματα:  

1) Πως έχει μειωθεί το φορολογητέο εισόδημα και  

2) πως έχει φθάσει ταβάνι η φοροδοτική δυνατότητα.  

Όταν λοιπόν ο κόσμος ακούει πως δεν υπάρχει υπερφορολόγηση, επειδή μειώνονται 

τα έσοδα του κράτους, τρελαίνεται. Διότι απλούστατα έχουμε το εξής: Kαι οι φόροι για τον 

κάθε πολίτη αυξάνονται και δημοσιονομικό αποτέλεσμα δεν έχουμε. 

Μιλώντας αντίστοιχα για το ασφαλιστικό, βλέπουμε αύξηση εισφορών, μείωση 

συντάξεων αλλά τελικά η κρατική επιχορήγηση στον ΕΦΚΑ παραμένει σταθερή. Δηλαδή και 

επιβαρύνθηκαν οι πολίτες και δεν είχαμε δημοσιονομικό όφελος με μείωση της επιχορήγησης 

του ΕΦΚΑ από τον τακτικό προϋπολογισμό. Από την άλλη έχουμε μείωση επιχορήγησης του 

ΕΟΠΠΥ κατά 200 εκ. ευρώ, μείωση επιχορήγησης στα νοσοκομεία κατά 370 εκ. ευρώ, 

αύξηση αποδιδόμενων πόρων σε ΟΤΑ κατά 160 εκ. ευρώ.  

Παράλληλα έχουμε κάποιες αυξήσεις στις δαπάνες μισθοδοσίας του δημοσίου και στα 

λειτουργικά του έξοδα της τάξης των 700 εκ. ευρώ. Και μέσα σε όλα αυτά η κυβέρνηση 

πανηγυρίζει για το κοινωνικό μέρισμα, κάνοντας πως δεν γνωρίζει ότι η αποσπασματική 

επιδοματική πολιτική είναι θνησιγενής και όχι βιώσιμη πολιτική επιλογή.  

Αυτοί που χρηματοδοτούν το κράτος με τους φόρους τους σε λίγο θα πάψουν να 

υπάρχουν και τα έσοδα από φόρους που χρηματοδοτούν τα αποσπασματικά επιδόματα, θα 

συνεχίσουν να μειώνονται. Ειδικά όταν συρρικνώνεται διαρκώς η φορολογική βάση και 

καλείται το 19% των πολιτών να συνεισφέρει το 83% των φόρων (τα συνήθη υποζύγια). 

Είναι η γνωστή συνταγή που οδήγησε τη χώρα στην χρεωκοπία: «Δεν φροντίζω για την 

ανάπτυξη και την οικονομία, φτιάχνω πελατολόγιο και στο μέλλον βλέπουμε, δε βαριέσαι». 

Μιλάμε δηλαδή για ένα χαρτζιλίκι της τάξης κατά μέσο όρο των 200 ευρώ ανά άτομο. 

Συγκρίνοντας τον πίνακα 1.3 της εισηγητικής έκθεσης με τον αντίστοιχο πίνακα που 

είχατε φέρει προ μηνός με το προσχέδιο βλέπουμε ότι οι περισσότερες προβλέψεις έχουν 

αναθεωρηθεί προς τα κάτω. Η ιδιωτική κατανάλωση από 1,4 σε 1,2 , ο ακαθάριστος 

σχηματισμός παγίου κεφαλαίου από 12,6 στο 11,4 και ο Πληθωρισμός από 1,1 στο 0,8. Η 

πτώση αυτή έχει επίδραση στην δημιουργία ενός χαμηλότερου ΑΕΠ σε σύγκριση με το 

Προσχέδιο , τόσο για το 2017 όσο και το 2018. 

Εδώ νομίζω ότι πρέπει να σταθεί κανείς και να εμβαθύνει στις συνέπειες αυτών των 

μειώσεων. Η πρώτη επίδραση που είναι και η πιο σημαντική είναι, η αύξηση του 

πλεονάσματος λόγω της μείωσης του παρονομαστή του κλάσματος.  
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Ας μην ξεχνάμε ότι το πλεόνασμα εκφράζεται πάντα ως ποσοστό του ΑΕΠ. Η δεύτερη 

επίδραση είναι αυτή στο Δημόσιο Χρέος που και αυτό εκφράζεται ως ποσοστό του ΑΕΠ. Ένα 

μικρότερο ΑΕΠ δηλ. ένας μικρότερος παρονομαστής, αυξάνει το ποσοστό του Δημοσίου 

Χρέους έναντι του ΑΕΠ. 

 

Απασχόληση και εγχώρια ζήτηση – αύξηση κατανάλωσης 

Η συρρίκνωση της εγχώριας ζήτησης κατά τη διάρκεια της οικονομικής προσαρμογής 

συνδέεται στενά με τις εξελίξεις στην αγορά εργασίας. Η σωρευτική απώλεια θέσεων 

εργασίας μεταξύ 2009 και 2013 ανήλθε στο 17,7% των απασχολούμενων του 2008 σε 

εθνικολογιστική βάση, ήτοι σε 859 χιλιάδες θέσεις εργασίας.  

Το ίδιο διάστημα, η ανεργία αυξήθηκε κατά 19,7 ποσοστιαίες μονάδες, φτάνοντας το 

2013 στο 27,5% του εργατικού δυναμικού. Έκτοτε εμφανίστηκαν σημάδια ανάκαμψης στην 

αγορά εργασίας, με τον αριθμό των απασχολούμενων να αυξάνεται την τριετία 2014-2016. 

Κυρίως με τις ελαστικές μορφές εργασίες (μερική απασχόληση, εποχιακή απασχόληση, 

συμβασιούχοι ορισμένου χρόνου κλπ.) 

Ουσιαστικά μια θέση εργασίας κανονικά αμοιβόμενη σπάει σε δύο μερικής 

απασχόλησης. Δηλαδή αντί να έχουμε μία θέση εργασίας των 1000 ευρώ έχουμε δύο των 

500 ευρώ. Το συνολικό διαθέσιμο εισόδημα καταναλωτή όμως παραμένει το ίδιο παρά το 

γεγονός ότι η ανεργία μειώνεται, λόγω των μειωμένων αμοιβών. Άρα η συμβολή της μείωσης 

της ανεργίας (της αύξησης της απασχόλησης δηλαδή) στην αύξηση της ζήτησης είναι οριακή.  

Δεν δικαιολογείται δηλαδή η αισιοδοξία στην εισηγητική έκθεση που αποδίδει την 

αύξηση της εγχώριας ζήτησης στη μείωση της ανεργίας. Σύμφωνα με τα στοιχεία του 

πληροφοριακού συστήματος ΕΡΓΑΝΗ για το α’ επτάμηνο (Ιανουάριος-Ιούλιος) του 2017, η 

πλειονότητα των νέων προσλήψεών στον ιδιωτικό τομέα αφορά θέσεις μερικής (47,86%) και 

εκ περιτροπής (13,81%) εργασίας.  

Η σημαντική αυτή ενίσχυση της επισφαλούς απασχόλησης επηρεάζει τη μεταβολή των 

μισθών, αφού, όπως δείχνουν τα στοιχεία απασχόλησης του Ιδρύματος Κοινωνικών 

Ασφαλίσεών – Ενιαίου Ταμείου Μισθωτών (ΙΚΑ-ΕΤΑΜ) για τον Νοέμβριο του 2016, ο μέσος 

μισθός των απασχολούμενών με μερική απασχόληση ήταν 397,67 ευρώ.  

Με άλλα λόγια, η παρατηρούμενη αλματώδης αύξηση της μερικής και της εκ 

περιτροπής απασχόλησης ισοδυναμεί με σοβαρή μείωση των εισοδημάτων και της 

αγοραστικής δύναμης των εργαζομένων. 

 

Επενδύσεις 

Ας πάμε και στις επενδύσεις. 

Εδώ αναφέρεται ένας άλλος παράγοντας που κατά την γνώμη τους θα τονώσει το ΑΕΠ 

της χώρας. Ότι δηλ. θα ενισχυθεί ο Ακαθάριστος Σχηματισμός Παγίου Κεφαλαίου (ΑΣΚΠ) και 

μάλιστα στον τομέα των κατασκευών πλην κατοικίας.  
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Mια αύξηση της τάξεως του 12,6% (Προσχέδιο) για το 2018 μοιάζει εξωπραγματική 

βλέποντας τη χρονοσειρά. Βέβαια στον προϋπολογισμό είδαν ότι αυτό μάλλον αποτελεί 

ευσεβή πόθο και το αναθεώρησαν στο 11,4%.  

 

2016  1.6 

2017  5.1 

2018  11.4 

 

Οι επενδύσεις, όμως, χρειάζονται ένα φιλόξενο, φιλοεπενδυτικό περιβάλλον. Να έχουν 

προχωρήσει οι μεταρρυθμίσεις και να υπάρχει το κατάλληλο κλίμα, χρειάζονται αξιοπιστία και 

εμπιστοσύνη. Η εμπιστοσύνη, όμως, φεύγει καλπάζοντας (και έφυγε το 2015) κι επιστρέφει 

έρποντας, σιγά σιγά και περιμένει μηνύματα 

Όχι μηνύματα σαν κι αυτά στο Ελληνικό ή σε άλλες περιπτώσεις. Και έχουμε ανάγκη 

την επιστροφή της εμπιστοσύνης, γιατί πρέπει να βγούμε στις αγορές 

 

Έσοδα 

Μεγάλη, αρνητική απόκλιση της τάξεως του 5,6%, ήτοι 2.9 δις ευρώ στα έσοδα του 

2017 σε σχέση με τις εκτιμήσεις του πρόσφατου Μεσοπρόθεσμου προγράμματος 2018-2021 

(Μάιος 2017). Για το δε 2018, η πρόβλεψη στα έσοδα σε σχέση με το μεσοπρόθεσμο είναι 

μειωμένη περίπου κατά 800 εκ. ευρώ.  

Για να γίνουμε πιο συγκεκριμένοι, τα έσοδα από άμεσους φόρους μειώθηκαν το 2017 

τόσο σε σχέση με το 2016 όσο και σε σχέση με την πρόβλεψη του μεσοπρόθεσμο. Για το δε 

2018 προβλέπονται μειωμένα έσοδα σε σχέση με την πρόβλεψη του μεσοπρόθεσμου κατά 

700 εκ. ευρώ. 

Αυτοί που αυξάνονται είναι οι έμμεσοι φόροι -καθώς αναγκαστικά λόγω της εξάντλησης 

της φοροδοτικής ικανότητας από άμεσους φόρους- μόνο από εκεί υπάρχει περιθώριο.  

Σε σχέση με το 2017 προβλέπεται μια αύξηση της τάξης των 500 εκ. ευρώ στα έσοδα 

από άμεσους φόρους.  

Περαιτέρω, φαίνεται ότι η αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών στους επαγγελματίες 

και η σύνδεσή τους με το δηλούμενο εισόδημα, είχε, όπως δυστυχώς είχαμε προβλέψει 

πέρυσι, το αντίθετο, ως προς τα έσοδα, προσδοκώμενο αποτέλεσμα καθώς από ανεπίσημα 

στοιχεία προκύπτει ότι 9 στους 10 επαγγελματίες δηλώνουν εισόδημα λιγότερο από 10.000 

ευρώ ετησίως!  

Να μην υπολογίσουμε βέβαια εκτός από την αναμενόμενη φοροδιαφυγή και 

εισφοροδιαφυγή, το πόσοι επαγγελματίες διέκοψαν λόγω εισφορών τη δραστηριότητά τους ή 

την μετέφεραν στο εξωτερικό, συρρικνώνοντας έτσι τη φορολογητέα βάση αντί να τη 

διευρύνουν, όπως είναι το ζητούμενο ενός δίκαιου φορολογικού συστήματος. 

Στον τομέα της καταπολέμησης της φοροδιαφυγής δεν γίνεται στο προσχέδιο κάποια 

ιδιαίτερη μνεία. Αναγνωρίζουμε το θετικό βήμα που έχει γίνει ως προς τον υποχρεωτικό 

εφοδιασμό των επιχειρήσεων και επαγγελματιών με POS και αναμένουμε την εφαρμογή των 
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προαναγγελθέντων δράσεων για την ενθάρρυνση των ηλεκτρονικών συναλλαγών (συμμετοχή 

σε κληρώσεις με χρηματικά έπαθλα, διαμόρφωση αφορολογήτου με βάση το ύψος των 

ετήσιων ηλεκτρονικών πληρωμών). Από την έκθεση της ΑΑΔΕ προκύπτουν 2.6 δις 

βεβαιωθέντα (όχι εισπραχθέντα) έσοδα από φοροδιαφυγή για το πρώτο οκτάμηνο 2017. 

 

Χρέος 

Και ερχόμαστε πάλι στο σημείο όπως και προηγουμένως, ότι ενώ η αναθεώρηση του 

ΑΕΠ προς τα κάτω επέφερε αύξηση του πλεονάσματος, όσον αφορά στο Χρέος επέφερε το 

αντίθετο αποτέλεσμα, δηλαδή αύξησε το ποσοστό επί του ΑΕΠ δυσχεραίνοντας έτσι τις 

προσπάθειες για την μείωσή του.  

Επίσης με τον προϋπολογισμό να προβλέπει εκτίναξη του δημόσιου χρέους στα 332 

δισ. το τέλος του 2017 ευρώ, δηλαδή 13,7 δισ. ευρώ υψηλότερα σε σύγκριση με φέτος ο 

δανεισμός της χώρας από τις αγορές ενδέχεται να μην είναι εύκολη υπόθεση. 

Μπορεί να διατηρήσει σε υψηλά επίπεδα τα επιτόκια και η καμπύλη των ελληνικών 

ομολόγων να μην είναι πτωτική. Εφόσον από τις δοκιμαστικές εξόδους προκύψει ότι η χώρα 

δεν μπορεί να υποστηρίξει το story της καθαρής εξόδου, τότε η προληπτική γραμμή θα γίνει 

ανάγκη. Σύμφωνα με τον προϋπολογισμό, το χρέος θα φθάσει στο 179,8% του ΑΕΠ από 

178,2% του ΑΕΠ φέτος. 

Στον προϋπολογισμό του 2018 υπάρχει πρόβλεψη να δημιουργηθεί ένα ταμειακό 

«μαξιλάρι» ύψους τουλάχιστον 10 δισ. ευρώ, ώστε να διευκολυνθεί η επιστροφή στις αγορές 

μετά την ολοκλήρωση του 3ου Μνημονίου.  

Αυτό εφόσον το επιτρέψουν αγορές και επενδυτές και εφόσον οι αξιολογήσεις κλείσουν 

στην ώρα τους που θα επιτρέψουν στη χώρα να πάρει τις μνημονιακές δόσεις. 

 

Ειδικότερα 

Ας πάμε και στα ειδικότερα: 

Σκοπός του κάθε προϋπολογισμού είναι να μοιράσει συγκεκριμένους πόρους (ποιοι 

είναι το διαβάζουμε στα έσοδα) σε δραστηριότητες (ποιες είναι το διαβάζουμε στα έξοδα) έτσι 

ώστε να βελτιστοποιηθεί το όφελος στους πολίτες της χώρας. 

Αυτή η συνάρτηση οφέλους είναι πολύ δύσκολο να προσδιορισθεί αντικειμενικά, γι’ 

αυτό καταφεύγουμε σε υποκειμενικές εκτιμήσεις και θέτουμε προτεραιότητες. 

Καλό θα ήταν, όμως, σε αυτές τις προτεραιότητες να υπάρχει ένας διάλογος μια 

σύγκλιση όχι κατά ανάγκη ταύτιση. Βλέπουμε ότι μόνο σε 4 Υπουργεία υπάρχει αύξηση 

(Εσωτερικών, Μετανάστευσης, Παιδείας, Ψηφιακής Πολιτικής), ενώ σε άλλα έχουμε μειώσεις 

και μάλιστα πάνω από 30% σε σχέση με το 2017, όπως στο Αγροτικής Ανάπτυξης, στο 

Διοικητικής Ανασυγκρότησης, στο Οικονομίας και Ανάπτυξης και στο Υποδομών. 

Είναι τομείς, όμως, που υποτίθεται ότι θα πρέπει να πρωταγωνιστήσουν στην 

ανασύνταξη της χώρας. Θα πουν οι ειδικοί εισηγητές γι’ αυτά. 

Κλείνοντας, το νούμερο κλειδί του Προϋπολογισμού είναι το 2.5% ανάπτυξη. Αυτό 

πρέπει να είναι η πυξίδα και να υπηρετηθεί. Όχι όπως πέρσι που υπονομεύθηκε από τις 
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καθυστερήσεις στην αξιολόγηση. Με δύο αξιολογήσεις να πρέπει να κλείσουν πριν το τέλος 

του προγράμματος και με πιθανές γερμανικές εκλογές την άνοιξη δεν θα πρέπει να 

ρισκάρουμε «πολιτικές λύσεις». Το παρελθόν πρέπει να μας έχει κάνει σοφότερους και να 

βάλουμε σε πρώτο πλάνο την οικονομία και την βιώσιμη έξοδο από το μνημόνιο τον 

Αύγουστο του 2018, δηλαδή σε 9 μήνες. 

   

Γεώργιος Μαυρωτάς 

 

  Βουλευτής Αττικής 
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Ε Ι Σ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ 

Β. ΕΙΔΙΚΩΝ ΕΙΣΗΓΗΤΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ 

ΜΑΚΗ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΗΛΕΙΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ 
Μάκη Μπαλαούρα 
Βουλευτή Ηλείας 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Αυτός ο Προϋπολογισμός, όπως ξέρουμε όλοι είναι ο τελευταίος μνημονιακός 

Προϋπολογισμός. Τι σημαίνει αυτό; Σημαίνει ότι δημιουργεί τις συνθήκες για την έξοδο από 

την κρίση και την έξοδο από το μνημόνιο. Είναι όμως success story; Προφανώς δεν είναι, 

γιατί υπάρχουν πάρα πολλά προβλήματα. Μόνο και μόνο το ύψος της ανεργίας να 

αναλογιστεί κανένας, θα δει ότι αποτελεί ένα τεράστιο πρόβλημα, κοινωνικό, πολιτικό, 

ψυχολογικό για τους ανθρώπους αυτούς. Τα νέα παιδιά βρίσκονται ακόμα στο εξωτερικό. 

Όμως, πρέπει να πούμε ότι πολλά πράγματα πηγαίνουν καλύτερα, βρίσκονται στη σωστή 

κατεύθυνση. 

Τι σημαίνει «θα βγούμε από το μνημόνιο»; Σημαίνει ότι θα αυξηθούν οι βαθμοί 

ελευθερίας της Κυβέρνησης, προκειμένου να κάνει κάποια πράγματα που σήμερα δεν μπορεί 

να κάνει. Περί αυτού πρόκειται. Θα είμαστε πάντα, όπως είναι και όλη η Ε.Ε. και ιδιαίτερα η 

Ευρωζώνη, σε ένα «Πλαίσιο».  

Θα πρέπει, όμως, να θυμηθούμε, τι σημαίνει «βγαίνουμε από το μνημόνιο» και να 

θυμηθούμε τι παραλάβαμε. Παραλάβαμε ένα χρεοκοπημένο κράτος, ένα κράτος που έχει 

χάσει το 25% του εθνικού του πλούτου.  

Θα σας πω ένα παράδειγμα, το οποίο είναι συγκλονιστικό. Στη διαδικασία  

φτωχοποίησης, η παιδική φτώχεια είχε ανεβεί στο 52,9% και τώρα, κατά την ΕΛΣΤΑΤ, έχει 

πέσει στο 21,2%. Είναι συγκλονιστικά αυτά τα νούμερα, όχι μόνο για εμάς και για τους 

ανθρώπους που έχουμε δίπλα μας και τους βλέπουμε, είναι συγκλονιστικά νούμερα ακόμα 

και για τον Ο.Η.Ε., που τα έχει εντοπίσει.  

Η ανεργία, που την παραλάβαμε στο 27%, έχει μειωθεί στο 21% και έχει πέσει πια 

κάτω από ένα εκατομμύριο. Με τέτοια ανεργία δεν πανηγυρίζουμε, γιατί όταν έχεις ένα 

εκατομμύριο ανέργους δεν μπορείς να βγεις στους δρόμους και να πανηγυρίσεις. Είναι ένα 

πρόβλημα κοινωνικό και πολιτικό. 

Επίσης, πήραμε ένα διαλυμένο κράτος. Ένα παράδειγμα για το τι θα πει διαλυμένο 

κράτος είναι ότι δεν έχουμε καν τα αναγκαία εργαλεία διακυβέρνησης. Π.χ. δεν έχουμε 

πλατφόρμες διασταύρωσης στοιχείων. Τις φτιάξαμε τώρα, μέσα στα δύο χρόνια που είμαστε 

Κυβέρνηση. 

Τέλος, παραλάβαμε την υποθήκευση των περιουσιακών στοιχείων του Ελληνικού 

Δημοσίου, του ελληνικού πλούτου, τα οποία έχουν καταχωρηθεί στο ΤΑΙΠΕΔ και κατ' 

επέκταση στο ξεπούλημα. Προσπαθούμε, ό,τι μπορούμε να κάνουμε, σ’ αυτά που 

κληρονομήσαμε. 

Το 2018 η περαιτέρω βελτίωση της οικονομίας και η ενίσχυση της ανάπτυξης με τη 

μείωση της ανεργίας και την αύξηση της απασχόλησης, εκτός από τα έσοδα που θα φέρουν 
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προς τον ΕΦΚΑ, θ’ αυξήσουν τις αποδόσεις εισφορών προς τον ΕΟΠΥΥ, προς τον ΟΑΕΔ και 

συνολικά στα έσοδα του Δημοσίου. Αυτή η θετική πορεία αποτυπώθηκε ήδη στα 

δημοσιονομικά αποτελέσματα για το έτος 2017 και αποτυπώνεται και στον προϋπολογισμό 

του 2018. Είναι δείγμα της ανάκαμψης της οικονομίας, η οποία μέσω της εργασίας τροφοδοτεί 

το σύστημα κοινωνικής ασφάλισης, την κοινωνική πρόνοια και την αλληλεγγύη, τη στήριξη 

των ανέργων. Η αύξηση του παραγόμενου πλούτου είναι κρίσιμο ζήτημα και σε συνδυασμό 

με τη δίκαιη διανομή του αποτελεί το ευτύχημα της εξόδου από τα προγράμματα επιτήρησης. 

Ένας καλός προϋπολογισμός πρέπει να έχει τρία στοιχεία, τα οποία μεταξύ τους είναι 

ανταγωνιστικά. Το πρώτο στοιχείο είναι η διατήρηση των οικονομικών του κράτους σε τροχιά 

βιωσιμότητας. Είχαμε δει τα προηγούμενα χρόνια, κυρίως πριν από το 2010, τον εκτροχιασμό 

των δημοσίων οικονομικών, ο οποίος είχε τραγικές συνέπειες στην ελληνική οικονομία, στην 

κοινωνία και τελικά, μπήκαμε στα μνημόνια. Εδώ, είναι μια μεγάλη ειρωνεία της τύχης το ότι 

έλαχε σ’ εμάς, στην Κυβέρνηση της Αριστεράς, που έχει κοινωνικές ευαισθησίες, να 

διαχειριστεί αυτό το μεγάλο ζήτημα. 

Το δεύτερο στοιχείο του προϋπολογισμού πρέπει να είναι η καταπολέμηση των 

οικονομικών ανισοτήτων, με στόχο την άμβλυνση των συνεπειών της κρίσης, που 

πληρώσαμε όλος ο ελληνικός λαός και κυρίως οι ανήμποροι της κοινωνίας τα τελευταία 8 

χρόνια. 

Το τρίτο στοιχείο είναι η στήριξη της οικονομικής δραστηριότητας του ιδιωτικού τομέα 

με ρευστότητα, με μείωση των φορολογικών βαρών και κυρίως των ασφαλιστικών εισφορών, 

έτσι ώστε να τονωθεί η οικονομική δραστηριότητα και η αυθόρμητη ανάκαμψη που έχουμε 

μπροστά μας τα επόμενα τρίμηνα, να γίνει βιώσιμη μακροχρόνια μεγέθυνση του εθνικού 

πλούτου.  

Εδώ, όμως, έχουμε το εξής δύσκολο πρόβλημα: η τήρηση των φιλόδοξων πρωτογενών 

πλεονασμάτων που ζητούν οι δανειστές, προϋποθέτει σε γενικές γραμμές υψηλή φορολογία 

και έλεγχο των δαπανών. Από την άλλη, η ενίσχυση του κοινωνικού κράτους και η μείωση 

των ανισοτήτων συνεπάγονται μεγάλες κοινωνικές δαπάνες και ένας φιλικός προς τις 

επιχειρήσεις προϋπολογισμός απαιτεί χαμηλή φορολογία. Να, λοιπόν, ο ανταγωνισμός που 

γίνεται μεταξύ αυτών των τριών στοιχείων. Η κατάρτιση του προϋπολογισμού είναι η 

αποκατάσταση νέας ισορροπίας, της βέλτιστης αν θέλετε ισορροπίας, μεταξύ των τριών 

αυτών στόχων.  

Συνάδελφοι, το πρόγραμμα ολοκληρώνεται ουσιαστικά με το κλείσιμο της τρίτης 

αξιολόγησης και όλα τα σήματα δείχνουν ότι προς το τέλος του Ιανουαρίου θα ολοκληρωθεί η 

τρίτη αξιολόγηση. Θα υπάρξει η τεχνική συμφωνία του Eurogroup  της 4ης Δεκεμβρίου και θα 

πάμε στην ολοκλήρωση της τρίτης αξιολόγησης στα μέσα με τέλος του Γενάρη. Τότε θα 

αρχίσει η συζήτηση για την αναδιάρθρωση του χρέους.  

Όπως γνωρίζουμε όλοι, στο τελευταίο Eurogroup του Ιουνίου 2017 υπήρξε αρκετή 

σαφήνεια όσον αφορά την απομείωση του χρέους. Όμως δεν παραμετροποίησε, δηλαδή δεν 

έχουν μπει ακριβώς τα παραμετρικά μέτρα για την απομείωση του χρέους. Μπαίνουμε λοιπόν 

σ’ αυτή τη συζήτηση για τα μέτρα ελάφρυνσης του χρέους, το διάστημα Ιανουαρίου-Μαρτίου 
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2018, αμέσως μετά το κλείσιμο της τρίτης αξιολόγησης. Εδώ μπαίνουν και άλλα ζητήματα για 

την επόμενη μέρα μετά το τέλος του προγράμματος. Δεν είναι ένας εύκολος δρόμος. Τι 

χαρακτηριστικά θα έχει η από εδώ και πέρα επιτήρηση; Θα είναι αντίστοιχη με αυτή της 

Πορτογαλίας και της Κύπρου, στα πλαίσια του ευρωπαϊκού εξαμήνου, όπως εμείς 

επιδιώκουμε ή κάτι άλλο;  

Γι’ αυτό λοιπόν προσπαθούμε να δημιουργήσουμε ένα ταμειακό απόθεμα που θα μας 

επιτρέψει να βγούμε με ασφάλεια στις αγορές χωρίς νέα προληπτική γραμμή στήριξης από 

τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας, μετά φυσικά από το καλοκαίρι του 2018; Γιατί; 

Διότι θυμόμαστε ότι το 2014 επί Κυβέρνησης Σαμαρά – Βενιζέλου, η προληπτική γραμμή 

στήριξης ουσιαστικά προϋπόθετε ένα νέο μνημόνιο. 

Επομένως δεν θέλουμε αυτό, και δεύτερον, θέλουμε αυτό το ταμειακό απόθεμα να είναι 

και ένας μηχανισμός ασφάλειας μήπως προκύψει κάποια διεθνής αναταραχή, ένας νέος 

κλονισμός στις διεθνείς αγορές. Το μαξιλάρι ασφαλείας θα κυμανθεί μεταξύ 12 και 15 

δισεκατομμυρίων. Δηλαδή είναι υποχρεώσεις για 12 έως 18 μήνες των δανειακών μας 

αναγκών. Από αυτό το ποσό, τα 9 δισεκατομμύρια θα προκύψουν από τον Ευρωπαϊκό 

Μηχανισμό Στήριξης, το 1,5 δις περίπου έχει ήδη αποθεματοποιηθεί από τη δική μας πολιτική 

των δημοσίων οικονομικών, και επομένως δημιουργούμε ένα μαξιλάρι που θα μας παγιώσει 

στη κανονικότητα. Καθήκον της Αριστεράς ήταν να βγάλει τη χώρα από την κρίση, ότι 

καθήκον της είναι και να προετοιμάσει τη χώρα, να τη θωρακίσει, έτσι ώστε να μπορεί να 

αντιμετωπίσει την επόμενη κρίση από πολύ καλύτερες θέσεις.    

Να πω τώρα δύο - τρία πράγματα για τις επενδύσεις. Τους επενδυτές - και εδώ 

μπορούμε να κουβεντιάσουμε αρκετά και θα ήταν ενδιαφέρουσα η συζήτηση - δεν τους 

ενδιαφέρει τόσο πολύ, ώστε να είναι πρώτο στην ιεράρχησή τους το θέμα της φορολογίας. 

Θέλουν να ξέρουν τους κανόνες του παιχνιδιού: δηλαδή να έχουν ένα σαφές και σταθερό 

πλαίσιο οικονομικό, πολιτικό, κοινωνικό και, φυσικά, φορολογικό. Δεύτερον, λένε ότι θέλουν 

τα κατάλληλα επενδυτικά εργαλεία προκειμένου να υπάρξει ρευστότητα. Τα καινούργια 

χρηματοδοτικά εργαλεία, στα οποία έχουμε προχωρήσει είναι φυσικά ο αναπτυξιακός νόμος, 

το ΕΣΠΑ και η αναπτυξιακή τράπεζα. Δεν θα αναλύσω όλα τώρα: θα πω μερικά πράγματα 

αργότερα. Επομένως, η μεταρρύθμιση προς τις επενδύσεις δεν είναι κυρίως φορολογική. 

Είπα προηγουμένως ότι είναι και φορολογική αλλά όχι κυρίως φορολογική.  

 Θα σας πω ένα παράδειγμα και πολλοί από εσάς, συνάδελφοι, θα το ξέρετε. Υπάρχει 

μια Έκθεση της Μακένζι για την ελληνική οικονομία. Μάλιστα ήταν μια μελέτη, η οποία δεν 

προέκυψε ούτε από μας ούτε από καμία αριστερή οργάνωση. Ανατέθηκε από το ΣΕΒ. Η 

οποία τι σημειώνει; Σημειώνει ότι το εργατικό κόστος για το οποία όλοι, από την Κυβέρνηση 

Παπανδρέου μέχρι την Κυβέρνηση Σαμαρά – Βενιζέλου, λέγανε ότι είναι αυτό που δημιουργεί 

τα προβλήματα, επειδή ήταν υψηλοί οι μισθοί κλπ., ήταν, αν θυμάμαι καλά, 13ο στην 

ιεράρχηση. Ποια ήταν τα πρώτα; Τα πρώτα ήταν η γραφειοκρατία, οι δυσκολίες στην 

αδειοδότηση και όλα αυτά τα ζητήματα που εμείς με το νόμο για την απλοποίηση των 

αδειοδοτήσεων, έχουμε κάνει ήδη βήματα για να τα λύσουμε.  
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Δεύτερον, η στρατηγική μας δεν είναι τα μεγάλα έργα, τα φαραωνικά έργα και τα έργα 

που τελικά  οδηγούν σε φούσκες. Το ΕΣΠΑ, επομένως, που κάνουμε, όπως και ο 

αναπτυξιακός νόμος, φροντίζουμε να πάει περισσότερο στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις των 

οποίων οι επενδύσεις έχουν μεγαλύτερη απόδοση στην ελληνική οικονομία.   

Η πρόβλεψη για επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης σε 2.5% το 2018 στηρίζεται στις 

προβλέψεις,  

Α) για τη θετική συνεισφορά της ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 0.8%- ήδη το είδαμε αυτό 

και στο 2017. 

Β) για τη θετική συνεισφορά του ακαθάριστου σχηματισμού παγίου κεφαλαίου κατά 

1.4%, ο οποίος το 2017 ήταν 5.1% και αναμένεται να αυξηθεί με υψηλό ρυθμό λόγω του 

ευνοϊκότερου επενδυτικού περιβάλλοντος στη βάση των υλοποιούμενων μεταρρυθμίσεων 

αλλά και της αύξησης της ζήτησης,   

Γ) για την περαιτέρω βελτίωση του πραγματικού ελλείμματος στο ισοζύγιο αγαθών - 

υπηρεσιών, κατά 0,2%, δηλαδή την αύξηση των εξαγωγών σε μεγαλύτερο βαθμό από την 

αύξηση των εισαγωγών. Γιατί πάντα είχαμε τα δίδυμα προβλήματα στην ελληνική οικονομία 

και του ισοζυγίου και των δημοσιονομικών.  

 Σε πείσμα της καταστροφολογίας της ΝΔ, όλοι οι οικονομικοί δείκτες, οι εκθέσεις της 

Κομισιόν και του ΔΝΤ και οι διεθνείς οίκοι αξιολόγησης, καταγράφουν τη σταθερή 

αναπτυξιακή δυναμική της ελληνικής κοινωνίας.  

 Το 2017 ήταν το πρώτο έτος ανάπτυξης. Είχαμε αύξηση του ΑΕΠ 0.4% το 

πρώτο τρίμηνο και 0.8% το δεύτερο τρίμηνο, οπότε φαίνεται ότι έχουμε όλες τις 

προϋποθέσεις να κλείσουμε 2017, με ανάπτυξη 1.6%. 

  Οι εξαγωγές, όπως είπα και πριν, αυξήθηκαν το 2018 σε ετήσια βάση κατά 

18% και είναι το μεγαλύτερο ποσοστό στο επίπεδο της τελευταίας δεκαετίας.  

 Η βιομηχανική δραστηριότητα αυξήθηκε κατά 5,3% το πρώτο επτάμηνο του 

2017.  

 Οι ξένες άμεσες επενδύσεις, σημαντικό το νούμερο και εδώ, ξεπέρασαν τα 

2,1 δισ. Το πρώτο επτάμηνο του 2017, σημείωσαν αύξηση 161% σε σχέση με το αντίστοιχο 

επτάμηνο του 2016.  

 Φυσικά για τον τουρισμό ξέρουμε ότι σπάει ρεκόρ με τα 30 εκατομμύρια 

τουρίστες και με αυξημένα έσοδα. 

 Και τέλος, η χώρα πραγματοποίησε την πρώτη της πετυχημένη έξοδο στις 

αγορές και αυτή τη στιγμή τα επιτόκια των ελληνικών ομολόγων βρίσκονται στο χαμηλότερο 

σημείο από το 2009.  

 Το κυριότερο όμως, όπως είχα πει και στην αρχή, η ανεργία έπεσε στο 21% 

και τώρα αναμένεται να βρεθεί το 2018 κάτω από το 20%, ένα νούμερο που είναι σημαντικό.  

 Να αναφερθώ λίγο στα χρηματοδοτικά εργαλεία.  

 Η απορρόφηση από το ΕΣΠΑ ανήλθε το 2016 σε 11,4%, φέρνοντας την 

Ελλάδα στις πρώτες θέσεις μεταξύ των κρατών μελών της Ε.Ε. Για να υπάρχει ένα μέτρο 

σύγκρισης, η απορρόφηση που είχαν πιάσει οι κυβερνήσεις της ΝΔ και του ΠΑΣΟΚ στο 
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αντίστοιχο χρονικό σημείο (2009) της προηγούμενης προγραμματικής περιόδου (ΕΣΠΑ 2007-

2013) ήταν μόλις 1.5%. 

 Μέχρι το τέλος του 2017 η απορρόφηση θα φτάσει σε ποσοστό ρεκόρ του 

20%. Έχουμε ενεργοποιήσει προγράμματα 1,2 δισ. από το νέο ΕΣΠΑ, στα οποία έχουν 

ενταχθεί χιλιάδες επιχειρήσεις. 

 Στο τελευταίο Eurogroup της 15ης Ιουνίου έγινε ρητή αναφορά στην εξαιρετική 

«αξιοποίηση των ευρωπαϊκών πόρων από την Ελλάδα που έφερε στην ελληνική οικονομία 

περισσότερα από 11 δισ. ευρώ τα τελευταία δύο χρόνια». Δεν τα λέω εγώ, το Eurogroup τα 

λέει.  

 Έχουμε και ποιοτικά χαρακτηριστικά, όπως η ρήτρα εργασίας, όπου πρώτον, 

πριμοδοτούνται περισσότερο οι επιχειρήσεις, οι οποίες αυξάνουν τις θέσεις εργασίας και, 

δεύτερον, δεν μπαίνουν καθόλου στο ΕΣΠΑ όσοι δεν τηρούν αυστηρά την εργατική 

νομοθεσία.  

 Αυξήσαμε για δεύτερη χρονιά το εθνικό σκέλος του προγράμματος δημοσίων 

επενδύσεων. Αυξήσαμε τη χρηματοδότηση με πόρους των περιφερειών από 108 

εκατομμύρια το 2010 στα 300 εκατομμύρια το 2017. 

 Επίσης, έχουμε πρόσθετους πόρους για την οικονομία, όπως είναι η 

Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων, η οποία έφερε εντός του 2017 δύο δισ. στην ελληνική 

οικονομία. 

 Για τα επόμενα χρόνια έχουν δρομολογηθεί συμφωνίες επενδύσεων με την 

Τράπεζα για έργα ύψους 7 δισ. που με τη μόχλευση θα πυροδοτήσουν επενδύσεις άνω των 

20 δισ. και αυτές δεν είναι δικές μας εκτιμήσεις, αλλά είναι της Ευρωπαϊκής Τράπεζας 

Επενδύσεων.  

 Τέλος, ακόμα και στο σχέδιο Γιούνγκερ, η Ελλάδα είναι από τις πρώτες 

χώρες που το αξιοποίησε, έχοντας μέχρι στιγμής συμβασιοποιήσει έργα ύψους 3,7 δισ., που 

αφορούν σημαντικές υποδομές, αλλά και τη χρηματοδότηση επιχειρήσεων, κυρίως 

μικρομεσαίων. 

Δυστυχώς ή ευτυχώς, ευτυχώς για τους πιο ανήμπορους της κοινωνίας, , έλαχε σε 

εμάς ο κλήρος να βγάλουμε τη χώρα από την κρίση. 

Είμαι σίγουρος ότι θα μας λάχει και ο κλήρος να έχουμε δίκαιη ανάπτυξη, να ρίξουμε 

περισσότερο βάρος στα πληγέντα στρώματα που μας ενδιαφέρει και να καταπολεμήσουμε το 

καρκίνωμα της ανεργίας κάνοντας πια τη χώρα μας ένα κανονικό κράτος. 

 

 

      Μάκης Μπαλαούρας 

 

 

      Βουλευτής Ηλείας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ 

ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΠΓΙΑΛΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΓΡΕΒΕΝΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ 
Χρήστου Μπγιάλα  
Βουλευτή Γρεβενών   
 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Συζητάμε στην τρίτη συνεδρίαση της Επιτροπής Οικονομικών τον Προϋπολογισμό του 

2018. Τον τρίτο Προϋπολογισμό αυτής της Κυβέρνησης, ο οποίος δείχνει ξεκάθαρα, ότι με 

την εκτέλεσή του, μάλλον, εντός του έτους, δηλαδή στην «καρδιά» της εκτέλεσής του, η χώρα 

βγαίνει από το πρόγραμμα. 

Τον Αύγουστο του 2018, η χώρα βάζει τέρμα στα μνημόνια, βάζει τέρμα σε μια πορεία, 

στις πολιτικές που για πολλές δεκαετίες την έφεραν σε κατάσταση χρεοκοπίας. Στα μνημόνια 

τα οποία ξεκίνησαν το 2010 και παίρνουν το οριστικό τους τέλος το 2018, μέσα από την 

σκληρή προσπάθεια και την ακατάπαυστη δουλειά αυτής της Κυβέρνησης. 

Είναι ένας Προϋπολογισμός, ο οποίος μας δείχνει ότι βρισκόμαστε στην τελευταία 

«ανηφόρα», σε μια πορεία όπου βλέπουμε πλέον τον «αυχένα» και μπορούμε να μπούμε σε 

μια κανονική λειτουργία της χώρας. 

Ακούσαμε τις προηγούμενες μέρες και στο Προσχέδιο, αλλά και στην συζήτηση εδώ, 

στην πρώτη και δεύτερη συζήτηση, από τους Εισηγητές της Αντιπολίτευσης το ίδιο 

«τροπάριο». Είναι αυτό που ακούμε για τρίτη φορά, ότι « καταστρέφεται η χώρα», ότι «το ένα 

κακό διαδέχεται το άλλο», χωρίς να αναλογιστούν αυτά που έχουν κάνει και αυτά για τα οποία 

είναι υπεύθυνες αυτές οι πολιτικές δυνάμεις. 

Ο Προϋπολογισμός υπηρετεί πραγματικά τρεις σκοπούς - όπως ειπώθηκε και από τον 

Εισηγητή της Ν.Δ.- να υπηρετεί τα δημόσια οικονομικά να έχει αναπτυξιακό χαρακτήρα και να 

είναι αναδιανεμητικός. 

Τρεις στόχοι, οι οποίοι, όμως, όντως, επιτυγχάνονται. Γιατί; Ο Προϋπολογισμός του 

2018 υπηρετεί πλήρως τα δημόσια οικονομικά, πιάνει τους στόχους, δημιουργεί πλεόνασμα 

3,8% και θέτει ανάπτυξη 2,5%, άρα έχει και αναπτυξιακό χαρακτήρα. Όσο και να θέλουν να 

αντιστρέψουν την πραγματικότητα, τα νούμερα του προϋπολογισμού το λένε ξεκάθαρα, μαζί 

με τις θετικές εισηγήσεις των θεσμών αλλά και των διαφόρων οργανισμών, που ελέγχουν τα 

οικονομικά του Κράτους. Επίσης επιτυγχάνετε και ο τρίτος στόχος, γιατί είναι 

αναδιανεμητικός, καθώς ενισχύει τους οικονομικά αδύνατους και δίνει για δεύτερη φορά το 

κοινωνικό μέρισμα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι θυμόμαστε όταν πέρυσι για πρώτη φορά δόθηκε 

αυτό το κοινωνικό μέρισμα, τις κραυγές της Αντιπολίτευσης, ότι καταστρέφουμε το 

πρόγραμμα, πετάμε έξω τη χώρα μας, γιατί δεν έχουμε συμφωνήσει με τους δανειστές. Εμείς 

τους λέγαμε ότι είναι υπεραπόδοση των στόχων και άρα αυτό δεν έχει καμία σημασία. Και 

έχουμε το εξής στοιχείο. Στάλθηκε πρώτη από τον Ευκλείδη Τσακαλώτο μια επιστολή στους 

θεσμούς, που έλεγε το εξής: «Ότι και του χρόνου, εφόσον θα έχουμε υπεραπόδοση των 
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πλεονασμάτων, σε κοινή συμφωνία μαζί σας, θα κάνουμε και αναδιανομή ξανά ενός 

κοινωνικού μερίσματος». Και αυτό ακριβώς έγινε. 

Δεν διαφέρει σε τίποτα αυτό, το οποίο έγραφε η επιστολή με αυτό που συμβαίνει. Σε 

συμφωνία με τους θεσμούς, δίνεται το 1,4 δις ευρώ σε κοινωνικές ομάδες που έχουν 

πρόβλημα και σε χαμηλά εισοδηματικές ομάδες.  

Υπάρχει η εξής ιδεολογική προσέγγιση, άποψη και κατεύθυνση πολιτικών ανάμεσα στη 

δική μας Κυβέρνηση και στην Αξιωματική Αντιπολίτευση. Ο κ. Δένδιας, μάς είπε, ότι δεν 

γίνεται αναδιανομή. Είναι γιατί, εκείνοι πιστεύουν, ότι η αναδιανομή πρέπει να είναι για τους 

πλούσιους. Για εκείνους, βλέπετε, είναι φυσικό φαινόμενο οι κοινωνικές ανισότητες και όχι 

αποτέλεσμα των πολιτικών. Είναι η αναδιανομή που τους ενδιαφέρει. Δηλαδή, να παίρνουν 

τα χρήματα από τους πολλούς, να τα δίνουν στους λίγους, για να δημιουργούν off shores 

εταιρείες μέσα από διάφορους φορολογικούς «παραδείσους» και άλλους «παραδείσους» που 

δημιουργούν και ενισχύουν τη φοροδιαφυγή. 

Εδώ, κύριοι της Ν.Δ., φάσκετε και αντιφάσκετε, ως συνήθως. Από τη μία πλευρά, 

μιλάτε για αναδιανομή του εισοδήματος, αλλά από την άλλη πλευρά, θεωρείτε ότι η 

αναδιανομή θα γίνει μόνο επειδή θα μπορέσετε να δημιουργήσετε ανάπτυξη και να δώσετε 

περισσότερα στους πλούσιους. Η αναδιανομή του εισοδήματος γίνεται καθαρά μέσα από ένα 

φορολογικό σύστημα, το οποίο παίρνει από τους έχοντες και κατέχοντες και ενισχύει τις, 

οικονομικά, ασθενέστερες ομάδες.  

Ακούσαμε το εξής εκπληκτικό και νομίζω ότι ήταν μία κυνική ομολογία του κ. Δένδια. 

Πώς θα μειώσει η Ν.Δ. τις δαπάνες; Τους λέμε ότι μείωση των δαπανών σημαίνει ότι θα 

κάνετε απολύσεις. Προχθές, στην Επιτροπή μάς το είπαν. Ο κ. Δένδιας, ανέφερε 

συγκεκριμένα, ότι «εμείς προσθέσαμε 17.000 θέσεις συμβασιούχων στους Ο.Τ.Α. και 

υποχρεώσατε τους δημάρχους να πάρουν προσωπικό που δεν το θέλουν».  

Αυτά, κύριε Δένδια και κύριοι της Ν.Δ. θα τα πείτε στους Δημάρχους, οι οποίοι 

καθημερινά κατακλύζουν το Υπουργείο με ανάγκη για προσωπικό; Νομίζω όλοι μας 

γνωρίζουμε, ότι οι ανάγκες του Δημόσιου για, επιπλέον, προσωπικό είναι αρκετά μεγάλες. 

Εδώ μιλάμε για μία κυνική ομολογία, για μία ξεκάθαρη ομολογία, ότι αν ήταν 

Κυβέρνηση η Ν.Δ., αυτό που θα έκανε θα ήταν να μειώσει το προσωπικό. Δηλαδή, να κάνει 

απολύσεις. Κύριοι της Ν.Δ., σας ταιριάζει η παράφραση της λαϊκής ρήσης «θέλει η Ν.Δ. να 

κρυφτεί, αλλά η ακροφιλελεύθερη ιδεολογία της δεν την αφήνει».  

Στο σημείο αυτό, να ξεκαθαρίσω και κάτι. Ποιο είναι το ποσοστό σήμερα του εργατικού 

δυναμικού του δημόσιου τομέα στην Ελλάδα; Είναι ένα ποσοστό της τάξεως του 7,9%, σε 

σχέση με τις ευρωπαϊκές χώρες που ο μέσος όρος είναι 9,69% και της ευρωζώνης που είναι 

8, 35%. Δηλαδή, είναι, αρκετά, μικρότερο το ποσοστό του εργατικού δυναμικού στη χώρα μας 

στο δημόσιο τομέα. 

Ακούσαμε στην Εισήγηση του Εισηγητή της Ν.Δ. πάλι την ίδια παραπληροφόρηση. 

Είσαστε, πραγματικά, εκπληκτικοί, στο να παραποιείτε την πραγματικότητα και να 

δημιουργείτε παραπληροφόρηση. 
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Σε ό,τι αφορά για την ανεργία, μας είπε ο κ. Δένδιας, ότι «τον Οκτώβριο, όπως καλά 

ξέρετε, χάθηκαν, περίπου, 98.420 θέσεις εργασίας κατά την «ΕΡΓΑΝΗ». Προσέξτε μόνο τον 

Οκτώβριο».  

Το ίδιο είχε ειπωθεί και πέρυσι, πάλι, στη συζήτηση του Προϋπολογισμού από τον 

Ειδικό Εισηγητή της Ν.Δ., τον κ. Βρούτση για την ανεργία και θα διαβάσω ακριβώς την φράση 

του από τα Πρακτικά: «Ο μήνας Οκτώβριος του 2016 σύμφωνα με την «ΕΡΓΑΝΗ», υπήρξε ο 

χειρότερος όλων των εποχών, καθώς χάθηκαν 82.810 θέσεις απασχόλησης». 

Αντιλαμβάνεστε, ότι έχουν κάνει αντιγραφή των όσων λένε, καθώς ό,τι λένε τη μία χρονιά, το 

επαναλαμβάνουν και την επόμενη.  

Η πραγματικότητα, όμως, μέσα από το σύστημα «ΕΡΓΑΝΗ» για την απασχόληση είναι, 

ότι το α΄ δεκάμηνο του ΄17, από την 1/1/17 μέχρι τις 31/10/2017 αυξήθηκαν οι καθαρές θέσεις 

κατά 167.451, εκ των οποίων - επειδή μας λένε ότι μετατρέπουμε της πλήρους απασχόλησης 

σε μερικής απασχόλησης - οι 76.000, περίπου, είναι πλήρους απασχόλησης και οι 91.000, 

περίπου, μερικής απασχόλησης.  

Άλλωστε, είναι φυσιολογικό, όταν σε μία χώρα που έχει αυξημένο τουρισμό, οι 

εργαζόμενοι, που είναι εποχιακά απασχολούμενοι, να είναι κατά τι περισσότεροι. Όμως, οι 

76.000 είναι πλήρους απασχόλησης. Εσείς μας παραδώσατε 27,8% ανεργία, που ήταν και 

πλήρους και μερικής απασχόλησης. 

 Να ξεκαθαρίσουμε, όμως, και κάτι. Οι ελαστικές μορφές απασχόλησης είναι δικός σας 

νόμος. Εσείς καταργήσατε τις συλλογικές συμβάσεις. Εσείς κάνατε αυτές τις ελαστικές 

μορφές. 

Εμείς θα επαναφέρουμε με το τέλος του προγράμματος τις συλλογικές συμβάσεις 

εργασίας. Έχουμε ενεργοποιήσει το ΣΕΠΕ και βλέπουμε τα αποτελέσματα του από το 

χτύπημα της αδήλωτης και της υποδηλούμενης εργασίας. 

Θέλοντας να δώσω μια απάντηση, για την αίσθηση, η οποία μου δημιουργήθηκε 

ακούγοντας και τον Εισηγητή της Δημοκρατικής Συμπαράταξης. Είχα την αίσθηση ότι άκουγα 

δύο Εισηγητές της Ν.Δ.. Κύριοι της Δημοκρατικής Συμπαράταξης, είστε στην ίδια γραμμή με 

την Ν.Δ.. Καταστροφολογία, μηδενισμός και προβλέψεις ότι αυτός ο προϋπολογισμός - 

αναφέρεται συγκεκριμένα ο κ. Κουτσούκος - θα είναι ο τρίτος και ο τελευταίος της 

Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Είναι κάτι που το ακούμε κάθε φορά, κάθε χρόνο και είναι το ίδιο 

με το οποίο έκλεισε ο κ. Δένδιας, «και του χρόνου σπίτι σας». Θα ήθελα να σας πω, κύριοι 

συνάδελφοι, ότι κάθε χρόνο το ίδιο θα εύχεστε, αλλά αυτό δεν θα συμβαίνει, γιατί εμείς θα 

είμαστε εδώ, να υπηρετούμε το λαό, αυτό το Κράτος, για να δώσουμε μια καλύτερη ελπίδα και 

ένα καλύτερο μέλλον. Είναι γενική ομολογία, κ. Κουτσούκο, ότι  θέλετε τον κ. Μητσοτάκη για 

πρωθυπουργό, όμως, ο λαός, να είστε σίγουρος, ότι δεν σας αφήσει να γίνεται το δεκανίκι της 

Δεξιάς του κ. Μητσοτάκη. 

Αφού μιλάμε για τα μνημόνια και ακούμε πάρα πολλά για την υπερφορολόγηση, έχετε 

το θράσος να κάνετε αυτές τις συγκρίσεις ή παραμένετε αμετανόητοι. Διαβάζω, συγκεκριμένα, 

από το μνημόνιο ένα. Το μνημόνιο 1 σε διάρκεια δυόμισι ετών, ανήλθε σε 40,6 δις. Σε ετήσια 

βάση 16,9 δις και δεν υπήρχε καμία συμφωνία για πρωτογενή πλεονάσματα και καμία 
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δέσμευση για αναδιάρθρωση χρέους. Το μνημόνιο 2, διάρκειας 2,6 ετών, άγγιξε τα 25,2 δις, 

κατανεμημένα σε 9,7 δις σε ετήσια βάση. Καμία συμφωνία ούτε για τα πλεονάσματα, ούτε για 

την αναδιάρθρωση του χρέους. Με το σχέδιο Χαρδούβελη, είχατε πρωτογενή πλεονάσματα 

για το 2015 3%, για το 2016 και το 2017 4,5% και 4,2% για το 2018. Το σύνολο των 

απαιτούμενων πλεονασμάτων που εσείς μας το παρουσιάζεται, ως το καλύτερο που θα 

μπορούσε να υπάρχει, αγγίζει τα 29,2 δις ευρώ. 

Διαβάζω και για το τρίτο μνημόνιο, στα τρεισήμισι χρόνια, 2015-2018, το συνολικό 

ύψος των πρόσθετων μέτρων φτάνει στα 10 δις, με το ύψος των μέτρων στα 2,9 δις ανά έτος. 

Εδώ, είναι οι συγκρίσεις και τα νούμερα είναι αμείλικτα για εσάς. Τα πρωτογενή πλεονάσματα 

-0,25% για το 2015, 0,5% για το 2016, 1,75% για το 2017 και 3,5% για το 2018. Το γνωρίζετε 

όλοι, όσοι ασχολούνται με τα οικονομικά και μη, ότι αυτή η διαφορά των πλεονασμάτων 

δημιουργεί δημοσιονομικό χώρο, όπου εμείς επιτυγχάνοντας παραπάνω από τους στόχους 

των πλεονασμάτων, μπορούμε και δίνουμε το μέρισμα. 

Για να δούμε αυτά τα μνημόνια που εσείς ψηφίσατε και εφαρμόσατε, όπου ανέφερα 

προηγουμένως τα νούμερα, τι λέγανε, για να μιλήσουμε για φορολόγηση και πτώση μισθών. 

Πρώτο μνημόνιο, 2010. Κατάργηση 13ου και 14ου μισθού στους Δημοσίους υπαλλήλους. 

Κατάργηση 13ης και 14ης σύνταξης. Περικοπές επιδομάτων, υπερωριών και οδοιπορικών 

Δημοσίων υπαλλήλων. Αύξηση Φ.Π.Α. Ο υψηλός, από το 19 στο 21% και λίγο αργότερα στο 

23%. Ο μεσαίος από 9% στο 11% και αμέσως μετά στο 13% και ο χαμηλός από το 4,5% στο 

5% και τελικά στο 6,5%. Μεγάλες αυξήσεις φόρου σε βενζίνη, καπνό και αλκοολούχα ποτά. 

Αύξηση αντικειμενικών τιμών των ακινήτων. Αύξηση φόρου εισαγωγής αυτοκινήτων. 

Στο Μεσοπρόθεσμο Πρόγραμμα του 2011. Αρχικά, μείωση αφορολόγητου στις 8.000 - 

να το θυμόμαστε - και έπειτα, συμφωνία στις 5.000, για να μη μιλάτε μόνο για εμάς και την 

έλλειψη του αφορολόγητου. Έκτακτη εισφορά σε εισοδήματα άνω των 12.000 ευρώ. Τέλος 

επιτηδεύματος στους ελεύθερους επαγγελματίες. Ειδική ασφαλιστική εισφορά για την 

καταπολέμηση της ανεργίας. Μήπως, όλα αυτά σας λένε κάτι; Παρακράτηση στις επικουρικές 

συντάξεις. Θεσμός εργασιακής εφεδρείας. Ο φόρος ακινήτων μέσω Δ.Ε.Η., ΕΕΤΗΔΕ, όπου 

μετά τον κάνατε ΕΝΦΙΑ. Ενιαίο μισθολόγιο Δημοσίων υπαλλήλων και περικοπές σε εφάπαξ 

και συντάξεις. 

Δεύτερο μνημόνιο, 2012. Μείωση του βασικού μισθού κατά 22%, από 751 στα 586 και 

στα 490 για τους νέους κάτω των 25 ετών. 

Πρόβλεψη για κατάργηση 150.000 θέσεων δημοσίων υπαλλήλων τελικά αποχώρησαν 

7.500 μέχρι το τέλος του 2014, υπουργός ο νυν αρχηγός σας ο κ. Μητσοτάκης. Ατομικές ή 

επιχειρησιακές συμβάσεις ή ελαστικές μορφές ή συλλογικές συμβάσεις εργασίας τις οποίες 

καταργήσατε. Μείωση αρνητικών δαπανών. Περικοπές φαρμακευτικών δαπανών, μείωση στο 

πρόγραμμα δημοσίων επενδύσεων, μειώσεις σε συντάξεις άνω των 1.000 ευρώ. Αύξηση 

φόρου σε υγραέριο και έκτακτη εισφορά στα φωτοβολταϊκά. Κατάργηση του αφορολόγητου 

των επαγγελματιών. Φόρος από το πρώτο ευρώ έως το 26%. Αυτά τα μέτρα έδωσαν 30 δις 

φόρους στην 5ετία, την οποία, κύριοι, λειτουργούσατε με τα δικά σας μνημόνια. Εν τω μεταξύ 



119 

 

έχουμε 2013, 2014 ανακεφαλαιοποίηση τραπεζών με 37 δις, ενώ η ανακεφαλαιοποίηση του 

2015 ήταν μόνο 5,6 δις.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά τα της υπερφορολόγησης να τα ξεκαθαρίζουμε και 

νομίζω ότι ήταν πολύ ενδεικτικό ότι ο ν.4172/2013 φορολογούσε τους αγρότες από το πρώτο 

ευρώ σε όλες τις επιδοτήσεις και σε όλες τις αποζημιώσεις, γι’ αυτό το 2015 με κυβέρνηση 

ΣΥΡΙΖΑ μπήκε το 12.000 αφορολόγητο στις επιδοτήσεις και η απαλλαγή των αποζημιώσεων. 

Το 2016 οι αγρότες είχαν και το αφορολόγητο είχαν και αφορολόγητες τις περισσότερες 

επιδοτήσεις. Κατάργηση της προσωποκράτησης. Ένας λόγος που τον είχατε για να μιλάμε 

για τη φορολογία. Μείωση του φόρου από το 22% στο 26% για το 75% των επαγγελματιών. 

Όλα αυτά όπως και να έχει δεν σας αρέσουν.  

Δύο λόγια τώρα για τον προϋπολογισμό. Ακούσαμε εδώ ότι κάνουμε κακώς που 

βάζουμε φόρους σε ξενοδοχεία, στις πισίνες και στα σκάφη. Κύριοι συνάδελφοι, εμάς οι 

άνθρωποι που μένουν στα πεντάστερα ξενοδοχεία δεν νομίζουμε ότι είναι η πλειοψηφία του 

ελληνικού λαού, αλλά είναι κάποιοι που μπορούν να κάνουν και offshore και να έχουν και τις 

καταθέσεις τους σε διάφορες περιοχές παραδεισένιες. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η χρονιά που ξεκινάμε την ελπίδα γι’ 

αυτόν τον πολύπαθο λαό. Η ελπίδα, η οποία έρχεται βρίσκεται εδώ και βρίσκεται με αυτή την 

Κυβέρνηση. Γιατί πώς να δει κανείς και να αναφέρω κάτι ποιες είναι οι απόψεις της Νέας 

Δημοκρατίας. Χθες την Κυριακή έκαναν μία κομματική εκδήλωση, όπου ομιλητές ήταν η κυρία 

Άννα Μισέλ Ασημακοπούλου και ο κ. Μάκης Βορίδης. Το θέμα της είναι πολύ ενδεικτικό. Ο 

ΣΥΡΙΖΑ γκρεμίζει τις παραδοσιακές αρχές και αξίες μας. Ο καθένας βάζει ένα συνειρμό που 

τον οδηγεί ότι αυτό το θέμα θα αναφερόταν πιθανώς σε κάποιες ακροδεξιοβασιλικές απόψεις 

για την κοινωνία. Όμως, θα μπορούσαν να κάνουν και μία άλλη παράφραση. Ότι η εκδήλωση 

αυτή θα μπορούσε να συζητήσει για τις παραδοσιακές αρχές που είναι το κληρονομικό 

δικαίωμα της ΝΔ να είναι αυτή στην εξουσία, γιατί πάσχουν από στερητικό σύνδρομο και δεν 

το έχουν αποβάλει ακόμα και οι αξίες τους να είναι οι αξίες του χρήματος που βλέπουν να 

σπάνε πλέον με τις πύλες του παραδείσου και να βγαίνουν στην επιφάνεια όλες αυτές οι 

διαδικασίες που είχαν οι κυβερνώντες αυτά τα χρόνια δημιουργώντας off shore εταιρείες και 

ενισχύοντας ημέτερους καλύπτοντας και με την φοροδιαφυγή αλλά και με την διαπλοκή.  

 

  

      Χρήστος Μπγιάλας  

 

 

      Βουλευτής Γρεβενών 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ 

ΝΙΚΟΥ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΥ    

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΚΥΚΛΑΔΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ 
Νίκου Συρμαλένιου 
Βουλευτή Κυκλάδων 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Ο προϋπολογισμός του 2018 είναι ένας δύσκολος προϋπολογισμός, ο τελευταίος, 

όπως ευελπιστούμε μνημονιακός και αυτό το λέμε βάσιμα, όχι γιατί είμαστε αιθεροβάμονες 

και βολονταριστές, αλλά γιατί βασιζόμαστε στην αξιοπιστία της χώρας και της δημοσιονομικής 

σταθερότητας που κατακτήθηκε τα τρία τελευταία χρόνια χάριν των θυσιών του ελληνικού 

λαού, αλλά και χάριν της επίμονης σταθερότητας που επέδειξε η εφαρμοσμένη πολιτική της 

ελληνικής κυβέρνησης που αφενός μεν τήρησε τους όρους του τρίτου προγράμματος 

(μνημονίου) και αφετέρου επεδίωξε το δίκαιο καταμερισμό των βαρών και των ωφελειών στο 

μέτρο του δυνατού, με προτεραιότητα βεβαίως στην αντιμετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης. 

Η χώρα έχει κερδίσει πάλι την αξιοπιστία της και αυτό αντανακλάται και στις μειώσεις των 

αποδόσεων των ελληνικών ομολόγων 

Η αξιοπιστία της χώρας κερδήθηκε, οι αξιολογήσεις έκλεισαν και κλείνουν, όλοι οι 

θεσμικοί και λοιποί παράγοντες των ευρωπαϊκών και διεθνών οργανισμών συγκλίνουν στην 

αναγνώριση της ανάκαμψης και ανάπτυξης της ελληνικής οικονομίας, καθώς και στο γεγονός 

ότι βαδίζουμε στην ολοκλήρωση των μνημονίων τον Αύγουστο του 2018. 

Και όχι μόνο βγαίνουμε από τα μνημόνια, αλλά δημιουργούμε και τις προϋποθέσεις για 

σταθερή μεταμνημονιακή περίοδο με τη δημιουργία αποθεματικού-μαξιλαράκι για τις 

χρηματοδοτικές ανάγκες έως την πλήρη στήριξη της οικονομίας από τις αγορές. 

Κλείνουμε, λοιπόν, το 2017 με όλους τους δείκτες θετικούς (εξαγωγές, βιομηχανία, 

κατανάλωση, τουρισμός, επενδύσεις παγίου κεφαλαίου κ.α.), με ανάπτυξη της τάξης του 

1,6% ή λίγο παραπάνω, με ανεργία και αυτό είναι το σημαντικότερο γύρω στο 20% και 

βεβαίως με πλεόνασμα 2,4 αρκετά παραπάνω από το στόχο του 1,75. 

Θα επαναλάβω, όμως, πως βγήκε το πλεόνασμα, γιατί δεν το έχετε εμπεδώσει και 

φυσικά σκοπίμως μένετε στην υπερφορολόγηση. Και βεβαίως είμαστε οι τελευταίοι που θα 

μιλήσουμε για success story ή ότι δεν ήταν αποτέλεσμα και των θυσιών του ελληνικού λαού. 

Όμως πρέπει κάποτε να συνεννοηθούμε και να αναγνωρίσουμε τα πραγματικά στοιχεία και 

όχι αυτά που μας βολεύουν για προπαγανδιστικούς σκοπούς. 

Το πλεόνασμα, λοιπόν, κυρίως εξασφαλίστηκε λόγω της αυξημένης εισπραξιμότητας 

του ΦΠΑ και στον καθοριστικό ρόλο που έπαιξε η θεαματική αύξηση των ηλεκτρονικών 

συναλλαγών. Εξασφαλίστηκε λόγω της αύξησης της εισπραξιμότητας των ασφαλιστικών 

εισφορών. Εξασφαλίστηκε λόγω της καταβολής φόρων από την εθελούσια αποκάλυψη των 

εισοδημάτων που έως το τέλος του έτους εκτιμάται ότι θα φέρει γύρω στα 500 εκατομμύρια. 

Εξασφαλίστηκε λόγω της αυξημένης ροής εισπράξεων από τη φοροδιαφυγή από όλους τους 

τομείς, είτε αυτό σημαίνει λαθρεμπόριο καυσίμων και καπνού, είτε λίστες Λαγκάρντ, 

Μπόγιαρς, panama papers, paradise papers, σε τελευταία ανάλυση εξωχώριων offshore 



122 

 

εταιρειών, για τις οποίες η αντιπολίτευση και ειδικά η ΝΔ δεν θέλει να ακούει και μάλιστα 

αποχώρησε από τη Βουλή στη σχετική συζήτηση. Και αυτό ακριβώς το πλεόνασμα μας 

έδωσε τη δυνατότητα να αποδίδεται αυτές τις μέρες σε 3.400.000 συμπολίτες μας με χαμηλά 

και μικρομεσαία εισοδήματα το κοινωνικό μέρισμα του 1,4 δις. Μάλιστα φέτος για πρώτη 

φορά στον προϋπολογισμό ενσωματώνεται και η Έκθεση περιστολής της φοροδιαφυγής για 

να καταδεικνύεται η προσπάθεια, καθώς και τα αποτελέσματα της. 

Σε αντίθεση με τη λογική ενθάρρυνσης της φοροδιαφυγής που κατά τον Αντιπρόεδρο 

της ΝΔ, κ. Γεωργιάδη, θεωρεί νόμιμο και ηθικό την καταφυγή των πλουσίων στους 

φορολογικούς παραδείσους λόγω των «άδικων» φόρων που επιβάλλει το κράτος, η ελληνική 

κυβέρνηση έχει ξεκινήσει μια σοβαρή προσπάθεια που ήδη αποφέρει καρπούς και εισφέρει 

σημαντικά στα έσοδα, τα οποία δυστυχώς οι θεσμοί τα θεωρούν μη παραμετρικά. 

Η πρόβλεψη μας για τους ρυθμούς ανάπτυξης το 2018 διαμορφώνεται στο 2,5 %, το 

πλεόνασμα πάλι πάνω από το στόχο στο 3,8 % του ΑΕΠ, ενώ η ανεργία θα πέσει κάτω από 

το 20 γύρω στο 18,4 % εμπεδώνοντας την αποκλιμάκωση των τριών τελευταίων χρόνων. Η 

μείωση της ανεργίας και η αύξηση της απασχόλησης δεν έγινε τυχαία. Αποτελεί προϊόν  

στοχευμένων πολιτικών και προγραμμάτων, ενώ από την πρώτη στιγμή στοχεύσαμε στην 

πάταξη της αδήλωτης και μαύρης εργασίας και ήδη τα αποτελέσματα είναι ενθαρρυντικά. Και 

αυτό δεν είναι λόγια αλλά πράξεις. Η χαρακτηριστική αποψίλωση του Σ.Ε.Π.Ε τα χρόνια 

διακυβέρνησής των προηγούμενων κυβερνήσεων ήταν μια στοχευμένη πολιτική επιλογή που 

έκλεινε το μάτι στην ασυδοσία της αγοράς.     

Παρουσιάζουμε, λοιπόν, τον προϋπολογισμό του 2018, έναν προϋπολογισμό που 

υπόκειται μεν στις δεσμεύσεις του τελευταίου έτους των μνημονίων, ταυτόχρονα όμως 

επιδιώκει την περαιτέρω διεύρυνση του κοινωνικού κράτους. Και αυτή η διεύρυνση 

διασφαλίζεται τόσο με τη συνέχιση του Κοινωνικού Επιδόματος Αλληλεγγύης ΚΕΑ με κονδύλι 

720 εκατομμυρίων, όσο και με την απόδοση επιπλέον 240 εκατ. Ευρώ που εξασφαλίστηκαν 

από τη λεπτομερή επισκόπηση των κωδικών που απέφερε εξοικονόμηση κρατικών δαπανών 

και που θα κατευθυνθούν κυρίως για την ανακούφιση της παιδικής φτώχειας. Και αυτό θα 

γίνει με την ενίσχυση των οικογενειακών επιδομάτων κυρίως προς το πρώτο και δεύτερο 

παιδί, με την επέκταση των σχολικών γευμάτων, καθώς και με τη δημιουργία 380 νέων 

βρεφονηπιακών σταθμών. Επίσης θα ήθελα να προσθέσω και το κονδύλι των 50 εκ. που θα 

διατεθεί για την προστασία της α κατοικίας, σύμφωνα με τον επικαιροποιημένο νόμο Κατσέλη, 

δηλαδή το νόμο Σταθάκη που εξασφαλίζει την καταβολή του 95% των δόσεων των 

στεγαστικών δανείων για εισοδήματα 8.180 έως 24000 ευρώ ετησίως και αντικειμενική αξία 

σπιτιών από 120 έως 220.000 ανάλογα μα τα πρόσωπα του νοικοκυριού. Με αυτόν τον 

τρόπο ενισχύεται σημαντικά ένα δίχτυ κοινωνικής προστασίας προς τις πιο ευάλωτες ομάδες 

του πληθυσμού. 

Θέλω όμως σε αυτό το σημείο να αναφερθώ στη θετική αποτίμηση των οικονομικών 

του ΕΦΚΑ και στην καθοριστική σημασία τους στο θετικό απολογισμό του προϋπολογισμό 

του 2017, αλλά και στις προοπτικές που ανοίγονται για το 2018. Και αυτό το τονίζω γιατί στη 

δημιουργία του ΕΦΚΑ πολλοί αντέδρασαν και πολλοί ακόμα προσπαθούν να μειώσουν τη 
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σημασία του. Η ενοποίηση του ασφαλιστικού συστήματος μπορεί να δημιούργησε στην αρχή 

ορισμένες δυσλειτουργίες, όμως στην πορεία και όσο περνάει ο καιρός όχι μόνο 

αποδεικνύεται ως η μεγάλη μεταρρύθμιση σωτηρίας του συστήματος, αλλά και το εργαλείο 

απλοποίησης διαδικασιών και ταχύτερης απονομής των συντάξεων. Έτσι παρά τα fake news 

και την απίστευτη προπαγάνδα που ασκείται καθημερινά από τα γνωστά κέντρα, το 

ασφαλιστικό σύστημα παρέλαβε το τέλος του 2014 απλήρωτες παροχές 381.444 και έλλειμμα 

1 δις 186 εκατ., ενώ από το 2015 μέχρι σήμερα έχει καταβάλει πάνω από 500.000 παροχές, 

κύριες, επικουρικές συντάξεις και εφάπαξ με στόχο ως το τέλος του 2018 ο χρόνος αναμονής 

να περιοριστεί στο τρίμηνο. 

Η θετική πορεία των οικονομικών του ΕΦΚΑ, κυρίως λόγω της αύξησης της μισθωτής 

εργασίας, της καταπολέμησης της αδήλωτης εργασίας και της εισφοροδιαφυγής, έχει 

αντανάκλαση στον προϋπολογισμό του 2018, όπως είχε και σε αυτόν του 2017. Θα πρέπει να 

υπογραμμιστεί ότι η ασφαλιστική μεταρρύθμιση του 2016 δεν επέφερε καμία αλλαγή στα 

ποσοστά εισφορών των μισθωτών. Επομένως η αύξηση των εσόδων στον ΕΦΚΑ από τους 

μισθωτούς είναι αποκλειστικά αποτέλεσμα της αύξησης του αριθμού των εργαζομένων και 

της μείωσης της αδήλωτης εργασίας και σε καμία περίπτωση δεν αποτελεί συνέπεια κάποιας 

πρόσθετης επιβάρυνσης των μισθωτών. Σημαντικό ρόλο στη διαμόρφωση των θετικών 

οικονομικών του ΕΦΚΑ αποτέλεσε και η εντατική δουλειά εκκαθάρισης που έγινε στο μητρώο 

των εκκρεμών αιτήσεων συνταξιοδότησης, γεγονός που οδήγησε στην προς τα κάτω 

αναθεώρηση της συνταξιοδοτικής δαπάνης.  

Πιο συγκεκριμένα: Το δημοσιονομικό αποτέλεσμα των ασφαλιστικών ταμείων για το 

2018 αναμένεται να διαμορφωθεί σε πλεόνασμα ύψους €859 εκατ., βελτιωμένο έναντι του 

2017 κατά €1.057 εκατ.. Η ανωτέρω βελτίωση οφείλεται στους εξής παράγοντες: α)Στη 

βελτίωση των εσόδων από ασφαλιστικές εισφορές κατά €368 εκατ., κυρίως, λόγω της 

αύξησης της απασχόλησης από την περαιτέρω μείωση της ανεργίας και την αύξηση των 

ασφαλιστέων αποδοχών. β) Στη μείωση της συνταξιοδοτικής δαπάνης κατά €174 εκατ.. 

Βασικός παράγοντας είναι η πλήρης εκκαθάριση των ληξιπρόθεσμων αιτήσεων κύριας 

σύνταξης έως τον Ιούνιο 2018 και η συνακόλουθη μείωση του ύψους των αναδρομικών. 

Ταυτόχρονα, εντείνονται οι προσπάθειες με στόχο τη βελτίωση της εισπραξιμότητας 

των ασφαλιστικών εισφορών και οφειλών και της πάταξης της εισφοροδιαφυγής μέσω: Της 

ενίσχυσης του ΣΕΠΕ με νέο προσωπικό και προσλήψεις στον κλάδο Επιθεώρησης 

Εργασιακών Σχέσεων και στον κλάδο Υγείας και Ασφάλειας στην Εργασία. Της 

διαλειτουργικότητας των πληροφοριακών συστημάτων ΣΕΠΕ, Υπουργείου και ΑΑΔΕ. Της 

Αξιοποίησης συστήματος risk analysis. 

Τώρα σε σχέση με τον ΟΑΕΔ το ισοζύγιο του προβλέπεται να παρουσιάσει πλεόνασμα 

ύψους €586 εκατ. μειωμένο κατά €43 εκατ. σε σχέση με το 2017. Στην πλευρά των εσόδων, 

εκτιμάται αύξηση από ασφαλιστικές εισφορές κατά 68 εκατ. λόγω των θετικών 

μακροοικονομικών μεγεθών αναφορικά με την απασχόληση ενώ στην πλευρά των εξόδων, οι 

δαπάνες για επιδόματα ανεργίας δεν θα μεταβληθούν ουσιωδώς, ενώ επιπλέον εκτιμάται 

αύξηση δαπανών για προγράμματα απασχόλησης κατά €100 εκατ. συγκριτικά με την 



124 

 

εκτέλεση του 2017. Η αυξημένη δαπάνη για προγράμματα απασχόλησης θα ενισχύσει σειρά 

δράσεων και ειδικότερα Προγράμματα επιχορήγησης εργοδοτικών εισφορών για τη 

μετατροπή εργαζομένων «με μπλοκάκι» σε μισθωτούς, Προγράμματα για «εγκλωβισμένους» 

εργαζόμενους και Προγράμματα επιχορήγησης «πρώτης πρόσληψης» μισθωτού 

εργαζομένου ηλικίας έως 35 ετών. 

Το 2018 η περαιτέρω βελτίωση της οικονομίας, η ενίσχυση του ρυθμού ανάπτυξης, η 

μείωση της ανεργίας και η αύξηση της απασχόλησης, εκτός από τα έσοδα του ΕΦΚΑ θα 

αυξήσουν και τις αποδόσεις εισφορών προς τον ΕΟΠΥΥ, προς τον ΟΑΕΔ και συνολικά προς 

τα έσοδα του δημοσίου. Και αυτό ακριβώς αποτελεί απόδειξη ότι η αύξηση του παραγόμενου 

πλούτου είναι κρίσιμο ζήτημα που σε συνδυασμό με την δίκαιη κατανομή του και την 

απόδοση του μεριδίου που αναλογεί στον κόσμο της εργασίας – ως μισθού και ως 

κοινωνικοασφαλιστικών παροχών – αποτελούν το στοίχημα της εξόδου από τα προγράμματα 

επιτήρησης με κατεύθυνση τη δίκαιη ανάπτυξη. 

Στον τομέα της υγείας προβλέπεται μείωση της κρατικής επιχορήγησης έναντι του 2017 

κατά €363 εκατ. προς νοσοκομεία και κατά €214 εκατ. προς ΕΟΠΥΥ. Χρειάζεται όμως να 

διαβάσουμε πιο προσεκτικά τον προϋπολογισμό για τη δημόσια υγεία χωρίς να βγάζουμε 

εύκολα συμπεράσματα, διότι μπορεί να έχουμε μειωμένη κρατική επιχορήγηση προς τα 

νοσοκομεία αλλά αυτή αντισταθμίζεται από την αύξηση των  πόρων από τον ΕΟΠΠΥ προς το 

ΕΣΥ και επίσης από τα υψηλά αποθεματικά των νοσοκομείων που είναι γύρω στα 400 εκατ. 

με αποτέλεσμα οι δαπάνες  να παραμένουν στο ίδιο επίπεδο με το 2017. Κατά συνέπεια αυτό 

που ενδιαφέρει τους ασθενείς είναι η παροχή υπηρεσιών, αλλά και η δυνατότητα των 

δημόσιων δομών υγείας να αγοράζουν με χαμηλό κόστος φάρμακα, υλικά και υπηρεσίες. 

Αναφορικά με τον ΕΟΠΥΥ, οι μειωμένες ανάγκες για κρατική επιχορήγηση οφείλονται στην 

καλύτερη οικονομική διαχείριση του ΕΟΠΥΥ και όχι στον περιορισμό παροχών. Είναι σαφές, 

λοιπόν, ότι παρά τη διατήρηση των δαπανών στα ίδια επίπεδα, μιλάμε για ένα περιοριστικό 

πλαίσιο όπου οι δημόσιες δαπάνες υγείας ανέρχονται μόνο στο 5,1 % του ΑΕΠ όταν ο μέσος 

όρος των χωρών της Ε.Ε. ανέρχεται στο 6,5 με 7 %. 

Και επειδή δεν μπορεί να μείνει αναπάντητη η παραμορφωτική εικόνα της 

πραγματικότητας κυρίως από τη ΝΔ, αλλά και τη μέχρι σήμερα ουραγό της τη ΔΗΣΥ θα 

πρέπει λίγο να ασχοληθούμε με το βασικό αφήγημα σας, τουλάχιστον σε ορισμένα σημεία, 

πέραν αυτών που έχουν απαντηθεί από άλλους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ.  

Ισχυρίζεστε ότι: 

1) Κανένας στόχος των προϋπολογισμών της διακυβέρνησης μας δεν πιάστηκε, 

παρά μόνο ο στόχος των πλεονασμάτων που κατά τη γνώμη σας αποτελεί προϊόν της άγριας 

υπερφορολόγησης και κατ’ άλλους «αιματοβαμμένα πλεονάσματα».  

Ξεχνάτε λοιπόν ότι η χώρα πλέον από ρυθμούς ύφεσης, απώλειας του πλούτου της 

χώρας κατά 25% , απώλειας μισθών και συντάξεων κατά 35-40 % , μεγέθυνσης της ανεργίας 

από 9 στο 27% , έχει μπει πλέον σε ρυθμούς ανάπτυξης, η ανεργία θα κλείσει κοντά στο 

20%, ενώ με το τέλος των μνημονίων τον επόμενο Αύγουστο επανέρχονται οι ΣΣΕ που είχαν  
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ενώ ο σχηματισμός του πάγιου κεφαλαίου από 4,3 το 2017 εκτιμάται ότι θα φθάσει στο 12,6 

το 2018 

2) Μας μιλάτε για την υπερφορολόγηση. Θα είμαστε οι τελευταίοι που θα 

ισχυριστούμε ότι πράγματι τα μεσαία στρώματα δεν σηκώνουν δυσανάλογο φορολογικό 

βάρος που ευελπιστούμε να διορθωθεί το επόμενο διάστημα. Όμως, αναλογιστείτε, πως μέσα 

στα ασφυκτικά πλαίσια που οδηγήσατε τη χώρα, θα αντιμετωπίζαμε την ανθρωπιστική κρίση 

και τα πιο ευάλωτα στρώματα του πληθυσμού;  Αλλά ας δούμε λίγο και τα στοιχεία που μας 

φέρνει η Έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου σχετικά με την υπερφορολόγηση. Τι 

αναφέρει επί λέξει στη σελίδα 52: Από το 2009 έως τα μέσα του 2015 η φορολογική 

επιβάρυνση ανέβηκε από το 30,6 του ΑΕγχΠ στο 36,6 %, ενώ από τα μέσα του 2015 έως το 

τέλος του 2016 από το 36,6 στο 38,5 %. 

3) Χρεώσαμε τη χώρα 100 δις. Το αγαπημένο σενάριο σας που 

επαναλαμβάνετε αναπόδεικτα επιδιώκοντας σε φθηνό εντυπωσιασμό, ενώ γνωρίζετε πολύ 

καλά ότι από τα 86 δις που συμφωνήθηκαν στο 3ο μνημόνιο το καλοκαίρι του 2016, το 

μεγαλύτερο μέρος τους αποτελούν δάνεια αποπληρωμής προηγούμενων δανείων, κατά 

συνέπεια αναδιάρθρωση του χρέους. 

4) Δημιουργήσαμε νέες δομές στη δημόσια διοίκηση προσλαμβάνοντας 

ημετέρους και χιλιάδες νέους δημόσιους υπάλληλους. Ξεχνάτε ότι το 2009 οι δημόσιοι 

υπάλληλοι έφθαναν περίπου ένα αριθμό 900.000, ενώ το 2014 είχαν μειωθεί στις 510.000; 

Και το ερώτημα που μπαίνει είναι: Το θέλετε το κράτος για την υγεία, για την παιδεία, για την 

ασφάλεια, για την ανάπτυξη, θέλετε στελεχωμένη την αστυνομία, την πυροσβεστική, το 

λιμενικό, τα νοσοκομεία και τα κέντρα υγείας σε όλη την Ελλάδα, θέλετε δασκάλους και 

καθηγητές, θέλετε γεωπόνους και κτηνίατρους για την ανάπτυξη της υπαίθρου και του 

αγροτικού τομέα; Ή από ότι αποδείξατε και διακηρύσσετε σε κάθε ευκαιρία  θέλετε ένα κράτος 

αδύναμο με ιδιωτικοποιημένες τις βασικές υπηρεσίες και υπηρέτη των μεγάλων συμφερόντων 

και όχι των κοινωνικών αναγκών;  

5) Τι έχετε εισπράξει από τα ευρωπαϊκά προγράμματα; 

Καμία καθυστέρηση δεν υπάρχει στην απορρόφηση του ΕΣΠΑ. Αντίθετα, η 

απορρόφηση που πετύχαμε το 2016 ανήλθε στο 11,4% φέρνοντας την Ελλάδα στις πρώτες 

θέσεις μεταξύ των κρατών μελών της Ε.Ε.. Ενώ η απορρόφηση που είχαν πιάσει οι 

κυβερνήσεις της ΝΔ και του ΠΑΣΟΚ στο αντίστοιχο χρονικό σημείο (2009) της προηγούμενης 

προγραμματικής περιόδου (ΕΣΠΑ 2007-2013) ήταν μόλις 1,5%. Έχουμε ενεργοποιήσει 

προγράμματα άνω των 1,2 δισ. ευρώ από το νέο ΕΣΠΑ, στα οποία έχουν ενταχθεί χιλιάδες 

επιχειρήσεις. Σε ορισμένα από τα προγράμματα αυτά έχει ήδη αρχίσει η εκταμίευση των 

χρημάτων στους δικαιούχους και μέχρι τα τέλη του Νοέμβρη οι πληρωμές θα επεκταθούν σε 

όλα.  

Η επιτυχία αυτή στην απορρόφηση των πόρων του νέου ΕΣΠΑ έρχεται να προστεθεί 

σε εκείνη της πλήρους αξιοποίησης των κονδυλίων της προηγούμενης προγραμματικής 

περιόδου (2007-2013) Επιτυχίες που ήρθαν παρά την τραγική κατάσταση που μας 

κληροδότησαν στο ΕΣΠΑ, τις μεγάλες καθυστερήσεις στην απορρόφηση στα περισσότερα 



126 

 

προγράμματα και ακόμα χειρότερα τις υπερδεσμεύσεις 6 δισ. ευρώ από τις προεκλογικές 

εντάξεις έργων – τίτλων μέχρι και μία μέρα πριν τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015. Έργα 

ανώριμα, χωρίς μελέτες και χωρίς καμία πρόβλεψη για τη χρηματοδότησή τους, που 

εντάχθηκαν στα προγράμματα μόνο και μόνο για να εξυπηρετηθούν πελατειακά δίκτυα και να 

ναρκοθετηθεί η πορεία της επερχόμενης κυβέρνησης της Αριστεράς. 

Προμετωπίδα, βεβαίως, όλης της μετωπικής σας αντιπαράθεσης αποτελεί το αφήγημα 

του success story του 2014, όπου αν δεν γινόντουσαν οι εκλογές και δεν ερχόταν ο κακός 

Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ όλα θα πήγαιναν καλά, θα είχαμε βγει από τα μνημόνια, θα βαδίζαμε 

στο δρόμο της μεγάλης ανάπτυξης κλπ.. Παραλείπετε βεβαίως να πείτε ότι το 2014 πιάσατε 

πλεόνασμα 0,2 έναντι στόχου 1,5, ότι υπήρξε ανάπτυξη 0,7 έναντι 2,5 (;) ότι δεν μπορούσατε 

να κλείσετε την πέμπτη αξιολόγηση γιατί έπρεπε να πάρετε μέτρα 3 δις για να πιαστεί το 

πλεόνασμα για το 2015 όπως είχατε συμφωνήσει, ενώ το ΔΝΤ ζητούσε άλλα 4 δις για τη 

διετία 2015 – 2016. Έτσι φέρατε  τις εκλογές τρείς μήνες νωρίτερα, θεωρώντας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ 

δεν θα μπορούσε να ξεπεράσει το σκόπελο των άδειων ταμείων που μπορούσαν να 

πληρώσουν μισθούς και συντάξεις βία μέχρι και το Φεβρουάριο του 15 και ταυτόχρονα δεν θα 

μπορούσε να ξεπεράσει την πίεση των δανειστών που απαιτούσαν τη συνέχιση του 2ου 

μνημονίου. Με αυτόν τον τρόπο θα υλοποιούταν το σενάριο της αριστερής παρένθεσης και οι 

δυνάμεις που έσωσαν την Ελλάδα για πολλές δεκαετίες θα επανέρχονταν πάλι στα γνωστά 

μονοπάτια της διαπλεκόμενης εξουσίας. Φυσικά δεν υπήρχε κανένας σχεδιασμός ούτε για την 

έξοδο από τα μνημόνια, ούτε για την έξοδο στις αγορές, ούτε για τη διαχείριση της 

μεταμνημονιακής εποχής έξω από την πεπατημένη της νεοφιλελεύθερής χρεοκοπημένης 

πολιτικής. 

Γι’ αυτό και τώρα, πέραν από την εκμετάλλευση των αντικειμενικών δυσκολιών που 

αντιμετωπίζει η χώρα και η κοινωνία, καλείσθε κύριοι της ΝΔ να  απαντήσετε στα αμείλικτα 

ερωτήματα της κοινωνίας. Από που θα βρείτε τα κοστολογημένα 4,2 δις μέτρα για να πάρετε 

τα μέτρα ελάφρυνσης έξι φόρων όπως υπόσχεστε στον ελληνικό λαό. Και μην μας πείτε πάλι 

από τον περιορισμό της σπατάλης του δημοσίου, γιατί το αμέσως επόμενο ερώτημα είναι: Τι 

εννοείτε σπατάλες του δημοσίου, μήπως την ανάθεση σημαντικών υπηρεσιών του δημοσίου 

σε ιδιώτες που αποδείχθηκε ότι κοστίζουν περισσότερο, μήπως με μαζικές απολύσεις όπως 

πήγατε να εφαρμόσετε την περίοδο των διαθεσιμοτήτων ή μήπως με πάρτυ αδήλωτων 

δαπανών τύπου ΚΕΕΛΠΝΟ που κόστισαν στην υγεία μόνο πάνω από 80 δις; Η μήπως με 

την αναβίωση των πολιτικών των θαλασσοδανείων και των δανεικών και αγύριστων με 

εγγύηση τον αέρα, όπως κάνατε για πολλά χρόνια στους φίλους σας των ΜΜΕ για να σας 

προβάλουν και να χειραγωγούν την κοινή γνώμη;  

Απέναντι σε όλα αυτά η χώρα σήμερα βαδίζει με αυτοπεποίθηση στην οριστική έξοδο 

από τα μνημόνια και την κρίση. Βαδίζει προετοιμάζοντας με σχέδιο και στρατηγική την 

επόμενη μέρα. Διαμορφώνει μέσα από συμμαχίες λύσεις για την ουσιαστική ελάφρυνση του 

χρέους. Δημιουργεί τις προϋποθέσεις για ισχυρό κοινωνικό κράτος και ταυτόχρονα βάζει τις 

βάσεις για ένα πλήρως διαφορετικό μοντέλο ανάπτυξης με οικολογική και κοινωνική 

ευαισθησία. Διαμορφώνει ένα αναπτυξιακό σχέδιο, στο οποίο έχουν θέση και οι τρείς τομείς 
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της οικονομίας, ο δημόσιος, ο ιδιωτικός και ο κοινωνικός. Επιδιώκουμε ένα επιτελικό κράτος 

που θα υπηρετεί την οικονομία, την ανάπτυξη, τις κοινωνικές ανάγκες. Θέλουμε οι ιδιωτικές 

επενδύσεις να παίξουν πρωταγωνιστικό ρόλο αξιοποιώντας τη γεωστρατηγική θέση και τα 

συγκριτικά πλεονεκτήματα της χώρας. Δημιουργούμε το πλαίσιο διεύρυνσης της κοινωνικής 

οικονομίας ενισχύοντας το συνεργατισμό και την αλληλεγγύη 

Αναβαθμίζουμε τη διεθνή θέση της χώρας μέσα από την άσκηση πολυδιάστατης 

εξωτερικής πολιτικής. Πρωταγωνιστούμε στην Ευρώπη, δημιουργούμε τη συμμαχία των 

χωρών του νότου, αγωνιζόμαστε για την Ευρώπη της ειρήνης, της δημοκρατίας, της 

κοινωνικής συνοχής. 

Προχωράμε σε ουσιαστικές μεταρρυθμίσεις στην οικονομία, στις κοινωνικές υποδομές, 

στις περιβαλλοντικές πολιτικές, στη διοίκηση, στην αυτοδιοίκηση, στο πολιτικό σύστημα. 

Οργανώνουμε τα αναπτυξιακά συνέδρια σε όλες τις Περιφέρειες της χώρας, ακριβώς και με 

διαβούλευση με τις τοπικές κοινωνίες και τους φορείς τους, για να διαμορφώσουμε το 

στρατηγικό σχέδιο ανάπτυξης της χώρας και το διαφορετικό μοντέλο παραγωγικής 

ανασυγκρότησης στη μεταμνημονιακή εποχή. Επιστέγασμα, βεβαίως, όλων αποτελεί η 

διαδικασία αναθεώρησης του Συντάγματος  που ήδη έχει τεθεί σε δημόσια διαβούλευση.  

Αυτός είναι ο δικός μας οδικός χάρτης που με σταθερότητα, επιμονή και υπομονή μας 

οδηγεί σταδιακά έξω από την Ελλάδα της κρίσης με την κοινωνία όρθια. Με σύμμαχο τις 

αστείρευτες δυνάμεις του λαού μας θα τα καταφέρουμε!!! 

 

 

      Νίκος Συρμαλένιος 

 

 

     Βουλευτής Κυκλάδων 

 



128 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΜΑΡΔΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ  
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ 
Δημήτριου Μάρδα 
Βουλευτή Β΄ Θεσσαλονίκης 

 

(* Η εισήγηση του Ειδικού Εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ προκύπτει από τα πρακτικά της 

συνεδρίασης της Επιτροπής Οικονομικών Υποθέσεων την 23.11.2017) 

 

«ΜΑΚΗΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ (Πρόεδρος της Επιτροπής): Το λόγο έχει ο Ειδικός Εισηγητής 

του ΣΥΡΙΖΑ., κ. Μάρδας. 

«ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΔΑΣ (Ειδικός Εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 

κύριοι, ως προς τις εξελίξεις της παγκόσμιας οικονομίας και τις εγχώριες εξελίξεις, εκείνο που 

σημειώνεται στην εισήγησή του Προϋπολογισμού, είναι το εξής. Η παγκόσμια οικονομία, θα 

γνωρίσει μία αύξηση του Α.Ε.Π. της τάξης του 3,7% για το 2018, η Ευρωζώνη 1,9%, η Η.Π.Α. 

2,3% και οι υπόλοιπες νέο-βιομηχανικές χώρες 4,9%.  

Στην Ελλάδα, θα έχουμε αύξηση του Α.Ε.Π. της τάξης του 2,6%.  

Ως εκ τούτου, είμαστε πιο πάνω από το μέσο όρο και ήταν λάθος σήμερα το πρωί που 

σημειώθηκε κάτι άλλο ,από κάποιο συνάδελφό της αντιπολίτευσης. Βέβαια, καταλαβαίνετε, ότι 

μία οικονομία που έζησε 10 χρόνια κρίσης, χρειάζεται σαφώς έναν πολύ υψηλότερο ρυθμό 

ανάπτυξης. 

Ως προς τις πραγματικές εξελίξεις για την ελληνική οικονομία, τι παρατηρείται αυτό  το 

χρονικό διάστημα και πώς αυτές οι παρατηρήσεις επηρεάζουν το μέλλον. 

Έχουμε μια βελτίωση του οικονομικού κλίματος, έχουμε μια αναβάθμιση των 

προοπτικών της οικονομίας κατά τους Standard & Poor's, Fitch και Moody's. 

Έχουμε μία έξοδο από την διαδικασία του υπερβολικού ελλείμματος, το Σεπτέμβριο του 

2017 και σύμφωνα με τα όσα έλαβαν χώρα το προηγούμενο διάστημα, αισίως πείστηκαν οι 

θεσμοί, ότι το μείγμα οικονομικής πολιτικής πρέπει να αλλάξει.  

Εδώ θα μου επιτρέψετε να κάνω κάποια παρατήρηση, η οποία αναφέρεται, ιδίως στην 

Αξιωματική Αντιπολίτευση. Μας έχετε ασκήσει εδώ και αρκετό χρονικό διάστημα, δριμύτατη 

κριτική, σε ό,τι αφορά το μείγμα πολιτικής που έχουμε ακολουθήσει. Μία απάντηση, κατά 

πόσο ή έχουμε ακολουθήσει ή το μείγμα πολιτικής που θέλαμε να αλλάξουμε στο πλαίσιο της 

προσπάθειάς μας, βάζοντας την οικονομία σε άλλες σιδηροτροχιές έξω από αυτές τις οποίες 

την είχατε βάλει εσείς. 

Εδώ, δεν έρχονται μόνο οι θεσμοί να επικροτήσουν τη θέση, ότι αυτό για το οποίο μας 

επικρίνατε, δεν ήταν σωστό και ότι ένα άλλο μείγμα οικονομικής πολιτικής ήταν αυτό που 

έπρεπε και εσείς να επιδιώξετε και εμείς το πολεμήσαμε, βέβαια, προσπαθήσαμε να το 

αλλάξουμε.  

Έχουμε το Ελεγκτικό Συνέδριο, το οποίο όπως ξέρετε και με την πρόσφατη Έκθεση την 

οποία μας έχει καταθέσει, μας δικαιώνει. Μας δικαιώνει, με την έννοια ότι το Ελεγκτικό 

Συνέδριο, στο πλαίσιο της δικής του ψυχρής λογικής, θεωρεί, ότι το πρώτο πρόγραμμα και το 

δεύτερο πρόγραμμα, δεν λειτούργησαν όπως θα έπρεπε.  
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Σε ολόκληρη την Έκθεση, βρίσκονται εκφράσεις και προτάσεις, οι οποίες αναφέρονται 

στην αναποτελεσματικότητα του Προγράμματος.  

Στην Έκθεση υπάρχουν εκφράσεις και λέξεις, οι οποίες λένε ότι έπρεπε να απογειωθεί 

η ελληνική οικονομία το 2012, αλλά δεν απογειώθηκε.  

Άρα, γιατί δεν απογειώθηκε; 

Αυτό σημαίνει, ότι κάποια πράγματα δεν ελάμβαναν χώρα με τον τρόπο που έπρεπε να 

λάβουν χώρα και σε τελική ανάλυση, όταν ήρθαμε το 2015 και κάναμε μία μεγάλη 

προσπάθεια, έτσι ώστε να εισάγουμε ένα άλλο μείγμα πολιτικής, όλη αυτή εδώ η συζήτηση, η 

οποία έχει αναπτυχθεί από το καλοκαίρι έως και σήμερα, μπορούμε να πούμε, ότι 

επιβεβαιώνει αυτές εδώ τις προσπάθειες, αν όχι τις δικαιώνει. 

Σε ό,τι αφορά την παντελή διαχειριστική μας ικανότητα εδώ μπορώ να σας 

παραπέμψω πάλι σε συγκεκριμένη έκθεση του Ελεγκτικού Συνεδρίου για να διαπιστώσετε 

κατά πόσον η διαχειριστική ικανότητα των όσων οικοδόμησαν τα δύο προγράμματα ήταν 

υψηλή, χαμηλή ή κάτι άλλο. 

 Πάντως υψηλή δεν ήταν. 

Εδώ, βέβαια, απαντώντας στον κ. Δένδια, ο οποίος τόνισε, ότι «εμείς τα κάναμε πάρα 

πολύ καλά το 2014» παρά το γεγονός, ότι δεν είναι σκόπιμο να αναφερόμαστε στο παρελθόν, 

αλλά όταν τονίζετε το παρελθόν, εμείς είμαστε υποχρεωμένοι να σας απαντήσουμε, θα πω, 

ότι ομολογουμένως κάνετε μια προσπάθεια να μειώσετε κάποιους φόρους, όπως το Φ.Π.Α. 

κ.λπ.. 

Προσέξτε, όμως, το εξής. 

Όταν μειώνουμε φόρους και από την άλλη πλευρά εκτροχιάζεται η οικονομία, 

καταλαβαίνετε ότι αυτοί οι φόροι που μειώθηκαν, δεν έπρεπε να μειωθούν. 

Μειώνουμε τους φόρους όταν δεν δημιουργούμε είτε πληθωριστικές προσδοκίες είτε 

προσδοκίες που εισάγουν μια άλλη μορφή αβεβαιότητας. Αυτό δεν το επιβεβαιώνει μόνο το 

μεσοπρόθεσμο πρόγραμμα το δικό μας, αλλά το επιβεβαιώνει και το παράρτημα 6 της 

Έκθεσης του Ελεγκτικού Συνεδρίου που δείχνει έναν πλήρη εκτροχιασμό της ελληνικής 

οικονομίας το 2014. 

Μπορεί, βέβαια κάποιος να πει, ότι το 2014 εμείς προκαλέσαμε τις εκλογές και άρα δεν 

είχαμε άλλη επιλογή. 

Πολύ ωραία. 

Πάμε στο 2013, που υπήρξε πλήρης εκτροχιασμός ανάμεσα στις προβλέψεις και τα 

αποτελέσματα. 

Πάμε και στο 2012, που θα ήταν το πρώτο έτος ανάκαμψης σύμφωνα με το πρώτο 

πρόγραμμα, αλλά υπήρξε πάλι πλήρης εκτροχιασμός ανάμεσα στις προβλέψεις και στις 

πραγματικές εξελίξεις. 

Ως εκ τούτου, πράγματι, εφαρμόζουμε πολιτικές που έχουν σχέση με την ελάφρυνση 

των βαρών των πολιτών, επαναλαμβάνω, υπό την προϋπόθεση ότι οι προβλέψεις είναι 

όμοιες των πραγματικών αποτελεσμάτων και υπό την προϋπόθεση, ότι όπως τόνισα και 
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προηγουμένως, δεν προκαλούμε προσδοκίες αβεβαιότητας και υψηλού κινδύνου για την 

ελληνική οικονομία. Αυτές προκλήθηκαν το 2014 όπως και το 2013. 

Από την άλλη πλευρά στο συγκεκριμένο σχέδιο νόμου το οποίο έχετε στα χέρια σας 

βλέπετε ανάμεσα στα όσα θα δείτε, ότι η προσπάθεια που κάνουμε με σκοπό τον περιορισμό 

της φτωχοποίησης της ελληνικής οικονομίας αποδίδει. Βέβαια, έρχεστε και λέτε «μα, 

δημιουργήσαμε πρόβλημα στη μεσαία τάξη». 

Μπορείτε να μου πείτε ποια συνετή οικονομική πολιτική οποιασδήποτε ευνομούμενης 

χώρας, η οποία αντιμετωπίζει 52,9% του πληθυσμού σε διαδικασία φτωχοποίησης, δεν θα 

έδινε στη βραχυχρόνια περίοδο προτεραιότητα, έτσι ώστε να μειωθεί το συγκεκριμένο 

ποσοστό. 

Βρείτε μου μόνο μια οικονομία ενός ευνομούμενου κράτους. 

Πρώτα περιορίζουμε τη διαδικασία της φτωχοποίησης και κατέβηκε αυτό το ποσοστό 

σύμφωνα με την ΕΛΣΤΑΤ, κάτι που βρίσκεται στη σελίδα 17 του κρατικού προϋπολογισμού, 

από το 52,9% στο 21,2%, πρώτα μεριμνούμε για αυτό και μετά για οτιδήποτε άλλο, διότι εάν 

δεν μεριμνήσουμε γι' αυτό θα προκληθούν τέτοιες τρομακτικές κοινωνικές εκρήξεις, οι οποίες 

σε τελική ανάλυση θα έχουν αρνητική επίπτωση και στα μεσαία εισοδήματα. 

Ως εκ τούτου, μην μπερδεύουμε τις άμεσες προτεραιότητες με οτιδήποτε άλλο. 

Σε ό,τι αφορά στην ανεργία το σχέδιο του προϋπολογισμού δίνει πολύ καλύτερες 

εξελίξεις σε σχέση με το προσχέδιο των προηγούμενων ημερών. 

 Ως προς τις καταθέσεις, παρά το γεγονός, ότι είχαν ακουστεί πάλι κάποιες φωνές πολύ 

βιαστικά, ότι ο κόσμος παίρνει τα χρήματά του και ότι πάλι αδειάζουν οι τράπεζες, έχουμε 

κατά το 2017 κατά μέσο όρο μία αύξηση των καταθέσεων κατά 4% στο πρώτο επτάμηνο. 

Ερχόμαστε στις επενδύσεις που είναι η ατμομηχανή της οικονομίας. Μετά την 

κατάρρευση κατά 65,9% των επενδύσεων κατά την περίοδο 2008-2014 έχουμε μια αύξηση 

των επενδύσεων φέτος της τάξης του 5,1% και του χρόνου θα είναι 11,4% πολύ καλύτερη 

επίδοση σε σχέση με το μεσοπρόθεσμο πρόγραμμα. 

Από κει και πέρα, υπάρχουν και κάποια άλλα στοιχεία αβεβαιότητας τα οποία αγνοεί η 

Αξιωματική Αντιπολίτευση σε ό,τι αφορά την περίοδο 2014 που τη θεωρεί ως περίοδο 

εκκίνησης και εδώ, έρχομαι και στον αγαπητό κύριο Κουτσούκο. 

Κύριε Κουτσούκο, κάποια ώρα πρέπει να συνεννοηθείτε ποιο είναι το προσδοκώμενο 

Α.Ε.Π. το οποίο χάθηκε είτε είναι 19 δις είτε είναι 31 δις. 

Δεν είπατε, ότι χάθηκε προσδοκώμενο Α.Ε.Π. της τάξης των 19 δις; 

Η Νέα Δημοκρατία λέει, ότι ήταν 31 δις. 

Συνεννοηθείτε, λοιπόν, μεταξύ σας για να βγάζουμε άκρη. 

Εδώ πάλι, όμως, κάνετε ένα μεθοδολογικό λάθος. 

Το λάθος του Α.Ε.Π., που είπατε ότι είχαμε μείωση 3% αντί για μείωση 0,2% το 2015 

διορθώθηκε. 

Εδώ, όμως, υπάρχει ένα μεθοδολογικό λάθος και θα σας παρακαλούσα να το 

προσέξετε, έτσι ώστε να σταματήσουμε κάποιους μύθους και να μπορούμε να 

συνεννοηθούμε με κάποιες πραγματικές εξελίξεις. 
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Όταν τον Απρίλιο του 2014 στο μεσοπρόθεσμο δώσατε με τα στοιχεία που είχατε, τις 

προβλέψεις που κάνατε και τα δεδομένα που είχατε μια αύξηση του Α.Ε.Π. της τάξεως των 

230 δις και αυτό το συγκρίνετε με το δικό μας και λέτε, ότι « θα είχαμε 230 δις ή 210 δις» δεν 

θυμάμαι καλά, γιατί το 31 δις από αυτό προκύπτει «και με εσάς έχουμε 178 δις», αυτό θα 

μπορούσε να ισχύσει κάτω από μια προϋπόθεση, ότι δεν αλλάζουν τα δεδομένα. 

Τι σημαίνει αυτό; 

Πρώτο έτος των προβλέψεων ήταν το 2014, δεύτερο έτος ήταν το 2015, μετά 2016, 

2017 και καταλήξαμε στο 2018. 

Εάν αλλάξουν τα δεδομένα ενός έτους είναι εύλογο, ότι ανατρέπονται τα δεδομένα του 

τέλους. 

 Αυτό αποτελεί βασικό κανόνα και δεν μπορεί κάποιος να ανατρέψει αυτόν τον κανόνα. 

Όταν εσείς προβλέπατε αύξηση των επενδύσεων π.χ. κατά περίπου 2% το 2014 και 

είχαμε κατάρρευση των επενδύσεων που ήταν της τάξεως του – 5,3% και εδώ αγαπητέ 

συνάδελφε Λιαργκόβα, διορθώσατε το χαρτί, αλλά πάλι η διόρθωση είναι λάθος, γιατί δεν 

είναι -0,2% η μείωση των επενδύσεων το 2015. Είναι ή -2,6%, σύμφωνα με το μεσοπρόθεσμο 

ή – 4,2% σύμφωνα με το πρόγραμμα ή -2,8% σύμφωνα με το Ελεγκτικό Συνέδριο. 

Όταν, λοιπόν, ανατρέπεται όχι μια μεταβλητή, αλλά πολλές μεταβλητές και στις 

εισαγωγές προβλέπατε μια μικρή αύξηση, είχαμε μια εκρηκτική αύξηση των εισαγωγών με 

αποτέλεσμα, περίπου, 5 δις να φύγουν από τη χώρα. Δεν ήταν αύξηση των εισαγωγών λόγω 

μηχανολογικού εξοπλισμού, αυτό θα μπορούσε να δικαιολογηθεί, εάν είχαμε αύξηση των 

επενδύσεων και εκεί θα σας λέγαμε « μπράβο σας, ήταν αύξηση των εισαγωγών λόγω 

αύξησης καταναλωτικών προϊόντων» που σημαίνει, ότι είχαμε μια απώλεια πλούτου που 

έφυγε. 

Όταν, λοιπόν, έχουμε τέσσερις με πέντε μεταβλητές, οι οποίες αλλάζουν, όπως και του 

πρωτογενούς πλεονάσματος, όπως και του Α.Ε.Π., η αύξηση της εκτίμησης για το Α.Ε.Π. του 

Διεθνές Νομισματικού Ταμείου και του Ελεγκτικού Συνέδριου ήταν 2,1%, όχι 0,7%. 

Όταν, λοιπόν, ανατρέπονται τα δεδομένα μιας πρόβλεψης είναι εύλογο ότι η πρόβλεψη 

στο τέλος αναθεωρείται προς τα χειρότερα, από τη στιγμή που έχουμε χειρότερες εξελίξεις και 

προς το καλύτερο, αν είχαμε καλύτερες εξελίξεις. 

Ως εκ τούτου αυτή η ιστορία ότι χάσαμε και δεν χάσαμε, διότι είναι μέλλοντος, θα 

χάναμε, χάσαμε ή θα χάναμε 31 δισεκατομμύρια ή 19 δισεκατομμύρια και κάποια ώρα πρέπει 

να σταματήσει και κάποια ώρα να μπορούμε να συνεννοηθούμε σε ορισμένα πραγματικά 

δεδομένα. 

Εκεί, πράγματι, που έχετε δίκιο θα πούμε ότι έχετε δίκιο, αλλά εκεί, όμως, που μπορώ 

να σας πω έχουμε μεθόδους, πλέον, στην οικονομία και στη στατιστική, οι οποίες δεν 

ανατρέπονται, σε αυτό το σημείο να πείτε ότι κάναμε κάποιο λάθος.  

Ας έρθουμε τώρα το email του κ. Χαρδούβελη. Προσέξτε τι γίνεται. Το Ελεγκτικό 

Συνέδριο λέει ότι έπρεπε να βρεθούν 60 δισεκατομμύρια για το 2015 και είχατε βρει 4,4. Η 

ερώτηση είναι με το  email Χαρδούβελη θα μπορούσατε να περπατήσετε στην εξόφληση των 

όποιων δανείων του 2015, που πρότεινε περίπου 1 δις μέτρα;  
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Αυτό είναι λίγο απίθανο και αυτό το απίθανο δεν το βγάζουμε εμείς, διότι, όπως 

ισχυρίζεστε εσείς για τον κ. Ρέγκλινγκ, ότι είπε για τα 100 δις. Κάποια ώρα, ας τα δούμε και 

αυτά γραπτά πως βγαίνουν, γιατί σε ονομαστικούς όρους ή σε όρους υποθέσεων μπορεί 

κάποιος να οδηγηθεί σε αυτό το αποτέλεσμα. Έχοντας υπόψη τα αποτελέσματα της περιόδου 

του 2015, δεν μπορούμε να οδηγηθούμε σε αυτά τα αποτελέσματα. Θα μπορούσε κάποιος 

αυτό να το πει το 2014, όχι, όμως, το 2016 και καλό θα είναι να μας δώσετε κάποια ώρα 

αναλυτικά πως βγαίνει αυτό το 100 δις. Εδώ μπερδεύουμε κάτι. 

Όταν έχουμε μη προσδοκώμενη αύξηση του Α.Ε.Π., γιατί λέει, ο κ. Ρέγκλινγκ, έπρεπε 

σε δύο χρόνια να αυξηθεί το Α.Ε.Π. κατά 6%. Πρόβλεψη, όπως ήταν πρόβλεψη το 2,1% για 

το 2014 του Α.Ε.Π., που, εν πάση περιπτώσει, διαψεύστηκε. 

Όταν, λοιπόν, δεν έχουμε αυτή την αύξηση, αυτό δεν σημαίνει ότι έχουμε ζημία, έχουμε 

μείωση του τζίρου. Άλλο μείωση του τζίρου και άλλο ζημία, όπως και άλλα διάφορα 

πράγματα. 

Όπως είπε ο κ. Ρέγκλινγκ, τα 100 δις, τα οποία, εν πάση περιπτώσει, τα 

χρησιμοποιείται και είναι μια δική σας επιλογή, να θυμηθούμε τι είπε και ο κ. Τόμσεν για το 

email Χαρδούβελη, αποκάλεσε τα μέτρα που πρότεινε ο κ. Τόμσεν, μέτρα Mickey Mouse. 

Άρα, πάνω σε μέτρα Mickey Mouse που βασίζετε την έξοδό μας από τα μνημόνια; 

Δεν μπορεί, δηλαδή, να βλέπουμε ότι το ένα το είπε ένας ξένος και να αγνοούμε το τι 

είπε ένας άλλος ξένος και σε τελική ανάλυση τα 100 δις μπορούμε να τα καταρρίψουμε. Το 

email Χαρδούβελη κατά πόσο ήταν μέτρα Mickey Mouse ή όχι εδώ θα θέλαμε να έχουμε τη 

δική σας κατάρριψη. 

Σε γενικές γραμμές έχουμε μια αύξηση του Α.Ε.Π. κατά 6 δις, προβλεπόμενη. 

6 δις σημαίνει ότι αφήνουν Φ.Π.Α και φόρο εισοδήματος στην οικονομία πολύ 

μεγαλύτερο από αυτόν που θα είχαμε.  

6 δις σημαίνει ότι αν βάλλουμε κατά μέσο όρο στο πλαίσιο μιας πολύ πρόχειρης 

προσεγγίσεις 30% φόρους, Φ.Π.Α και ένα μέσο όρο εισοδήματος 5%, θεωρώντας ότι κάποιοι 

δεν πληρώνουν καθόλου και κάποιοι πληρώνουν πολλά, καταλαβαίνετε με έναν τελείως 

πρόχειρο υπολογισμό, βγαίνει κάπου 1,8 δις παραπάνω φόροι χωρίς υψηλότερους 

φορολογικούς συντελεστές. 

Εδώ πρέπει να γίνει μια διάκριση από τα 1,9 δις, που λέτε, να δούμε τι είναι 

αποτέλεσμα των αποδόσεων λόγω αυξημένου Φ.Π.Α και τι είναι αποτέλεσμα των όποιων 

φορολογικών επιβαρύνσεων έχουν επιβληθεί. 

Όταν αναφερόμαστε στον προϋπολογισμό του 2018, πρέπει να γίνεται και εδώ πάλι 

μια διάκριση. Δεν μπορεί να μας λέτε 20 φόρους, οι οποίοι έχουν ισχύσει με 3 - 4 

προϋπολογισμούς. Πείτε μας για το 2018 έχουμε αυτούς τους παραπάνω φόρους, για το 

2019 αυτούς, για το 2020 αυτούς και για το 2017 αυτούς, έτσι ώστε και ο κόσμος που μας 

ακούει να καταλαβαίνει τι ακριβώς γίνεται και επαναλαμβάνω, να διακρίνουμε τι είναι 

αποτέλεσμα θετικών αποδόσεων και τι είναι αποτέλεσμα κάποιων φόρων που επιβλήθηκαν. 

Σας ευχαριστώ.» 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΠΟΥΚΩΡΟΥ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή της Νέας Δημοκρατίας 
Χρήστου Μπουκώρου 
Βουλευτή Μαγνησίας 

 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 

Κατ’ αρχάς ας δούμε για ποιο κείμενο προϋπολογισμού μιλάμε. Βρισκόμαστε στο 

τέταρτο δημοσιονομικό έτος με κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Είναι ο τρίτος προϋπολογισμός που 

καταθέτει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. Παλιώσατε χωρίς να το καταλάβετε και παραμένετε 

απελπιστικά ίδιοι στη διαχείριση της οικονομίας. Υπερφορολόγηση και αναπτυξιακή άπνοια. 

Δεν προσφέρετε τίποτα καινούργιο. Βαθαίνετε την κρίση, ακινητοποιείτε την οικονομία και 

αιχμαλωτίζετε τις δημιουργικές δυνάμεις του τόπου. Εξοντώνετε τη μεσαία τάξη και αυξάνετε 

με γοργούς ρυθμούς τους νεόπτωχους. Τί πετύχατε όμως συνοπτικά αυτά τα τρία τελευταία 

χρόνια μέχρι την κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού; Δεν είναι υπερβολή ο 

ισχυρισμός ότι αποτύχατε σε όλους τους δημοσιονομικούς στόχους. Πετύχατε μόνο σε έναν, 

στο πλεόνασμα. Υπερκαλύψατε πολλές φορές το στόχο του πλεονάσματος, χωρίς να 

αναρωτηθείτε πως προκύπτει περίσσευμα από μια καθυστερημένη και ασθμαίνουσα 

πραγματική οικονομία. Πράγματι, στο πλεόνασμα από πρόβλεψη 0,5% το 2016, ξεπεράσατε 

το 4%. Το 2017 από 1,75% φτάσατε στο 3,5% και το 2018 προβλέπετε 3,5% και εκτιμάτε ότι 

θα φτάσετε στο 3,8%. Θηριώδη πλεονάσματα! Τα αποτελέσματα φορολογικής αφαίμαξης, 

λαίλαπας κατασχέσεων και εσωτερικής στάσης πληρωμών. 

Δεν πιάσατε καμία χρονιά, ούτε και το 2017 τους ρυθμούς ανάπτυξης. Είχατε εκτιμήσει 

ανάπτυξη 2,7% και μόλις μετά βίας, το 2017 αναμένεται να κλείσει στο 1,6%. Προβλέπετε 

ανάπτυξη 2,5% και είναι αβέβαιη η επίδοση ακόμη και για το 2018. Στραγγαλίζετε την 

οικονομία και περιμένετε ανάπτυξη. Ενώ, όλες οι ευρωπαϊκές χώρες υπερκαλύπτουν τις 

αναπτυξιακές προβλέψεις, η Ελλάδα τις αναθεωρεί συνεχώς προς το χειρότερο. Δεν πιάνετε 

το στόχο της ανάπτυξης, ούτε το στόχο των επενδύσεων, ούτε καν το στόχο της ιδιωτικής 

κατανάλωσης και προσπαθείτε να μας πείσετε ότι η οικονομία «πάει» καλά.  

Εντελώς αναίτια, ο προϋπολογισμός του 2018 βαφτίστηκε από την Κυβέρνηση, ως ο 

τελευταίος μνημονιακός προϋπολογισμός. Εμείς, ως Νέα Δημοκρατία, είμαστε σίγουροι ότι θα 

είναι πράγματι ο τελευταίος προϋπολογισμός. Ο τελευταίος προϋπολογισμός της κυβέρνησης 

ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ. 

Δεν υπάρχει αμφιβολία ότι πρόκειται για έναν ακόμη προϋπολογισμό λιτότητας και 

αναπτυξιακής καχεξίας. Κύριοι της Κυβέρνησης, όπως προανέφερα, ούτε το 2017 πιάσατε 

τους αναγκαίους ρυθμούς ανάπτυξης, ούτε το 2018 πρόκειται να τους πιάσετε, όπως 

υποστηρίζει το Ε.Δ.Σ., που εσείς στελεχώσατε. Η Κυβέρνηση είναι σταθερά 

προσανατολισμένη στη φορομπηχτική πολιτική. Οι πολίτες στενάζουν υπό το βάρος των 

υπαρχόντων φόρων και η Κυβέρνηση θεσπίζει νέους φόρους και περικοπές συντάξεων και 

κοινωνικών επιδομάτων.  

 Θα αναφέρω μόνο ορισμένες από τις νέες επιβαρύνσεις. 
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1. Καταργείται η έκπτωση κατά 10% επί του φόρου στις ιατρικές δαπάνες, εφόσον οι 

δαπάνες αυτές υπερβαίνουν συνολικά το 5% του ετήσιου ατομικού εισοδήματος, με 

επιβάρυνση για τους πολίτες με 121 εκ. ευρώ. Κατά την Κυβέρνηση κανένας Έλληνας δεν 

μπορεί  να ασθενήσει σοβαρά! Θα περιοριστεί έτσι η φοροδιαφυγή στο συγκεκριμένο χώρο 

της υγείας; 

2. Μειώνεται κατά 50% το ποσό που διατίθεται για το επίδομα θέρμανσης. Η μείωση θα 

αφορά τη χειμερινή σεζόν 2017 – 2018, που σημαίνει ότι το επίδομα είτε θα δοθεί σε πολύ 

λιγότερους είτε θα περιοριστεί για όλους κατά 50%. Επιβάρυνση των πολιτών με 47 εκατ. 

ευρώ. Επίδομα αναιμικό και καθυστερημένο, αφού βρισκόμαστε στα τέλη Νοεμβρίου και σε 

πολλές περιοχές της χώρας έχει χιονίσει, και η Κυβέρνηση δεν έχει εκδώσει ακόμα την 

εγκύκλιο για τους δικαιούχους του επιδόματος θέρμανσης. Κύριοι της Κυβέρνησης, θα ήθελα 

να σας ρωτήσω, δικαιούχοι του επιδόματος πετρελαίου θέρμανσης είναι οι εύποροι ή οι 

αδύναμοι των οποίων παρουσιάζεστε ως προστάτες; Υπενθυμίζω απλά, ότι το 2014 η τότε 

κυβέρνηση είχε μειώσει τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης και είχε 

διευρύνει τα κριτήρια για τη χορήγηση του επιδόματος σε περισσότερους πολίτες. Η 

κυβέρνηση θεωρεί το κόστος θέρμανσης, ιδιαίτερα για τις ορεινές και μειονεκτικές περιοχές 

μικρό; Μήπως το επίδομα εισπράττουν εφοπλιστές ή βιομήχανοι; 

3. Καταργείτε την έκπτωση φόρου κατά 1,5% που ισχύει για την εκκαθάριση των 

φορολογικών δηλώσεων με στόχο 68 εκατ. ευρώ. Κατά την κυβέρνηση και ο Έλληνας 

μισθωτός είναι προνομιούχος! 

4. Για τους αγρότες υπήρξατε ιδιαίτερα «γαλαντόμοι». Τρία χρόνια κυβέρνηση 

ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ, έξι φορολογικές επιβαρύνσεις για τον αγροτικό κόσμο. Πιο συγκεκριμένα, για 

πρώτη φορά το 2015, με απόφαση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ φορολογούνται οι αγροτικές 

ενισχύσεις και επιδοτήσεις με συντελεστή 22 έως 45%. Από την είσοδο μας στην Ε.Ε. καμία 

κυβέρνηση δεν είχε τολμήσει την φορολόγηση των επιδοτήσεων. Υπερδιπλασιάσατε τις 

ασφαλιστικές εισφορές των αγροτών. Αυξήσατε το ΦΠΑ για τα αγροεφόδια στο 24%. 

Καταργήσατε την επιστροφή του ΕΦΚ (Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης) του πετρελαίου για 

αγροτική χρήση. Θεσπίσατε εισφορά αλληλεγγύης από 2,2 έως 10% και επιβάλατε 

προκαταβολή φόρου για τους αγρότες 100%. Τρία χρόνια ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ, έξι εξοντωτικά μέτρα 

για τους αγρότες. Στήνετε κυριολεκτικά στα έξι μέτρα τον αγροτικό κόσμο. 

5. Οι ελεύθεροι επαγγελματίες αποτελούν το αγαπημένο θήραμα της κυβέρνησης. Πώς 

αλλιώς να εξηγηθεί η νέα αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών για το 2018, ταυτόχρονα, με τα 

ψηφισμένα μέτρα για μείωση των συντάξεων το 2019 και μείωση του αφορολόγητου το 2020. 

6. Επιβολή φόρου διαμονής στα ξενοδοχεία και στα ενοικιαζόμενα δωμάτια – 

διαμερίσματα. Ο φόρος διαμονής θα ξεκινάει από 0,5 ευρώ για τα ξενοδοχεία με ένα ή 2 

αστέρια και τα ενοικιαζόμενα δωμάτια και θα κλιμακώνεται μέχρι και τα 4 ευρώ ανά 

διανυκτέρευση για τα πεντάστερα ξενοδοχεία. Σκοτώνετε καθημερινά την ανταγωνιστικότητα 

του ελληνικού τουρισμού. 

7. Αύξηση των συντελεστών ΦΠΑ σε 32 νησιά του Βορειοανατολικού Αιγαίου και της 

Δωδεκανήσου. Από την 1η Ιανουαρίου 2018, στα νησιά Λέσβο, Χίο, Σάμο και Δωδεκάνησα, 
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και Βόρειες Σποράδες, που ήδη καταργήθηκε, οι συντελεστές ΦΠΑ θα αυξηθούν από τα 

επίπεδα του 5%, του 9% και του 17% στο 6%, στο 13% και στο 24%. Που είναι οι κόκκινες 

γραμμές που βάζατε εσείς και οι συγκυβερνώντες σας; Τις έσβησε ο αέρας του Αιγαίου; 

Τέλος, από το νέο πετσόκομμα του ΕΚΑΣ που οδηγεί στην ουσιαστική κατάργησή του, 

θα στερήσετε από τους χαμηλοσυνταξιούχους 234 εκατομμύρια ευρώ. 

Θα μιλάτε, πάλι, του χρόνου τέτοιο καιρό για πλεονάσματα και μερίσματα. 

Πλεονάσματα που είναι απόσταγμα της φορολαίλαπας και του πογκρόμ κατασχέσεων που 

έχετε εξαπολύσει εναντίον των πολιτών. Είστε ικανοποιημένοι; Αισθάνεστε υπερήφανοι που 

καθημερινά ανοίγετε το κομπόδεμα των πλέον αδύνατων πολιτών, ακόμα  και για ελάχιστες 

οφειλές, χωρίς να τους δίνετε καμία δυνατότητα άμυνας και ρύθμισης; Ένα εκατομμύριο 

συμπολίτες μας έπεσαν θύματα της ψυχρής αφαίμαξης των κατασχέσεων και άλλες 700 

χιλιάδες είναι τα υποψήφια θύματα αυτής της ισοπεδωτικής πολιτικής. Αποτέλεσμα της 

πολιτικής σας; Οι πολίτες χρωστούν στην εφορία και στα ασφαλιστικά ταμεία 130 

δισεκατομμύρια ευρώ. 50% περισσότερα από το τέλος του 2014!!! Επιπλέον 45 

δισεκατομμύρια ευρώ οφειλές σε τρία χρόνια. Σπάσατε ρεκόρ με έξι χιλιάδες κατασχέσεις 

λογαριασμών την ημέρα. Αν στα 130 δις προστεθούν και τα 120 δις στα κόκκινα δάνεια, συν 

ορισμένες δεκάδες δισεκατομμυρίων οφειλές ιδιωτών προς τρίτους, τότε και το ιδιωτικό χρέος 

πλησιάζει το ύψους του δημοσίου χρέους. Εκτός από τη χρεωκοπία της οικονομίας, την οποία 

δεν αντιμετωπίζετε αφού το δημόσιο χρέος θα είναι αυξημένο το 2018, η πολιτική σας οδηγεί 

και στην απόλυτη χρεωκοπία της κοινωνίας.  

Παρόλα αυτά, βαυκαλίζεστε ότι αντιμετωπίζετε την μάστιγα της ανεργίας και τη 

γάγγραινα της φτώχειας. Θωπεύετε τους αριθμούς! Αυτό κάνετε. Επί των δικών σας ημερών, 

οι ελαστικές μορφές απασχόλησης έφτασαν στο 56,4% του συνόλου των συμβάσεων. Μισή 

δουλεία, μισή ζωή φωνάζατε κάποτε και τώρα έχετε καταστεί οι δημιουργοί της νέας γενιάς 

των τρεις και εξήντα, των τριακοσίων εξήντα ευρώ. Ενώ, σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία ο 

αριθμός των μακροχρόνια ανέργων διογκώνεται και παγιώνεται. Αυτές τις προϋποθέσεις 

δημιουργεί η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑΝΕΛ για τους νέους ανθρώπους, της φτώχειας, της μιζέριας 

και του ζοφερού μέλλοντος. Γι’ αυτό και οι νέοι εγκαταλείπουν μαζικά τη χώρα. 

 Για την αντιμετώπιση της φτώχειας, που η κυβέρνηση καμώνεται ότι την αντιμετωπίζει 

με τα επιδόματα και τα συσσίτια, αρκεί μια ματιά στα στοιχεία της EUROSTAT του 2016. Εκεί 

φαίνεται καθαρά ότι περίπου τέσσερα εκατομμύρια Έλληνες απειλούνται άμεσα από τη 

φτώχεια. Αναλογικά περισσότεροι φτωχοί στα 27 κράτη- μέλη της Ε.Ε. καταγράφονται μόνο 

στη Βουλγαρία και στη Ρουμανία. Η κυβέρνηση πιστεύει ότι θεσπίζοντας επιδόματα και 

σκοτώνοντας την οικονομία μπορεί να αντιμετωπίσει τη φτώχεια. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα μου επιτρέψετε να αναφερθώ στην 

τοποθέτηση του γενικού εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. Ο κύριος συνάδελφος ζητούσε σε έντονο τόνο 

εξηγήσεις για τις φοροελαφρύνσεις που έχει εξαγγείλει ο πρόεδρος μας, Κυριάκος 

Μητσοτάκης. Τι συμβαίνει αλήθεια; Αδημονεί ο κύριος συνάδελφος να γίνει κυβέρνηση, 

τάχιστα, η Νέα Δημοκρατία ή πιστεύει ότι πολύ σύντομα ο Κυριάκος Μητσοτάκης θα είναι 

Πρωθυπουργός και ζητάει λεπτομέρειες για το κυβερνητικό του πρόγραμμα; Επιχειρώντας ο 
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ίδιος να στηλιτεύσει την προγραμματική μας θέση για μείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30%, 

ισχυρίστηκε ότι ευνοούνται οι κάτοχοι μεγάλης ακίνητης περιουσίας. Πρώτα απ’ όλα 

διαστρέβλωσε τη θέση μας γιατί η ΝΔ έχει μιλήσει για θέσπιση κοινωνικοοικονομικών 

κριτηρίων αναφορικά με τον ΕΝΦΙΑ. Δεύτερον, η τοποθέτηση του αποδεικνύει ότι είμαστε 

από διαφορετικούς κόσμους. Ο ΣΥΡΙΖΑ προέρχεται από τον πλανήτη της υπερφορολόγησης, 

που νομίζει ότι μπορεί να φορολογεί όλο και περισσότερο, όλο και περισσότερους, ενώ η Νέα 

Δημοκρατία προέρχεται από τον κόσμο της δημιουργίας και της παραγωγής. Εμείς 

πιστεύουμε ότι ο εξορθολογισμός των φορολογικών επιβαρύνσεων μπορεί να αναθερμάνει 

την οικοδομή και τα εβδομήντα βασικά επαγγέλματα που κινούνται γύρω από αυτή, κλάδος 

στον οποίο αναγράφονται ποσοστά ανεργίας 70-80%, ενώ ταυτόχρονα πιστεύουμε ότι η άρση 

φορολογικών αντικινήτρων μπορεί να αναθερμάνει και την κτηματαγορά, προσφέροντας 

έσοδα στα δημόσια ταμεία. Ο ΣΥΡΙΖΑ, με θρησκευτική ευλάβεια, πιστεύει ότι μπορεί να 

αυξάνει τους φορολογικούς συντελεστές,  έστω και αν δεν υπάρχει ανάπτυξη και παραγωγή. 

Τελικά, εμείς είμαστε του υπαρκτού κόσμου και εσείς, κύριοι της κυβέρνησης, ενός ιδιότυπου 

υπαρκτού σοσιαλισμού. 

 

                  Χρήστος Μπουκώρος  

 

 

      Βουλευτής Μαγνησίας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΥ  

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΗΜΑΘΙΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή της Νέας Δημοκρατίας 
Απόστολου Βεσυρόπουλου 
Βουλευτή Ημαθίας 
 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Το βραβείο «πολιτικού ψεύδους» έχει ήδη απονεμηθεί από τον Ελληνικό λαό. Το 

προσωποποιούν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αλλά και η κυβέρνησή του. 

Συζητάμε σήμερα, τον τελευταίο ίσως προϋπολογισμό αυτής της κυβέρνησης, με 

προβλέψεις που είναι βέβαιο ότι, συγκρούονται με την πραγματικότητα. Να σας θυμίσω ότι, 

πέρυσι, στον προϋπολογισμό που καταθέσατε, είχατε προβλέψει ρυθμούς ανάπτυξης 2,7%. 

Ήδη, έχετε αναθεωρήσει την πρόβλεψη προς τα κάτω και ο ρυθμός ανάπτυξης αναμένεται να 

κυμανθεί στο 1,6%. Αν τελικά επιτευχθεί και αυτός ο «κουτσουρεμένος» στόχος, γιατί οι 

προβλέψεις όλων των ανεξάρτητων εγχώριων και διεθνών οργανισμών είναι πιο απαισιόδοξοι 

και χαμηλώνουν και άλλο τον πήχη της ανάπτυξης φέτος. 

Προβλέπατε αύξηση επενδύσεων κατά 9,1% και η υστέρηση έναντι αυτού του στόχου 

κινείται στο 44%. Ποιος θα εμπιστευθεί αυτή την κυβέρνηση που ήδη έχει κάνει ότι περνά από 

το χέρι της για να δημιουργήσει εμπόδια σε επενδύσεις, όπως στο Ελληνικό, στην Αφάντου, 

αλλά και στη Χαλκιδική;  

Πάμε τώρα στα έσοδα. Εκεί όπου υπάρχει υστέρηση έναντι του στόχου κατά 3 δις 

ευρώ στα καθαρά έσοδα, εκ των οποίων 1,1 δις ευρώ υστέρηση στους φόρους εισοδήματος! 

Τη στιγμή μάλιστα που μέσα στο 2017 έτρεχαν φορολογικά μέτρα, όπως η μείωση του 

αφορολογήτου ορίου, η αύξηση της προκαταβολής φόρου, η μονιμοποίηση και αύξηση της 

ειδικής εισφοράς αλληλεγγύης αλλά και μια σειρά φορολογικών επιβαρύνσεων στα καύσιμα, 

στο αλκοόλ, στο κρασί, την κινητή τηλεφωνία, τη συνδρομητική τηλεόραση και σε άλλους 

έμμεσους φόρους. Γιατί συνέβη αυτό; Γιατί απλούστατα η υπερφορολόγηση οδηγεί σε αύξηση 

της φοροδιαφυγής, στη μείωση της κατανάλωσης, σε μείωση της φορολογικής συμμόρφωσης 

και τελικά σε μείωση των δημοσίων εσόδων. Και μαζί με όλες αυτές τις αρνητικές 

παρενέργειες, η υπερφορολόγηση εξαντλεί τη φοροδοτική  ικανότητα των πολιτών. 

Τα ληξιπρόθεσμα χρέη των πολιτών προς την εφορία αγγίζουν τα 100 δισεκατομμύρια 

ευρώ. Οι απλήρωτοι φόροι αυξάνονται με ρυθμούς ενός δισεκατομμυρίου ευρώ το μήνα. Ο 

ένας στους δύο φορολογούμενους πολίτες χρωστά στην εφορία. Το Σεπτέμβριο αυτός ο 

αριθμός, σύμφωνα με τα στοιχεία της ΑΑΔΕ έφτασε τους 4.267.408 οφειλέτες. Οι μισοί 

σχεδόν από αυτούς, θα βρεθούν αντιμέτωποι με κατασχέσεις το επόμενο διάστημα ενώ ήδη 

έχουν υποστεί κατασχέσεις και έχουν επιβληθεί αναγκαστικά μέτρα είσπραξης σε 991.392 

φορολογούμενους. Ενώ γίνονται σχεδόν 20.000 κατασχέσεις το μήνα. Είστε η κυβέρνηση των 

φόρων και των κατασχέσεων. 

Και κάποιοι έχουν το θράσος να μας ρωτούν, πως θα μειώσει η Νέα Δημοκρατία τους 

φόρους, όταν εμείς έχουμε αποδείξει ότι μπορούμε να μειώσουμε τους φόρους. Το 

αποδείξαμε με τη μείωση του ΦΠΑ στην εστίαση από το 23 στο 13%, του Ειδικού Φόρου 
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Κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρμανσης, τη μείωση κατά 30% της έκτακτης εισφοράς 

αλληλεγγύης και τη μείωση των ασφαλιστικών εισφορών. 

Το δημοσιονομικό αποτέλεσμα του 2014 μας δικαίωσε, στον τομέα των εσόδων, 

πηγαίναμε πολύ καλύτερα από τις προσδοκίες και τις εκτιμήσεις που υπήρχαν μέχρι και τον 

Νοέμβριο 2014. Μέχρι φυσικά να προκαλέσετε εκλογές και να καλέσετε τον κόσμο να μην 

πληρώσει τους φόρους του. Και αφού τους κοροϊδέψατε, ήρθατε εσείς για να επιβάλετε 27 

νέους φόρους! Και 21 περικοπές στις συντάξεις! Και φορτώσατε τους Έλληνες με 14,5 δις 

ευρώ μέτρα λιτότητας! Να σας θυμίσω ποια βάρη, ποια αχρείαστα βάρη, φορτώσατε στους 

Έλληνες πολίτες. 

- Μειώσατε το αφορολόγητο, όχι μία φορά αλλά δύο φορές. Το παραλάβατε στα 9.545 

ευρώ, είχατε πει ότι, θα το αυξήσετε στα 12.000 ευρώ και το μειώσατε δύο φορές φτάνοντάς 

το στα 5.681 ευρώ και με τη φόρα που πήρατε θα το μειώσετε και άλλο. 

- Αυξήσατε τον  υψηλό συντελεστή Φ.Π.Α. από το 23% στο 24%. 

- Προχωρήσατε σε μια πρωτοφανή και μαζική μετάταξη προϊόντων και υπηρεσιών από 

το χαμηλό στον υψηλό συντελεστή ΦΠΑ.  

- Καταργήσατε τους μειωμένους συντελεστές Φ.Π.Α. που ίσχυαν στα νησιά του Αιγαίου. 

- Αυξήσατε την έκτακτη  εισφορά αλληλεγγύης και την μετατρέψατε σε ένα νέο και 

μόνιμο φόρο. 

- Αυξήσατε τους  συντελεστές  της φορολογικής κλίμακας φυσικών προσώπων. 

- Προχωρήσατε στην αύξηση των φορολογικών συντελεστών για το εισόδημα από 

ενοίκια. 

- Αυξήσατε την  προκαταβολή φόρου στο 100% για ελεύθερους επαγγελματίες, αγρότες 

και μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

- Αυξήσατε το φορολογικό συντελεστή για τις επιχειρήσεις από το 26 στο 29%. 

- Αυξήσατε το συντελεστή  φορολόγησης των μερισμάτων στο 15%. 

- Επιβάλλατε φορολογικές επιβαρύνσεις στη συνδρομητική τηλεόραση, την σταθερή 

τηλεφωνία και το ίντερνετ. 

- Προχωρήσατε στην αύξηση του φόρου στα καύσιμα. Στο πετρέλαιο κίνησης, στη 

βενζίνη και στο υγραέριο κίνησης. 

- Αυξήσατε τη φορολογική επιβάρυνση με την αύξηση των συντελεστών του 

συμπληρωματικού ΕΝΦΙΑ και μειώσατε το αφορολόγητο από τις 300 στις 200 χιλιάδες ευρώ. 

- Αυξήσατε τους συντελεστές για τον υπολογισμό του ΕΝΦΙΑ στα οικόπεδα. 

- Επιβάλλατε  ειδικό φόρο κατανάλωσης στο κρασί. 

- Αυξήσατε το ΦΠΑ στην εστίαση από το 13% στο 24% και το ΦΠΑ στη διαμονή από το 

6,5% στο 13%, πλήττοντας την ανταγωνιστικότητα του τουρισμού μας. 

- Προχωρήσατε στην αύξηση του ειδικού φόρου στα οινοπνευματώδη. 

Όλα αυτά, είναι μέτρα που στη συντριπτική τους πλειοψηφία πλήττουν τους οικονομικά 

ασθενέστερους. Όπως, αποδεικνύει η εκτόξευση των έμμεσων φόρων, που είναι κοινωνικά 

πιο άδικοι. Με αποτέλεσμα η σχέση έμμεσων/άμεσων φόρων να ανέβει στο 1,33 το 2017, 

από 1,15 το 2014. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσο επαληθεύθηκαν οι προβλέψεις για την ανάπτυξη 

αλλά και για τα υπόλοιπα στοιχεία του προϋπολογισμού, το 2017 άλλο τόσο θα 

επαληθευτούν και το 2018. Ο κύριος Υπουργός των Οικονομικών στέκεται στο πλεόνασμα και 

τονίζει την υπέρβασή του. Πλεόνασμα, κύριε Υπουργέ, που στηρίζεται μόνο στην 

υπερφορολόγηση, έχει ημερομηνία λήξης. Και η ημερομηνία αυτή φτάνει, τα μηνύματα τα 

βλέπετε. Εννοώ τα μηνύματα από τους πολίτες, που δεν μπορούν να πληρώσουν τους 

φόρους τους. Προφανώς, δεν σας λένε τίποτα τα στοιχεία που αποδεικνύουν τη μείωση του 

συνολικού ποσού των άμεσων φόρων που εισπράττει το Δημόσιο. 

Μόνο για το 2017 τα έσοδα από τους άμεσους φόρους είναι μειωμένα κατά 1,5 

δισεκατομμύρια ευρώ σε σύγκριση με το 2016. Αυτό σημαίνει ότι οι Έλληνες φορολογούμενοι 

πολίτες δηλώνουν λιγότερα εισοδήματα. Η κυβέρνηση όμως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ έχει τη λύση.  

Όταν καταγράφεται μείωση των άμεσων φόρων, επιλέγει την αύξηση των έμμεσων φόρων. 

Πραγματικά πολύ Αριστερή Λογική, τη στιγμή που όλοι γνωρίζουν ότι, οι έμμεσοι φόροι 

επιβαρύνουν τους οικονομικά ασθενέστερους πολίτες. Ουσιαστικά, πλέον, έχει ανατραπεί η 

ισορροπία στο δημοσιονομικό ισοζύγιο μεταξύ άμεσων και έμμεσων φόρων. Οι έμμεσοι φόροι 

αποτελούν πλέον το 52% των τακτικών δημοσίων εσόδων και οι άμεσοι φόροι 

αντιπροσωπεύουν το 39%. Δεν υπάρχει καμία αμφιβολία ότι πρέπει να έχουμε πλεονάσματα 

για να διασφαλίζεται η χρηματοδότηση της χώρας και να εξυπηρετούνται οι ανάγκες της. Με 

τη διαφορά ότι αυτά πρέπει να είναι προϊόν, κατά κύριο λόγο, της αναπτυξιακής διαδικασίας. 

Πρέπει επίσης, να είναι βιώσιμα, να έχουν ορθολογική αποτύπωση. Και εσείς δεσμεύσατε τη 

χώρα και ναρκοθετείτε την προσπάθεια της χώρας, αλλά και της επόμενης κυβέρνησης με 

υψηλά πλεονάσματα, που στην κατάσταση που είναι η οικονομία ισοδυναμούν με αέναη 

λιτότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο προϋπολογισμός του 2018, είναι σαν όλους τους 

άλλους προϋπολογισμούς της κυβέρνησης του κ. Τσίπρα. Ένας προϋπολογισμός φόρων. 

Φόρων δίχως τέλος και χωρίς λογική. 

Οι άμεσοι φόροι θα διαμορφωθούν στα 20,766 δισεκατομμύρια ευρώ, αυξημένοι κατά 

478 εκατ. ευρώ έναντι του 2017 και μειωμένοι κατά 687 εκατ. ευρώ έναντι του στόχου του 

Μεσοπρόθεσμου Προγράμματος Δημοσιονομικής Στρατηγικής.  

Αναλυτικά: 

Ο φόρος εισοδήματος φυσικών προσώπων, προβλέπεται να διαμορφωθεί στα 8,725 

δισ. ευρώ. Έχουμε δηλαδή αύξηση κατά  456 εκατ. ευρώ έναντι του 2017. 

Οι φόροι στην περιουσία, δηλαδή ο ΕΝΦΙΑ, προβλέπεται να φθάσουν στα 3,379 δισ. 

ευρώ, σημειώνοντας αύξηση κατά 179 εκατ. ευρώ έναντι του 2017. Προφανώς επειδή η 

τελευταία δόση πήγε για τον Ιανουάριο του 2018 αλλά αυτό δεν αναιρεί το γεγονός ότι η 

κυβέρνησή σας είναι αυτή που αύξησε τις επιβαρύνσεις από τον ΕΝΦΙΑ. 

Οι έμμεσοι φόροι προβλέπεται να διαμορφωθούν στα 27,390 δις ευρώ, 

παρουσιάζοντας αύξηση κατά 473 εκατ. ευρώ έναντι του 2017 και μείωση κατά 112 εκατ. 

ευρώ έναντι του στόχου του Μεσοπρόθεσμου Προγράμματος Δημοσιονομικής Στρατηγικής. 

Ποια είναι τα νέα μέτρα για το 2018. Έχουμε και λέμε: 
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- Αυξάνονται οι ασφαλιστικές εισφορές για ελεύθερους επαγγελματίες και 

επιτηδευματίες κατά 661 εκατομμύρια ευρώ αφού οι εισφορές θα υπολογίζονται επί των 

καθαρών κερδών του επαγγελματία ή της επιχείρησης, προσαυξημένων με τις ασφαλιστικές 

εισφορές που έχουν καταβληθεί κατά τη διάρκεια του 2017. Παγκόσμια πρωτοτυπία, να 

πληρώνει κάποιος ασφαλιστικές εισφορές και για τις ασφαλιστικές εισφορές που έχει ήδη 

πληρώσει, χωρίς να αφαιρούνται από το καθαρό εισόδημα, όπως ίσχυε μέχρι σήμερα. 

- Επιβάλλεται νέος φόρος ανά διανυκτέρευση σε ξενοδοχεία και ενοικιαζόμενα δωμάτια. 

- Μειώνεται και συρρικνώνεται μέχρι εξαφανίσεως το ΕΚΑΣ και τις συνέπειες θα 

υποστούν άλλοι 140.000 μικροσυνταξιούχοι το 2018, που προστίθενται στους 135.000 που 

ήδη το έχουν χάσει μέχρι σήμερα. Υπενθυμίζω ότι η προηγούμενη κυβέρνηση Σαμαρά διέθετε 

900 εκ. ευρώ για το ΕΚΑΣ, εσείς για το 2018 θα διαθέσετε μόλις 80 εκ. ευρώ και το 2019 το 

ΕΚΑΣ καταργείται οριστικά, με τη δική σας υπογραφή. 

- Καταργείται η έκπτωση 10% από το φόρο εισοδήματος φυσικών προσώπων για τις 

ιατρικές δαπάνες που πραγματοποιήθηκαν το 2017, κάτι που σημαίνει πρόσθετη φορολογική 

επιβάρυνση ύψους 121 εκ. ευρώ για τους φορολογούμενους και ιδιαίτερα για τους 

συνταξιούχους, κατά την εκκαθάριση του φόρου εισοδήματος το 2018. Μια παρέμβαση που 

το μόνο που θα ευνοήσει είναι τη φοροδιαφυγή. 

- Η κατάργηση της έκπτωσης στην παράκρατηση φόρου 1,5% που ισχύει σήμερα για 

3.000.000  και πλέον μισθωτούς και συνταξιούχους για την εκκαθάριση των φορολογικών 

δηλώσεων τους. Ένα μέτρο που σημαίνει επιβάρυνση 68 εκ. ευρώ. 

- Από 1.1.2018 περικόπτεται το επίδομα θέρμανσης κατά 50%, ένα μέτρο που θα 

πλήξει ιδιαίτερα τους οικονομικά ασθενέστερους στις ορεινές περιοχές και ιδιαίτερα της 

Βορείου Ελλάδας. 

- Επιβάλλεται φόρος έως και 45% στις βραχυχρόνιες μισθώσεις. 

- Επιβάλλονται περικοπές στο ενιαίο μισθολόγιο. 

- Καταργούνται οι μειωμένοι συντελεστές ΦΠΑ και στα υπόλοιπα 32 νησιά του Αιγαίου, 

πέντε εκ των οποίων έχουν πληγεί από το μεταναστευτικό ενώ δύο εξ αυτών, η Κως και η 

Λέσβος, αντιμετωπίζουν και τις συνέπειες από το σεισμούς.  

Η Νέα Δημοκρατία κατέθεσε τροπολογία για την παράταση ισχύος των μειωμένων 

συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά αλλά η κυβέρνηση έχει τη δική της ατζέντα σκοπιμοτήτων. Τι 

σημαίνουν όλα αυτά; Ένα δισεκατομμύριο ευρώ νέοι φόροι για να επιτευχθεί πλεόνασμα 

3,82%. Μιλάμε για υπέρβαση πλεονάσματος, τη στιγμή που ακόμα και  ο υψηλός και εκτός 

λογικής στόχος για το πλεόνασμα είναι 3,5%. Και το ερώτημα είναι, αυτή η υπέρβαση, δεν θα 

έχει κόστος για την πραγματική οικονομία; Δεν θα μεταφραστεί σε περαιτέρω επιβάρυνση και 

λιτότητα; Η κυβέρνηση οφείλει να αφήσει στην άκρη τις αλχημείες που συγκρούονται με την 

ίδια την πραγματικότητα. Οφείλει να δει την αλήθεια και την πραγματικότητα. 

Εγώ θα απευθυνθώ στους συναδέλφους της κυβερνητικής πλειοψηφίας, κάποιοι από 

τους οποίους μιλούν για θεαματική μείωση της ανεργίας. Με τη διαφορά ότι η ανεργία 

μειώνεται, όταν υπάρχουν υψηλοί ρυθμοί ανάπτυξης. Εδώ, το 2015 και το 2016 έκλεισαν με 

ύφεση. Πως γίνεται συνεπώς να υπάρχει ύφεση και να μειώνεται και η ανεργία; Δεν 
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αντιλαμβάνεστε ότι η μείωση της ανεργίας με αυτά τα νούμερα, δεν αποτελεί παρά μία 

αύξηση της μερικής απασχόλησης με πολύ χαμηλές αποδοχές και μείωση των εισοδημάτων; 

Δηλαδή, μια παγίδα φτώχειας. Αυτό, το οποίο κάνατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της 

κυβερνητικής πλειοψηφίας δεν είναι η μείωση της ανεργίας. Αλλά η δημιουργία εργαζομένων 

των 360 ευρώ. Εσείς που διατυπώνατε πύρινους λόγους για τη γενιά των 750 ευρώ, 

δημιουργήσατε με την υπογραφή σας και την πολιτική σας τη γενιά των 360 ευρώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύξηση των εσόδων μπορεί να προέλθει και από τον 

έλεγχο της φοροδιαφυγής. Δεν χρειάζεται να υπενθυμίσω τι έλεγε ο κ. Τσίπρας, αλλά και 

άλλοι κυβερνητικοί αξιωματούχοι, που υπολόγιζαν να εισπράξουν 2 και 3 δισεκατομμύρια 

ευρώ από τον έλεγχο της φοροδιαφυγής σε ετήσια βάση. Μαζί με τον προϋπολογισμό 

καταθέσατε και κάποια στοιχεία για τους ελέγχους και τη φοροδιαφυγή. Οι λίστες όμως, που 

δώσατε στη δημοσιότητα για το λαθρεμπόριο και τη φοροδιαφυγή, πάσχουν. Και πάσχουν 

πολλαπλώς αφού: 

- Δεν αναφέρονται τα ποσά που εισπράχθηκαν από φόρους και πρόστιμα που 

βεβαιώθηκαν. 

- Δεν αναφέρεται ο αριθμός των υποθέσεων που εμπίπτουν στην απόφαση του ΣτΕ 

που έχει κρίνει άκυρους τους αναδρομικούς ελέγχους και τα αποτελέσματά τους, θέτοντας το 

όριο της πενταετούς παραγραφής. 

- Δεν δίνονται αναλυτικά στοιχεία για τους ελέγχους σε ένα τομέα που το λαθρεμπόριο 

ανθεί και υπάρχουν απώλειες δισεκατομμυρίων ευρώ. 

Πρόκειται για το λαθρεμπόριο στα καύσιμα, εκεί όπου οι έλεγχοι το 2015 και το 2016 

κατέρρευσαν. Να σας υπενθυμίσω ότι η κυβέρνηση σας, παρέλαβε έτοιμο και εγκατεστημένο 

το σύστημα εισροών - εκροών στα πρατήρια υγρών καυσίμων, το οποίο όμως δεν έχει 

καταφέρει τρία χρόνια μετά να ενεργοποιήσει. Δεν προχωρήσατε ούτε στην εγκατάσταση 

ανάλογου συστήματος εισροών-εκροών στα διυλιστήρια και στις εταιρείες εμπορίας υγρών 

καυσίμων, αλλά και σύστημα GPS σε βυτιοφόρα και πλωτά μέσα για να υπάρχει έλεγχος σε 

όλη την αλυσίδα διακίνησης. Για να μην μιλήσουμε για τους ελέγχους. Δώστε τα στοιχεία για 

τον αριθμό των ελέγχων για το λαθρεμπόριο καυσίμων στη δημοσιότητα για να αποκαλυφθεί 

η αλήθεια. Ο αριθμός των ελέγχων έχει μειωθεί δραματικά. Αντιλαμβάνονται πλέον όλοι ότι η 

κυβέρνηση αυτή δεν μπορεί να συλλάβει και να ελέγξει τη φοροδιαφυγή. Και την αδυναμία της 

αυτή την αντιμετωπίζει με την επιβολή νέων φόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η κυβέρνηση συσσωρεύει διαρκώς βάρη για τους 

Έλληνες πολίτες. Η μόνη πρωτιά που κατάφερε να καταγράψει είναι η ανακήρυξή της σε 

πρωταθλητή της υπερφορολόγησης. Τα στοιχεία του ΟΟΣΑ είναι αποκαλυπτικά. Η Ελλάδα 

καταγράφει τη μεγαλύτερη αύξηση του φορολογικού βάρους ως ποσοστό των φορολογικών 

εσόδων και των ασφαλιστικών εισφορών επί του ΑΕΠ. Είναι η Μπαρτσελόνα της 

υπερφορολόγησης για να χρησιμοποιήσω και μία φράση που αρέσει στον κύριο Υπουργό 

των Οικονομικών που κυνικά παραδέχεται ότι, ο προϋπολογισμός που κατέθεσε είναι  άδικος. 

Οι πολίτες δεν αντέχουν άλλη κοροϊδία. Και δυστυχώς για εσάς, έχουν αποφασίσει. Και την 

ετυμηγορία τους δεν πρόκειται να την αποφύγετε. 
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Η Νέα Δημοκρατία θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό, έναν αντιαναπτυξιακό 

προϋπολογισμό, που συντηρεί την αποτυχημένη και καταστροφική πολιτική της 

υπερφολόγησης και φτωχοποίησης της μεσαίας τάξης και της μεγάλης πλειοψηφίας των 

πολιτών. 

 

  

                       Απόστολος Βεσυρόπουλος  

 

 

         Βουλευτής Ημαθίας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΗΣ ΕΙΔΙΚΗΣ ΕΙΣΗΓΗΤΡΙΑΣ ΤΗΣ ΝΕΑΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 

ΦΩΤΕΙΝΗΣ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΣΕΡΡΩΝ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
της Ειδικής Εισηγήτριας της Νέας Δημοκρατίας 
Φωτεινής Αραμπατζή 
Βουλευτή Σερρών 

 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 

Είναι η τρίτη φορά, που η Βουλή καλείται να συζητήσει και να ψηφίσει Προϋπολογισμό 

της Κυβέρνησης Τσίπρα - Καμμένου.  

Αυτός ο Προϋπολογισμός, όσο και αν θριαμβολογείτε, όπως και οι προηγούμενοι 

φυσικά, είναι ένας Προϋπολογισμός ανελέητης φορολογικής επιδρομής, κατάργησης 

φοροαπαλλαγών και κοινωνικών επιδομάτων για τους ασθενέστερους, με νέες μειώσεις 

μισθών και συντάξεων. Είναι ένας Προϋπολογισμός πολιτικής απάτης και εικονικής 

πραγματικότητας, που πολύ φοβάμαι ότι θα πέσει έξω ακόμη και στους πιο αναιμικούς του 

στόχους. 

Η φυματική σαρανταποδαρούσα του κ. Τσακαλώτου με το πρόβλημα μηνίσκου στα 25 

από τα 40 πόδια, με αυτόν τον Προϋπολογισμό, όχι μόνο δεν μπορεί να βγει από το σπίτι για 

να πάει στο σουπερμάρκετ, αλλά δεν μπορεί πια να σηκωθεί από το κρεβάτι.  

Όσο λοιπόν και αν προσπαθείτε να καλύψετε τη βαριά φοροεπιδρομή με το περιβόητο 

κοινωνικό μέρισμα, το αποτέλεσμα είναι τόσο αποτυχημένο, όσο και το χιούμορ του 

Υπουργού Οικονομικών.  

Ο φετινός Προϋπολογισμός σας έχει μόνο ένα όνομα, είναι «Φοροϋπολογισμός».  

Αυτό που προϋπολογίζει, είναι η επιπλέον φτώχεια, που θα υποστούν όλοι από την 

πολιτική σας. Αρκεί να σκεφτεί κανείς ότι μόνο τον Ιανουάριο του 2018 οι φόροι, που θα 

πέσουν στις πλάτες των πολιτών θα είναι 3% υψηλότεροι από πέρυσι ενώ το επιπλέον 

σύνολο των φόρων, 1,1 δις ευρώ καινούργια «βάρη».  

Και προκαλεί τουλάχιστον θυμηδία, αν όχι οργή, η προσπάθεια των Βουλευτών του 

ΣΥΡΙΖΑ, όχι μόνο στη Βουλή αλλά και στα διάφορα τηλεοπτικά πάνελ, να ισχυρίζονται ότι ο 

φετινός Προϋπολογισμός δεν περιλαμβάνει φόρους και νέα μέτρα.  

Πάρτε λοιπόν, μολύβι και χαρτί, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ για να 

γράψετε και να μη μας λέτε αύριο - μεθαύριο, ότι ο Προϋπολογισμός σας δεν έχει νέα μέτρα.  

Η μείωση κατά 50% του επιδόματος θέρμανσης είναι ή όχι μέτρο, που μάλιστα χτυπά 

τις ασθενέστερες τάξεις;  

Η περικοπή του ΕΚΑΣ κατά 238 εκατ. ευρώ είναι ή όχι μέτρο, που τσακίζει την τσέπη 

των οικονομικά ασθενέστερων; Εκατόν σαράντα χιλιάδες συμπολίτες μας συνταξιούχοι θα το 

χάσουν και οι λίγοι, που το παίρνουν ακόμα,  θα το χάσουν οριστικά το 2019. 

Η αύξηση κατά 50% στο Φ.Π.Α σε 32 νησιά του Αιγαίου, που θα υποστούν οι νησιώτες 

μας, είναι ή όχι επιπλέον φορολογικό μέτρο; Εμείς, να σας θυμίσω ότι είχαμε προστατεύσει 

τον μειωμένο συντελεστή Φ.Π.Α στα νησιά. Η Κυβέρνησή σας είχε δεσμευτεί ότι θα τον 

κρατήσει, αλλά τον καταργεί, κάνοντας μια ακόμα δέσμευση «γαργάρα».  



148 

 

Η κατάργηση στις φοροαπαλλαγές ιατρικών δαπανών ύψους 121 εκατ. Ευρώ, είναι ή 

όχι ένα ακόμα μέτρο, που πλήττει τους ασθενέστερους; Αντιλαμβάνεστε τί θα γίνει με τη 

φοροδιαφυγή από αυτή τη ρύθμιση. 

Η Κυβέρνηση, που τάχα σέβεται τους μισθωτούς και τους συνταξιούχους καταργεί την 

έκπτωση 1,5% στην παρακράτηση φόρου για μισθούς και συντάξεις. Άλλα 68 εκατ. ευρώ.  

Η Κυβέρνηση - «προστάτης των φτωχών και των αδυνάτων» μειώνει ή καταργεί τα 

προνοιακά επιδόματα - άλλα 10 εκατ. ευρώ - και μειώνει τις νέες συντάξεις χηρείας - άλλα 196 

εκατ. ευρώ.  

Φυσικά, αυτοί που αγαπάτε να μισείτε, η μεσαία τάξη δηλαδή και οι ελεύθεροι 

επαγγελματίες, δέχονται ένα ακόμη πλήγμα, καθώς για πρώτη φορά οι ασφαλιστικές εισφορές 

θεωρούνται φορολογητέο εισόδημα! - άλλα 59 εκατ. ευρώ. 

Ο επιπλέον φόρος διαμονής σε ξενοδοχεία και ενοικιαζόμενα δωμάτια - 74  εκατ. ευρώ 

- θα χτυπήσει ή όχι τον ελληνικό Τουρισμό, που αιμοδοτεί την ελληνική οικονομία και ένα 

σωρό θέσεις εργασίας;  

Επειδή ίσως να έχετε χάσει το λογαριασμό από τους φόρους, που επιβάλλετε κάνουμε 

το άθροισμα για εσάς.  

Έχετε επιβάλει 27 νέους φόρους, έχετε προχωρήσει σε 21 περικοπές συντάξεων και 

κοινωνικών επιδομάτων, έχετε μειώσει δύο φορές το αφορολόγητο, έχετε αυξήσει τους 

έμμεσους φόρους, έχετε κόψει το ΕΚΑΣ, έχετε δημιουργήσει την γενιά των 360 ευρώ.  

Όλα αυτά τα έχετε κάνει εσείς, η δήθεν φιλολαϊκή, ευαίσθητη, κοινωνική Κυβέρνηση 

των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Όπως λέει και ο κ. Τσακαλώτος, κάνετε δυσάρεστα πράγματα, αλλά τουλάχιστον 

αφήνετε αριστερό αποτύπωμα.  

Πράγματι, το αριστερό αποτύπωμά σας βρίσκεται στις άδειες τσέπες όλων των 

Ελλήνων.  

Και αν νομίζει κανείς ότι τα δύσκολα τελειώνουν εδώ, απατάται, γιατί ακολουθούν και 

άλλα μέτρα λιτότητας για μετά το 2018, ύψους άλλων 5 δις ευρώ, που ανεβάζουν το συνολικό 

λογαριασμό της Κυβέρνησής σας στα 14,5  δις  ευρώ. 

Έχετε φέρει στη χώρα το μεγαλύτερο, τον πιο επώδυνο και ανάλγητο μνημονιακό της 

λογαριασμό με υπογραφή Τσίπρα - Καμμένου και αριστερό αποτύπωμα Τσακαλώτου.  

Εσείς, που θα σκίζατε τα μνημόνια, θα χτυπούσατε το χέρι στο τραπέζι των δανειστών, 

θα αλλάζατε την Ευρώπη. Αντί γι' αυτό, γίνατε η πιο αγαπημένη τους Κυβέρνηση, που λέει 

«ΝΑΙ σε όλα» και ψηφίζει τα πάντα με τα δύο χέρια. 

Και τώρα βεβαίως για επιβράβευση, ο Πρωθυπουργός σας, παίρνει το Βραβείο 

Δέσμευσης στο  Ευρωπαϊκό Ιδεώδες για αυτή την οβιδιακή του μεταμόρφωση. Πράγματι από 

το Ολαντρέου και το «go back madame Merkel» στο ευρωπαϊκό ιδεώδες, ένα Μαξίμου 

δρόμος!  

Ο Προϋπολογισμός, Κυρίες και Κύριοι Συνάδελφοι, παρόλα αυτά χαρακτηρίζεται από 

την Κυβέρνησή σας αναπτυξιακός, προβλέποντας για το 2018 ανάπτυξη 2,5%. Πραγματικά η 

αλαφροΐσκιωτη αισιοδοξία σας, μας ξεπερνά!  
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Θέλετε να σας θυμίσω τί προβλέπατε πέρυσι για το 2017;  

Ο στόχος σας ήταν ανάπτυξη 2,7%. Αυτό ψηφίσατε πέρσι τέτοιες μέρες. Βεβαίως, η 

ζημιογόνος καθυστέρηση στο κλείσιμο και της δεύτερης αξιολόγησης, τα μπρος - πίσω στις 

αποκρατικοποιήσεις, η αναποτελεσματικότητά σας, είχαν ως αποτέλεσμα το δικό σας 2,7% 

να μετατραπεί σε 1,8%, στο Προσχέδιο του Προϋπολογισμού, το οποίο υποχωρεί κι άλλο, 

στο 1,6%, στο Σχέδιο, που εισηγείστε. 

Παρόλα αυτά ξαναμιλάτε για ανάπτυξη, γνωρίζοντας καλά πως την τελευταία τριετία η 

μοναδική αρνητική αναπτυξιακή έκπληξη στην Ευρώπη είναι δυστυχώς η χώρα μας. Με ποιά 

εχέγγυα να σας πιστέψουμε λοιπόν, για το 2,5%, που υπόσχεστε φέτος;  

Τρανή απόδειξη, η εξέλιξη του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.), που 

είναι ο καθρέφτης της οικονομικής αναπτυξιακής και επενδυτικής πολιτικής μιας χώρας με τον 

υψηλότερο συντελεστή ανάπτυξης.  

Εκεί, λοιπόν, αποκρύπτετε εντέχνως μια ακόμη ζοφερή πραγματικότητα. Ότι στο 

πρώτο δεκάμηνο του 2017 υπάρχει σημαντική υστέρηση στην εκτέλεσή του κατά 1,1 δις 

ευρώ.  

Ενώ, δηλαδή, θα έπρεπε να έχουν πραγματοποιηθεί δαπάνες ύψους 3,06 δις ευρώ, 

έχουν μόλις πραγματοποιηθεί 1,97 δις ευρώ. Φυσικά τα ίδια κάνατε και πέρυσι. Μας 

διαβεβαιώνατε ότι θα καλυφθεί πλήρως ο στόχος των 6 δις 750 εκατ. ευρώ και στο τέλος του 

2016 υπήρξε «τρύπα» 460 εκατ. ευρώ, όσο περίπου, δηλαδή, μοιράσατε πέρυσι ως 

κοινωνικό μέρισμα.  

Φυσικά επειδή, δυστυχώς για σας, δεν είμαστε όλοι ίδιοι, κάντε τον κόπο να συγκρίνετε 

τα στοιχεία του 2017 με εκείνα του 2014.  

3,3 δις ευρώ συνολικών πληρωμών του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων το 

2014, 

1,9 δις, σχεδόν 1,5 δις λιγότερα, σήμερα.  

Φυσικά για προκηρύξεις νέων έργων ούτε λόγος, καθώς παραμένουν ακόμη στο 

στάδιο του προελέγχου – «παγωμένες» δηλαδή – καθυστέρηση, που προκαλεί μέχρι και 

κίνδυνο απώλειας των Προγραμμάτων αφού εκεί οδηγεί η αδυναμία κάλυψης του στόχου 

(ν+3). 

Η πορεία των Αναπτυξιακών Νόμων είναι τραγική, επίσης, αφού σας πήρε ενάμιση 

χρόνο για να κατορθώσετε να φτιάξετε έναν Αναπτυξιακό Νόμο με το κολοσσιαίο νούμερο 

των 480 εκατ. ευρώ μέχρι το 2022. Έναν Νόμο, που τον ψηφίσατε τον Ιούνιο του 2016, τον 

τροποποιήσατε τον Ιούνιο του 2017, προκηρύξατε τέσσερα καθεστώτα ενισχύσεων τον 

Οκτώβριο του 2016, κάνατε τρεις τροποποιήσεις και όχι μόνο δεν έχει ενταχθεί, βεβαίως, ούτε 

ένα έργο, αλλά ούτε καν υπάρχει αίτημα, που να έχει αξιολογηθεί.  

Ανάπτυξη αλά ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ λέγεται αυτό. 

Να θυμίσουμε, επειδή, επαναλαμβάνω, δυστυχώς για σας, δεν είμαστε όλοι ίδιοι,  τα 

τελευταία αναπτυξιακά έργα, που εντάχθηκαν σε Αναπτυξιακό Νόμο,  ήταν τον Ιούνιο του 

2014, όταν μέσα σε μόλις έξι μήνες επί των ημερών μας, υποβλήθηκαν 732 αιτήσεις, 
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ολοκληρώθηκαν όλες οι διαδικασίες αξιολόγησης και εντάχθηκαν τελικώς 448 επενδύσεις 

ύψους άνω των 2,668 δις ευρώ. 

Όσο για τις ώριμες πληρωμές των προηγούμενων Αναπτυξιακών Νόμων, η απόλυτη 

στασιμότητα σε όλο της το μεγαλείο. Ενώ σε όλη τη χώρα υπάρχουν έτοιμα και υλοποιημένα 

εκατοντάδες έργα, εν τούτοις δεν φτάνει ούτε ένα ευρώ από αυτά στην αγορά. Φόροι, φόροι, 

Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων που σέρνεται, Αναπτυξιακός Νόμος σε τέλμα.  

Ωστόσο μιλάτε για Ανάπτυξη. Την ίδια στιγμή βέβαια, διαθέσιμοι πολύτιμοι ευρωπαϊκοί 

πόροι, που θα μπορούσαν να αποτελέσουν ανάσα αναπτυξιακή σε μια οικονομία βυθισμένη 

στη στασιμότητα, σε κλίμα αποεπένδυσης και σε καθεστώς κεφαλαιακών περιορισμών, 

δυστυχώς παραμένουν εγκλωβισμένοι.  

 

Σημειώστε:  

 ΕΣΠΑ ή αλλιώς κατά το σύγχρονο ΣΕΣ 2014 - 2020  

 ΠΑΑ 2014 – 2020  

 ΕΠΑΛΘ 2014 – 2020  

 Προγράμματα Εδαφικής Συνεργασίας  

 Προγράμματα Νεοφυών Επιχειρήσεων 

«αραχνιάζουν» στα γρανάζια μιας Κυβέρνησης, που αθροίζει μόνο απώλειες και 

διαφυγόντα έσοδα σε μια οικονομία, που στενάζει.  

 

Είναι ενδεικτικό ότι από τα 26 δις ευρώ, που εξασφάλισε η Κυβέρνησή μας με τον Νόμο 

4314/2014, συν τα 970 εκατ. ευρώ, που προέκυψαν από την αναθεώρηση των δεικτών, τρία 

χρόνια μετά, ελάχιστα χρήματα από αυτά τα 27 σχεδόν δις του ΣΕΣ 2014 – 2020, έχουν 

πέσει, και εδώ, στην πραγματική οικονομία. Και από τον περσινό στόχο, βεβαίως, των 2,28 

δις, που ψηφίσατε, μόλις 1,61 δις απορροφήσατε, 29,3% κάτω και σε αυτό τον στόχο. 

Για δε, το ΕΠΑΝΕΚ, το μεγαλύτερο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα, κατορθώσατε έναν 

ακόμη θρίαμβο!  

Μόλις 5,8% απορρόφηση για το 2016, 270 εκατ. ευρώ, 17,1% κάτω από το στόχο.  

Η πραγματικότητα γίνεται ακόμη πιο δυσάρεστη, όταν εξετάσει κανείς τα δεδομένα για 

το 2017. Σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομίας και Ανάπτυξης, θα έπρεπε μέχρι το τέλος του 

πρώτου εξαμήνου του 2017, να έχουν ξεκινήσει συνολικά 24 δράσεις του ΕΣΠΑ. Δυστυχώς, 

μέχρι και σήμερα έχουν ξεκινήσει μόλις 5 και από αυτές, 2 είναι στην φάση της αξιολόγησης 

και σε 3 …«ΘΑ» ξεκινήσει η υποβολή τους. 

Αδικαιολόγητες καθυστερήσεις ακόμη και σε δράσεις, που έχουν προκηρυχθεί από το 

Φεβρουάριο του 2016, αποστράγγιση κάθε αναπτυξιακής προοπτικής και στον Πρωτογενή 

Τομέα, που τόσο κυνικά και συστηματικά βάλλεται από την Κυβέρνησή σας.  

Τα πολύτιμα 5,9 δις ευρώ του 2ου Πυλώνα, του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 

(ΠΑΑ) 2014 - 2020, 3 χρόνια μετά την έναρξη της προγραμματικής περιόδου, μένουν 

ξεχασμένα στα υπόγεια της Αχαρνών. Τραγική καθυστέρηση στις απορροφήσεις, με τέσσερις 
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μονάδες κάτω από τον ευρωπαϊκό μέσο όρο, λόγω της διαχειριστικής ανεπάρκειας, των 

παλινωδιών αλλά και της ιδεοληψίας της Κυβέρνησης ΣΥ.ΡΙΖ.Α. - ΑΝ.ΕΛ. 

Διαχειριστική ανεπάρκεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η συντριπτική πλειοψηφία 

των αναπτυξιακών μέτρων, δεν έχουν βεβαίως προκηρυχθεί. 

Σχέδια Βελτίωσης, Ομάδες και Οργανώσεις Παραγωγών, που τόσο συχνά αναφέρει 

τον τελευταίο καιρό ο Πρωθυπουργός, Γνώση και Καινοτομία, Μεταποίηση σε εκκρεμότητα, 

Προγράμματα Leader, τα πάντα «παγωμένα στα συρτάρια», με αποτέλεσμα να στερούνται 

πολύτιμα κεφάλαια ύψους 839 εκατ. ευρώ, μόνο από τον αναπτυξιακό βραχίονα, Γνώση, και 

βεβαίως Προστιθέμενη Αξία, από τους παραγωγούς και την πραγματική οικονομία. 

Παλινωδίες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί, εξαιτίας της παύσης πληρωμών, που 

στην πράξη επικράτησε το πρώτο εξάμηνο του 2015, υπήρξε δυστυχώς μια εκτόξευση των 

ανειλημμένων υποχρεώσεων, από το προηγούμενο Πρόγραμμα, ύψους 1,5 δις ευρώ, καθώς 

είχατε «παγώσει» τα πάντα, υποχρεώσεις, που μειώνουν τα έσοδα του παρόντος 

Προγράμματος.  

Παλινωδίες, γιατί όσα έχουν προκηρυχθεί είναι προβληματικά.  

Κυρίως, όμως, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, πέραν της αναιμικής αξιοποίησης 

του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης, η αναπτυξιακή στόχευση διαστρέφεται και 

ξοδεύεται σε ένα ρουσφετολογικό παιχνίδι φαυλότητας και αγαπημένων σας επιδοματικών 

πολιτικών.  

Χαρακτηριστικό παράδειγμα, η διανομή της εξισωτικής αποζημίωσης, οριζόντια, λίγα σε 

όλους, που διαστρεβλώνει αφενός τη στόχευση της συγκεκριμένης ενίσχυσης για προστασία 

των ορεινών και μειονεκτικών περιοχών, αφετέρου, τα δίνετε εμπροσθοβαρώς, 

αποδεικνύοντας στην πράξη την τυχοδιωκτική αντιμετώπιση των κρατικών ταμείων, που 

κινδυνεύουν να μείνουν άδεια, μετά την αποχώρηση της Κυβέρνησής σας. Σημειώνω ότι από 

τα 950 εκατ. ευρώ αυτής της ενίσχυσης, μέχρι τέλους του 2017, θα έχετε ξοδέψει ήδη τα 650 

εκατ. ευρώ. 

Βεβαίως, η επιδοματική λογική, που σας χαρακτηρίζει, προκειμένου να δείξετε μια 

«μαγική εικόνα» απορροφήσεων, ολοκληρώνεται με τα γνωστά «βαφτίσια» ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, 

αφού ακόμη και η πρόωρη συνταξιοδότηση των αγροτών, για πρώτη φορά στα χρονικά, 

εγγράφεται ως αναπτυξιακή δαπάνη. 

Ουραγοί στο πακέτο Γιούνγκερ για τον Αγροδιατροφικό Τομέα, η ίδια θλιβερή 

κατάσταση και όσον αφορά στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα Αλιείας και Θάλασσας. Ένας 

τομέας με μεγάλη κοινωνικοοικονομική βαρύτητα, όπως, η Αλιεία, που εξαρτά πάνω από 

τριάντα χιλιάδες θέσεις εργασίας και για τον οποίον η Ν.Δ. είχε δεσμεύσει το μεγαλύτερο 

ποσό, που έχει εξασφαλισθεί ποτέ σε Πρόγραμμα Αλιείας και Θάλασσας, 523 εκατ. ευρώ, 

βρίσκεται, κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης στο 0,74% της απορρόφησης!  

Μόλις 2,7 εκατ. ευρώ από τα συνολικά 101 εκατ. του Προγράμματος μέχρι το τέλος του 

2018 έχετε καταφέρει να απορροφήσετε. Και όλα αυτά συμβαίνουν τη στιγμή, που η 

Κυβέρνηση κάνει λόγο για αλλαγή κλίματος, προσέλκυση επενδύσεων και οικονομική 

ανάκαμψη. 



152 

 

Μπροστά σε αυτή την οικονομική πραγματικότητα, ο Πρωθυπουργός και φέτος έδωσε 

ένα «τυράκι» στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, προκειμένου να διανθίσουν τις 

ομιλίες τους με το υπερπλεόνασμα, την επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων και το 

κοινωνικό μέρισμα, που θα δώσει η «ευαίσθητη» Κυβέρνησή σας. 

Για να δούμε, όμως, με ποιόν τρόπο και από ποιόν κουμπαρά δίνεται αυτό το μέρισμα.  

Φυσικά με την υπερφορολόγηση των πολιτών και με την εξόντωση της μεσαίας τάξης, 

που με τόσο κυνικό και προκλητικό τρόπο ομολόγησαν οι κ.κ. Τσακαλώτος και Χουλιαράκης.  

Φυσικά με εξοντωτικές ασφαλιστικές εισφορές στους ελεύθερους επαγγελματίες, στους 

αυτοαπασχολούμενους και τους αγρότες, φυσικά με κατασχέσεις και αναγκαστικά μέτρα 

είσπραξης σε ένα εκατομμύριο πολίτες, φυσικά με την διευρυμένη εσωτερική στάση 

πληρωμών, φυσικά με τις τεράστιες καθυστερήσεις στην απονομή των συντάξεων. 

Εμείς δεν θα λαϊκίσουμε σαν τον Αλέξη Τσίπρα της Αντιπολίτευσης, που χαρακτήριζε 

το δικό μας πλεόνασμα «ματωμένο», «κοροϊδία» και «ψίχουλα», αλλά δεν θα κρύψουμε και 

την Αλήθεια, από πού δηλαδή προέρχεται αυτό το περίφημο πλεόνασμα.  

Και η Αλήθεια είναι ότι η Κυβέρνησή σας από τη μια τσέπη δίνει κοινωνικό μέρισμα και 

από την άλλη επιτίθεται ληστρικά στο διαθέσιμο εισόδημα των πολιτών.  

Η Αλήθεια είναι ότι θα δώσετε στους πολίτες σε λίγες ημέρες 720 εκατ. ευρώ και μετά 

από λίγες μέρες, το Γενάρη, θα επιβάλετε σε όλους τους πολίτες μέτρα ύψους 1,9 δισ. ευρώ.  

Θα επιστρέψετε στους συνταξιούχους 315 εκατ. ευρώ, που παρακρατήθηκαν για 

μηνιαία εισφορά υγειονομικής περίθαλψης προηγούμενων ετών, όταν τους έχετε επιβάλει 

μόνιμες εισφορές υγείας σε κύριες και επικουρικές συντάξεις ύψους 710 εκατομμυρίων ευρώ. 

Αυτή είναι η Αλήθεια, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ και όσο και αν το 

Υπουργείο Οικονομίας και Ανάπτυξης επαίρεται για τα δήθεν επιτεύγματα του και την 

φιλοεπενδυτική του στροφή, όσο και αν ο κ. Τσακαλώτος λέει κρύα αστεία για να καλύψει την 

αποτυχία της Κυβέρνησης, όσο και αν ο κ. Τσίπρας κάνει ταξίδια στην Ευρώπη για να πάρει 

διαπιστευτήρια και βραβεία ευρωπαϊκότητας.  

Η πραγματικότητα είναι μια:  

Η οικονομία παραμένει εγκλωβισμένη στη μέγγενη της φοροεξόντωσης και της 

επιδοματικής πολιτικής και η Κυβέρνηση παγιδευμένη στις ιδεοληψίες της.  

Στους Υπουργούς, που υπογράφουν κλαίγοντας και στους πρώην Υπουργούς, που 

ζητούν να διορίσουν υπαλλήλους σε Οργανισμούς, που με την υπογραφή τους 

ιδιωτικοποίησαν. 

Κυρίες και κύριοι των ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, η μόνη ευχή, που μπορεί να κάνει κανείς 

για τη χώρα και τους πολίτες, για το μέλλον αυτού του τόπου, είναι ο φετινός 

Προϋπολογισμός να είναι ο τελευταίος της Κυβέρνησής σας και εσείς η τελευταία Κυβέρνηση 

στη χώρα, που εξαπάτησε τόσους πολλούς με τόσα ψέματα για τόσο πολύ. 

 

                    Φωτεινή Αραμπατζή 

 

       Βουλευτής Σερρών 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ  

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗΣ ΣΥΜΠΑΡΑΤΑΞΗΣ ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 

ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή της Δημοκρατικής Συμπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 
Γεώργιου Αρβανιτίδη 
Βουλευτή Β΄ Θεσσαλονίκης 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Έχουν καταρρεύσει μπροστά στα μάτια μας τόσοι μύθοι την περίοδο διακυβέρνησης 

των ΣΥΡΙΖΑ/ΑΝΕΛ, που πολλές φορές σημαντικές ειδήσεις περνούν στα «ψιλά», ίσως επειδή 

έχουμε συνηθίσει τις απανωτές κωλοτούμπες και τίποτα πια δεν μας προκαλεί έκπληξη. 

Θέλω να σταθώ σε μια πρόσφατη κίνηση του Πρωθυπουργού, η οποία δίνει με πολύ 

καθαρό τρόπο το στίγμα αυτής της Κυβέρνησης, ένα στίγμα που αποτυπώνεται το ίδιο 

καθαρά και στον Προϋπολογισμό του 2018. 

Διαβάζω πρόσφατο δημοσίευμα μεγάλης ιστοσελίδας. 

«Να μη χαθεί η ευκαιρία σχηματισμού κυβέρνησης φέρεται να ζήτησε ο Πρωθυπουργός 

από τον Μάρτιν Σουλτς, κατά τη διάρκεια τηλεφωνικής επικοινωνίας που είχαν». 

Σύμφωνα με τις ίδιες πηγές, ο Πρωθυπουργός είπε στον κ. Σουλτς: 

«Η πραγματικά αριστερή και προοδευτική στάση δεν είναι να διατηρείς τη καθαρότητα 

των θέσεων σου, αλλά να δίνεις μάχες για εφικτές αλλαγές προς όφελος των πολλών». 

Ο κ. Τσίπρας, λοιπόν, μπορεί με άνεση να παριστάνει στην χώρα μας τον αντιδεξιό, 

πρώην επαναστάτη – και την ίδια στιγμή – στο εξωτερικό, να συμβουλεύει τους Γερμανούς 

Σοσιαλιστές για συγκυβέρνηση με την συντηρητική παράταξη της Γερμανικής δεξιάς. 

Αλήθεια, δεν ξέρω πόσες άλλες τέτοιες δηλώσεις μπορείτε να αντέξετε, θα σας πω 

όμως ότι το δεύτερο σκέλος της δήλωσης του Πρωθυπουργού έχει ακόμα μεγαλύτερο 

ενδιαφέρον. 

Είπε, λοιπόν, ο κ. Τσίπρας ότι «Προοδευτικό είναι το εφικτό προς όφελος των 

πολλών». 

Προσωπικά, τη δήλωση αυτή την προσυπογράφω. 

Για εσάς, όμως, αλλά και για τον ίδιο τον Πρωθυπουργό προκύπτουν μια σειρά από 

πολύ δύσκολα και σοβαρά ερωτήματα. 

 Ήταν, άραγε, προς όφελος των πολλών η περίοδος της μεταπολίτευσης και η 

διακυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ που συκοφαντείτε με κάθε ευκαιρία; 

 Ήταν μια περίοδος που η χώρα έκανε βήματα προόδου και ανάπτυξης; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών η περίοδος που το εισόδημα της ελληνικής 

οικογένειας αυξήθηκε κατακόρυφα; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών η δημιουργία του Εθνικού Συστήματος Υγείας από 

τον αείμνηστο Γεννηματά; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών το ΑΣΕΠ; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών τα μεγάλα έργα και οι υποδομές που έγιναν στη 

χώρα; 
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 Ήταν προς όφελος των πολλών το Κοινωνικό Κράτος που το ΠΑΣΟΚ οικοδόμησε και 

πολλοί από εσάς απαξιώνετε; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών η Διαύγεια και οι Ανεξάρτητες Αρχές; 

 Ήταν προς όφελος των πολλών η Ηλεκτρονική Συνταγογράφηση και όλες οι 

μεταρρυθμίσεις που έγιναν στη χώρα μέσα στην κρίση μετά το 2009; 

Πάνω στην απαξίωση όλων αυτών των επιτευγμάτων – που δεν ήταν καθόλου 

αυτονόητα πριν έρθει το ΠΑΣΟΚ στην εξουσία – χτίσατε μεγάλο μέρος της πολιτικής σας 

διαδρομής. 

Τις δεκαετίες του ΄80 του ΄90 και του 2000, μας λέγατε ότι δίνουμε στο λαό ψίχουλα, 

εσείς που ούτε σε 100 χρόνια δεν θα καταφέρετε αυτά που προσέφερε το ΠΑΣΟΚ στον τόπο. 

Αν, λοιπόν, προοδευτικό είναι το εφικτό προς όφελος των πολλών, ο Πρωθυπουργός 

μόλις ακύρωσε με πολύ άτσαλο τρόπο ένα μεγάλο μέρος της πολιτικής σας ατζέντας. 

Και για να τελειώνουμε επιτέλους με έναν ακόμα μύθο που συστηματικά καλλιεργήθηκε 

το προηγούμενο διάστημα, θέλω να θυμίσω ορισμένα γεγονότα σχετικά με τον ξαφνικό 

θαυμασμό του κ. Τσίπρα στο πρόσωπο του Αντρέα Παπανδρέου. 

Ο Πρωθυπουργός, αν δεν κάνω λάθος, το 1993 ήταν 19 ετών. Αν γοητευόταν, λοιπόν, 

από το έργο και την προσωπικότητα του Αντρέα, θα μπορούσε στις εκλογές του 1993 να τον 

έχει ψηφίσει.  

Ας βγει, λοιπόν, να μας πει τι ψήφιζε το 1993 ο κ. Τσίπρας για να δούμε ποιοι 

στηρίζουν το έργο και την προσφορά του Αντρέα Παπανδρέου σε αυτή τη χώρα και ποιοι τον 

παρέπεμπαν στο ειδικό δικαστήριο. 

Τα λέω όλα αυτά σε μια συζήτηση για τον Προϋπολογισμό για να πιάσω το νήμα από 

εκεί που το άφησε ο γενικός εισηγητής μας, ο κ. Κουτσούκος, ο οποίος προέβλεψε ότι ο 

Προϋπολογισμός του 2018 θα είναι και ο τελευταίος σας. 

Υπάρχει, λοιπόν, το εξής ερώτημα. 

Αν, όντως, ο Προϋπολογισμός του 2018 είναι ο τελευταίος σας, αναρωτιέστε ποια θα 

είναι τελικά η προσφορά της Κυβέρνησής σας στον τόπο; 

Κρατάτε 3 χρόνια το τιμόνι αυτής της χώρας. 

Ποια είναι η παρακαταθήκη σας; 

 Τα 17,4 δις € μέτρα των αχρείαστων μνημονίων που φορτώσατε στις πλάτες του 

ελληνικού λαού; 

Ο Εισηγητής σας είπε και μας θύμισε τι κόψαμε στο πρώτο μνημόνιο. 

Ξέχασε βέβαια το έλλειμμα των 35 δις πώς διαμορφώθηκε, ποια περίοδος το έφτιαξε. 

Γιατί ποτέ δεν αναφέρεστε στα πραγματικά περιστατικά αυτής της διαδρομής; 

Πολύ απλοϊκό, κόψατε κόψαμε. 

Μα είναι το ίδιο μετά από 7 χρόνια; Παραλάβαμε μια χώρα με 35 δις έλλειμμα και στο 

τέλος του 2014 είχαμε σχεδόν μηδενικό έλλειμμα. Είναι το ίδιο; Πραγματικά το επιχείρημα 

στέκει; Το λέμε σοβαρά όλο αυτό; Σε ποιους απευθυνόμαστε; 
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 Το ασφαλιστικό του κ. Κατρούγκαλου που δημεύει το εισόδημα του αγρότη και του 

ελεύθερου επαγγελματία; 

 Το ΦΠΑ στα νησιά μας, μια κατάκτηση του Αντρέα Παπανδρέου που πετάξατε στα 

σκουπίδια; 

 Οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί που ξεκινάνε την Τετάρτη; 

 Τα βλήματα που πούλησε – ή προσπάθησε να πουλήσει – ο κ. Καμμένος στη 

Σαουδική Αραβία; 

 Τα «πόθεν έσχες» με τα βοσκοτόπια; 

Όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πάρα πολλά για 3 χρόνια. Είναι πάρα πολλά 

ειδικά αν τα συγκρίνουμε με τα λίγα θετικά που έχετε πετύχει. 

Το ισοζύγιο της προσφοράς σας στον τόπο είναι σταθερά αρνητικό κι αυτός είναι ο 

λόγος που σύντομα θα επιστρέψετε στα έδρανα της αντιπολίτευσης, όσα κόλπα κι αν 

δοκιμάσετε, όσους λαγούς κι αν βγάλετε απ’ το καπέλο. 

Ένας από αυτούς τους «λαγούς» είναι και το αφήγημα της δήθεν «καθαρής γραμμής 

εξόδου από τα μνημόνια» το καλοκαίρι του 2018. 

Πρόκειται για ένα αφήγημα το οποίο υποτίθεται ότι υπηρετεί ο προϋπολογισμός, ένα 

αφήγημα το οποίο δυστυχώς θα καταρρεύσει – όχι μόνο με πάταγο – αλλά και με πολύ 

μεγάλο κόστος για την κοινωνία και την ελληνική οικονομία. 

Θα ξεκινήσω το «ξήλωμα του πουλόβερ» από την ιστορία του χρέους. 

Το μεγάλο πρόβλημα της χώρας είναι τα υψηλά πρωτογενή πλεονάσματα του 3,5% 

που υπογράψατε μέχρι το 2022, για να αποπληρωθεί ένα χρέος που επί των ημερών σας 

αυξάνεται διαρκώς και ως απόλυτο νούμερο και ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Θυμίζω, ότι: 

 στο τέλος του 2015 αφήσατε πίσω σας ένα χρέος 311,7 δις € που αντιστοιχούσε στο 

177% του ΑΕΠ, 

 ενώ στο τέλος του 2018 το ελληνικό δημόσιο χρέος θα έχει ανέβει στα 332 δις €, 

ποσό που αντιστοιχεί στο 180% του ΑΕΠ. 

Ερώτημα, ρητορικό. 

Υπάρχει τρόπος να αποπληρώσουμε μονομιάς το σύνολο των 332 δις € που 

χρωστάμε ως χώρα; 

Προφανώς και όχι. 

Σταδιακά αποπληρώνουν τα χρέη τους όλες οι χώρες του κόσμου, είτε είναι οι ΗΠΑ 

που χρωστούν 20 τρισεκατομμύρια δολάρια, είτε είναι η Ελλάδα που χρωστά σαφώς 

λιγότερα. 

Το κρίσιμο, λοιπόν, δεν είναι πόσα χρωστάμε, αλλά η ετήσια εξυπηρέτηση του χρέους 

μιας χώρας, το ποσό δηλαδή που πληρώνουμε κάθε χρόνο στους δανειστές μας, είτε μιλάμε 

για μνημόνιο, είτε μιλάμε για έξοδο στις αγορές. 

Τα χρήματα αυτά έχουν εντελώς διαφορετική επίδραση στην οικονομία, ανάλογα με την 

πηγή προέλευσής τους. 
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 Αν προέρχονται από τον πλεονάζον πλούτο που δημιουργεί η ανάπτυξη, τότε τα 

πράγματα είναι καλά γιατί η οικονομία έχει τους πόρους που χρειάζεται για να συνεχίσει να 

αναπτύσσεται. 

 Αν, όμως, τα χρήματα αυτά προέρχονται από τη φορολογία, τότε το ποσό που μένει 

στην πραγματική οικονομία για κατανάλωση και επενδύσεις διαρκώς μειώνεται, με 

αποτέλεσμα το γνωστό καθοδικό σπιράλ της ύφεσης. 

Σε απλά ελληνικά, αν ο στόχος της ανάπτυξης – ο στόχος του 2.7% – αποτύχει για 

ακόμα μια φορά, ξέρετε τι επίπτωση θα έχουν στην εθνική οικονομία τα πλεονάσματα που 

έχετε υπογράψει μέχρι το 2022; 

Ακριβώς την ίδια επίπτωση που έχουν στην παγκόσμια οικονομία οι φορολογικοί 

παράδεισοι, με τα γνωστά σε όλους panama papers που στερούν πόρους ανάπτυξης. 

Ακριβώς την ίδια επίπτωση που έχει στην βιωσιμότητα μιας επιχείρησης ένας 

επιχειρηματίας που ξοδεύει χρήματα από το ταμείο για την προσωπική του καλοπέραση. 

Νομίζω, λοιπόν, ότι είναι απολύτως σαφής η αξία και η αναγκαιότητα ενός 

αναπτυξιακού πλάνου για τη χώρα, ενός πλάνου που θα μας βοηθήσει να κατευθύνουμε το 

χρήμα με ασφάλεια σε δράσεις που θα το πολλαπλασιάσουν. 

Όσο αυτό το πλάνο δεν υπάρχει, θα συνεχίζουμε να τοποθετούμε τα λιγοστά μας 

χρήματα στην τύχη, με αποτέλεσμα οι πιθανότητες της οικονομίας να αναπτυχθεί να είναι 

περίπου ίδιες με τις πιθανότητες που έχει ένας παίκτης να κερδίσει τζογάροντας. 

Αυτός είναι ο λόγος που είστε αναγκασμένοι κάθε χρόνο να ξεπουλάτε κοψοχρονιά τα 

«ασημικά» της χώρας, ελπίζοντας ότι έτσι θα καταφέρετε να βάλετε φρένο στην ύφεση. 

Έχω πει πάρα πολλές φορές ότι η αναπτυξιακή λογική του ξεπουλήματος και του 

«πάρτε όλοι από λίγο» πρέπει να τελειώσει. 

Συμφωνούμε, πλέον, οι περισσότεροι σε αυτή την αίθουσα ότι δεν είναι λύση να 

καλύπτουμε τις αποτυχίες μας με την άνευ όρων παράδοση του δημόσιου πλούτου, ούτε με 

δανεικά τα οποία θα πληρώσουν οι επόμενες γενιές. 

Λύση είναι ένα ολοκληρωμένο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης με το οποίο θα 

παράξουμε τον πλούτο που μας λείπει, ώστε να επιστρέψουμε σύντομα στο επίπεδο ζωής 

που είχαμε στις αρχές της δεκαετίας του 2000. 

Σχέδιο ανά περιφέρεια, ανά κλάδο και προϊόν, σχέδιο που θα αξιοποιεί τα συγκριτικά 

πλεονεκτήματα κάθε τόπου και θα κινητοποιεί δημιουργικά τις παραγωγικές δυνάμεις και τη 

νέα γενιά. 

Αυτός είναι και ο λόγος που στη Δημοκρατική Συμπαράταξη επεξεργαστήκαμε και 

συμπληρώνουμε συνεχώς το «Σχέδιο Ελλάδα», έναν οδικό χάρτη για την Ελλάδα της 

Παραγωγής, ένα πρόγραμμα που φιλοδοξούμε να αποτελέσει τη βάση για εθνική συνεννόηση 

ώστε να τελειώνουμε μια και καλή με τα μνημόνια και την ύφεση. 

Μόνο τότε θα τελειώσουμε ουσιαστικά από τα μνημόνια. 

Έρχομαι τώρα στα εργαλεία. 
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Πολλές φορές ένα καλό εργαλείο μπορεί να καλύψει προσωρινά την ανυπαρξία 

σχεδίου, όπως αντίστοιχα ένα κακό εργαλείο μπορεί να καταστρέψει ακόμα και το καλύτερο 

σχέδιο. 

Με δεδομένο, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση δεν διαθέτει κανένα απολύτως αναπτυξιακό 

πλάνο, νομίζω ότι είναι χρήσιμο να αναφερθώ στο πιο βασικό εργαλείο που διαθέτουμε μέχρι 

σήμερα: τον περίφημο εξωδικαστικό συμβιβασμό για τα κόκκινα επιχειρηματικά δάνεια. 

Το εργαλείο αυτό, ήταν η τελευταία σας ευκαιρία να γυρίσετε το κλίμα στην αγορά και 

την κοινωνία, πριν αρχίσουν οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί και σας γυρίσουν οριστικά την 

πλάτη οι Έλληνες πολίτες. 

Δυστυχώς, όμως, και εδώ η βαθμολογία της Κυβέρνησής σας, κ. Υπουργέ είναι ένα 

καθαρό μηδενικό. 

Εδώ και σχεδόν 4 μήνες έχει τελειώσει μόνο μία υπόθεση! 

Εδώ και 4 μήνες είναι ζήτημα, αν έχουν κάνει αίτηση 10.000 επιχειρήσεις από τις 

400.000 που μας έλεγε ο κ. Παπαδημητρίου ότι έχουν τις προϋποθέσεις για να ενταχθούν στο 

νόμο. 

Σας λέγαμε το καλοκαίρι που πέρασε, ότι ο μηχανισμός που στήσατε δεν πρόκειται να 

δουλέψει. 

Καταθέσαμε τροπολογία με βελτιώσεις για να γίνει ο μηχανισμός αυτός πιο 

αποτελεσματικός και ευέλικτος. Την αγνοήσατε πλήρως… 

Αποτέλεσμα; 

Πετάξατε στα σκουπίδια μια μεγάλη ευκαιρία να ξαναζωντανέψουν 7 στις 10 ελληνικές 

επιχειρήσεις οι οποίες θα έφερναν: 

 νέες θέσεις εργασίας, 

 έσοδα στην εφορία και τα ασφαλιστικά ταμεία, 

 επιπλέον εισόδημα σε χιλιάδες οικογένειες. 

Και βέβαια, η αποτυχία αυτή δεν είναι χωρίς κόστος. 

Τα γνωστά σε όλους «κοράκια» βρίσκονται ήδη στην ελληνική αγορά, οι πρώτες 

αγορές κόκκινων δανείων σε εξευτελιστικές τιμές είναι γεγονός, και φυσικά, αν συνεχίσουμε 

έτσι, μια νέα ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών θα είναι αναπόφευκτη με ό,τι αυτό μπορεί να 

σημαίνει για τους καταθέτες και τους φορολογούμενους πολίτες. 

Αυτή ακριβώς την πραγματικότητα εμείς θα την ανατρέψουμε, με τη δύναμη που μας 

δίνουν καθημερινά οι πολίτες. 

Η αποτυχία της χώρας δεν είναι ούτε δεδομένη, ούτε νομοτελειακή. 

Οι ευθύνες για την κατρακύλα των τελευταίων 3 ετών έχουν ονοματεπώνυμο και οι 

πολίτες πλέον γνωρίζουν πολύ καλά τι πήγε στραβά και τι πρέπει να αλλάξει. 

  

         Γεώργιος Αρβανιτίδης  

 

 

     Βουλευτής Β΄ Θεσσαλονίκης
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ  

ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗΣ ΣΥΜΠΑΡΑΤΑΞΗΣ ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 

ΙΩΑΝΝΗ ΜΑΝΙΑΤΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ  ΑΡΓΟΛΙΔΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή της Δημοκρατικής Συμπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ 
Ιωάννη Μανιάτη 
Βουλευτή Αργολίδας 
 

Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 

Ήμασταν σίγουροι, ότι το Μέγαρο Μαξίμου και το κυβερνητικό επιτελείο, 

παρακολουθούσε πολύ στενά τις εξελίξεις και τις εκλογές στο χώρο της κεντροαριστεράς.  

Χαίρομαι πραγματικά, γιατί ο κ. Τσακαλώτος, ομολόγησε το ενδιαφέρον του ΣΥ.ΡΙΖ.Α. 

για την προεκλογική πορεία που οδήγησε στο τέλος 210.000 προοδευτικούς πολίτες, να 

σηκωθούν από τον καναπέ, όπου κάποιοι θέλουν να τον έχουν και να έρθουν να ψηφίσουν. 

Κύριε Υπουργέ, ξέραμε, ότι το παρακολουθείτε, αλλά προφανώς το παρακολουθήσατε από 

την οπτική γωνία που σας βολεύει.  

Όλοι οι υποψήφιοι συμφωνήσαμε και αυτή είναι στρατηγική επιλογή του νέου 

προοδευτικού φορέα, ότι εμείς θα ανατρέψουμε το σημερινό πολιτικό κατεστημένο της χώρας, 

που διαμορφώνεται από τον διπολισμό ανάμεσα στο ΣΥ.ΡΙΖ.Α. και τη Ν.Δ. Διαμορφώνεται 

από έναν ΣΥ.ΡΙΖ.Α. δημαγωγικό και λαϊκίστικο, που άνετα συγκυβερνά με τον ακροδεξιό, κ. 

Καμμένο, ο οποίος συνομιλεί με ισοβίτες και διαπραγματεύεται με μεσάζοντες που δεν είναι 

εξουσιοδοτημένοι από άλλα κράτη. 

Προκαλεί τεράστια εντύπωση πώς με τόση άνεση η κυβερνητική πλειοψηφία στο 

Κοινοβούλιο ανέχεται αυτή την συγκατοίκηση, χωρίς να υπάρχει ούτε μια φωνή διαμαρτυρίας. 

Αν εσείς αυτό το θεωρείτε Σοσιαλδημοκρατικό, Προοδευτικό και Αριστερό, τότε απέχετε 

πολλά χιλιόμετρα από την Ευρωπαϊκή Σοσιαλδημοκρατία. 

Αυτό, το οποίο συμβαίνει σήμερα στην πατρίδα μας, στις επόμενες εθνικές εκλογές θα 

αλλάξει. Ο νέος Προοδευτικός Φορέας, μετά την ολοκλήρωση των εκλογικών του 

διαδικασιών, με τη διαμόρφωση ενός νέου ενιαίου κόμματος, θα ανατρέψει το συσχετισμό 

που θέλει την προοδευτική παράταξη συμπλήρωμα είτε του ΣΥΡΙΖΑ, όπως πάρα πολύ θα 

ήθελε ο ΣΥΡΙΖΑ, είτε της Ν.Δ., όπως εύχονται οι νεοφιλελεύθεροι. Εμείς, λοιπόν, κύριε 

Υπουργέ, θα διαμορφώσουμε το πολιτικό σκηνικό κι εσείς θα κληθείτε να απαντήσετε πάνω 

στο προοδευτικό πρόγραμμα που θα καταθέσουμε προεκλογικά. 

Επειδή κλείσατε την ομιλία σας αναφερόμενος στις προτάσεις της Ευρωπαϊκής 

Σοσιαλδημοκρατίας, όπου ξέρετε ότι κι εμείς έχουμε συμβάλει, κι εγώ προσωπικά που 

συμμετέχω στις αντίστοιχες συναντήσεις των σοσιαλδημοκρατών υπουργών οικονομικών, 

στη διαμόρφωση προτάσεων που «χτυπούν στον πυρήνα» της ανάταξης της 

Σοσιαλδημοκρατίας, που είναι στην πραγματικότητα ο μετασχηματισμός του Συμφώνου 

Σταθερότητας και Ανάπτυξης που εκφράζει τη λιτότητα, σε Σύμφωνο Απασχόλησης και 

Ανάπτυξης που εκφράζει τη σύγχρονη κοινωνία αλληλεγγύης. Εμείς είμαστε που προτείναμε 

τη διαμόρφωση ενός Ενιαίου Ταμείου Καταπολέμησης της Ανεργίας με συμβολή από όλα τα 

κράτη μέλη και κυρίως από τα πλεονάσματα των κεντρικών χωρών, προκειμένου να στηριχθεί 

η απασχόληση στις χώρες του νότου. 
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Είχατε, όμως, τη δυνατότητα να μας πείτε και να μας δείξετε πίνακες για να μας 

αποδείξετε ότι δεν υπάρχει υπερφορολόγηση στην Ελλάδα. Θέλετε να ξεχάσουμε ότι με την 

κυβέρνησή σας η χώρα είναι ο αρνητικός πρωταγωνιστής στις αυξήσεις των άμεσων κι 

έμμεσων φόρων στις χώρες του ΟΟΣΑ. Θέλετε να ξεχάσουμε ότι με το νόμο Κατρούγκαλου 

ασκείτε εξίσου φορολογική πολιτική. Κι έτσι, έχουμε φτάσει στο σημείο το άθροισμα των 

φορολογικών και των ασφαλιστικών επιβαρύνσεων για έναν ελεύθερο επαγγελματία, για έναν 

επιστήμονα ή για έναν μικρομεσαίο, να φτάνει και να ξεπερνά, πολλές φορές, το 70%. Πείτε 

μου σε ποιες άλλες χώρες συμβαίνει αυτό. 

Σας ερωτώ, όμως, πολύ καθαρά: Υπάρχει έστω κι ένας ελεύθερος επαγγελματίας, 

έστω κι ένας επιστήμονας, οικονομολόγος, μηχανικός, γιατρός, δικηγόρος που να μην 

αισθάνεται ότι του δημεύετε το 70% του εισοδήματός του μέσα από εισπράξεις είτε 

ασφαλιστικές. είτε φορολογικές; 

Εάν το ισχυρίζεστε αυτό, να το πείτε δημόσια στις εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπων 

που αισθάνονται πάρα πολλές φορές την υποχρέωση, κατά δεκάδες χιλιάδες να μεταθέτουν 

την έδρα της μικρομεσαίας επιχείρησης είτε στη Βουλγαρία, είτε στην Κύπρο. Όπου εκεί πια, 

βρίσκουν μια στοιχειωδώς μικρότερη ή ακόμη μεγαλύτερη φορολογική ελάφρυνση. Εάν δεν 

είναι έτσι, τότε θα έπρεπε να είναι ευτυχισμένοι οι μικρομεσαίοι της Ελλάδας και να 

δεχόμασταν εμείς επιχειρηματίες από την Κύπρο και τη Βουλγαρία, αντί να εξάγουμε το δικό 

μας επιχειρηματικό, το μικρομεσαίο κεφάλαιο. 

Δεν αντιλαμβάνομαι τη μη φοροαπαλλαγή των ιατρικών δαπανών, ωσάν το να 

πηγαίνεις στο γιατρό να είναι από χόμπι και όχι από υποχρέωση και μας είπατε τώρα, ότι από 

τις ιατρικές δαπάνες θα εισπράξει το κράτος άλλα 120 εκατ. €. Δηλαδή, ουσιαστικά αφαιρείτε 

το δικαίωμα από τον Έλληνα πολίτη να αρρωστήσει, γιατί του λέτε, ότι «ενώ αντιλαμβάνομαι 

ότι το να πληρώνεις νοίκι είναι μια δαπάνη που φεύγει, το να πληρώνεις το γιατρό σου είναι 

χόμπι». 

Αυτή είναι μια ακόμη κατάργηση φοροαπαλλαγής που είναι ακατανόητη στον κοινό νου. 

Ο εισηγητής μας, Γ. Κουτσούκος, περιέγραψε τη δική μας θέση με απόλυτα 

τεκμηριωμένους αριθμούς. Αυτός ο προϋπολογισμός είναι τερατώδης και στηρίζεται σε λάθος 

πολιτικές, λάθος δοσολογία και στο τέλος και αυτός θα είναι μη υλοποιήσιμος. 

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, οι προϋπολογισμοί των κρατών δεν είναι 

δημοσιονομικά φύλλα, δεν είναι excel, όπου σε έναν πίνακα καταγράφουμε πόσα θα 

εισπράξει το κράτος και από ποιους και πώς θα δαπανήσει και σε ποιους.  

Οι προϋπολογισμοί είναι το βαθύ εργαλείο της αναπτυξιακής φιλοσοφίας και του 

οράματος της κάθε κυβέρνησης. 

Με πολλή προσοχή προσπάθησα να διαβάσω, να χαρτογραφήσω και να ανακαλύψω, 

εάν υπάρχει κάποιο αναπτυξιακό όραμα στον προϋπολογισμό που έχουμε μπροστά μας. 

Κι αυτό το λέω, γιατί είναι ο τελευταίος προϋπολογισμός πριν το καλοκαίρι του 2018, 

όπου υποτίθεται ότι η χώρα θα περάσει σε μια άλλη δημοσιονομική φάση. 

Ουσιαστικά, ο προϋπολογισμός που συζητάμε σήμερα δεν είναι ο τρέχων 

προϋπολογισμός, όπως και τα προηγούμενα επτά μνημονιακά χρόνια, αλλά είναι ο 
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προϋπολογισμός που θα διαμορφώσει την Ελλάδα, που θα βγει στις αγορές χωρίς δίχτυ 

προστασίας από το καλοκαίρι του 2018 και μετά. 

Το μοναδικό δίχτυ προστασίας είναι ένα άλλο παραγωγικό μοντέλο της χώρας, που 

διαμορφώνει ένα πλαίσιο οικονομικής δραστηριότητας που μπορεί αυτοδύναμα να σταθεί στα 

πόδια του. Κι αυτό με το εργαλείο που υπάρχει σε όλο τον κόσμο, δηλ. τις επενδύσεις και, 

κυρίως, τις ιδιωτικές επενδύσεις. 

Το βασικό ζήτημα είναι πού βρίσκονται αυτές οι επενδύσεις που θα έπρεπε να έχουν 

έρθει τα προηγούμενα δύο - τρία χρόνια ή αυτές που θα έρθουν μέσα στο 2018; 

Επί αυτού ο προϋπολογισμός δεν έχει καμία απολύτως πρόβλεψη, γιατί πιθανά δεν 

προβλέπεται και καμία σοβαρή και μεγάλη ιδιωτική επένδυση. 

Περιττεύει να αναφέρω για πολλοστή φορά το δράμα του Ελληνικού ή το δράμα στις 

Σκουριές, ή άλλες περιπτώσεις, που είναι τα παραδείγματα προς αποφυγή όλων των 

επενδυτών. 

Θα σας πω, όμως, μερικά που εμένα με ξένισαν και συνιστούν οικονομική και πολιτική 

εξαπάτηση του προϋπολογισμού του 2018. 

Ξέρετε πόσα προβλέπει ο προϋπολογισμός ότι θα εισπράξουμε μέσα στο 2018 από 

ιδιωτικοποιήσεις; 2,74 δις € από τα οποία τα 2,17 δις € προκύπτουν από ιδιωτικοποιήσεις 

εταιριών του Δημοσίου, για τις οποίες δεν έχουν καν ξεκινήσει οι διαδικασίες να προσλάβουμε 

σύμβουλο κι έχουμε Δεκέμβρη και το 2018, που ουσιαστικά είναι αύριο. 

Προβλέπει, λοιπόν, ο προϋπολογισμός, ότι μέσα στο 2018 θα προσλάβουμε 

συμβούλους, θα χρειαστεί έξι μήνες ο σύμβουλος να κάνει την εισήγησή του, θα καταλήξουμε, 

θα προκηρύξουμε το διεθνή διαγωνισμό, θα εκδικάσουμε τις ενστάσεις, θα κατακυρώσουμε 

και θα εισπράξουμε λεφτά. Υπάρχει κανένας σε αυτή την αίθουσα που το πιστεύει; 

Υπάρχει κανένας σε αυτή την αίθουσα που πιστεύει π.χ., ότι θα εισπράξουμε 100 εκατ. 

€ από την πώληση του 17% της Δ.Ε.Η. που λέει ο προϋπολογισμός; Ξέρετε, ότι αυτό το 17% 

της Δ.Ε.Η. είναι αυτό που ορκιζόταν ο κ. Τσίπρας, ο κ. Σκουρλέτης και ο κ. Σταθάκης, ότι δεν 

πρόκειται ποτέ να το πουλήσουν σε ιδιώτες; 

Προβλέπει, λοιπόν, ο προϋπολογισμός να εισπράξουμε από το 17% της Δ.Ε.Η. 100 

εκατ. €, δηλαδή, όλη τη Δ.Ε.Η. την υπολογίζετε γύρω στα 500 – 600 εκατ. €. 

Αυτή είναι η κατάντια της μεγαλύτερης εταιρείας του Δημοσίου, που την κατάντησε έτσι 

η πολιτική αυτής της κυβέρνησης, όταν η ίδια εταιρεία το καλοκαίρι του 2014 είχε 2,5 δις € 

αξία στο χρηματιστήριο. 

Αυτή είναι η μόνη πολιτική και οικονομική εξαπάτηση; Όχι, δυστυχώς. 

Βλέπω ότι θα εισπράξουμε άλλα 500 εκατ. € από την πώληση του 35% των ΕΛ.ΠΕ. 

Πότε γίνανε αυτά; Ξέρετε εσείς τους συμβούλους; Και πώς η Κυβέρνηση προεκτιμά, χωρίς 

καν να έχει προκηρύξει διαγωνισμό, τα έσοδα που θα εισπράξουμε; 

Αυτή η χώρα, μπορεί να έχει έναν άλλο δρόμο για την ανάπτυξη; Μπορεί να έχει έναν 

άλλο δρόμο, πέρα κι έξω από την υπερ-φορολόγηση οποιουδήποτε ή οτιδήποτε πετάει, 

αναπνέει, ζει και κινείται ή από τη μείωση του Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων, την 

περικοπή του ΕΚΑΣ, το κόψιμο συντάξεων, της προσωπικής διαφοράς στις συντάξεις κατά 
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18% και όλα αυτά, πολύ καλά τα ξέρουμε; Μπορούμε, με άλλα λόγια, αντί για τα 1,8 δις € 

επιπλέον μέτρα, που αυτός ο Προϋπολογισμός φέρνει στον Έλληνα πολίτη, να είχαμε μια 

άλλη πολιτική; Η απάντηση είναι «ναι», αλλά για να έχεις μια άλλη πολιτική, πρέπει να έχεις κι 

ένα άλλο όραμα για την κοινωνία σου. Όχι το όραμα μιας κοινωνίας, που δημιουργεί 

κομματική πελατεία και μοιράζει στους πολύ φτωχούς αυτό που κλέβει και παίρνει από την 

ήδη φτωχοποιημένη μεσαία τάξη που την καταστρέφετε, γιατί τη θεωρείτε ταξικό σας 

αντίπαλο. 

Αντίθετα, το όραμα μιας σύγχρονης ευρωπαϊκής χώρας θα έπρεπε να είναι η αύξηση 

του παρονομαστή, η αύξηση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος. Και δεν μιλάω για την 

ανάπτυξη του 2,7% του προϋπολογισμού 2017, που τώρα πια, αποκαλύπτεται ότι είναι μόλις 

1,6%. Και δεν μιλάω για τη βεβαιότητα ότι θα πέσουν έξω οι εκτιμήσεις και για την ανάπτυξη 

του 2018, αφού από μόνες τους οι ιδιωτικοποιήσεις αποδεικνύεται ότι είναι ένα μεγάλο ψέμα, 

- λογιστικά, φορολογικά, αναπτυξιακά, διαγωνιστικά - δεν θα υπάρξουν αυτά τα έσοδα. 

Μιλώ για παράδειγμα για τον τρόπο, με τον οποίον μπορούμε να αντιμετωπίσουμε την 

αξιοποίηση της δημόσιας περιουσίας, που όλοι έχουμε συμφωνήσει, ότι είναι της τάξης των 

50 δις € και με την αξιοποίηση, με συμμετοχή και ιδιωτών, μέσα από μόχλευση, μπορεί να 

συνεισφέρει, σε βάθος δεκαετίας, περίπου 150 δις €. Αυτά τα 150 δις €, τα έχετε 

δρομολογήσει; Τα έχετε «τρέξει», αντί να ακολουθείτε τη γνωστή λογική της 

υπερφορολόγησης; Δυστυχώς όχι μόνο δεν κάνετε τίποτα, αλλά αντίθετα διώχνετε και τους 

επενδυτές που είχαμε φέρει εμείς. 

Για να μην αναφερθώ στην αξιοποίηση του ορυκτού πλούτου της χώρας που τα 

επόμενα χρόνια μπορεί να συνεισφέρει πάνω από 2 δις € κάθε χρόνο στο ασφαλιστικό 

σύστημα της χώρας και να αποτελέσει βασικό θεμέλιο για τη βιωσιμότητά του.  

Άλλο παράδειγμα. Είναι εξαιρετικά προκλητική η ανυπαρξία οποιασδήποτε 

πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης να μειώσει το λειτουργικό κόστος του δημοσίου. 

Επαναλαμβάνω, το λειτουργικό κόστος του δημοσίου και όχι το γνωστό «και άλλες περικοπές 

συντάξεων και άλλες περικοπές μισθών». Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος, αλλάξαμε μία από 

τις διαδικασίες - τις πολλές, που έχει - την περιβαλλοντική αδειοδότηση. Αλλάξαμε 23 νόμους, 

σε ενάμιση χρόνο και αξιολογήσαμε το πόρισμα και από την Παγκόσμια Τράπεζα και από την 

τρόικα. Ξέρετε πόσο είναι το κέρδος της εθνικής οικονομίας από την αλλαγή του συστήματος 

αυτού; Δεν ζητούμε, πια, μελέτες για έργα τοπικής και περιφερειακής εμβέλειας. Αντίθετα, 

εμπιστευόμαστε τον επενδυτή, τον οποίο, μετά, με αυστηρό τρόπο, τιμωρούμε, όταν δεν 

εφαρμόζει αυτά για τα οποία έχει δεσμευτεί. Καταργήσαμε την περιττή αναγκαιότητα να 

εκπονούνται 21.000 περιττές περιβαλλοντικές μελέτες, όταν η Αυστρία ζητά μόλις 1.800. Η 

περιβαλλοντική αδειοδότηση που απαιτούσε 3 χρόνια, απαιτούσε μόλις 3 μήνες. Το κέρδος 

της εθνικής οικονομίας είναι κάθε χρόνο 80 εκατ. € από την αλλαγή μίας μόνο διαδικασίας, σε 

ένα μόνο Υπουργείο. Θα ήμουν υπερβολικός αν έλεγα ότι αν αυτό εφαρμοστεί σε όλα τα 

Υπουργεία, π.χ. 30, αυτό θα είναι 80 εκατ. € επί 30 μείωση του κόστους λειτουργίας της 

εθνικής οικονομίας; Χωρίς, πια, να χρειάζεται να προσλαμβάνονται καινούργιοι δημόσιοι 

υπάλληλοι. 
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Τελευταίο παράδειγμα, γιατί είμαστε ακαδημαϊκοί. Πρόκειται για το έκτρωμα του «νόμου 

Γαβρόγλου» και το λέω πια, γιατί, χθες, μόλις, δημοσιεύθηκε η είδηση, ότι η Κύπρος έχει 

αυξήσει κατά 2,5% το Α.Ε.Π. της, από τα δίδακτρα, που πληρώνουν οι ξένοι φοιτητές στα 

κυπριακά πανεπιστήμια. Και είπαμε, έχουμε στην Ελλάδα 15.000 καθηγητές πανεπιστημίων, 

50.000 μεταπτυχιακούς και 300.000 προπτυχιακούς φοιτητές. Εμείς προτείνουμε να 

απελευθερώσουμε το ελληνικό πανεπιστήμιο από τη γραφειοκρατία και την ιδεοληψία του 

κάθε κ. Γαβρόγλου, να το κάνουμε ανταγωνιστικό σε στενή συνεργασία με την ιδιωτική 

οικονομία και την Αυτοδιοίκηση, να το μετατρέψουμε σε ένα Διεθνές Κέντρο Ξενόγλωσσων 

Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

Έχετε καμία επιφύλαξη, κ. Τσακαλώτε, ότι μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα η 

πατρίδα μας θα προσελκύσει εδώ να πληρώνουν δίδακτρα Κινέζοι, Γιαπωνέζικοι, Αμερικανοί, 

Γερμανοί και να είναι πάνω από 30.000 - 40.000 αλλοδαποί φοιτητές να σπουδάζουν στην 

πατρίδα μας φιλοσοφία, ιατρική, στα πολυτεχνεία μας, στα οικονομικά μας Πανεπιστήμια; 

Ξέρετε ότι αυτό το απαγορεύει ο νόμος Γαβρόγλου στο Ελληνικό Πανεπιστήμιο, όταν 

την ίδια στιγμή έχουμε το παράδειγμα της Κύπρου, που, επαναλαμβάνω, ότι αύξησε το 

Α.Ε.Π. της κατά 2,5%; 

Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, είμαι βαθιά ανήσυχος για την 

προοπτική της πατρίδας μας, της εθνικής οικονομίας και της κοινωνίας, όταν διαπιστώνω ότι 

θα κληθείτε να εφαρμόσετε έναν προϋπολογισμό, είμαι σίγουρος τον τελευταίο σας, ο οποίος 

είναι χωρίς αναπτυξιακό και παραγωγικό όραμα και ο οποίος το μόνο που κάνει είναι να 

προσπαθεί να μοιράσει τη φτώχεια της υπερφορολογημένης μεσαίας τάξης στην υπέρ-

φτώχεια των ακόμα χαμηλότερων στρωμάτων. 

Αυτή είναι μια αδιέξοδη πολιτική που πρέπει να την ανατρέψουμε.  

 

  

         Ιωάννης Μανιάτης  

 

 

      Βουλευτής Αργολίδας 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ  

ΛΑΪΚΟΥ ΣΥΝΔΕΣΜΟΥ-ΧΡΥΣΗ ΑΥΓΗ 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΒΟΙΩΤΙΑΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό του οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του Λαϊκού Συνδέσμου-Χρυσή Αυγή 
Ευάγγελου Καρακώστα 
Βουλευτή Βοιωτίας 

 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές,  

 

Με την κατάθεση του Προϋπολογισμού του 2018, η αμερικανοκομμουνιστική 

κυβέρνηση Σύριζα-ΑΝΕΛ εγκαινιάζει επίσημα και με κάθε μεγαλοπρέπεια τη νέα οικονομική 

εποχή, την οποία ο ιδεολογικός σας προπάτορας Λένιν είχε πρώτος χαράξει, αποδίδοντάς 

της, τον πομπώδη τίτλο: Νόβαγια Εκονομίσκαγια Πολιτίκα. 

Ο βασικός πυλώνας της Νόβαγια Εκονομίσκαγια Πολιτίκα, της νέας δηλαδή 

Οικονομικής Πολιτικής, το πλαίσιο, αν θέλετε, εντός του οποίου θα αναπτυσσόταν έκτοτε η 

σοβιετική οικονομία, οριοθετήθηκε με απόλυτη σαφήνεια από τον ίδιο τον Λένιν. Όπως 

βεβαιώνει ο κομμουνιστής και Εβραίος Βικτώρ Κιμπάλσιτς (γνωστότερος με το ψευδώνυμο 

Βικτώρ Σερζ), στο βιβλίο του «Αναμνήσεις ενός Επαναστάτη», τον τόνο στο ξεπούλημα της 

Ρωσίας στο διεθνές σιωνιστικό κεφάλαιο έδινε ο ίδιος ο Λένιν, που έλεγε χαρακτηριστικά: 

«Πουλάμε τα πάντα, εκτός από βότκα και εικόνες»! 

Σχεδόν έναν αιώνα μετά, η μαμά Σοβιετία τα τίναξε, τα σοβιετόπουλα της Ανατολικής 

Ευρώπης εξαφανίστηκαν, τα σοβιετόπουλα της Δυτικής Ευρώπης αναζήτησαν νέα 

επαγγελματική στέγη σε φιλελεύθερα και σοσιαλδημοκρατικά κόμματα και τέλος, τα 

σοβιετόπουλα της Ελλάδος τέθηκαν υπό την προστασία Αμερικανών και διεθνών 

τοκογλύφων και είναι σήμερα κυβέρνηση. 

Για να είμαι όμως ακριβής και δίκαιος, μια φράξια των σοβιετόπουλων δεν είναι τύποις 

έστω κυβέρνηση και ακριβώς επειδή δεν είναι και τύποις κυβέρνηση, αναπτύσσει με τεράστια 

κερδοφορία τις συγκεκαλυμμένες κομματικές της επιχειρήσεις, εισάγοντας στην Ελλάδα ήθη 

καπιταλιστικών οικονομιών, τα οποία δήθεν αντιμάχεται και πολεμά με ιδεολογικό σθένος: 

Ναι, οι κομμουνιστές μπορούν να αισθάνονται υπερήφανοι, διότι είναι εκείνοι που 

έφεραν την Black Friday στην Ελλάδα: καλά κέρδη και καλή επανάστα, σύντροφοι! 

Επανέρχομαι κατόπιν της μικρής μα επιβεβλημένης αυτής παρένθεσης, στα 

σοβιετόπουλα της κυβερνήσεως και στην ελληνική -ας πούμε- εκδοχή της Νόβαγια 

Εκονομίσκαγια Πολιτίκα. 

Καθότι βότκα η κυβέρνηση Τσίπρα-Καμμένου δεν παράγει, ώστε να πουλήσει και 

επειδή οι θρησκευτικές εικόνες την αφήνουν παγερά αδιάφορη, αναπροσαρμόστηκε το 

σύνθημα του Λένιν και η εν Ελλάδι κομμουνιστική κυβέρνηση το μετέτρεψε σε: «Πουλάμε τα 

πάντα»! 

Αυτός θα πρέπει να γνωρίζει ο Ελληνικός Λαός πως είναι ο άξονας γύρω απ’ τον οποίο 

θα κινηθεί η νέα οικονομική πολιτική της κυβέρνησης Σύριζα-ΑΝΕΛ και αυτή ακριβώς την 

πραγματικότητα περιγράφει ο Προϋπολογισμός του 2018 που κατέθεσε και συζητούμε 

σήμερα. 
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Επί τη ευκαιρία, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα γεγονός που συνέβη χθες κατά τη 

συζήτηση στην Ολομέλεια για την κύρωση του Απολογισμού και του Ισολογισμού για το έτος 

2015, το πρώτο δηλαδή έτος της κομμουνιστικής διακυβέρνησης Σύριζα-ΑΝΕΛ.  

Προκειμένου να αποδείξουν την απόλυτη υποταγή τους στο διεθνές κεφάλαιο και στους 

τοκογλύφους, τόσο ο κύριος Χουλιαράκης όσο και ο εισηγητής της πλειοψηφίας αναφέρθηκαν 

στην έκθεση του Ευρωπαϊκού Ελεγκτικού Συνεδρίου, επισημαίνοντας διάφορες αναφορές σ’ 

αυτήν, οι οποίες συμπυκνώνονται στο εξής συμπέρασμα: 

«Οι ελληνικές κυβερνήσεις από το 2010 και μέχρι το 2015 απέτυχαν να εφαρμόσουν 

αποτελεσματικά όσα είχαν συμφωνηθεί με τους δανειστές, αλλά δεν συμβαίνει το ίδιο με τη 

σημερινή κυβέρνηση, η οποία εφαρμόζει και υλοποιεί και με το παραπάνω όλα όσα συμφωνεί 

με τους εταίρους της». 

Αφού λοιπόν η αμερικανοκομμουνιστική κυβέρνηση αυτάρεσκα αποδέχεται και 

διαφημίζει μάλιστα τα συγχαρητήρια των καπιταλιστών και νεοφιλελεύθερων της Ευρώπης, 

δεν μπορώ παρά να παραδεχτώ, όπως άλλωστε και η μεγάλη πλειοψηφία του Ελληνικού 

Λαού, πως Σύριζα και ΑΝΕΛ έχουν καταστεί μνημονιακότεροι των μνημονιακών ΝΔ και 

ΠΑΣΟΚ.  

Τα συγχαρητήρια του Ελληνικού Λαού και της Χρυσής Αυγής βεβαίως, δεν θα τα 

λάβετε τώρα, θα τα λάβετε στις επόμενες εθνικές εκλογές, όποτε και αν τις κάνετε. 

Κι ερχόμαστε τώρα στον Προϋπολογισμό του 2018, την βιτρίνα δηλαδή της ελληνικής 

εκδοχής της Νόβαγια Εκονομίσκαγια Πολιτίκα. Καθότι το υιοθετηθέν λενινιστικό σύνθημα 

«Πουλάμε τα πάντα», δεν ηχεί ωραία στα αυτιά των Ελλήνων και κυρίως επειδή έρχεται σε 

ευθεία σύγκρουση με την μέχρι πρότινος ρητορική των δήθεν «επαναστατών» της Αριστεράς, 

οι οποίοι υστερικά κραύγαζαν πως «οι γερμανοτσολιάδες ξεπουλούν τα πάντα στους 

ξένους», η αμερικανοκομμουνιστική κυβέρνηση αναζήτησε και εν τέλει βρήκε ένα παραμύθι 

να αφηγείται, επιδιώκοντας την εκ νέου εξαπάτηση των Ελλήνων. Το παραμύθι αυτό 

ονομάζεται «έξοδος της Ελλάδας από τα Μνημόνια τον Αύγουστο του 2018». 

Η παραμύθα εντούτοις, απευθύνεται στο πόπολο. Για την κυβέρνηση, για τα κόμματα 

που την συγκροτούν και τα στελέχη τους, η εντολή είναι ρητή και κατηγορηματική: 

«Πουλάμε τα πάντα»! 

Θα μπορούσε κάποιος πονηρός να επιχειρήσει να αντικρούσει τα λεγόμενά μας, 

λέγοντας πως η Χρυσή Αυγή κινδυνολογεί και ψεύδεται.  

Ας δούμε λοιπόν, τι προβλέπει ο Κρατικός Προϋπολογισμός για το 2018, εις ό,τι αφορά 

τις αποκρατικοποιήσεις -όπως λέτε εσείς του μνημονιακού τόξου- το ξεπούλημα, όπως λέμε 

εμείς της Χρυσής Αυγής: 

Εκτιμώμενα έσοδα 2 δισεκατομμυρίων ευρώ περίπου από διαγωνισμούς έργων, οι 

οποίοι αναμένεται να ολοκληρωθούν το 2018. 

Προσδοκώμενα έσοδα 613 εκατ. ευρώ από διαγωνισμούς, για τους οποίους έχουν 

υποβληθεί δεσμευτικές προσφορές, με αναμενόμενη πρώτη εκταμίευση το 2018. 

Έσοδα 111,98 εκατ. ευρώ από καταβολές δόσεων, ολοκληρωμένων συναλλαγών 

παρελθόντων ετών και μέχρι το 2017. 
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Πιο συγκεκριμένα: 

ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΔΕΗ, ΔΕΣΦΑ, ΕΛΠΕ, ΟΤΕ είναι μερικές μόνο από τις συμμετοχές του 

Δημοσίου οι οποίες πρόκειται να ιδιωτικοποιηθούν εντός του έτους 2018. 

Υπάρχουν φυσικά και διαγωνισμοί, οι οποίοι έχουν ήδη ολοκληρωθεί με την εκταμίευση 

εσόδων να γίνεται εντός του 2018: 

Η παραχώρηση των 14 περιφερειακών αεροδρομίων για 40+10 έτη ολοκληρώθηκε 

εντός του 2017 έναντι αντιτίμου ύψους 1 δισεκατομμυρίου 234 εκατ. ευρώ. Επιπλέον του 

τιμήματος των 1,234 δισ. ευρώ, θα καταβάλλεται ετήσιο τέλος παραχώρησης της τάξεως των 

22,9 εκατ. ευρώ για 40 έτη!  

Να θυμίσω στο σημείο τούτο τις καταγγελίες που είχαν γίνει την περίοδο του 

ξεπουλήματος στους Γερμανούς της Fraport, σύμφωνα με τις οποίες τα 14 περιφερειακά 

αεροδρόμια πουλήθηκαν με αντίτιμο μικρότερο των ετήσιων εσόδων του αεροδρομίου της 

Κέρκυρας μόνο! 

Επίκειται η ολοκλήρωση της συναλλαγής που αφορά στην πώληση του 100% των 

μετοχών της Ελληνικό ΑΕ με την πρώτη δόση του τιμήματος να καταβάλλεται το 2018. 

Ολοκληρώθηκε η επέκταση της σύμβασης για το Διεθνή Αερολιμένα Αθηνών «Ελ. 

Βενιζέλος» με την 1η δόση να αναμένεται να καταβληθεί πριν ολοκληρωθεί το 2017, ενώ ο 

διαγωνισμός της πώλησης του 66% της ΔΕΣΦΑ ΑΕ εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθεί στις αρχές 

του 2018, οπότε και αναμένεται να εισπραχθεί το αντίστοιχο τίμημα. 

Παρομοίως, ο διαγωνισμός για την πώληση του 67% των μετοχών του Οργανισμού 

Λιμένος Θεσσαλονίκης βρίσκεται στην τελική φάση ολοκλήρωσης με το αντίστοιχο τίμημα να 

εκτιμάται πως θα καταβληθεί τους πρώτους μήνες του νέου έτους. 

Επιπρόσθετα, βρίσκονται εν εξελίξει οι τελικές διεργασίες παραχώρησης του 

δικαιώματος χρήσης, λειτουργίας, διαχείρισης και εκμετάλλευσης των μαρίνων Χίου, Πύλου, 

Θεσσαλονίκης και Αλίμου, καθώς και εκείνες της μακροχρόνιας παραχώρησης του 

δικαιώματος λειτουργίας, συντήρησης και εκμετάλλευσης του αυτοκινητοδρόμου «Εγνατία 

Οδός» και των επί του αυτοκινητοδρόμου, τριών Κάθετων Αξόνων. 

Και μιας και μιλάμε για εκμετάλλευση, δικαίωμα λειτουργίας και συντήρησης 

αυτοκινητοδρόμων και ενθυμούμενος παλαιότερες διακηρύξεις σας περί πάταξης της 

διαπλοκής μεταξύ Κράτους και εθνικών εργολάβων, μπορείτε να μας πείτε πως μια βροχή 

έγινε η αιτία για το κλείσιμο του νευραλγικότερου τμήματος της Αυτοκινητόδρομος Αιγαίου 

στην περιοχή Τεμπών-Πλαταμώνα μαζί με τις σήραγγες, με συνέπεια οι εγκλωβισμένοι οδηγοί 

να οδηγούνται από την Τροχαία σε παράπλευρους επαρχιακούς δρόμους, οι οποίοι ήταν 

ασφαλείς; 

Το συγκεκριμένο τμήμα του αυτοκινητοδρόμου δεν ήταν που εγκαινιάστηκε εν χορδαίς 

και οργάνοις από τον κύριο Τσίπρα μόλις το περασμένο Πάσχα, αφού βεβαίως 

χρυσοπληρώθηκε και χρυσοπληρώνεται από τις τσέπες του Ελληνικού λαού και υποτίθεται 

πως ήταν κατασκευασμένος με τις πιο σύγχρονες προδιαγραφές;  

Τι συνέβη αντιδιαπλεκόμενοι αμερικανοκομμουνιστές; Τα τακιμιάσατε με τους 

εργολάβους; Δικαίως συνεπώς θα υποστείτε την καταιγίδα της οργής του Ελληνικού Λαού! 
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Στα 2,73 δισεκατομμύρια ευρώ τελικά, εκτιμά η αμερικανοκομμουνιστική κυβέρνηση τα 

έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις του 2018. Ξεπούλημα με απλά λόγια, έναντι πινακίου 

φακής. Κατά τ’ άλλα, εμείς οι Εθνικιστές είμαστε οι «λαϊκιστές» κι εσείς μαζί με τους 

μνημονιακούς σας ανταγωνιστές ΝΔ και ΠΑΣΟΚ, οι ρεαλιστές, που ασκείτε υψηλή τάχα 

«ευρωπαϊκή πολιτική».  

Ας δεχτούμε λοιπόν, για την οικονομία της συζητήσεως πως ασκείτε «υψηλή 

ευρωπαϊκή πολιτική». Ποιος εν τέλει ωφελείται; Ο Ελληνικός Λαός ή μήπως οι δανειστές σας 

και οι φίλοι τους, που αποκομίζουν τεράστια κέρδη από το ξεπούλημα ενός Κράτους του 

οποίου οι κυβερνήσεις αρνούνται πεισματικά να εκμεταλλευτούν τις εθνικές παραγωγικές 

δομές και τους αντίστοιχους εθνικούς του πόρους;  

Ρητορικό σαφώς το ερώτημα και δεν αναμένουμε βεβαίως απάντηση από τους 

υπεύθυνους της δυστυχίας του Ελληνικού Λαού… 

Αυτά εις ότι αφορά τις συνέπειες για το Κράτος από τη Νόβαγια Εκονομίσκαγια 

Πολιτίκα της αμερικανοκομμουνιστικής κυβέρνησης Σύριζα-ΑΝΕΛ.  

Ας έρθουμε τώρα στα της φιλολαϊκής υποτίθεται κοινωνικής της πολιτικής, τα οποία 

περιγράφονται ή επιμελώς αποκρύπτονται στον Προϋπολογισμό του 2018. 

Φόροι ύψους 1,5 περίπου δισεκατομμυρίων ευρώ προβλέπονται στον Προϋπολογισμό 

για το νέο έτος, καθώς πρόκειται να εφαρμοστούν μεταξύ άλλων τα εξής ψηφισθέντα: 

Περικοπή ΕΚΑΣ: από την οποία η κυβέρνηση εκτιμά ότι θα αποκομίσει 238 εκατ. ευρώ 

Μείωση 50% του επιδόματος θέρμανσης: 58 εκατ. ευρώ 

Μη τιμαριθμική αναπροσαρμογή συντάξεων: 245 εκατ. ευρώ 

Αλλαγή υπολογισμού εισφορών ελευθέρων επαγγελματιών: 59 εκατ. Ευρώ 

Επειδή δε, η αμερικανοκομμουνιστική κυβέρνηση θεωρεί ότι τα νησιά είναι πλούσια και 

για να μη μείνει παραπονεμένος ο τουρισμός, προστίθενται και τα κάτωθι: 

Αύξηση 50% στον ΦΠΑ σε 32 νησιά του Αιγαίου: 50 εκατ. ευρώ 

Κατάργηση απαλλαγής 50% για οινοπνευματώδη στα Δωδεκάνησα: 13 εκατ. ευρώ 

Φόρος διαμονής σε ξενοδοχεία- ενοικιαζόμενα: 74 εκατ. ευρώ 

 

Και φυσικά δεν θα μπορούσαμε να μην αναφέρουμε: 

Την κατάργηση φοροαπαλλαγής ιατρικών δαπανών: 121 εκατ. ευρώ 

Την κατάργηση έκπτωσης 1,5% στην παρακράτηση φόρου μισθών - συντάξεων: 68 

εκατ. ευρώ 

Την μείωση ή κατάργηση προνοιακών επιδομάτων: 10 εκατ. ευρώ 

Τις αλλαγές στα ειδικά μισθολόγια: 99 εκατ. ευρώ 

Τις μειώσεις στις νέες συντάξεις χηρείας: 196 εκατ. ευρώ 

 

Δεν αρκούν, όμως, τα παραπάνω σε μια κυβέρνηση που κομπάζει για την μνημονιακή 

της αποτελεσματικότητα και διψά να εισπράττει τα συγχαρητήρια των δανειστών. Ως εκ 

τούτου, προβλέπεται η εξοικονόμηση επιπλέον ενός δισεκατομμυρίου ευρώ από φόρους, 

καθώς Σύριζα και ΑΝΕΛ προσδοκούν επιπλέον, σε σχέση με το 2017: 
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456 εκατομμύρια ευρώ από τον φόρο εισοδήματος φυσικών προσώπων 

179 εκατ. ευρώ από τον ΕΝΦΙΑ και φόρους περιουσίας 

517 εκατ. ευρώ από το ΦΠΑ και τους φόρους κατανάλωσης. 

Για να μην κουράζω περαιτέρω με αριθμούς, επισημαίνω συμπερασματικά τούτο: 

Να αναλογιστούν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες το εξής: 

Τα συνολικά έσοδα που εισέρρευσαν στα ταμεία του Κράτους για το 2016 ήταν 53,1 

δισεκατομμύρια ευρώ. 

Για το 2017, τα έσοδα μειώθηκαν σε 52,1 δισεκατομμύρια και η 

αμερικανοκομμουνιστική κυβέρνηση προσδοκά πως το 2018 θα βάλει στα ταμεία του 

μνημονιακού προτεκτοράτου 54,2 δισεκατομμύρια ευρώ! 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να υπενθυμίσω τα λόγια του σπουδαίου Αλέξανδρου 

Παπαδιαμάντη, τα οποία καθίστανται κατά τραγικό τρόπο επίκαιρα: 

«Και τι πταίει η γλαυξ, η θρηνούσα επί ερειπίων; Πταίουν οι πλάσαντες τα ερείπια. Και 

τα ερείπια τα έπλασαν οι ανίκανοι κυβερνήται της Ελλάδος». 

Σ’ αυτούς τους ανίκανους κυβερνήτες της Ελλάδος, δικαιωματικά πλέον ανήκουν -και 

με τη βούλα των δανειστών-, οι κύριοι Τσίπρας και Καμμένος. 

Συντρόφια της Αριστεράς, όπως αποδοκιμάστηκε από τον Ελληνικό Λαό η πολιτική 

των Ρόθτσιλντ που εφάρμοσαν οι φιλελεύθεροι της ΝΔ και οι σοσιαλδημοκράτες του 

κλεφτοΠΑΣΟΚ, έτσι θα αποδοκιμαστεί και η πολιτική του Λένιν, του Στάλιν και του Τσιτσέριν 

που ακολουθείτε εσείς. 

Είστε «κομμουνίζοντα» φαντάσματα, τα οποία αναμένουν το πολιτικό τους τέλος, την 

πολιτική τους ταφή. Το πολιτικό σας τέλος πλησιάζει και μαζί σας τελειώνει και ο 

κομμουνισμός στην Ελλάδα! Κάλλιο αργά παρά ποτέ! 

 

 

  Ευάγγελος Καρακώστας 

 

 

     Βουλευτής Βοιωτίας 



171 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ Κ.Κ.Ε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΒΑΡΔΑΛΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ Β΄ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας 
Αθανάσιου Βαρδαλή 
Βουλευτή Β΄ Θεσσαλονίκης 
 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 

Είναι βολικό - τόσο για την Κυβέρνηση, όσο και για τα άλλα κόμματα της 

αντιπολίτευσης - να περιοριστεί η συζήτηση στο αν οι στόχοι του προϋπολογισμού είναι 

φιλόδοξοι, στο ποιος έχει την ικανότητα να τους πετύχει, στον αν είναι αναγκαίο αυτό ή ένα 

άλλο μείγμα, και σήμερα ακούσαμε για την ανάγκη να διερευνήσουμε και το ποιο μνημόνιο 

φταίει περισσότερο. 

Αφήνοντας στο απυρόβλητο τους ίδιους τους στόχους του προϋπολογισμού. 

Το κύριο, όμως, είναι οι ίδιοι οι στόχοι του προϋπολογισμού και εδώ θα πρέπει να 

επικεντρωθεί η συζήτηση. 

Και ποιοι είναι αυτοί οι στόχοι; 

Πρώτος στόχος: είναι η «επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων» που περιλαμβάνονται 

στο 3ο μνημόνιο, που όλοι μαζί ψηφίσατε. 

Δεύτερος στόχος: η επίτευξη «βιώσιμων ρυθμών οικονομικής ανάπτυξης με την 

εδραίωση του κλίματος εμπιστοσύνης για μακροπρόθεσμες επενδύσεις». 

Αυτά λέει η Εισηγητική Έκθεση ! 

Μ’ αυτούς τους στόχους όλοι σας συμφωνείτε !!! 

Μα, ακριβώς αυτοί οι στόχοι είναι το πρόβλημα και όχι με ποιο τρόπο αυτοί θα 

υλοποιηθούν. 

Γιατί αυτοί οι στόχοι δεν έχουν καμιά σχέση με τη ανακούφιση, τη λύση των 

προβλημάτων του λαού, την ικανοποίηση των σημερινών τους αναγκών. 

Αυτοί οι στόχοι, όμως, αποτελούν στόχοι των επιχειρηματικών ομίλων. 

Και σε περίπτωση που δεν πιάσετε αυτούς τους στόχους, δεν έχουμε καμιά – μα καμιά 

αμφιβολία, ότι είστε σε ετοιμότητα να πάρετε και άλλα μέτρα, όσα κι αν χρειαστούν για να 

τους πετύχετε. 

Άλλωστε έχετε δεσμευτεί για τέτοια μέτρα και υπάρχει και ο αυτόματος κόφτης, για να 

μη ξεχνιόμαστε. 

Αυτοί οι στόχοι, όμως, καταρρίπτουν και τα όσα λέτε περί «αρνητικών συσχετισμών», 

περί δίκαιου προϋπολογισμού μέσα σ’ αυτό το πλαίσιο, και ότι εσείς δήθεν αγωνίζεστε να 

αλλάξετε αυτούς τους αρνητικούς συσχετισμούς. 

Όμως, ας υποθέσουμε ότι παλεύετε να αλλάξετε τους συσχετισμούς. 

Κι ας υποθέσουμε ότι φτιάχνετε τους συσχετισμούς που θέλετε, που δε πρόκειται, αλλά 

ας το υποθέσουμε, για να συνεννοηθούμε. 

Με τους συσχετισμούς που εσείς θέλετε να διαμορφώσετε, οι παραπάνω στόχοι του 

προϋπολογισμού θα αλλάξουν; 
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Δηλαδή, δε θα είχατε στόχο το πέρασμα της καπιταλιστικής οικονομίας σε φάση 

ανάπτυξης; 

Τη δημιουργία προϋποθέσεων για προσέλκυση επενδύσεων; 

Δε θα επιδιώκατε τη γεωστρατηγική αναβάθμιση της αστικής τάξης στην ευρύτερη 

περιοχή; 

Ρωτάμε, θα είχατε άλλους στόχους; 

Όχι βέβαια !!! 

Αν ναι, να το πείτε ! 

Όμως ακριβώς αυτοί οι στόχοι, προϋποθέτουν νέα επίθεση στο εργατικό - λαϊκό 

εισόδημα, δηλαδή φθηνότερη εργατική δύναμη, με λιγότερα ασφαλιστικά κι άλλα δικαιώματα. 

Αυτοί οι ίδιοι στόχοι, απαιτούν περιορισμούς στο δικαίωμα στην απεργία, απαιτούν ο 

εργάσιμος χρόνος να προσαρμόζεται στις ανάγκες του κεφαλαίου και μια σειρά άλλα μέτρα 

που μειώνουν το άμεσο και έμμεσο κόστος για το κεφάλαιο. 

Κάποτε τα λέγατε αυτά τα παχιά λόγια. 

Ποιος ξεχνά το σύνθημα «αλλάζουμε την Ελλάδα, αλλάζουμε την Ευρώπη»; 

Από τότε όμως έχει κυλήσει πολύ νερό στ’ αυλάκι. 

Τώρα για σας, ο καπιταλισμός φαντάζει λίγο πολύ να είναι αιώνιος. 

Ότι το ζήτημα για σας είναι πώς να τον κάνετε καλύτερο και βιώσιμο, πώς θα 

αμβλύνετε τις αντιφάσεις του, πώς το εργατικό κίνημα θα γίνει στήριγμα των αστικών 

εκσυγχρονισμών, εξασφαλίζοντας μια προσωρινή άμβλυνση των ανισοτήτων και τη 

συναίνεση των εργατικών - λαϊκών στρωμάτων. 

Τα λεγόμενα σας περί «έμφασης στην κοινωνική συνοχή», ότι ο προϋπολογισμός είναι 

δίκαιος μέσα στους σημερινούς συσχετισμούς, δεν είναι τίποτα άλλο από τα διαπιστευτήρια 

που δίνεται στο κεφάλαιο και τους ιμπεριαλιστικούς οργανισμούς, για την ικανότητά σας να 

διαχειρίζεστε και να ενσωματώνετε τη λαϊκή δυσαρέσκεια. 

Τι λέτε στο κεφάλαιο; 

Βασικό στοιχείο, για να προχωρήσουν οι επενδύσεις και να διασφαλίσετε τα κέρδη σας, 

χρειάζεται αυτές να γίνονται μέσα σε ένα πλαίσιο συναίνεσης με την κοινωνία, στοιχείο που 

δεν υπήρχε στο παρελθόν και που εσείς μπορείτε να το διασφαλίσετε καλύτερα απ’ τους 

άλλους. 

Αυτό είναι που πλασάρει ο ΣΥΡΙΖΑ προς το κεφάλαιο.  

Μαζί με την ψεύτικη ελπίδα ότι οι αστικές μεταρρυθμίσεις και εκσυγχρονισμοί θα 

οδηγήσουν στη βελτίωση της ζωής και των λαϊκών νοικοκυριών. 

Γι’ αυτό άλλωστε σας θαυμάζουν και χάνουν ευκαιρία το εκφράζουν, δίνοντάς σας 

βραβεία και συγχαρητήρια. 

Υπάρχει αρνητικός συσχετισμός; 

Υπάρχει πράγματι αρνητικός συσχετισμός για το λαό και τα εργατικά λαϊκά στρώματα. 

Μόνο που η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δε βρίσκεται απέναντι, αλλά αποτελεί μέρος αυτού του 

αρνητικού συσχετισμού!! 
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Γι’ αυτό προσπαθείτε να εγκλωβίσετε το εργατικό – λαϊκό κίνημα σε μια γραμμή 

στήριξης αυτών των στόχων του προϋπολογισμού, δηλαδή την καπιταλιστική ανάκαμψη των 

κερδών, τη στήριξη των αντιλαϊκών αναδιαρθρώσεων. 

Αυτό που πρέπει να συνειδητοποιηθεί από το λαό και τους εργαζόμενους είναι ότι ο 

αρνητικός συσχετισμός δύναμης δεν θα αλλάξει από κάποιους άλλους, και σίγουρα δε θα 

αλλάξει στα τραπέζια των διαπραγματεύσεων της Ε.Ε., αλλά από αυτούς τους ίδιους. 

Όμως σε ποια κατεύθυνση θα πρέπει ν’ αλλάξει; 

Και κυρίως πως θα αλλάξει; 

Θα αλλάξει μέσα από τη πάλη για την απόκρουση της σημερινής αντιλαϊκής επίθεσης, 

για τη διεκδίκηση των σύγχρονων εργατικών - λαϊκών αναγκών. 

Μέσα από τη σύγκρουση με το κεφάλαιο και την εξουσία του, την ανάγκη αλλαγής των 

οικονομικών σχέσεων, της κοινωνικής οργάνωσης, την ανάγκη της πάλης για την λαϊκή 

εξουσία, την κοινωνικοποίηση των μονοπωλίων, την αποδέσμευση από την Ε.Ε., το ΝΑΤΟ 

και τους ιμπεριαλιστικούς οργανισμούς. 

Και όχι βέβαια με τη στήριξη των στόχων του κεφαλαίου, όπως κάνετε εσείς !!! 

Θα αλλάξει, μέσα από τη χειραφέτηση από τις διάφορες εκδοχές της αστικής πολιτικής, 

τον απεγκλωβισμό από ψευδαισθήσεις και αυταπάτες ότι εντός του σημερινού αντιλαϊκού 

πλαισίου του καπιταλισμού μπορεί να υπάρξει φιλολαϊκή διέξοδος. 

Να πιστέψουν ότι με πίστη στη δύναμή τους, μπορούν να φέρουν τα πάνω κάτω. 

Ας δούμε αυτοί οι στόχοι για την καπιταλιστική ανάκαμψη, πως μεταφράζονται μέσα 

στον προϋπολογισμό; 

Την εκτίναξη του «πρωτογενούς πλεονάσματος» στο 3,82% του ΑΕΠ, ποιος θα το 

πληρώσει; 

Τα ψηλά πλεονάσματα των επόμενων χρόνων, ποιος θα τα πληρώνει; 

Θα στηρίζονται ή όχι, πάνω στην κλιμάκωση της αντιλαϊκής σας πολιτικής; 

Την αύξηση των άμεσων και έμμεσων φόρων κατά 900 εκατ. ευρώ. σε ποιες πλάτες θα 

φορτωθούν; 

Από τη μείωση κατά 700 περίπου εκατ. ευρώ της κρατικής χρηματοδότησης προς 

ασφαλιστικά ταμεία, ΕΟΠΥΥ και νοσοκομεία, ποιος θα χάσει. 

Κι αφήστε τα παραμύθια, ότι αυτά θα τα χάσουν οι φαρμακοβιομηχανίες.  

Γι’ αυτών τα κέρδη σκίζεστε !!! 

Για το 2017 (με το «clawback») θα πρέπει να μειωθεί κατά 30% και 15% για το 2018, η 

φαρμακευτική δαπάνη από τον Προϋπολογισμό. 

Όμως, ταυτόχρονα απελευθερώσατε την τιμή των μη συνταγογραφούμενων 

φαρμάκων, τα οποία θα πληρώνονται 100% από τους ασθενείς. 

Με αυτόν τον τρόπο, μειώνετε τις δαπάνες για τη φαρμακευτική περίθαλψη των 

ασθενών απ’ τον προϋπολογισμό και ταυτόχρονα ωφελούνται οι επιχειρήσεις Φαρμάκου, που 

εξασφαλίζουν τις τιμές που θέλουν και ρευστότητα στα ταμεία τους, αφού οι ασθενείς τα 

πληρώνουν άμεσα. 



175 

 

Αυτό έχει ως συνέπεια οι ασθενείς να βάζουν όλο και πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη για 

να αγοράσουν φάρμακα, υγειονομικό υλικό κ.α. 

Η κατάργηση της έκπτωσης στις ιατρικές δαπάνες, η κατάργηση του μειωμένου ΦΠΑ 

στα νησιά και του ΕΚΑΣ, η μείωση ή κατάργηση προνοιακών επιδομάτων, η έκπτωση 1,5% 

στην παρακράτηση φόρου, μπορεί να φουσκώνουν τα κρατικά έσοδα, θα βγουν όμως απ’ τις 

τσέπες των λαϊκών νοικοκυριών. 

Μετατρέπετε τη χώρα σε ένα απέραντο καζίνο. Βάζετε φρουτάκια σε κάθε γειτονιά και 

στον Κωδικό «μη φορολογικά έσοδα» καταγράφεται το ποσό των 100 εκατ. €, από τα τυχερά 

παιχνίδια. 

Αυτά από ποιού τσέπη θα βγουν; 

Και δε αναφέρομαι στις άλλες επιπτώσεις απ’ την εξάρτηση στο τζόγο. 

Η ενίσχυση της φορο-ληστείας απέναντι στα λαϊκά στρώματα, αποτελεί το μόνιμο 

χαρακτηριστικό όλων των προϋπολογισμών. 

Εδώ δεν υπάρχει τίποτα το πρωτότυπο. 

Κάνετε ότι κάνανε και οι προηγούμενοι, δηλαδή, παίρνετε απ’ το λαό και τα δίνετε στο 

κεφάλαιο. 

Βλέπουμε ότι σ’ αυτά δε λαθεύετε, ξέρετε από που να κόψετε, από που να πάρετε και 

σε ποιους να τα δώσετε.  

«Ζεστό» χρήμα θα μπει στα ταμεία των επιχειρηματικών ομίλων μέσω του 

Προγράμματος Δημοσίων Επενδύσεων, που διαμορφώνεται φέτος σε 6,75 δις. 

Το 1 δισ. ευρώ απ’ αυτά προέρχεται από τα έσοδα του κρατικού προϋπολογισμού 

(φόρους και χαράτσια που φορτώνονται στις λαϊκές πλάτες). 

Τα ποσά που θα δοθούν απευθείας σε επιχειρηματικούς ομίλους φτάνουν στο 3,65% 

του ΑΕΠ. 

Μόνο να δει κάποιος το που πάνε οι πιστώσεις του Υπουργείου Οικονομίας και 

Ανάπτυξης, φτάνει για καταλάβει το που πάνε τα χρήματα των λαϊκών στρωμάτων: 

Με βάση την Εισηγητική Έκθεση προβλέπονται να καλύψουν: 

-- την ενίσχυση της επιχειρηματικότητας, την προσέλκυση παραγωγικών ιδιωτικών 

επενδύσεων και τη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας της οικονομίας, 

-- τη δημιουργία κατάλληλου επιχειρηματικού περιβάλλοντος για την ανάπτυξη της 

καινοτομίας,  

-- την εξασφάλιση της λειτουργίας των βιομηχανικών και βιοτεχνικών δραστηριοτήτων, 

-- τη χάραξη στρατηγικής διεθνούς εμπορίου, 

-- την προσέλκυση, υποστήριξη και διατήρηση επενδύσεων στην Ελλάδα, 

-- την ανάπτυξη και προώθηση των εξαγωγών, 

-- τη διασφάλιση της εύρυθμης λειτουργίας της αγοράς του υγιούς ανταγωνισμού των 

επιχειρήσεων και ο κατάλογος δε έχει τελειωμό. 

Όλα για τα κέρδη του κεφαλαίου !!! 

Και δε πρέπει οι εργαζόμενοι να ξεχνούν ότι: 
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-- έχετε ψηφίσει μέτρα για το 2019 και το 2020, για τη μείωση των συντάξεων και τη 

μείωση του αφορολόγητου. 

-- τα πλεονάσματα και η εποπτεία θα φτάνουν μέχρι το 2060, στο όνομα η χώρα να 

μπορεί να πληρώνει το χρέος. 

Τέλος, το «μαξιλαράκι» που θέλετε να δημιουργήσετε για να διευκολυνθεί η επιστροφή 

στις αγορές, η αύξηση κατά 13,7 δις. € του δημόσιου χρέους κι αυτό απ’ το λαό θα πληρωθεί. 

Και μόνο απ’ αυτά τα στοιχεία του προϋπολογισμού, αποδεικνύεται ότι οι θυσίες και τα 

βάσανα του λαού δεν έχουν τελειωμό. 

Κι όλα αυτά γιατί; 

Για να εξασφαλιστεί η ανταγωνιστικότητα της καπιταλιστικής κερδοφορίας !!! 

Συμπέρασμα: Αυτή η βαρβαρότητα δε σας επιβάλλεται από τους αρνητικούς 

συσχετισμούς, αλλά σας είναι αναγκαία για την «καθαρή έξοδο» στις αγορές, για να βγείτε 

στο ξέφωτο της καπιταλιστικής ανάπτυξης. 

Μπορεί τυπικά να τελειώνει το ερχόμενο καλοκαίρι το μνημόνιο, εσείς όμως διατηρείτε 

όλα τα μέτρα και των τριών μνημονίων, που έριξαν στα τάρταρα μισθούς, συντάξεις και 

δικαιώματα, που έριξαν σ’ αυτή τη βαρβαρότητα που σήμερα ζουν τα λαϊκά στρώματα και 

προσθέτετε και άλλα !!! 

Τα βάσανα των λαϊκών στρωμάτων δε τελειώνουν εδώ. Στα σκαριά έχετε και νέα μέτρα. 

Το επόμενο διάστημα, με το κλείσιμο της τρίτης αξιολόγησης, τα μέτρα που έχετε στα 

σκαριά επικεντρώσουν : 

-- στο να μπει το κίνημα στο γύψο, 

-- να υπάρξει σιγή νεκροταφείου στους χώρους δουλειάς, 

-- να μη τολμούν οι εργαζόμενοι να διεκδικούν το δίκιο τους, να μη τολμούν να 

διεκδικούν τα δικαιώματά τους. 

Ακόμη μπροστά μας έχουμε: 

-- την έναρξη ηλεκτρονικών πλειστηριασμών 

-- τη παραπέρα απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας, 

-- Απογείωση του προγράμματος «αποκρατικοποιήσεων – ιδιωτικοποιήσεων», 

προσδοκώντας έσοδα το 2018 – (2,736 δις €). 

Δε θέλετε σε καμιά περίπτωση να κλείσει ο δρόμος των ιδιωτικοποιήσεων που άνοιξαν 

οι προηγούμενοι, ένας δρόμος που αποτελεί κερδοφόρα διέξοδο για τα συσσωρευμένα 

κεφάλαια. 

Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

Η χώρα μας πράγματι έχει αναπτυξιακές δυνατότητες. 

Μόνο που μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και περιμένοντας επενδύσεις από τους 

ιδιώτες, αυτή η ανάπτυξη, όταν και όποτε έρθει δε πρόκειται να ωφελήσει σε τίποτα το λαό. 

Ανάπτυξη σε όφελος του λαού μπορεί να υπάρξει, μόνο ενάντια στο κεφάλαιο και τους 

συμμάχους του. 

Μια τέτοια ανάπτυξη είναι σήμερα ρεαλιστική, μόνο που αυτό πρέπει να γίνει υπόθεση 

του εργατικού και γενικότερα του λαϊκού κινήματος. 
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Η ενίσχυση του ΚΚΕ, θα δώσει ώθηση στην ανασύνταξη του κινήματος, στους αγώνες 

του λαού. 

 

Αθανάσιος Βαρδαλής 

 

 

Βουλευτής Β΄ Θεσσαλονίκης 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΩΝ  

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ –  

ΕΘΝΙΚΗ ΠΑΤΡΙΩΤΙΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΚΑΤΣΙΚΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΑΤΤΙΚΗΣ 



179 

 

ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή των Ανεξαρτήτων Ελλήνων –  
Εθνική Πατριωτική Δημοκρατική Συμμαχία 
Κωνσταντίνου Κατσίκη  
Βουλευτή Αττικής 
 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 

Θα επαναλάβω για μία ακόμη φορά, τη θέση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.  

Ο προϋπολογισμός του 2018 είναι ο τελευταίος που κατατίθεται στο πλαίσιο του 

προγράμματος μακροοικονομικής προσαρμογής.  

Αυτός είναι ο στόχος μας. 

Σε αυτόν το στόχο παραμένουμε προσηλωμένοι, προκειμένου η χώρα να εισέλθει σε 

μία νέα περίοδο οικονομικής σταθερότητας.  

Η σημαντική υπέρβαση των στόχων που ήδη επιτεύχθηκε κατά τα δύο προηγούμενα 

έτη αλλά και εκείνη που σημειώνεται για το τρέχον έτος (πλεόνασμα 2,4% έναντι στόχου 

1,75% του ΑΕΠ), έχουν συμβάλλει στην αποκατάσταση της διεθνούς αξιοπιστίας στα 

ελληνικά δημόσια οικονομικά και έχουν δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για την επιστροφή της 

χώρας στις διεθνείς αγορές κεφαλαίων. 

Η τρίτη αξιολόγηση θα ολοκληρωθεί σύντομα, εντός χρονοδιαγραμμάτων. 

Ενδεικτικό αυτής της εξέλιξης, είναι και η πρόσφατη θετική στάση των εταίρων μας, στη 

θεσμοθέτηση του νομοσχεδίου για το κοινωνικό μέρισμα. 

Σημαντικός παράγοντας της υπέρβασης του 2017, ήταν το καλύτερο αποτέλεσμα του 

αναμενόμενου, των ασφαλιστικών ταμείων, τόσο από την πλευρά των εσόδων όσο και από 

την πλευρά των δαπανών, καθώς και η χρηστή διαχείριση των δαπανών του τακτικού 

προϋπολογισμού. 

Για φέτος έχουμε καταφέρει -μέσα από τον εξορθολογισμό των ασφαλιστικών ταμείων- 

να υπάρχει πλεόνασμα 90 εκατομμυρίων ευρώ, από κει που τα ταμεία χρωστούσαν 1 δις.  

Παράλληλα, σημειώνεται επιτυχία στην πάταξη της φοροδιαφυγής, ενώ με την διάταξη 

της εθελουσίας αποκάλυψης εισοδημάτων δηλώθηκαν 6,6 δις ευρώ, βεβαιώθηκαν φόροι 598 

εκατομμυρίων και μπήκαν ήδη στα ταμεία 208 εκατομμύρια ευρώ. 

Ακούω συνέχεια από την αντιπολίτευση, για νέους φόρους και αυτό πρέπει επιτέλους 

να το ξεκαθαρίσουμε μια και καλή.  

Δεν πρόκειται για νέους φόρους, αλλά για όσα προβλέπει η συμφωνία με τους 

θεσμούς.  

Σε κάθε περίπτωση, η κυβέρνηση λαμβάνει όλες εκείνες τις πρωτοβουλίες, που και θα 

διαμορφώσουν σταθερό φορολογικό πλαίσιο για τους επιχειρηματίες και θα οδηγήσουν σε 

μείωση του φόρου, από 29% σε 26%, το 2019. 

Καλό θα ήταν, η ΝΔ να σταματήσει να υποσκάπτει την προσπάθεια της χώρας σε 

ευρωπαϊκό επίπεδο, με μοναδικό της κίνητρο την επάνοδο στην εξουσία.  

Η ανάπτυξη φέτος κυμαίνεται στο 1,6%, ενώ για το 2018, θα ανέβει στο 2,5%.  
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Επιπλέον, το πλεόνασμα του 2017 θα κλείσει στο 2,44% -παρά την διανομή 

μερίσματος- ενώ για το 2018, το πλεόνασμα αναμένεται στο 3,82% του ΑΕΠ, ποσοστό που 

είναι συμβατό με τους στόχους του προγράμματος δημοσιονομικής προσαρμογής και παρέχει 

ένα σημαντικό περιθώριο ασφαλείας.  

Το γεγονός ότι φέτος, ο προϋπολογισμός ψηφίζεται, όπως συνέβαινε και πριν από την 

ένταξη της χώρας στα μνημόνια, σηματοδοτεί την επιστροφή στην κανονικότητα, μετά από μία 

μακρόχρονη περίοδο ασφυκτικών εξωτερικών πιέσεων.  

Θυμίζω, πως τα προηγούμενα χρόνια η Ελλάδα βρισκόταν αντιμέτωπη με τις έξωθεν 

επιταγές, που την υποχρέωναν να ψηφίζει τον προϋπολογισμό νωρίτερα, προκειμένου να 

ελεγχθεί και από τους δανειστές.  

Αυτές οι πρακτικές πλέον, ανήκουν στο παρελθόν.  

Η παρούσα κυβέρνηση με μεθοδικότητα, συνέπεια και διαπραγματευτική ισχύ,  

έχει δώσει τα δείγματα γραφής της, έχει προβεί σε διεκδικήσεις, έχει κερδίσει την, έως 

πρόσφατα χαμένη, αίγλη αξιοπιστίας και έχει εδραιώσει στρατηγικές συμμαχίες, ώστε η 

Ελλάδα σήμερα να χαίρει μεγαλύτερης εμπιστοσύνης, τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε διεθνές 

επίπεδο. 

Θυμίζω την καλοκαιρινή - προς το θετικότερο - μεταστροφή του κλίματος των αγορών 

και την πρόσφατη αναγνώριση, τόσο από πλευράς Αμερικής, όσο και από την πλευρά του 

Διεθνούς Νομισματικού Ταμείου, για την ανάγκη ελάφρυνσης του χρέους.  

Αυτά, είναι βήματα προόδου, τα οποία η παρούσα κυβέρνηση κατάφερε να διανύσει.  

Έγιναν μέσα από επώδυνες θυσίες του ελληνικού λαού, μέσα από κοινωνικές 

συγκρούσεις, μέσα από επίπονες προσπάθειες διαπραγμάτευσης και αντίστασης. 

Και συνεχίζουμε, κυρίες και κύριοι. Και το αποτέλεσμα φαίνεται και μας δικαιώνει.  

Η Ελλάδα βρίσκεται στην έξοδο από τη μακρά περίοδο οικονομικής ασφυξίας και 

κοινωνικής παραλυσίας. 

Και αυτός ο προϋπολογισμός του 2018, το επιβεβαιώνει.  

Με τους επιμέρους οικονομικούς δείκτες να κινούνται προς το θετικότερο, η χώρα 

οδεύει οριστικά εκτός μνημονίων τον Αύγουστο του 2018. 

Η μεγέθυνση της οικονομίας, κατά τη διετία 2017-2018, έχει αποτέλεσμα να μειωθεί στο 

τέλος του τρέχοντος έτους, ύστερα από 6 ολόκληρα χρόνια, το ποσοστό της ανεργίας κάτω 

του 20% (19,9%), από 21,7% πέρυσι και να αποκλιμακωθεί περαιτέρω το 2018, στο 18,4%.  

Οι προβλέψεις για ταχύτερη ανάπτυξη το 2018, θεμελιώνονται από την αύξηση της 

ιδιωτικής κατανάλωσης κατά 1,2%, την εντυπωσιακή αύξηση των επενδύσεων παγίου 

κεφαλαίου κατά 11,4% από 6,1% φέτος και από 1,6% πέρυσι, λόγω του ευνοϊκότερου 

επενδυτικού περιβάλλοντος που διαφαίνεται στη βάση των υλοποιούμενων μεταρρυθμίσεων 

του προγράμματος, αλλά και της προβλεπόμενης αυξημένης ζήτησης. 

Για το 2018 ο προϋπολογισμός έχει εγγράψει μεν αύξηση τόσο των εξαγωγών (4,6%), 

όσο και των εισαγωγών (3,8%), ρυθμοί που, αν και είναι βραδύτεροι των φετινών (6,9% και 

6,0%), αναμένεται να οδηγήσουν σε περαιτέρω βελτίωση του πραγματικού ελλείμματος στο 

ισοζύγιο αγαθών και υπηρεσιών, κατά 0,2% του ΑΕΠ. 
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Το πρωτογενές πλεόνασμα του 2018 προβλέπεται να βασιστεί στην ισόρροπη αύξηση 

των άμεσων φόρων (κατά 478 εκατ. ευρώ) και των έμμεσων φόρων (κατά 473 εκατ. ευρώ), η 

οποία οδηγεί σε ενίσχυση των ταμείων του κράτους, με πρόσθετα φορολογικά έσοδα ύψους 

951 εκατ. ευρώ, σε σχέση με φέτος, καθώς και σε δραστική περικοπή των δαπανών. 

Τα έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις, για το 2018 αναμένεται να αγγίξουν τα 2,736 

δισ. ευρώ, όταν το 2017 ανήλθαν σε 1,656 δισ. ευρώ. 

Βασικό ρόλο στην επίτευξη αυτών των στόχων, έχει το ΤΑΙΠΕΔ, το οποίο αναλαμβάνει 

να εξασφαλίσει μέσα στο 2018 από νέα προγράμματα 2,012 δισ. ευρώ. 

Επιπρόσθετα, μέσα στο 2018 προβλέπονται έσοδα 613 εκατ. ευρώ από 

ιδιωτικοποιήσεις που «έτρεξαν» το 2017, καθώς και άλλα 111,98 εκατ. ευρώ από 

προγράμματα των προηγούμενων ετών. 

Αναφορικά με το Πρόγραμμα Δημοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ), προβλέπεται να 

διαμορφωθεί στα 6,750 δισ. ευρώ για το 2018, από τα οποία το 55% (3,712 δισ. ευρώ) 

προέρχεται από κοινοτικές χρηματοδοτήσεις. 

Εδώ, επιτρέψτε μου να σας πω, ότι η επιτυχία μας στις απορροφήσεις των 

ευρωπαϊκών κονδυλίων ήταν μεγάλη, όχι μόνο συγκριτικά με το τι γινόταν στο παρελθόν και 

πόσα κονδύλια η Ψωροκώσταινα έχανε γιατί δεν τα απορροφούσαν, αλλά κατέχουμε, αν όχι 

την πρώτη, μια από τις υψηλότερες θέσεις σε όλη την Ευρώπη. 

Η πιο σημαντική διαπίστωση, που επιβεβαιώνεται από τον προϋπολογισμό, είναι ότι 

έκλεισε το ΕΣΠΑ της περιόδου 2007-2013 χωρίς εκκρεμότητες για τα μεγάλα έργα και έτσι 

αποφεύχθηκε οριστικά ο κίνδυνος για επιστροφή άνω των 4 δισ. ευρώ στα κοινοτικά ταμεία. 

Για το ΕΣΠΑ της περιόδου 2014-2020 έχουν δημοσιοποιηθεί προσκλήσεις, για 

προγράμματα συνολικού ύψους 12,8 δισ. ευρώ και έχουν ενεργοποιηθεί δράσεις 3,94 δισ. 

ευρώ. 

Περιλαμβάνονται προγράμματα ύψους 2,28 δισ. ευρώ για δράσεις καταπολέμησης της 

ανεργίας και στήριξης της κοινωνικής οικονομίας, καθώς και 6,1 δισ. ευρώ για την ενίσχυση 

μικρών αγροτικών εκμεταλλεύσεων, της αλιείας και της κατάρτισης των ασχολούμενων με τον 

πρωτογενή τομέα. 

Μεγάλο βάρος, αναμένεται να δοθεί στην κοινωνική προστασία των ευάλωτων 

στρωμάτων. 

Ενεργοποιούνται νέες υπηρεσίες, όπως η δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, η 

επιδότηση ηλεκτρικού ρεύματος και νερού, το Ταμείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς Απόρους, 

η ένταξη στην αγορά εργασίας, για το 10% των εγγεγραμμένων ανέργων στον ΟΑΕΔ.  

Παράλληλα καθοριστική είναι και η εφαρμογή κοινωνικής πολιτικής, στον κρίσιμο τομέα 

αντιμετώπισης της παιδικής φτώχειας. 

Περιλαμβάνεται η ίδρυση 380 νέων βρεφονηπιακών σταθμών, οι οποίοι θα 

εξυπηρετούν επιπλέον 10.000 παιδιά και θεσμοθετείται το πρόγραμμα των ζεστών σχολικών 

γευμάτων, για 130.000 παιδιά δημοτικού, ενώ βασικός στόχος είναι και η αύξηση των 

επιδομάτων για το πρώτο και το δεύτερο παιδί. 
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Καταληκτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και για όλους αυτούς τους λόγους, οι 

Ανεξάρτητοι Έλληνες δηλώνουμε από αυτό το βήμα την αποφασιστικότητά μας να 

συνεχίσουμε το έργο μας, στηρίζοντας την εθνική αυτή προσπάθεια ανάταξης της ελληνικής 

οικονομίας και θα το πετύχουμε. 

 

 

           Κωνσταντίνος Κατσίκης 

 

 

             Βουλευτής Αττικής 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΗΣ ΕΝΩΣΗΣ ΚΕΝΤΡΩΩΝ 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΑΤΤΙΚΗΣ 



184 

 

ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή της Ένωσης Κεντρώων 
Δημήτριου Καβαδέλλα 
Βουλευτή Αττικής 
 
 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

  

Στην σημερινή συνεδρίαση ευελπιστώ να αποτυπώσω το στίγμα της Ένωσης 

Κεντρώων επί της ουσίας της εισηγητικής Έκθεσης του Προϋπολογισμού.  

Ο Προϋπολογισμός του 2018 θα είναι ο τρίτος Προϋπολογισμός που εκπονεί η 

κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, μετά τις απατηλές και ακριβοπληρωμένες υποσχέσεις περί 

σχισίματος των μνημονίων, περί «αγορών που θα χορεύουν» στους σκοπούς των 

νταουλιών που θα παίζει ο Αλέξης Τσίπρας, σε μια περίοδο άκρατου λαϊκισμού από 

πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ, ενός λαϊκισμού που δυστυχώς συνεχίζεται μέχρι σήμερα. 

Είναι φανερό ότι ο υπό ψήφιση Προϋπολογισμός συνιστά ένα εκρηκτικό μείγμα 

λιτότητας και αδικίας, που υπονομεύει την οικονομική ανάπτυξη και αντιστρατεύεται την 

παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας μας. 

Η κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ εκπόνησε έναν προϋπολογισμό που υπόσχεται στον 

ελληνικό λαό μόνο «αίμα, πόνο, δάκρυα και ιδρώτα» για να παραφράσω τον Τσώρτσιλ. 

Και συνεχίζει να ζητάει από τον ελληνικό λαό θυσίες, με τρόπο οριζόντιο και χωρίς 

καμία συγκεκριμένη στόχευση, που αποβαίνουν σε βάρος των ασθενέστερων 

οικονομικά στρωμάτων. 

Αυτό συμβαίνει, γιατί υπάρχει  παντελής έλλειψη βούλησης της κυβέρνησης να 

πάρει εκείνες τις δύσκολες αποφάσεις που πρέπει να ληφθούν, για να προχωρήσουν οι 

αναγκαίες μεταρρυθμίσεις, και που δυστυχώς δεν λαμβάνονται, γιατί έχουν πολιτικό κόστος. 

Κορυφαίο δείγμα της υποκρισίας της κυβέρνησης αποτέλεσε η  υπόσχεση για 

διαγραφή του δημοσίου χρέους. Αυτό ήταν το κεντρικό σύνθημα του ΣΥΡΙΖΑ, το τρόπαιο που 

υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό, προκειμένου να ανέχεται όλες αυτές τις εξουθενωτικές 

αντιλαϊκές πολιτικές σας, που αποτυπώνονται και στον Προϋπολογισμό του 2018. 

 Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ μετέτρεψε ανερυθρίαστα την υποσχεθείσα παραγραφή 

σε ρύθμιση, με το χρέος να παραμένει σε δυσθεώρητα και μη εξυπηρετήσιμα επίπεδα (325,4 

δις ευρώ και 174,8% του ΑΕΠ).   

Συνεχίζει, ωστόσο, να μας εμπαίζει: Ακόμη και με το πιο ευνοϊκό για την Ελλάδα 

σενάριο -αυτό που προτείνει το ΔΝΤ, ο πρώην εχθρός και τώρα σύμμαχος- το ελληνικό χρέος 

προς τους Ευρωπαίους εταίρους και δανειστές μας θα αποπληρωθεί το 2080, δηλαδή σε 64,5 

χρόνια από σήμερα!! 

Ίσως δεν θα έπρεπε να διαπραγματεύεστε με τόση επιτυχία, κυρίες και κύριοι 

συνάδελφοι της κυβερνώσας πλειοψηφίας, είναι ανυπόφορο αυτό το success story.  
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 Τι κάνει, στην πραγματικότητα, η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ; Υπογράφει 

προθυμότατα και χωρίς κανένα ενδοιασμό τα πάντα που της ζητούν οι δανειστές, 

χωρίς καμία ουσιαστική διαπραγμάτευση.  

Αφήνοντας το ζήτημα του χρέους και περνώντας σε αυτό των πρωτογενών 

πλεονασμάτων, που συνδέεται, βέβαια, με το χρέος, θέλουμε να επισημάνουμε ότι η 

κυβέρνηση παρουσιάζει ως επιτυχίες τα αχρείαστα υψηλά πρωτογενή πλεονάσματα που 

υπερβαίνουν τους στόχους που έθεσαν και οι ίδιοι οι δανειστές! Πώς προέκυψαν αυτά 

τα πλεονάσματα; Όχι βέβαια από την ανύπαρκτη ανάπτυξη της οικονομίας, αλλά μόνο 

αφού η κυβέρνηση παγίωσε μια άτυπη στάση πληρωμών του δημοσίου και 

φορολόγησε ό,τι ζει και κινείται σε τούτη την έρημη χώρα.  

Παρά την αφαίμαξη αυτή, όμως, αποτύχατε σε σειρά στόχων του προϋπολογισμού. Το 

2016 έκλεισε με ύφεση 0,2% που οφείλεται εν πολλοίς στην κατάρρευση της ιδιωτικής 

κατανάλωσης, αφού οι πολίτες αδυνατούν να ανταποκριθούν στα έξοδα και δεν έχουν λεφτά 

για να κινηθεί η αγορά.  

Οι επενδύσεις προσγειώθηκαν στο 50% περίπου του αρχικού στόχου. Περηφανεύεστε 

για οριακή βελτίωση του δείκτη ανεργίας, η οποία οφείλεται στην εκτόξευση της μερικής 

απασχόλησης και στους μισθούς των 360 ευρώ. 

 Και ο φετινός Προϋπολογισμός,  βασίζεται στην υπερφορολόγηση, με σημαντική 

αύξηση των φόρων που αντιστρατεύονται την ανάπτυξη και αποτελούν τροχοπέδη στις 

επενδύσεις και στη δημιουργία θέσεων εργασίας.  

Την ίδια τροχοπέδη που αποτελεί και το νέο ασφαλιστικό «Κατρούγκαλου-Αχτσιόγλου».  

Εξάλλου, είναι παγκοίνως γνωστό ότι οι υπερβολικοί φόροι και εισφορές στην ουσία 

λειτουργούν ως κίνητρο για φοροδιαφυγή και εισφοροδιαφυγή. Ενώ αυτό που θα έπρεπε να 

συμβαίνει θα ήταν η παροχή κινήτρων για την ανάπτυξη της επιχειρηματικότητας, τα οποία θα 

άνοιγαν τον δρόμο σε νέες επενδύσεις και στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας. Με αυτόν 

τον τρόπο, τα έσοδα του Δημοσίου  θα προέρχονταν από την ανάπτυξη και όχι από 

την εξουθενωτική φορολόγηση και τις εξοντωτικά υψηλές ασφαλιστικές εισφορές. 

Και τι έκανε η κυβέρνηση με τον φετινό Προϋπολογισμό; Αύξησε τις εισφορές του 

ΕΦΚΑ για τους ελεύθερους επαγγελματίες, μέσω της αλλαγής του υπολογισμού τους, όπου 

στα έσοδα θα συμπεριλαμβάνονται και οι εισφορές. Δηλαδή, προχώρησε σε προγραφές 

μιας ολόκληρης τάξης, που αποτελεί τον κινητήριο μοχλό για την αύξηση της 

παραγωγικότητας και την έξοδο από την κρίση.  

Αλήθεια, αφού εξαϋλώσατε τους μικρομεσαίους και τους ελεύθερους 

επαγγελματίες, ποια άλλα υποζύγια θα βρείτε να γονατίσετε με πρόσθετα βάρη, 

προκειμένου να συντηρήσετε το κομματικό κράτος που με τόση επιμέλεια στήνετε; 

Ποιος θα πληρώσει τα έξοδα, τους μισθούς και τις υπερωρίες αυτού του πελατειακού 

κράτους;  

Ας το παραδεχτείτε: έχετε ήδη αποφασίσει να θυσιάσετε την ανάπτυξη της 

οικονομίας στο βωμό του «Λεβιάθαν», ενός υπερτροφικού δημόσιου τομέα που θα 

στελεχώνεται με την εκλογική σας πελατεία.  
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Μήπως γι’ αυτό ο φετινός προϋπολογισμός, προβλέπει αύξηση για μισθούς και 

εισφορές στο Δημόσιο κατά 3%; Είναι ενδεικτικό, ότι ενώ μειώνετε τις ήδη πετσοκομμένες 

κοινωνικές δαπάνες κατά 1,599 δις ευρώ σε σχέση με τα περσινά 21, 037 δις ευρώ, δηλαδή 

με απλά λόγια τις δαπάνες για υγεία, παιδεία, προστασία των οικονομικά αδύναμων, των 

ηλικιωμένων, των ανέργων, των φτωχών οικογενειών, των πολυτέκνων, κάνετε «δώρο» 

στους δημοσίους υπαλλήλους 371 εκ. ευρώ. Αλλά βέβαια το κομματικό κράτος και ο 

κρατισμός στην οικονομία φέρνουν ψήφους. 

Ας περάσουμε, τώρα, στα συγκεκριμένα μέτρα που συμπεριλαμβάνει ο 

Προϋπολογισμός του 2018, καθώς το μόνο σίγουρο σ’ αυτόν είναι τα νέα μέτρα λιτότητας 

που ήδη τα έχετε ψηφίσει και θα αρχίσουν να εφαρμόζονται από 1.1.2018.  

Ο προϋπολογισμός φέρνει από την πίσω πόρτα μέτρα -παλιά και νέα- που ξεπερνούν 

τα 1,8 δις ευρώ. Τα 813 εκατ. ευρώ είναι μέτρα ολόφρεσκα, κοινώς εφαρμόζονται για πρώτη 

αλλά δυστυχώς όχι για τελευταία φορά. Πρόκειται για συμπληρωματικά δημοσιονομικά μέτρα 

του 2018, τα οποία ψηφίστηκαν μαζί με εκείνα της διετίας 2019-2020, χωρίς να προβλέπεται 

γι’ αυτά ούτε μισό ευρώ αντίμετρα. 

Μισθωτοί, συνταξιούχοι, ελεύθεροι επαγγελματίες, αγρότες, επιχειρήσεις, με τον έναν ή 

τον άλλο τρόπο, καλούνται να σηκώσουν το βάρος των νέων μέτρων λιτότητας για μια ακόμα 

χρονιά.  

Είναι ενδεικτικό ότι μέσα στο 2018 η απόδοση του συνόλου των μέτρων που έχουν ήδη 

ψηφιστεί με τους εφαρμοστικούς νόμους των δύο πρώτων αξιολογήσεων θα φτάσει στα 8,282 

δις ευρώ, έναντι 6,479 δις ευρώ το 2017. Απ’ αυτά, τα 5,538 δισ. ευρώ είναι φορολογικά 

μέτρα. 

1,5 εκ. φορολογούμενοι με ετήσιο εισόδημα πάνω από 9.000 ευρώ από πρώτη 

του 2018 θα διαπιστώσουν μειώσεις στις  μηνιαίες αποδοχές τους (μισθοί, συντάξεις).  

Μήπως οι μισθωτοί, συνταξιούχοι και ελεύθεροι επαγγελματίες  των 9.000 ευρώ 

εισόδημα θεωρούνται μεσαία τάξη, που ο κ. Χουλιαράκης είπε ότι την υπερφορολόγησε 

συνειδητά, άραγε η υπερφορολόγηση θα φτάσει μέχρι εξολοθρεύσεως; 

Επειδή δε η φοροδοτική ικανότητα των Ελλήνων έχει εξαντληθεί, αυξήσατε τους 

έμμεσους φόρους  που είναι οι πλέον άδικοι, γιατί αφορούν τους πάντες, έχοντες και μη 

έχοντες. 

Ακόμη χειρότερα, υπερφορτώσατε με έμμεσους φόρους 32 νησιά. Με αυτόν τον 

τρόπο επιβραβεύετε τους νησιώτες μας στη Λέσβο, στη Σάμο, στη Χίο, στην Κω, σε νησιά 

ακριτικά, με την Τουρκία απέναντι, που θα έπρεπε να τα έχετε ως «κόρη οφθαλμού», νησιά 

που επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ σήκωσαν και σηκώνουν όλο το βάρος του 

προσφυγικού-μεταναστευτικού για την Ευρωπαϊκή Ένωση;   Με αύξηση του κανονικού 

συντελεστή ΦΠΑ από 17% σε 24% και του χαμηλού συντελεστή ΦΠΑ από 9% στο 13%; 

Πέρα από τα μέτρα, που θα νιώσουν για πρώτη φορά στην τσέπη τους οι πολίτες, 

αναμφίβολα θα πρέπει να γίνει ειδική μνεία και στο ΕΚΑΣ, το οποίο άρχισε να «ξηλώνεται» το 

2016 και θα καταργηθεί πλήρως στο τέλος του 2019. Μόνο για το 2018 η σχετική δαπάνη θα 

«ψαλιδιστεί» περαιτέρω κατά 240 εκατ. ευρώ. 
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Με απλά λόγια, δεν τα παίρνετε μόνο από τη μεσαία  τάξη, τα παίρνετε και από τους 

φτωχούς, για τους οποίους δήθεν κόπτεστε. Αλλά για τους οποίους δεν νοιάζεστε πραγματικά 

γιατί αντί τα έσοδα από τη φορολόγηση να πηγαίνουν για στήριξη των φτωχών και όσων οι 

μνημονιακές κυβερνήσεις μηδέ της δικιάς σας εξαιρουμένης φτωχοποιήσατε, κατευθύνονται 

στη διόγκωση του κομματικού κράτους με προσλήψεις ημετέρων, με αυξήσεις αποδοχών 

κάτω από το τραπέζι, με δημιουργία νέων «φορέων» που στελεχώνετε με δικά σας παιδιά.  

Δεν σας ενδιαφέρουν οι συμπολίτες μας που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας, και 

απόδειξη για τούτο είναι ότι ο αριθμός τους δεν έχει μειωθεί. Σάς ενδιαφέρει αποκλειστικά και 

μόνο να παραμείνετε στην εξουσία.  

Ας προχωρήσουμε, ωστόσο και σε κάποια άλλα «ενδιαφέροντα» σημεία του 

προϋπολογισμού. 

Στις υποβαθμισμένες περιοχές θα επέλθει αύξηση των αντικειμενικών αξιών των 

ακινήτων, γιατί η κυβέρνηση πρέπει να μαζέψει 2,65 εκ. ευρώ από τον ΕΝΦΙΑ, που 

υποσχόταν ότι θα καταργήσει. Ο ΕΝΦΙΑ λειτουργεί αποτρεπτικά για την αγορά ακινήτων, 

όπου οι συναλλαγές έχουν καταρρεύσει, αλλά και για την ανάκαμψη της οικοδομικής 

δραστηριότητας, που είναι βαρόμετρο της ανάπτυξης της οικονομίας της χώρας. Οι Έλληνες 

το 2016 πλήρωσαν περισσότερους φόρους ακινήτων σε σχέση με το 2009, ενώ τα 

εισοδήματα των νοικοκυριών έχουν σημαντικά συρρικνωθεί και η οικονομία παραμένει 

καθηλωμένη στην ύφεση μέχρι σήμερα. 

Εξαφανίζει και την έκπτωση φόρου για τις ιατρικές δαπάνες και τα φάρμακα, 

υπονομεύοντας την υγεία 1 εκ. φορολογούμενων. Είναι απάνθρωπο να μην υπάρχει 

έκπτωση φόρου,  όταν συμπολίτες μας ξοδεύουν για την υγεία τους, από τις 

οικονομίες τους ή από δανεικά, επειδή το κράτος δεν μπορεί να τους καλύψει πλήρως. 

Μαχαίρι μπαίνει στο πολυτεκνικό επίδομα που είναι 500 ευρώ ανά παιδί, 

προκειμένου η κυβέρνηση να εξοικονομήσει 250 εκ. ευρώ, σε βάρος του δημογραφικού, 

του μεγαλύτερου προβλήματος του Ελληνισμού, επειδή έχει να κάνει με την ίδια την 

επιβίωσή του.  

Η ιδιωτική κατανάλωση  

Ο φετινός προϋπολογισμός είναι, το επαναλαμβάνω, η ταφόπλακα κάθε αναπτυξιακής 

δυναμικής της ελληνικής οικονομίας.  

Στον τομέα των αποκρατικοποιήσεων, η κυβέρνηση ευελπιστεί να εισρεύσουν στον 

προϋπολογισμό 2,76 δις ευρώ έσοδα από αποκρατικοποιήσεις, χωρίς ωστόσο να 

εξειδικεύει στην Εισηγητική Έκθεση πόθεν θα εισπραχθούν αυτά τα ποσά. Το μόνο που 

εντελώς αόριστα αναφέρεται, είναι ότι πέρα από τους διαγωνισμούς για τους οποίους 

υπάρχουν δεσμευτικές προσφορές, αναμένονται 2,01 δις ευρώ από διαγωνισμούς, οι οποίοι 

θα ολοκληρωθούν το 2018.  

Με τις παλινωδίες, την αβελτηρία και την ανικανότητα που σας χαρακτηρίζουν, 

αμφιβάλλω αν τα νούμερα και τα χρονοδιαγράμματα μπορούν να βγουν. 

Ποιος τελικά είναι ο στόχος αυτού του προϋπολογισμού: να εντείνει τη 

φτωχοποίηση μεγάλης μερίδας της ελληνικής κοινωνίας, η οποία διαρκεί ήδη 7 χρόνια. 



188 

 

Ενώ η κυβέρνηση κόπτεται ότι είναι αριστερή και δήθεν «πονά» και «συμπονά» και 

μοιράζει κοινωνικά μερίσματα, για να τα πάρει πίσω στο τριπλάσιο με τον καινούριο χρόνο, 

σχεδιάζει και εφαρμόζει την πιο αντιλαϊκή πολιτική.  

Πώς θα κρατήσετε τους νέους στην Ελλάδα; Και πως οι 500 χιλ. που έχουν ήδη φύγει 

στο εξωτερικό, το περίφημο brain drain, θα ξανάρθουν στην πατρίδα για να προσφέρουν στην 

ανασυγκρότησή της; 

H μόνη λύση που θα οδηγήσει στην ανασυγκρότηση της πατρίδας, κυρίες και κύριοι της 

κυβέρνησης, είναι να γίνουν ιδιωτικές επενδύσεις, ιδίως επειδή το Πρόγραμμα Δημοσίων 

Επενδύσεων παραμένει «παγωμένο» και στον Προϋπολογισμό του 2018. Χωρίς επενδύσεις, 

δεν πρόκειται ποτέ να έρθει οικονομική ανάπτυξη. Αλλά οι επενδύσεις θέλουν 

φιλοεπιχειρηματικό περιβάλλον, το οποίο από ιδεοληψία η παρούσα κυβέρνηση 

αποστρέφεται, καθώς και σταθερό και λογικό φορολογικό και κανονιστικό πλαίσιο που θα 

συνοδεύεται από ταχεία απονομή δικαιοσύνης. 

Στο σημείο αυτό, θα ήθελα να δώσω ένα παράδειγμα που αφορά  στον τουρισμό, τη 

μεγάλη εξαγωγική βιομηχανία της χώρας μας. Ειδικά το θαλάσσιο τουρισμό, ο οποίος θα 

μπορούσε να αποφέρει εξαιρετικά κέρδη στην Ελλάδα, και τον οποίο η κυβέρνηση έχει 

παραδώσει στα χέρια της Τουρκίας. Ως γνωστόν, η Ελλάδα και η Τουρκία έχουν τον ίδιο 

εκμεταλλεύσιμο χώρο. Τόσο η ανυπαρξία υποδομών στα νησιά, που θα έπρεπε να είναι 

εξοπλισμένα με σύγχρονες μαρίνες, όσο και τα αδικαιολόγητα υψηλά βάρη που η κυβέρνηση 

επιβάλλει στα επαγγελματικά σκάφη αναψυχής  και στα προϊόντα (υψηλός ΦΠΑ, τέλη 

πλοίων), οδηγούν όχι μόνο τους τουρίστες στην αγκάλη της γείτονος, αλλά και τους ιδιοκτήτες 

στην ανεύρεση άλλης ξένης σημαίας πχ. Τουρκίας, Κροατίας, προκειμένου να αποφύγουν το 

τρελό χαράτσι. Γιατί να έρθει κάποιος στην Ελλάδα να νοικιάσει ένα επαγγελματικό σκάφος το 

οποίο μπορεί να νοικιάσει στην Τουρκία 25% φθηνότερα; Με αυτόν τον τρόπο καταστρέφετε 

έναν εξ ορισμού κερδοφόρο τομέα του ελληνικού τουρισμού, και ως χώρα χάνουμε έσοδα 283 

εκ. ευρώ. 

Εν κατακλείδι, η Ένωση Κεντρώων αντιτίθεται σ’ αυτόν τον Προϋπολογισμό για δύο 

κυρίως λόγους: στηρίζεται στις πλάτες των οικονομικά και κοινωνικά αδυνάτων και 

έχει εμφανώς αντι-αναπτυξιακό χαρακτήρα. 

  

          Δημήτριος Καβαδέλλας 

 

 

   Βουλευτής Αττικής 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΟΥ «ΠΟΤΑΜΙΟΥ» 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑ ΔΑΝΕΛΛΗ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή του «Ποταμιού» 
Σπυρίδωνα Δανέλλη 
Βουλευτή Ηρακλείου 

 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 

Η συζήτηση για τον προϋπολογισμό δεν είναι μια τυπική διαδικασία, που οφείλουμε 

απλά να διεκπεραιώσουμε.  

Αντίθετα, η κατάθεση και η ψήφισή του αποτελεί την κορωνίδα της ετήσιας 

κοινοβουλευτικής δραστηριότητας. 

Με άλλα λόγια ο προϋπολογισμός δεν θα έπρεπε να είναι μια αποστεωμένη και στατική 

παράθεση αριθμών, αλλά μια απεικόνιση πολιτικών επιλογών, πάνω σε διεθνώς αποδεκτά 

λογιστικά πρότυπα.  

Ένας σύγχρονος προϋπολογισμός πρέπει να απαντά με σαφήνεια στο ερώτημα: «από 

πού και γιατί, τα κρατικά έσοδα διατίθενται για την ενέργεια Α αντί της ενέργειας Β». 

Πρέπει δηλαδή να μη δίνει την εικόνα ότι πόροι του προϋπολογισμού κατευθύνονται 

προς κάποιον τομέα, με τη λογική του να «βουλώσουμε τρύπες και βλέπουμε», αλλά αντίθετα 

ότι έχουμε ένα όραμα, έναν στόχο που πρέπει πάση θυσία να πετύχουμε.  

Δεν θα πρέπει να διέπεται από ad hoc κατευθύνσεις κονδυλίων, υπό το βάρος πιέσεων 

της συγκυρίας, χωρίς ένα γενικότερο σχεδιασμό. 

Και όταν μιλάμε για ad hoc κατευθύνσεις κονδυλίων, όταν μιλάμε για αποσπασματικές 

πολιτικές, συμπεριλαμβάνουμε και τις πολιτικές «φιλανθρωπίας», όπως αυτή που ψηφίστηκε 

από την Βουλή, μόλις στην αρχή της εβδομάδας. 

Δεν πιστεύω, όμως, πως διαφωνείτε, ότι η αποσπασματική επιδοματική πολιτική είναι 

θνησιγενής και πως σαφώς δεν αποτελεί μια βιώσιμη πολιτική επιλογή.  

Το κοινωνικό μέρισμα δεν μπορεί να στερεί πόρους που έχει ανάγκη η πραγματική 

οικονομία, αλλά να έρχεται ως αποτέλεσμα μιας δυναμικής ανάπτυξης.   

Η φορολογική βάση συρρικνώνεται διαρκώς. 

Τα στοιχεία δείχνουν πως το 19% των πολιτών καλείται να συνεισφέρει το 83% των 

φόρων! 

Δεν είναι συνετό να επενδύουμε στην φτώχεια. 

Δεν είναι συνετό να επενδύουμε σε πολίτες που έχουν ανάγκη τα επιδόματα. 

Και ξέρετε, τα στοιχεία για την φτώχεια στην Ελλάδα, είναι αποκαρδιωτικά. 

Το 1/3 του πληθυσμού (35,6%) αντιμετωπίζει συνθήκες κοινωνικού αποκλεισμού. 

Και τουλάχιστον 1 στους 5 (21,2% το 2016) βρίσκεται κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Επιπλέον, τα υπερπλεονάσματα προκύπτουν από μια σκληρή πολιτική λιτότητας. 

 Είναι αποτέλεσμα της αυξημένης φορολογίας, του παγώματος των δημοσίων 

επενδύσεων και της περικοπής δαπανών, που φυσικά μετριάζουν τον ρυθμό ανάπτυξης, 

όπως ακριβώς έχει φανεί τα τελευταία δύο χρόνια. 
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Παραδέχεστε κυνικά πως η υπερφορολόγηση των παραγωγικών μεσαίων στρωμάτων 

αποτελεί συνειδητή επιλογή σας, προκειμένου να ενισχυθούν οι περισσότερο ευάλωτες 

κοινωνικές ομάδες. 

Μέσα από αυτήν την υποτιθέμενη όμως ταξική πολιτική σας, εξαντλείτε ακριβώς 

εκείνους που παράγουν, εκείνους που μπορούν να δημιουργούν θέσεις εργασίας που τόσο 

έχουμε ανάγκη.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω στα νούμερα του φετινού προϋπολογισμού. 

Τι έχουμε για φέτος; 

Φέτος, προβλέπεται αύξηση του ΑΕΠ κατά 2,5%. 

Προβλέπεται. 

Αλλά θα πρέπει να θυμόμαστε πως και ο περσινός προέβλεπε 2,7%, ωστόσο έφτασε 

να κλείσει στο 1,6%. 

Προβλέπεται επίσης και πρωτογενές πλεόνασμα 3,82%, αντί του απαιτούμενου από 

τους θεσμούς 3,5%. 

Προβλέπεται και αύξηση στις επενδύσεις κατά 11,4%, όταν όμως στο προσχέδιο πριν 

από ένα μήνα μιλούσατε για 12.6%.  

Τα νούμερα είναι υπεραισιόδοξα. 

Απαιτείται μια γενναία δόση βολονταρισμού από πλευράς μας, προκειμένου να τα 

πιστέψουμε. 

Διαβάζουμε πως υπάρχει μεγάλη αρνητική απόκλιση της τάξεως του 5,6%, ήτοι 2.9 δις 

ευρώ στα έσοδα του 2017 σε σχέση με τις εκτιμήσεις του πρόσφατου Μεσοπρόθεσμου 

προγράμματος 2018-2021 (Μάιος 2017). 

Και ότι η αντίστοιχη μειωμένη πρόβλεψη στα έσοδα του 2018 σε σχέση με το 

μεσοπρόθεσμο είναι μειωμένη περίπου κατά 800 εκ. ευρώ. 

Εδώ το πρόβλημα αναδεικνύεται ανάγλυφα. 

Είναι γνωστό και στους πρωτοετείς των οικονομικών σχολών πως τα φορολογικά 

έσοδα από άμεσους φόρους προέρχονται από το γινόμενο «φορολογικοί συντελεστές» επί 

«φορολογητέο εισόδημα», όπως  και από τον βαθμό εξόφλησής τους προς την εφορία.  

Όταν λοιπόν αυξάνονται οι φορολογικοί συντελεστές και μειώνονται τα έσοδα, ενώ 

συγχρόνως αυξάνουν τα ληξιπρόθεσμα προς την εφορία, τότε αυτό μπορεί να σημαίνει μόνο 

δύο πράγματα: 

1) πως έχει μειωθεί το φορολογητέο εισόδημα και  

2) πως έχει φθάσει ταβάνι η φοροδοτική δυνατότητα.  

Δεν είναι δυνατόν και οι φόροι για τον κάθε πολίτη να αυξάνονται και δημοσιονομικό 

αποτέλεσμα να μην έχουμε. 

Σε αυτό το μίγμα πολιτικής, σίγουρα κάτι είναι λάθος. 

Και δεν είναι μόνο λάθος το μίγμα πολιτικής, είναι λάθος και η αναλογία των έμμεσων 

προς τους άμεσους φόρους. 

Παρατηρούμε πως τα έσοδα από άμεσους φόρους βαίνουν συνεχώς μειούμενα από το 

2016. 
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Ενώ αντίστροφα – και αυτό είναι το παράδοξο για μια κυβέρνηση της Αριστεράς - 

αυξάνονται τα έσοδα από έμμεσους φόρους, λόγω της εξάντλησης της φοροδοτικής 

ικανότητας των φορολογουμένων. 

Δυστυχώς, έχετε υιοθετήσει την λύση των έμμεσων φόρων, που όμως αναλογικά είναι 

και οι πιο άδικοι. 

Και δεν σταματάτε εκεί. 

Ακόμη και σε δυναμικούς κλάδους, όπως ο τουρισμός φορολογείτε πάλι οριζόντια. 

Και αναφέρομαι στο τέλος διαμονής, που θα ισχύσει από τις αρχές του 2018 και 

αναμφισβήτητα θα χτυπήσει τις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και τα τουριστικά καταλύματα. 

Θα έχουμε και εδώ αυτό που συνέβη με τον ΕΦΚ στο κρασί. 

Όπου παρά τις προειδοποιήσεις μας, το μόνο που καταφέρατε ήταν να πλήξετε έναν 

δυναμικό και εξωστρεφή κλάδο της οικονομίας μας.  

Τελικά, αποδεικνύεται πως οι φοροκεντρικές πολιτικές δεν αυξάνουν πάντα τα έσοδα 

του κράτους, ούτε βοηθούν στην αναδιανομή του πλούτου. 

Και πώς να υπάρξει αναδιανομή πλούτου όταν ο δείκτης της ανεργίας παραμένει στα 

ύψη. 

Το ασφυκτικό φορολογικό περιβάλλον, το οποίο έχετε επιβάλλει, κρατά την ανεργία 

σταθερά σε νούμερα πάνω από το 20%. 

Βέβαια, θα μας πείτε ότι επί των ημερών σας η ανεργία μειώθηκε. 

Πώς, όμως μειώθηκε, όταν ο λόγος μεταξύ πλήρους απασχόλησης και ελαστικών 

μορφών εργασίας, αυξάνεται υπέρ της δεύτερης με ανησυχητικούς ρυθμούς τα τελευταία 

χρόνια; 

Η αύξηση των θέσεων πλήρους απασχόλησης ως ποσοστό συμμετοχής στην αύξηση 

της συνολικής απασχόλησης που σημειώθηκε κατά το πρώτο εξάμηνο του 2017, ήταν 

μικρότερη έναντι του πρώτου εξαμήνου του 2016 (69,3% έναντι 89,2%). 

Η μερική απασχόληση κερδίζει έδαφος μεταξύ τέταρτου τριμήνου 2016 και πρώτου 

τριμήνου 2017 για πρώτη φορά μετά το 2014.  

Επιπλέον, η μακροχρόνια ανεργία, που αποτελεί ένδειξη της διαρθρωτικής φύσης της 

συνολικής ανεργίας, δίνει μεν σημάδια βαθμιαίας υποχώρησης σε απόλυτους αριθμούς (στις 

766 χιλιάδες άτομα στο πρώτο εξάμηνο 2017 έναντι 821 χιλιάδων στο πρώτο εξάμηνο του 

2016), με το ρυθμό υποχώρησής της όμως, να υπολείπεται του ρυθμού μείωσης της 

συνολικής ανεργίας στο δεύτερο τρίμηνο του 2017.  

Αποτέλεσμα; 

Το ποσοστό των μακροχρόνια ανέργων επί της συνολικής ανεργίας αυξήθηκε οριακά 

στο πρώτο εξάμηνο του 2017 (στο 71,8% του ανέργων έναντι 71,2% αντίστοιχα το 2016). 

Πρόκειται για ξεκάθαρη επικράτηση του part-time στην συνολική διάρθρωση της 

απασχόλησης, που έρχεται να επιβεβαιωθεί από τα στοιχεία του συστήματος «ΕΡΓΑΝΗ». 

Το πρώτο επτάμηνο Ιανουάριος – Ιούλιος του 2017 η πλειονότητα των νέων 

προσλήψεων στον ιδιωτικό τομέα ήτοι 47,86% αφορά θέσεις μερικής απασχόλησης και το 

14%, περίπου, αφορά θέσεις εκ περιτροπής εργασίας. 
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Και βέβαια, τόσο τα ποσοστά ανεργίας, όσο και τα ποιοτικά χαρακτηριστικά της 

εργασίας φέρνουν κακά μαντάτα για το ασφαλιστικό. 

Στο οποίο ασφαλιστικό, βλέπουμε αύξηση εισφορών, μείωση συντάξεων, και σταθερή 

την ανάγκη για κρατική επιχορήγηση στον ΕΦΚΑ.  

Με άλλα λόγια, και επιβαρύνθηκαν οι πολίτες και δεν είχαμε δημοσιονομικό όφελος με 

μείωση της επιχορήγησης του ΕΦΚΑ από τον τακτικό προϋπολογισμό.  

Γιατί; 

Γιατί φαίνεται ότι η αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών στους επαγγελματίες και η 

σύνδεσή τους με το δηλούμενο εισόδημα είχε, όπως το είχαμε, ήδη, προβλέψει από τότε που 

ψηφιζόταν ο νόμος Κατρούγκαλου, το αντίθετο ως προς τα έσοδα αποτέλεσμα. 

Τα μαγειρέματα που φαίνεται να κάνουν 9 στους 10 επαγγελματίες, όπου δηλώνουν 

εισόδημα κάτω από 10.000 € ετησίως είναι ενδεικτικά της αποτυχημένης ασφαλιστικής 

μεταρρύθμιση. 

Και σε αυτά βέβαια, θα πρέπει να προσθέσουμε την αναμενόμενη φοροδιαφυγή και 

εισφοροδιαφυγή, καθώς και το γεγονός ότι πολλοί επαγγελματίες διέκοψαν λόγω εισφορών τη 

δραστηριότητά τους ή τη μετέφεραν στο εξωτερικό, συρρικνώνοντας έτι περαιτέρω τη 

φορολογητέα βάση. 

Και μέσα σε αυτό το πλαίσιο, το κοινωνικό κράτος δεν διάγει ακριβώς ημέρες δόξας… 

Έχουμε μείωση επιχορήγησης του ΕΟΠΠΥ κατά 200 εκ. ευρώ, μείωση επιχορήγησης 

στα νοσοκομεία κατά 370 εκ. ευρώ, ψαλιδισμένα θα είναι όμως και τα προνοιακά επιδόματα. 

Έχουμε ακόμη περικοπή μέχρι και του επιδόματος πετρελαίου θέρμανσης, κατά 50% 

για το 2018. 

Να θυμίσω πως το επίδομα θέρμανσης δίνεται για να στηρίξει οικονομικά ευάλωτα 

νοικοκυριά. 

Σε κάθε περίπτωση, δεν στήνεται έτσι ένα σοβαρό κοινωνικό κράτος. 

Λέτε, και είναι αυτονόητο, πως για να επιτευχθεί το 2,5% ανάπτυξη για το 2018, κλειδί 

είναι οι επενδύσεις. 

Σε ποιο περιβάλλον όμως; 

Οι επενδύσεις χρειάζονται φιλόξενο περιβάλλον και σταθερότητα. 

Και αυτό απαιτεί πολιτική βούληση, τις κατάλληλες μεταρρυθμίσεις, αξιοπιστία, 

εμπιστοσύνη. 

Όχι διπλή γλώσσα και ατελείωτα μπρος πίσω. 

Ποια είναι τα μηνύματα που εκπέμπουν οι επενδύσεις στο Ελληνικό, στην Eldorado, 

αλλά και αλλού; 

Ότι προχωράμε ασθμαίνοντας και προσκρούοντας διαρκώς στην αμφιθυμία ορισμένων 

Υπουργών, κυβερνητικών στελεχών, αλλά και στις πάντα παρούσες γραφειοκρατικές μας 

αγκυλώσεις. 

Ότι το βαθύ κράτος είναι ισχυρότερο των πολιτικών επιλογών της κυβέρνησης. 

Τα στοιχεία που δίνονται στο κείμενο του προϋπολογισμού είναι σχεδόν 

εξωπραγματικά. 
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Λέτε πως θα έχουμε αύξηση των επενδύσεων κατά 11,4%, όταν το 2016 ήταν 1,6% και 

το 2017 ήταν 5,1%. 

Εκτιμάτε ότι θα έχουμε παραπάνω από υπερδιπλασιασμό. 

Μακάρι… 

Μένει όμως να το δούμε. 

 

Δημόσιο χρέος. 

Φαντάζομαι ότι είναι κατανοητό πως η αναθεώρηση του Α.Ε.Π. προς τα κάτω, σε 

σχέση με τις προβλέψεις του προϋπολογισμού του 2017 επέφερε αύξηση του δημόσιου 

χρέους, δυσχεραίνοντας έτσι τις προσπάθειες για μείωσή του. 

Ειδικά για φέτος, το χρέος θα φτάσει τα 179,8%, από 178,5%, του Α.Ε.Π. 

Προβλέπεται δηλαδή η εκτίναξή του, στα 332 δισ. ευρώ, δηλαδή 13,7 δισ. ευρώ 

υψηλότερα σε σύγκριση με φέτος. 

Αυτό συνεπάγεται πως ο δανεισμός της χώρας από τις αγορές, μετά το πέρας του 

Μνημονίου, τον Αύγουστο του 2018, ενδέχεται να μην είναι εύκολη υπόθεση, καθώς 

αναμένεται να διατηρήσει σε υψηλά επίπεδα τα επιτόκια των ελληνικών ομολόγων.  

Σύμφωνα με τον προϋπολογισμό του 2018, προβλέπεται σχεδιαζόμενο ταμειακό 

«μαξιλάρι» ασφαλείας, ύψους 10 δισ. Ευρώ. 

Δεν χρειάζεται να συμπληρώσουμε πάντως πως ένα τέτοιο «μαξιλάρι» είναι εις βάρος 

της πραγματικής οικονομίας. 

Μιλάτε διαρκώς για αναδιανομή πλούτου. 

Το συμμεριζόμαστε. 

Πιστεύετε πως επιτυγχάνεται με αυτόν τον προϋπολογισμό; 

Είναι σαφές πως όχι. 

Γιατί επιμένετε να συντηρείτε ένα δυσλειτουργικό και αντιπαραγωγικό κράτος. 

Η επιμονή στην αύξηση των φόρων αποθαρρύνει εργασία και επιχειρηματικότητα. 

Αυτή η φορολογική πολιτική δε φαίνεται να μπορεί να υποστηρίξει την όποια κοινωνική 

πολιτική. 

Φορολογική και κοινωνική πολιτική αλληλοσυμπληρώνονται στο πλαίσιο μιας 

δυναμικής, ανταγωνιστικής και εξωστρεφούς οικονομίας. 

Μιας οικονομίας που θα στηρίζει την απασχόληση και θα διανέμει με δίκαιο τρόπο το 

μέρισμα ευημερίας στα μέλη της κοινωνίας.  

Σε μια οικονομία που υπερισχύουν τα μικροπολιτικά παιχνίδια και οι ιδεοληπτικοί 

σχεδιασμοί, η βιώσιμη ανάπτυξη θα συνεχίσει να εκφεύγει. 

Η κοινωνία νιώθει πως οι κυβερνήσεις μπορεί να αλλάζουν, αλλά ο παρασιτισμός, το 

πελατειακό κράτος, η διαπλοκή ζουν και βασιλεύουν. 

Δεν υπάρχει όμως περιθώριο για άλλα πισωγυρίσματα. 

Δεν υπάρχει περιθώριο για άλλες διαψεύσεις, άλλες ματαιώσεις, που θα φέρουν ένα 

νέο κύκλο στασιμότητας. 



195 

 

Το πέρασμα στην επόμενη μέρα απαιτεί θάρρος, ειλικρίνεια, αξιοπιστία και 

συνεννόηση.  

 

Σπυρίδων Δανέλλης  

 

 

Βουλευτής Ηρακλείου 
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

ΤΟΥ ΕΙΔΙΚΟΥ ΕΙΣΗΓΗΤΗ ΤΩΝ  

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΩΝ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ 

ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΥ 

ΒΟΥΛΕΥΤΗ ΑΧΑΪΑΣ  
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ΕΙΣΗΓΗΣΗ 
Για τον Κρατικό Προϋπολογισμό οικονομικού έτους 2018 
του Ειδικού Εισηγητή των Ανεξαρτήτων Βουλευτών 
Νικόλαου Νικολόπουλου 
Βουλευτή Αχαΐας 
 

 

Κυρίες και κύριοι, αγαπητοί συνάδελφοι, 

 

Γνωρίζετε ότι εξελέγην Βουλευτής συνεργαζόμενος με τους Ανεξάρτητους Έλληνες που 

συμμετέχουν στην Κυβέρνηση και ίσως να θυμάστε πως βρέθηκα εκτός κοινοβουλευτικής 

πλειοψηφίας για τους ίδιους λόγους που παραιτήθηκα από την Κυβέρνηση Σαμαρά και πως 

εν συνεχεία βρέθηκα έξω από το «μητρικό» μου κόμμα.  

Θεωρώ πως έτσι και σήμερα πρέπει να τοποθετηθώ με παρρησία και θάρρος.  

Πιστεύω ότι οφείλω να ασκώ κριτική, αναδεικνύοντας τα προβλήματα και τις 

λανθασμένες επιλογές και να στηρίζω κάθε τομή χωρίς υπολογισμούς πρόσκαιρους.  

Το οφείλω στη συνείδησή μου, αλλά το οφείλω και στους συμπατριώτες μου που με 

τιμούν με την ψήφο τους, 27 χρόνια τώρα και που ως εντολοδόχος αυτών είμαι εδώ στο Βήμα 

της Βουλής των Ελλήνων. 

Προφανώς γνωρίζετε την αντίθεσή μου σε όλους τους μνημονιακούς προϋπολογισμούς 

μέχρι τώρα, ακριβώς όπως και την πάγια αντίθεσή μου στις μνημονιακές συνταγές που έχουν 

εφαρμοστεί και εφαρμόζονται, για τις οποίες εξακολουθώ να πιστεύω ότι ήταν και 

παραμένουν αποτυχημένες, μη βοηθώντας την χώρα να ισορροπήσει και να ορθοποδήσει.  

Η συνταγή που ακολουθείτε, έχει αποδείξει μέχρι τώρα ότι επιτυγχάνει τους στόχους, 

αλλά δεν είναι ορθή, γιατί δεν επιτυγχάνει ανάπτυξη.  

Αντίθετα, όπως πολλές φορές έχουμε πει, ως Χριστιανοδημοκρατικό Κόμμα Ελλάδος, 

εντείνει το «στέγνωμα» της πραγματικής οικονομίας, δημιουργώντας μάλιστα, έντονα 

αντικίνητρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς το 2018 θα είναι μάλλον, ακριβώς όπως η 

χρονιά που τελειώνει, δεν αποκλείεται, όμως, να είναι και μια χρονιά που μπορεί να φέρει το 

τέλος του μνημονίου με τις Βρυξέλλες «να… χειροκροτούν», καθώς είναι έντονη η ανάγκη της 

γραφειοκρατίας τους να «πουλήσουν» ένα σενάριο επιτυχίας. 

Το 2019, όμως, θα συνεχίζουν για την πατρίδα και τον λαό, τα πολύ – πολύ δύσκολα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μιλώντας πέρσι σε αυτήν την αίθουσα είχα πει ότι ο 

προϋπολογισμός του 2017 ήταν άδικος, αντιαναπτυξιακός και, προβλέποντας ένα σημαντικό 

υπερπλεόνασμα, έστελνε λάθος μήνυμα στους δανειστές μας.  

Φοβούμαι ότι οι παρατηρήσεις αυτές ισχύουν και φέτος και ταυτόχρονα, όμως, 

αναρωτιέμαι από την πλευρά μου τι παραπάνω μπορεί να πει ένας βουλευτής, είτε της 

συμπολίτευσης είτε της αντιπολίτευσης για τον προϋπολογισμό που συζητάμε, από τη στιγμή 

που ο καθ’ ύλην αρμόδιος Υπουργός έχει ήδη παραδεχτεί πως είναι άδικος και μάλιστα, όταν 

τα γεγονότα όπως μας δικαίωσαν πέρσι και το ίδιο θα κάνουν και φέτος.  
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Παρακαλώ πιστέψτε με, δεν είναι ευχάριστο να αισθάνεσαι δικαιωμένος, όταν έχεις 

κάνει δυσάρεστες προβλέψεις. 

Ομολόγησα πως συμφωνώ με τον κ. Τσακαλώτο στον χαρακτηρισμό «άδικος» 

προϋπολογισμός, διαφωνώ, όμως, μαζί του στην προσπάθεια ωραιοποίησης που έκανε, 

αναφέροντας πως η Ελλάδα στην φορολογία είναι λίγο πάνω από τον μέσο όρο της 

Ευρώπης.  

Και διαφωνώ, γιατί ο μέσος όρος που αναφέρει ο κ. Υπουργός πρέπει να σχετιστεί και 

με τον μέσο όρο των απολαβών στην Ευρώπη, τον μέσο όρο του βιοτικού επιπέδου, αλλά και 

τον μέσο όρο της οργάνωσης του κράτους και των παρεχομένων υπηρεσιών του προς τους 

πολίτες. 

Για να το πω διαφορετικά και να γίνω ξεκάθαρος, δεν είναι δυνατόν οι Έλληνες πολίτες 

να φορολογούνται, όπως οι Αυστριακοί, αλλά το επίπεδο μισθών και διαβίωσης να 

συγκρίνεται με την Βουλγαρία!  

Σταχυολογώ προκειμένου να τεκμηριώσω το προ ολίγου λεχθέν. Δηλαδή πως ο 

φωτεινός προϋπολογισμός μπορεί να υπηρετεί τα δημόσια οικονομικά, δεν υπηρετεί όμως 

τους Έλληνες πολίτες. 

 

 328 εκατ. από τη μη αναπροσαρμογή των συντάξεων  

 121 εκατ. από την κατάργηση της απαλλαγής των ιατρικών δαπανών 

 68 εκατ. από την κατάργηση της έκπτωσης 1,5% στην παρακράτηση φόρου, μέτρο που 

συνεπάγεται αντίστοιχη μείωση καταβαλλομένων μισθών και συντάξεων 

 58 εκατ. από τη μείωση του επιδόματος θέρμανσης 

Σύνολο 575 εκατ. που όλα πλήττουν άμεσα τους πιο αδύναμους.  

 

Μαζί με όλα αυτά, οφείλω, όμως, να αναγνωρίσω ότι ο προϋπολογισμός του 2017, 

όπως και οι δυο προηγούμενοι, εκτελέστηκαν μέσα σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες και 

πέτυχαν τους στόχους τους, όχι όμως την ευημερία των πολιτών.  

Πρέπει επίσης να αναφερθώ και στην υπεραπόδοση του προϋπολογισμού, που 

επιτρέπει στην κυβέρνηση να επιστρέψει στην κοινωνία το περίφημο κοινωνικό μέρισμα και 

μάλιστα μεγαλύτερο από πέρυσι.  

Ταυτόχρονα, όμως, σπεύδω να πω ότι η λογική αυτή της διανομής κοινωνικού 

μερίσματος, η οποία βασίζεται εξ ολοκλήρου στην υπερφορολόγηση με βρίσκει αντίθετο. 

Διαφωνώ με τη συνέχιση της βαριάς φορολογικής πολιτικής.  

Διαφωνώ με τη συνέχιση μιας πολιτικής που προσφέρει κατήφεια και απογοήτευση 

στους πολίτες, κάτι που αντανακλάται και στους μικρούς, καχεκτικούς ρυθμούς ανάπτυξης της 

οικονομίας. 

Διαφωνώ με τη συνέχιση μίας στυγνής λογιστικής αποτύπωσης που τελικά θεριεύει τις 

ελαστικές μορφές εργασίας και δεν ωθεί τις επενδύσεις.  

Διαφωνώ με την αφαίμαξη της μεσαίας τάξης που είναι η μόνη που μπορεί να τραβήξει 

προς τα πάνω την οικονομία, αλλά και τις πιο χαμηλές κοινωνικές τάξεις. 
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Κύριε Υπουργέ, ο ΦΠΑ, ο ΕΝΦΙΑ, η μείωση του επιδόματος θέρμανσης και των 

ιατρικών δαπανών, η κατάργηση των επιδομάτων, είναι μέτρα που δεν επηρεάζουν «τους… 

μεγαλοκαρχαρίες του πλούτου».  

Τα μεσαία και χαμηλά στρώματα πλήττουν!  

 

Παραδεχτείτε το…  

Πείτε στον ελληνικό λαό ότι αυτός ο προϋπολογισμός είναι αναγκαστικός.  

Ένα ακόμα αποτέλεσμα του οδυνηρού συμβιβασμού με την τρόικα.  

Προφανώς, δεν ζούμε σε άλλο πλανητικό σύστημα, ούτε πετάμε στα σύννεφα.  

 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

Ε, λοιπόν, εγώ που προτίμησα να παραιτηθώ και να παρατήσω την υπουργική 

καρέκλα, να βρεθώ για δεύτερη φορά στην πολιτική απομόνωση και όμως παρ’ όλα αυτά 

ντρέπομαι ως βουλευτής για τον ΕΝΦΙΑ ή την αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά και τους αγρότες, 

για τους έμμεσους φόρους, αλλά και τους άμεσους, κυρίως αυτούς που πλήττουν το μέσο 

ελληνικό νοικοκυριό και οδηγούν τις πολύτεκνες οικογένειες σε εξαθλίωση ή τους νέους 

ανθρώπους στο να μην μπορούν να φτιάξουν τη δική τους οικογένεια, με αποτέλεσμα η χώρα 

μας να αντιμετωπίζει και αυτή την μεγάλη βόμβα του δημογραφικού. 

Γι’ αυτό και το μόνο που μπορώ να εύχομαι και να ελπίζω είναι να αποτελεί αληθινή 

προσδοκία και όχι φρούδα ελπίδα, η έξοδος της χώρας από το μνημόνιο τον επόμενο 

Αύγουστο, ώστε από εκεί και μετά να ξεκινήσει ένας εξορθολογισμός και μία καλύτερη και πιο 

ισόρροπη κατανομή των βαρών. 

Δυστυχώς, όμως, δεν πιστεύω πως το τέλος του τρίτου μνημονίου θα σημάνει την 

αυτόματη απαλλαγή της χώρας από τον βραχνά των δανειστών.  

Άλλωστε, έχουν ήδη υπογραφεί και ψηφιστεί οι υποχρεώσεις της χώρας μας για 

πλεονάσματα και δημοσιονομικούς στόχους για τα επόμενα χρόνια.  

Με τον χαλκά στον λαιμό θα είμαστε και μετά το καλοκαίρι, αλλά έστω και σε ηθικό/ 

ψυχολογικό επίπεδο θα είναι πολύ σημαντικό να πούμε ότι μετά από οκτώ χρόνια, η Ελλάδα 

βγήκε από τα μνημόνια.  

Η αλήθεια είναι πως θέλω να ζήσω αυτήν τη στιγμή και αμέσως μετά, να παλέψω μαζί 

με τους πολλούς Έλληνες πατριώτες για τη μεταμνημονιακή Ελλάδα. 

Θέλω να αγωνιστώ με τις μικρές μου δυνάμεις, για τη σταδιακή αποκατάσταση των 

αδικιών και να αρχίσω να ξαναβλέπω το χαμόγελο στα χείλη των συμπατριωτών μας και των 

παιδιών μας. 

Αυτός είναι και ο μόνος λόγος, για τον οποίο αντιπαλεύω την παλιννόστηση των 

σκληρών μνημονιακών νεοφιλελεύθερων δυνάμεων.  

Συνοψίζοντας, πιστεύω πως η μεγάλη πλειοψηφία της Βουλής των Ελλήνων, ίσως και 

η ολότητά της, βρίσκεται φέτος απέναντι σε έναν προϋπολογισμό, με τον οποίο δεν συμφωνεί 

και τον οποίο δεν πιστεύει, όχι τόσο ως προς τα οικονομικά στοιχεία και αποτελέσματά του, 
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αλλά κυρίως ως προς την «συνταγή» που ακολουθεί και η οποία είναι ενταγμένη στο ίδιο 

πλαίσιο της ασφυκτικής λιτότητας και της ύφεσης.  

Εντούτοις, ειδικά φέτος, υπάρχει μπροστά μας ένα μεγάλο στοίχημα.  

Να νοηματοδοτήσουμε το τέλος της αυστηρής περιόδου επιτροπείας.  

Να προσφέρουμε στον ελληνικό λαό μία μεγάλη ψυχολογική ανάταση και να 

μπορέσουμε από νέα βάση, να αρχίζουμε να χτίζουμε πιο σωστά όσα γκρεμίστηκαν από τις 

αλχημείες και τα πολιτικά σφάλματα των προηγουμένων ετών. 

Και για τούτο προβληματίστηκα μήπως έπρεπε να ψηφίσω τον προϋπολογισμό του 

2018 ως τον τελευταίο μιας σειράς αναγκαστικών προϋπολογισμών και αν και θα ήθελα με 

την ψήφο μου να καταδείξω αυτό που λέει ο λαός «φάγαμε το βόδι, ας μην κολλήσουμε στην 

ουρά», δεν θα το κάνω .. και τούτο γιατί, πριν 5 χρόνια, προτίμησα να φύγω από την 

παράταξη που ανδρώθηκα και την υπηρέτησα από 16 χρονών, μόνον και μόνον, για να μην 

ψηφίσω σκληρά μνημονιακά μέτρα.  

 

Κυρίες και κύριοι, 

Θα ήθελα πριν κατέβω από το βήμα να παρακαλέσω τον κ. Υπουργό, στα πλαίσια του 

παρόντος αναγκαστικού και άδικου, κατ’ αυτόν, προϋπολογισμού, να εξετάσει, έστω και την 

ύστατη στιγμή, ορισμένα νούμερα.  

Για παράδειγμα να αυξήσει κατακόρυφα τον προϋπολογισμό δαπανών για την 

προώθηση των εξαγωγών και την προσέλκυση επενδύσεων.  

Δεν είναι δυνατόν το Enterprise Greece να πολεμάει με καριοφίλια τους ανταγωνιστές 

μας που διαθέτουν πυρηνικά όπλα.  

Όσο καλή θέληση και να έχουν, όσο φιλότιμο και να διαθέτουν. 

Επίσης ο Υπουργός πρέπει να εκδώσει άμεσα την επί 7 χρόνια εκκρεμούσα απόφαση, 

ώστε να ενεργοποιηθεί η νομοθεσία περί ανταμοιβής αυτών που καταγγέλλουν τους 

μεγάλους φοροφυγάδες.  

Μεταξύ των άλλων αναφέρθηκαν σε αυτή την εκκρεμότητα και οι άξιοι και έντιμοι 

εισαγγελείς που κυνηγούν την διαφθορά, κατά την πρόσφατη συνάντηση της εξεταστικής 

επιτροπής για τα σκάνδαλα στην υγεία. 

Μια απόφαση που με ανησυχούν, κ. Υπουργέ, αυτά που άκουσα σχετικά με την αιτία, 

για την οποία δεν εκδίδεται εδώ και μια 7ετία.  

Γιατί, κ. Υπουργέ, σιχαθήκαμε τόσα χρόνια τους εκβιασμούς των υπηρεσιακών που 

είχαν το στυλό και υπέγραφαν, δεν είναι δυνατόν να τους ανεχόμαστε και μέσα στην βαριά 

Κρίση.  

Μπορεί να σας κοστίζει, κ. Υπουργέ, η ανταμοιβή αυτών που καταγγέλλουν τους 

μεγάλους φοροφυγάδες, αλλά νομίζω τα έσοδα που θα μαζέψετε από τις καταγγελίες αυτές 

θα είναι υπερπολλαπλάσια. 

Εγώ, κ. Υπουργέ, όχι μόνο θα υπέγραφα την απόφαση που ορίζει ο Νόμος, αλλά θα 

έβαζα και διαφημίσεις στις τηλεοράσεις για να μαζέψω αμέσως τόνους χρημάτων. 
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Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

Ελπίζω, εύχομαι και απαιτώ από την κυβέρνηση, του χρόνου τέτοια εποχή να έρθει 

ενώπιόν μας, με ένα προϋπολογισμό που θα προσφέρει ελπίδα, θα στηρίζει τους 

μικρομεσαίους και τους αγρότες, θα αποκαθιστά τις αδικίες.  

 

Το 2018 να είναι η χρονιά που θα κρίνει αν θα μπορέσουμε να επαναφέρουμε τον τόπο 

στην κανονικότητα, ανακτώντας την εθνική μας αξιοπρέπεια και αφήνοντας πίσω μας τα 

χρόνια της σκληρής λιτότητας ή θα συνεχίσουμε να πορευόμαστε μέσα στα στενά πλαίσια 

που ορίζουν οι δανειστές μας διαχειριζόμενοι και διαιωνίζοντας μια μίζερη πραγματικότητα.  

Πολύ φοβούμαι ότι ο συζητούμενος προϋπολογισμός δεν δημιουργεί τις προϋποθέσεις 

για να ακολουθήσουμε αυτή τη διαφορετική πορεία τη χρονιά που έρχεται.  

Πολύ φοβούμαι ότι οι εξαγγελίες της κυβέρνησης για επάνοδο στις αγορές, για σοβαρή 

συζήτηση με τους δανειστές για ουσιαστική και δίκαιη ρύθμιση του χρέους και πολύ 

περισσότερο, για καθαρή έξοδο από την εποχή των μνημονίων, παρά τις καλές προθέσεις, θα 

μείνουν στα χαρτιά.  

Με αυτά τα δεδομένα και με πλήρη επίγνωση της σημασίας αυτής της ψήφου, είμαι 

υποχρεωμένος να δηλώσω ότι θα καταψηφίσω τον προϋπολογισμό του 2018.  

 

 

Νικόλαος Νικολόπουλος 

 

 

     Βουλευτής Αχαΐας 


